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E m l é k -
s z e l ? 
Ezzel a 
verssel 
köszön-
tünk el 

„Nemcsakolvasni-oly  szűkös  a szó 
nem írni  csak  - az írás  elmosódik  -
tanítani  a lét  megmaradó  örömeit.. 
...megőrizni  a gyermeki  szabadság 
önfeledtségét.." 

tőled alig egy 
éve, amikor 
n y u g d í j b a 
menté l . Ne-
héz volt a vá-
lás. 

Tudod, Magdi néni, tőled nemcsak a gyerekek tanultak, mi is. Emberséget, 
hitet, tartási, türelmet, tiszteletadást, szakmai alázatot. Az önfegyelem, a 
higgadtság, a segítőkészség nálad természetes volt. Mindig csodáltam azt a 
végtelen szeretetet, ahogyan magadhoz engedted a gyerekeket. Még a 
legrakoncátlanabbnak is kijárta simogatás. Nem ismertél reménytelen esetet, 
a végsőkig harcoltál minden gyerekért. Aki elmaradt, azt kézenfogva segítet-
ted, nogy utolérje társait. Sohasem feledkeztél meg arról, hogy példa vagy. 
Hányszor láttam, amint könnyes mosollyal, meghatottan álltál akis nebulók 
között! Olyankor, tudom, minden gondodat, fájdalmadat elfelejtetted, csak a 
gyerekek léteztek, akiknek szükségük volt rád. Mindnek volt helye a te nagy 
tanítói szivedben. 
Én - bevallom - türelmetlenebb vagyok. Gyakran panaszkodom, nehéz az 
élet. Időnként még pedagógus hitem is megrendül, ha a sok nehézségbe 
ütközöm. Te és korosztályod azonban most is szilárdan álltok. Pedig az elet 
egypárszor megtépázott, megalázott benneteket. 
Manapság, az idősek bölcs tapasztalatának, higgadtságának pótolhatatlan-
ságát kiszorítja a gazdaságosság elve. Tudom, rontos dolog ez, pedagógus 
lelkiismeretem mégis viaskodik vele. 
Ilyenkor, Pedagógus Nap táján gyakrabban 
gondolok rád sok kollégámmal, még több tanít-
ványoddal. Köszönünk mindent, amit tőled kap-
tunk, amit a főiskola nem tudott megtanítani, azt 
hogy segítettél emberré lenni. Horváth Mária 

Farkas Zsuzsa 
rajza 

Ketyeg a surdi bomba 
A félelem természetrajza -Agonizál egy falu - Miért akar megsza-
badulni ingatlanától az új tulajdonos? - Vélemény van, nevek 
nincsenek. 

(Cikkünk a 2. oldabh) 

Telefon-
vegen 

* Kovács Zoltán, a városi 
tanács termelés-ellátásfel-
ügyeleti osztályának veze-
tője. 
- Mi lesz a hatósági húsbolt 
sorsa? 
- Örömmel közölhetem, 
hogy a piacon lévő hatósá-
gi húsboltot nem szüntetjük 
meg. A tanácsi vezetők 
munkaértekezletén olyan 

KANIZSA 
V Á R O S I H E T I L A P 

döntés született, hogy a 
hatósági húsbolthoz szoro-
san kapcsolódó zalaszent-
balázsi vágóhldunkat -
várhatóan 3-400 ezerforin-
tos költséggel - felújítjuk. A 
kivitelezésre jelentkezők 
közül a legkedvezőbb ár-
ajánlatot kínálóra bízzuk a 
munkák elvégzését. A bolt 
egyébként az elmúlt hetek-
ben zárva volt, a dolgozók 
tartós fizetett szabadsága 
miatt. Nemrégiben egy-két 
alkalommal már ki is nyitott 
az üzlet, ugyanis lehetőség 
nyílt hatósági húsáru érté-
kesítésére. A gyakrabb 
árusítást áruhiány gátolja. 
Javulás ezen a téren csak 
a zalaszentbalázsi vágóhíd 
felújítása után várható! 

(tih-i) 

M e g j e l e n i k m i n d e n p é n t e k e n 

Levél Magdi néninek 
pedagógusnapra 
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Ketyeg a bomba 

Nem zörög a haraszt... 
Rágalmazzák-e a kiskirályokat? 

Régi igazság: annak van Igaza, aki erősebb. De 
mit ér az igazság hatalom nélkül? Erre keresem a 
választ Liszóban, Surdon, Pátrón. Sajnos az elmúlt 
évtizedek népellenes rendszerei és kiszolgálóik meg-
tanították az embereket félni, közömbösen szemlélni 
saját sorsukat. Még mindig nem mernek, nem akar-
nak nyilatkozni, csak bólogatnak, és hitetlenkedve 
figyelik a nekibátorodó új világot. 

Most, hogy újra ketyeg a 
surdi bomba, Berke József 
vb-titkár a sajtó nyilvános-
sága előtt kér védelmet a 
rágalmazók ellen. De vajon 
kik a rágalmazók, és hol 
vannak? Csak riadt embe-
rekkel találkozom széthulló 
közösséggel, melyben meg-
oszlanak a vélemények, 
ahol nem adnak nevet az 
elmondottakhoz. 

Sötétben tapogatózom, 
de hozzájutok a falugyűlé-
sekről készült beszámoló-
hoz: a tanács vezetése 
vizsgálja felül határozatát, 
és hozza előbbre a liszói 
vízmű megépítését, és csak 
utána épüljön az iskola,,. Is-
kola és vízmű! Az egyik a 
szellemet, a másik - ha 
nem fertőzött  - a testet táp-
lálja. A titkár úr el is ismeri, 
hogy a liszói víz fertőzött, 
jogos igény tehát, hogy 
egészséges vízellátás le-
gyen a faluban, mert nem-
csak a csecsemőknek van 
igénye a tiszta vízre, a hal-
doklónak is kijár. Mert ago-
nizál egy falu! 

A dolog persze, fordítva 
történt. A vízmű elhalasztó-
dott. Körzetesltették az is-
kolákat; ez nálunk Igy du-
kál. Nem vették figyelembe 
a lakosság igényeit, meg 
sem kérdezték, jó iesz-e, 
akarjátok, emberek? Fel-
sőbb utasítást hajtottak 
végre. A faluban kapott tá-
jékoztatás szerint azonban 
felmerül,  mennyire körzeti a 
surdi iskola, ha Pátróról 
csak nyolc-tlz gyerek jár át, 
és Beleznáról, Liszóból 
nem kopog be senki. Az 
adófizetőket ugyanis nem 
faggatták: van-e jobb helye 
a pénznek? Hiszen nem 
vették volna rossz néven a 
liszóiak, ha a titkár úr ér-
deklődik a vízmű építéséről, 
s ha nem ezzel a felelettel 

zárta volna az ügyet: „Nem 
az én gondom, azért vá-
lasztották a társulat elnö-
két, hogy..." 

Nos, tudja-e, hogy miért? 
Nem kéne rágalmazókat ke-
resnie. 

Magam úgy látom, sze-
mélyes tapasztalataim is 
ezt sugallják, hogy nem zö-
rög a haraszt, ha a szél 
nem fújja. Hiszen amikor a 
surdi elöljáróság a tanácsi 
bérlakás (ha egyáltalán bér-
lakás volt és nem szolgála-
ti) eladásában döntött, meg-
fontolta-e az eladási árat, a 
120 ezer forintot? Aztán: a 
hozzá kapcsolódó telek is 
az ingatlanhoz járt-e, vagy 
csak úgy, „használja egész-
séggel" mondták és adták? 
És miért terjedt a hír a fa-
luban, hogy az új tulajdonos 
meg akar szabadulni az in-
gatlantól? Most vette! Az in-
gatlant és a területet látva, 
a bolondnak is megérte! 

Természetesen az el-
adást is megszavazták 
azok, akiket illet(?), de a 
bevételből a kirendeltség 
épületének korszerűsítése 
nem történt meg. Pedig er-
re adtak ígéretet. 

A titkár úr szerint az ille-
tékesek mindent felül-
vizsgáltak. Ám nem lett vol-
na rossz megoldás az sem, 
ha a megyei tanácsról ki-
küldött személyek érdeklőd-
nek a társközségekben is. 
Az indulatok nem szabadul-
tak volna el. Mert a bomba 
ketyeg. 

Végül itt van ez az ügy 
az állattartásról. írt erről 
már mindenki: Zalai Hírlap, 
Zalatáj, Kanizsa...! 

Lehetséges ugyan - én 
felteszem - , hogy a felsőbb 
szervek átnézték az átnéz-
nivalókat, s ami nem volt 
jó, azt módosították a ren-
deletben. De kinek az érde-

kében, és ki ellen készült 
az a rendelet? 

Hadd idézzem a falusiak 
véleményét: ,,....a jövedel-
mezőség, a megélhetés 
rosszabbodása csak az 
egyik oka annak, hogy 
mélypontra süllyedt az állat-
tartási kedv. A másik ok, 
hogy a surdi tanács a falu-
siak érdekeit f igyelemen kí-
vül hagyta, és történelmi 
hagyományait, igényeit fi-
gyelembe sem vette." 

Tudomásul kell venni, 
hogy mindent rendeletekkel 
megoldani nem lehet. Ki 
kell mozdulni az irodából, 
meghallgatni az embereket, 
segíteni a bajba jutottak-
nak, és képviselni (igen 
képviselni!) a szűkebb pát-
ria érdekeit. Ha a tanács 
vezetői veszik a fáradságot, 
és „ leereszkednek" válasz-
tóikhoz, megtudják, hogy a 
surdihoz hasonló kirívó ese-
teket a kis közösségek nem 
tűrik el. Mert az állattartás-
nak vannak kellemetlen illa-
tai, de tiltó rendelettel nem 
lehet szagtalanítani. 

Mi, a Kanizsánál, nem 
tudjuk megoldani a surdi 
problémákat, a megoldás 
kulcsa a titkár úr és tábora 
kezében van. Nem megfé-
lemlíteni kell az embereket, 
és magánhasznú jogszabá-
lyokkal kordában tartani a 
közösséget, amely a veze-
tőt egykor bizalommal meg-
választotta, hanem értelme-
sen szót váltani. És nem 
névtelen telefonokkal riogat-
ni az újságírót! 

Meg kell érteni: a kéziver-
zérlés ideje egyszer és 
mindenkorra lejárt. Nem rá-
galmazókat kell keresni, 
szövetségeseket! Nem ma-
gyarázni kell a hibákat, ki-
javítani! Ha Surdon mindez 
megtörtént volna, most nem 
kellene mosakodni a holnap 
választói előtt. 

Mert a szerkesztőségben 
nyilatkozatok hevernek alá-
írásokkal, s levelek pana-
száradattal. Az újságíró te-
hát elindul az ügy nyomán 
és döbbenten ámui a jelen-
ség előtt: Vélemény van, 
nevek nincsenek. Szép új 
világ...! 

- Cscrny -

,Példaképeink' 

Több évtizedes társa-
dalmi, politikai, gazda-
sági múltunk irányítá-

sában, vezetésében közeli 
napjainkig fontos szerepet 
töltöttek be eszmék, példa-
képek. 

A demokratikus kibontako-
zás elvetette, megváltoztat-
ta, „ledöntötte" a múlt jelké-
peit. 

Az utóbbi években azon-
ban kitermelt a társadalom 
egy újfajta réteget, melynek 
egoista tulajdonságait nem a 
történelmi jövő értékeli és 
követi, hanem mai gazdasá-
gunk alakitója, a szürke kis-
ember. E reteg összetétele 
heterogén. Található sorai-
ban volt miniszter, politikus, 
egyetemi tanár, gyár-
igazgató, középvezető, és 
még sorolhatnánk foglalko-
zás szerint. Ezek munkája 
nem mindig abban gyü-
mölcsözött, hogy „volt közös 
szocializmusunkat építették", 
abban inkább, hogy saját ki-
csi magánkapitalizmust hoz-
tak össze, többnyire az ál-
lami tulajdon rovására. Né-
hányuktól mostanában kér-
dezik gyarapodásuk okait 
(kevés sikerrel), mások, a 
többség viszont élvezik 
„munkásmozgalmi" múltját. 

Ugyanis ha egy vezető 
hosszú időn keresztül 
korrupt, az nem ma-

rad titok! Általa a beosztot-
tak is azzá válhatnak, vál-
nak! Sajnos, már látható, ta-
pasztalható, hocjy az ilyen 
vezetők árnyékában ügyes-
kedő munkatársak is azt te-
szik, amit közvetlen felet-
tesük, „példaképük" tesz. És 
még csak nem is szólha-
tunk, hogy a dolgozó nem 
a kereskedelemben vásárol-
ja a kalapácsot, műszerész-
satut, villanykörtét, hanem... 

Proletárok közt ezt úgy 
mondják; „én is csak a ré-
szemet viszem"! 

Gazdaságunk sajnos érzi 
e példák következményeit. 
Társadalmunk pillanatnyi „ál-
lóvize" is kedvez az effajta 
„példaképek" munkálkodásá-
nak, kialakulásának. 

Ezért tevőleges változta-
tásra van szükség. Váro-
sunk országgyűlési képvise-
lője mondta: „aki korrumpá-
lódott az évek folyamán 
mint vezető, attól megvá-
lunk"! 

r 

Érdemes cél ez mi-
előbb el kellene érni! 
A matematikában is 

kevesebb hiányzik az ered-
ményből, ha egyjegyű szám 
elő-jele változik meg, mintha 
többjegyű lenne a változta-
tandó. így a nagyobb abszo-
lútértéku szám magatartása 
magától megváltozik. És ne-
künk, mindannyiunknak erre 
van szükségünk, ha tovább 
akarunk lépni. A városban 
és az országban egyaránt. 

Kiss Endre 
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Utcák, 
terek 

- A főépítészek harmadik or-
szágos értekezletén a műem-
lékvédelem, az építészeti érté-
kek védelme került napirendre. 

A Műemléki Felügyelőség és 
a minisztérium szakemberei né-
hány településről bemutatott 
esettanulmány tapasztalataival 
kiegészítve, a helyi védelem 
szerepére, jövőbeni fontossá-
gára ós teendőire hívták fel a 
figyelmet. 

» 
- A Képző- és Iparművészeti 

Lektorátus levélben hivta fel a 
városok, így Nagykanizsa taná-
csa figyelmét is a közterületi 
alkotásokkal kapcsolatos köte-
lezettségekre. A szobrok, em-
léktábláit helyzetének értékelé-
sét elősegítendő egy jegyzéket 
készítettek megnevezesükről, 
elhelyezkedésükről és fogalmi 
jelentésükről. 

* 
- Az úi utcaelnevezések elő-

készítéseként a műszaki osz-
tály kidolgozta a szükséges 
táblák elhelyezkedésének, 
mennyiségének es táblafajtájá-
nak javaslatát. A szükséges 73 
új utcanévtábla a minőségtől 
függően 50-150 ezer Ft-ba "ke-
rüfnet. 

DÉDÁSZ 
- A vb egyeztetése után a 

műszaki osztály megrendelte a 
DEDASZ-nál a városi közvilágí-
tási rekonstrukció I. ütemének 
tervezését és kivitelezését. A 
DÉDASZ a tervezést megkezd-
te, a kivitelezés előkészülete-
ként a lámpatesteket megren-
d e l j 

Sulisport 
- A Szabadság téri iskola 

sportterülete és tornaterme el-
helyezésére telepítési tanul-
mányt készítettek elő. A válto-
zatok között a Rozgonyi 4. szá-
mú életveszélyes állagú épület 
megtartásának a felteteleit is 
előírták a pályázóknak. 

Közmüvek 
- A decemberi tanácsüléseji 

hozott határozatnak megfelelő-
en előzetes vizsgálatot végeztek 
a VÍZMŰ és a ZALATERVszak-
emberei bevonásával a Kiskani-
zsa, Tanácsköztársaság téri is-
kola szennyvíztisztítójával kap-
csolatosan. 

A szakmai vélemények szerint 
feltehetően 35-40 lakás ráköthe-
tő a tisztítóra, de a részletes fel-
tételeket csak tanulmányterv bir-
tokában lehet meghatározni. 

- A városi szennyvíztisztítómű 
bővítésének előkészítése új sza-
kaszhoz érkezett. A tervezésre 
és a megvalósításra kiírt pályá-
zatra - melynek határideje má-
jus 14-e volt - 24 pályaművet 
nyújtottak be. 

A lebonyolítással megbízott Or-
szágos Vízügyi Beruházási Válla-
lat koordinálásával és a leendő 
üzemeltető VlZMU, valamint az 
alapberuházó városi tanács köz-
reműködésével szakértő zsűri ér-
tékeli a pályamunkákat. 

A városházán hallottuk 

Közlekedés 
- A közlekedési főfelügyelet 

helyszíni tárgyaláson vizsgálta 
meg a Béke úti vasúti átjáró 
fénysorompó építésével kap-
csolatos fellebbezés indokoltsá-
gát. A fellebezést a Zm. Ta-
nács vb műszaki osztályának 
határozata ellen tette a kani-
zsai műszaki osztály. A fény-
sorompó létesítési határidejét -
MÁV kérelmére - 1990. decem-
ber 31-re módosították. 

A fellebbezés legfőbb indoka 
volt, hogy magas az akadályo-
zott jármüvek száma és a zár-
vatartási idő ezenkívül a Béke 
út forgalmának gyorsítása nép-
gazdasági érdek is. 

* 

A Zm. Tanács vb műszaki 
osztálya forgalomba helyezte 
az Alkotmány-Szálfa utcai cso-
mópontban a kijelölt gyalogos 
átkelőhelyet. 

* 

A biztonságos átkeléshez ki-
emel t közvi lágítás, vi l logó sár-
ga fényje lző Készülék Készült, 
járdakapcsolatok kiépítésével. 
A gyalogosátkelő kialakítása 
mintegy 500 eFt-ba került. * 

- A Garai u. térségében a 
7. sz. fkl. út elkerülő szakasza 
mellett továbbra is feladatot je-
lent a rendezetlen állapotok 
megszüntetése. 

Az út északi oldalán a bon-
tási terület jelenlegi állapotá-
ban nem alkalmas - még át-
menetileg sem - zöldterület-
ként történő hasznosításra. 

A feladatok egyeztetésére az 
IKKV, a városgazdálkodási vál-
lalat és a tanács műszaki osz-
tálya képviselői helyszíni szem-
lét tartottak. 

* 

- Elkészült a Hevesi S. u. -
7. sz. út (régi szakasz) csomó-
pontjának rendezésére a forga-
lom szabályozását célzó új 
terv. Az I. ütemben - várható-
an a következő év első felében 
- lehetőség lesz a rendezés 
megkezdésere. A forgalmi fő-
iránynak a Hevesi utat javasol-
ják. (61. sz. út). 

A szakmai egyeztetésre a 
közeljövőben kerui sor. * 

- A műszaki osztályon a köz-
lekedési szolgáltatásban részt-

vevő járművek tárolási előírá-
sairól tájékoztatták a magánfu-
varozókat, a szállító vállalato-
kat. Az osztály megítélése sze-
rint a minisztertanácsi rendelet 
előírásai csak a kérelmek ru-
galmas elbírálásával „tarthatók. 
Az elbírálásba a SZKU bevonja 
az érintett tanácstagokat is. 

Új  rovatunkban  - havonta 
egyszer  - összegyűjtjük 
azokat  a híreket,  melyek 
közérdeklődésre  tarthatnak 
számot,  s melyek  gyakran 
húsba vágó  gondokat  érint-
hetnek.  Rovatunk  azonban 
csak  akkor  lesz  érdekes,  ha 
olvasóink  is segítenek:  Mire 
kérdezzünk  rá?  Mi  érdekli  a 
várost? 

Várjuk  ötleteiket,  tanácsa-
ikat. 

A szerkesztőség 

Közélet 
— Május 15-én a megye vá-

rosainak tanácselnökei tartottak 
megbeszélést városunkban. Az 
értekezleten részt vett Platthy 
Iván a Művelődési Minisztérium 
Egyházügyi főosztályvezetője 
és dr. Szalay Dénes a megyei 
tanács elnökhelyettese is. 

A tanácselnökök megvitatták 
az egyházi vagyon visszaigény-
lésével kapcsolatos helyi tenni-
valókat, áttekintették a pártva-
gyon megosztásának tapasz-
talatait és a jövő évi új gazda-
sági szabályozók bevezetéséről 
hallottak tájékoztatást. 

Megszűnnek  a városi  kitünte-
tések? 

Azt hallottuk, hogy a június 
14-i tanácsülés elé terjesztik a 
Pro Urbe kitüntetés és a dísz-
polgári cím megszüntetésének 
tervét is. Az okokról dr. Balázs 
Sándor a városi tanács végre-
hajtó bizottságának titkárát kér-
deztük. 

- A díszpoglári címet 1975-
ben, Pro Urbe kitüntetést 1978-
ban alapította a város tanács. 
Az odaítélés szempontjai, az 
akkori elveknek megfelelően, 

tartalmazták a szocialista voná-
sokat - mondja Balázs Sándor. 
Most, amikor a tanácson a 
rendszerváltás jegyében folyik 
a hatályos tanács és végrehajtó 
bizottsági rendeletek, határoza-
tok felülvizsgálata, jutottunk ar-
ra az elhatározásra, hogy a ta-
nácstestület elé terjesztjük e 
két kitüntetés megszüntetésé-
nek javaslatát is. A másik ok: 
úgy véljük, hogy a leendő ön-
kormányzatnak meg kell adni a 
lehetőséget ahhoz, hogy maga 
döntsön abban, hogy milyen ki-
tüntetéseket akar alapítani, s 
az odaítélés szempontjai mik 
legyenek. 

Ehhez csak annyit: Nem 
hisszük, hogy a jövendő ön-
kormányzatnak kétségei lenné-
nek afelől, hogy a városért 
(Pro Urbe) végzett kiemelkedő 
munka elismerésre méltó, s 
hogy a közösségért tevékeny-
kedő, a városnak hírt és nevet 
szerzők megérdemlik a dísz-
polgári címet. Nem a kitünte-
téseket kell megszüntetni, az 
odaítélés elveit kell emberivé 
formálni. 

Vállalkozók 
— Olasz vállalkozó az átmenő kamionforgalom mértékére ala-

pozva a 7. sz. fkl. mentén kamioncentrum kialakítására folytat 
előtárgyalásokat. A tanács által módosított városrendezési tervben 
megjelölt - Kiskanizsa körüli - területet alkalmasnak találja par-
koló, gyorsjavító, mosó, szállás stb. telepítésére, azonban a terület 
feletti rendelkezési jog megszerzését a földtulajdonnal összefüggő 
bizonytalanságok miatt halasztani kell. 
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Az iskolai élet jellemző szín-
foltja a tanköteles korúak foga-
dása az első osztályba, a be-
íratás. Általában kora tavasz az 
ideje, de az idén később, áp-
rilis végén került rá sor. A ka-
nizsai helyzetképet hárman vá-
zolják: egy szülő, egy iskolai-
gazgató és a tanácsi szakigaz-
gatási szerv felelős előadója. 
Az érdek közös, a nézőpont 
más. 

Tólhné  Kovács  Angéla szülő: 
- Az óvodában pontosan tá-

jékoztattak bennünket a tör-
vényről: gyermekemet elsősor-
ban abba az általános iskolába 
kell felvenni, amelynek körzeté-
ben lakunk. De ha nem oda 
kívánom járatni, akkor a felvé-
telről első fokon a választott is-
kola igazgatója, másodfokon az 
iskola helyi irányítását ellátó 
tanácsi szakigazgatási szerv 
dönt. Nos, szép ez a rendelke-
zés, de a legfontosabb kérdés-
ben azért magamra maradtam. 
A döntésben ugyanis nem se-
gített senki. Hallottam, hogy 
volt olyan iskolaigazgató, aki 
az ízléstelenség hátáráig végig-
kilincselte az óvodákat, aztán 
egy kedves tanító bácsiról is 
beszéltek a munkahelyemen, 
aki „megszervezte magának" 
az első osztályt. Lett is elegen-
dő jövőbeni tanítványa. 

A mi óvodánkba is eljött a 
lakókörzeti iskola két tanító né-
nije. Ne haragudjon, ha nem 
mondom meg, honnan. Nem 
akarok bajt már az induláskor 
6 éves kisgyermekemnek. Ked-
vesek voltak, de pont azt nem 
tudtuk meg, amire a leginkább 

kíváncsiak voltunk: az ő isko-
lájuk miben különbözik a többi-
től. Mert az újságokban csak 
arról lehet olvasni, hogy így 
önálló arculat, meg úgy önte-
vékeny iskolai élet. Hát mi, a 
hatévesek szülei erről nem so-
kat tudtunk meg. Csak pletyká-
kat hallunk azóta is, hogy sok 
a durvaság a pici gyerekekkel, 
meg hogy foghegyről  beszél a 
fiatal tanító néni a nála jóval 
idősebb nagymamával. A gye-
rekem - hál' istennek - egy 
picit sem fél, én azonban annál 
inkább. 

Kérdezte, hogy mit javasol-
nék. Két dolgot feltétlenül. Az 
egyik: ősztől, folymatosan a 
beíratásig minden általános is-
kola mutatkozzon be a városi 
televízióban. így megismernék 

a szülők, hogy mi az amit az 
egyik iskola a másiktól eltérően 
nyújtani tud. A másik javasla-
tom még ennél is fontosabb: 
akit egyszer már beírtak egy is-
kolába, azt ne küldözgessék 
ide-oda. Ráadásul nem fair  mó-
don. Tavaly az unokaöcsém 
nevelőanyja egész más lakó-
körzetből kapta augusztus vé-
gén a kedves behívó levelet, 
mint ahová beiratkozott. Tudni-
illik onnan elfelejtették őket ér-
tesíteni az átirányításról. 

Tóth  Miklós,  a Rozgonyi  Úti 
Általános  Iskola  igazgatója: 

Az általános iskola állítólag 
kialakítja a társadalmi együtt-
éléshez, az önműveléshez, a 
munkavégzéshez, a harmoni-
kus testi és lelki fejlődéshez, 
valamint a továbbtanuláshoz 
szükséges alapvető képessége-
ket, igényeket. Ha ez így van, 
akkor Nagykanizsán az egyes 
általános iskolák között nem le-
het olyan nagy különbség, 
hogy ez már a fogadáskor,  a 
beiskolázáskor is szembetűn-
jön. Túl sok a felhang az ut-
cán, az egyes iskolák színvo-
nalának megítéléséről. 

- A tanköteles gyerekek be-
írásánál három elv ütközik ma 
még: A szülő egyéni érdeke, 
hogy a saját látásmódja és a 
híresztelés után a szerinte 
„legjobb" iskolába írassa gyer-
mekét. Az iskola érdeke, hogy 
lakókörzetében szerkezeté-
nek, struktúrájának megfelelő-
en elvégezze a beiskolázást. 
Végül a város oktatáspolitikai 
érdeke, hogy minden iskola 
megfelelő kihasználtsággal 

működjön, se tantermet átad-
ni, se a tanítókat átcsoporto-
sítani ne kelljen. Hogy ki mit 
ígér, mit nyújt és mit valósít 
meg azzal nem kívánok fog-
lalkozni, de az biztos, hogy a 
belvárosi iskolák csak két pár-
huzamos első osztályt indít-
hatnának. A városközpont és 
az északi városrész részben 
elöregszik, népessége pedig 
nem cserélődik olyan gyorsan, 
hogy a Hunyadi, Rozgonyi, 
Zrínyi utcai és a Szabadság 
téri iskolák közül bármelyik is 
három évfolyammal indíthatná 
az oktatást. Ha ez történik, 
tudomásul kell venni, hogy 
ami az egyik helyen többlet, 
az a másik helyen hiány. Az 
érdekeket csak városi szinten 
kell koordinálni. Van erre sok 

és jól bevált gyakorlati ta-
pasztalat. Az azonban semmi-
képpen sem helyes, hogy 
azért veszünk fel tanulókat, 
mert így válogatni tudunk, s 
csak a jobbakat tartjuk meg. 
A hátrányosabb helyzetűek 
már induláskor ide-oda lökőd-
nek. Emberléptékű osztályok-
ra lenne szükség: 25-26 kis-
gyermeknél több ne üljön az 
első osztályban! 

Dusnoki  Ágnes, a Városi  Ta-
nács Művelődésügyi  Osztályá-
nak főelőadója: 

- A szabad iskolaválasztás 
eredményeképpen az idei tan-
évben a beiratkozás területi 
megoszlása arányosabb lett 
az előző évekénél. Az óvo-
dákban decemberben szán-
dékfelmérést végeztünk, s at-

tól lényegi eltérést a beiratko-
zás nem mutatott. A mintegy 
1173 nyilvántartott 6 éves ko-
rúból - ideértve az 1989. jú-
nius 1-jétől 1990. december 
31-ig születetteket is - mint-
egy 677 kisgyermeket írattak 
be idén áprilisban 1. osztály-
ba. Ez 60,5 százalék. Hogy 
hol a többi? Körülbelül 70 
már tavaly megkezdte általá-
nos iskolai tanulmányait, a 
többi pedig még óvodás, 
nagycsoportos. Csak néhá-
nyan vannak, akik egész-
ségügyi okok miatt felmentett-
nek nyilvánítottak. A majdnem 
700 kisgyermek zöme nagyka-
nizsai, de a közigazgatási 
körzet: Bagola, Fakos, Sánc, 
Bajosa is itt iskoláztatja gyer-
mekeit. 

Természetesen az idén ta-
vasszal is kialakultak a város-
ban frekventált  helyek, ahol 
plusz vagy mínusz keletkezett. 
Nehéz lesz a megoldás, de a 
gazdaságos, pedagógiailag is 
hasznos helykihasználás céljá-
ból már beiratkozott gyerekeket 
kell átcsoportosítani a Hevesi 
úti és Szabadság téri iskolák-
ból a Hunyadiba és a Rozgo-
nyiba. Minden iskolának kihasz-
náltan kell működnie, s minden 
iskola képes városunkban a kü-
lönböző képességű gyerekeket 
oktatni, illetve gondoskodni az 
eltérő ütemben fejlődő tanulók 
egyéni neveléséről. 

Büki I'.llné 
Itt tartunk tehát. Van egy - a 

személyiségi jogokat tisztelő -
rendelet, és van a városi érdek 
az iskolák arányos „terhelésének" 
elve, s e kettő bizony szemben 
áll egymással és feszültségeket 
okoz. A megoldás még nem lát-
szik. Csak az, amit már sokszor 
mondtunk: a város iskolaügye 
megérne egy nagymisét. 

(A szerkesztő) 

Elsősöket adnak, vesznek 
/ 

* Magukra hagyott szülök 
* Túl sok a felhang az utcán 
* Mit mond a szüld", az igazgattí és a hivatal? 

Szakony Attila felvételei 



1990. június 1. ( KANIZSAT 
>• Mi csak követelni akarunk... >- a társadalmi munka csöpp a 
tengerben... >• vannak akik veszik a fagyit,  és vannak akiknek 
megveszik a fagyit...  »- másfél-kettó'  millióért még az ablakot sem 
lehet kinyitni... 

nak jogszabályok, szab-
ványok, melyek előírják, hogy 
a közművek közelében mit es 
hogyan lehet ültetni. Biztos, 
hogy a polgárnak ezeket sze-
mély szerint, pontosan tudni 
kell? Esetleg utána kéne járni 
mindenkinek külön-külön? 
Nincs ennek rövidebb útja? -
töprengek. 

- Térjünk vissza a belső 
udvarra - indítványozom még-
is - , mert sár és maszat az 
van! Gondolom, valami elkép-
zelésük erre is van. 

- Van - veszi át a szót Né-

Mottó: „Jaj, tapasztalni napra nap: 
Kicsik szenvednek a buta nagyok miatt." 

La Fontaine 
sem kaptunk, de abból egy 
zsákkal. Kérdezze meg Mismá-
sékat, Némethéket, Orbánékat, 
az egész lakótömböt... 

Nem szólok, mert őket kere-
sem. Mindenesetre: kezdetnek 
nem is rossz. 

Futkosunk, mint pák a falon 
- Ne is mondja - Orbán 

László közös megbízott. 
Ez naponta előfordulhat itt 

bárkivel. Csak a ház belső ud-
varába épült néhány parkoló, il-
letve a Kisberki út mellé. 

No, persze, látom a vég-
eredményt. Ha a lakók rossz 
helyre ültették a fákat, ők 
lesznek a hibásak, és áldoza-
tok a fák? Ha jól tudom, van-

meth Györgyné. - Hiszen 
másfél millióért itt még szellőz-
tetni sem lehet. Ha szél van, 
a nyitott ablakon az agyagos 
port befújja a lakásba. 

További id»z"t n városi tanncs l^vplPbol „J< I. r<l. n «•: 
1 Kr'.obbiok során a MvitrlczcssW mntc l l területen te-
riíprendí-zí-si e:, pjrko-iit.isi munkok.il vf gi-zm nem lu 
dunk, azok kialakítása az epftes t^ i j . - . befejezési után 
aktuális." 

És sorjáznak a kérdések: Mi-
lyen nehézségekbe ütközik egy 
parkoló kialakítása? Anyagi 
gondnok, netán rossz tervezes 
akadályozzák? Az Irtás utcai 
oldalon nem lehetne valamit 
kezdeni hiszen ott a pusztában 
van hely! Ha netalán valakinek 
lenne ideje a kiviteli és építési 
terveket elővenni, az itt lakók 
bizony örülnének. 

- Jydja, most március 29-én 
a ZAÉv Honvéd utcai faházá-
ban volt egy helyszíni egyezte-
tés és bejárás. Ott mind el-
mondtuk a panaszunkat — veszi 
át a szót Órbánné. 

- Gondolom, megfelelő vá-
laszt kaptak, ós megnyugodtak. 

- Megfelelőt? Azt mondták, 
hogy csak követelni akarunk. 
Mondtam is a fiatalembernek, 
hogy az itt lakók tenni akarnak, 
hogy hajlandók vagyunk társa-
dalmi munkát végezni. 

- Remélem, örömmel fogadta. 
- Azt csak gondolja! Azt vá-

laszolta, hogy a társadalmi 
munka csak csöpp a tengerbe. 

Hát igen, Igy is lehet mon-
dani, így is el lehet venni az 
emberek kedvét. Még szeren-
cse, hogy az itt lakők fiatalok 
és hisznek, és harcolnak, és 
van annyi energiájuk, hogy újra 
és újra elölről kezdjék. De mi 
lesz holnap, amikor majd le-
gyintenek? - gondolom, de 
hallgatok. 

Egyre többen leszünk Orbá-
néknal. Érkezik Mismás János 
is, a 134-ből. 

- Nem adom fel - mondja. 
- Ha kell mindennap írok egy 
levelet. Másfél-két millióba ke-
rül itt egy lakás. Az éjszakások 
sem tudnak aludni, mert a 
szemközti oldalon van a ZAÉV 
munkaterülete. Reggeltől estig 

vágják a vasat, és mit tudom 
én, mit nem csinálnak. Nézze 
meg! A gyerekeket nem lehet 
levinni az udvarra. Az utcán 
gépkocsik járnak, a belső ud-
varról meg jobb nem beszélni. 
Ezért most mindenki a saját 
lépcsőháza előtt igyekszik ren-
det teremteni. Van, aki füvesít, 
van aki virágot ültet és fákat, 
össze-vissza! 

— Nem kaptak fásítási, par-
kosítási tervet? 

- Nem. mindenki a saját ter-
vei alapján dolgozik, ezért nem 
egységes a kép. 

És újra türelmet ós megér-
tést kér a tanács. Türelem és 
megértés is van, no meg a 
boltban gumicsizma a köny-
nyebb közlekedés érdekében. 
A fránya kölöknek pedig egy 
szülői nyakleves, mert értet-
len, és lement az utcára, és 
ott elütheti az autó, és a bel-
ső udvarban nyakig sáros 
lesz. Nem elég, hogy nem le-
het szellőztetni, meg a sarat 
is felhordja a lakásba az az 
ilyen meg olyan...! 

Nem úgy, mint az Eötvös 
téri új sarokháznál. Ott bizony 
minden tervszerűen ment. 
Van már parkoló, betonút, ját-
szótér, padok és fű, minden, 
ami kell. 

Persze a Dózsa György, a 
Herkules és Péterfai  utca nem 
a város központja, de Kanizsa 
területe. 

Ezért érthetetlen, hogy a ZA-
ÉV munkaterületét miért itt je-

lölte ki a tanács, hiszen tudta, 
hogy az első lakás itt épül 
meg? Arra nem gondolt senki, 
hogy pihenni akarnak az em-
berek? Ha van beépítési terv, 
a Dózsa György utcában vajon 
hány lakosra jut egy négyzet-
méter zöldterület, sportlétesít-
mény, gyerekeknek homokozó? 
Persze, lesz! Majd! S addig fo-
lyik a lakók partizánakciója, s 
elhangzik néhány tanácsi ej, 
ej...! Mi viszont ugy gondoljuk, 
hogy a járulékos munkák befo-
lyásolják a lakások négyzetmé-
terenkénti árát. 

Lehet, hogy igaza volt an-
nak a fiatalembernek, aki azt 
mondta elmenőben: - Tudja, 
vannak, akik veszik a fagyit, 
és vannak, akiknek megveszik 
a fagyit. 

Jó volna, ha az illetékesek 
is értenék e példabeszéd ér-
telmét. 

Cserny József 

Pártközi egyeztetőfórum 
Május 17-én a Vasemberház dísztermében ke-

rült sor a pártok és a tanács vezetőinek talál-
kozójára. 

Elsőként az IKKV munkájáról, esetleges RT-
ben vagy KFT-ben való működéséről hallgattak 
meg tájékoztatót. Ez ügyben olyan állásfoglalás 
született, hogv az „átmentési kísérlet" látszatát 
is kerülve az ÍKKV az önkormányzat kialakításáig 
ne kezdien semmiféle, a szervezet egészét érintő 
átalakulási folyamatba. (L.: háttér-rőf  szóló külön 
cikkünket!) 

A belvárost érintő utcaelnevezések élénk vitát 
váltottak ki. A tanács 1375 családot keresett meg, 
hogy mondják el véleményüket, javaslataikat. Ha-
romszázöt(!) visszajelzés érkezett a megkeresésre. 
Ezek és a pártközi egyeztető fórum javaslata alap-
ján a június 14-i tanácsülés elé a következő ut-
canév-változtatási javaslatot terjesztik: 
VörBshadsereg utca - Sugár utca 
Lenin út - F-é' út 
Somogyi utca - Király utca 
Zetkin Klára utca - Szent Imre utca 
Stromfeld utca - Zárda utca 
Terv utca - Sabján Gyula utca vagy Terv utca 
Hamburger utca - Batthyány utca 

Szabadság tér - Erzsébet tér 
Sneff  tér - Korona tér 
Munkásó'r utca - Garal utca 

A többi névváltoztatásra 1991-ben kerül majd 
sot. 

Az egyeztetőfórum résztvevői felhívták arra is 
a figyelmet, hogy e folyamatot el kell indítani, 
de a gyakorlati végrehajtásra csak a helyható-
sági választások után kerüljön sor. 

Nagy vitát váltott ki a már régebb óta ismert 
elképzelés, miszerint a rendelőintézetben munka-
idő után orvosok magángyakorlatot folytatnának. 
A pártok jelentős része ugy vélte, hogy kísérleti 
jelleggel engedélyezni kell ezt a tevékenységet. 
Az MSZMP "képviselője szerint azonban Nagyka-
nizsa egészségügyi ellátása megoldott, tehát 
ilyen kezdeményezésre nincs szükség. 

A közel négy órás tanácskozáson szó esett 
még a kiskanizsai bölcsődéről, a miklósfai óvo-
dáról, s arról, hogy a tanács a „lengyel piac" 
működését 7 és 17 óra között kívánja engedé-
lyezni. 

M. Gy. 

Tervszerűség, óh! 
Kezdetnek nem rossz 

A Dózsa György út 140 előtt 
megállok a gépkocsival. Mögöt-
tem teherautó indexel balra, ka-
nyarodna az építők telepére. A 
pilóta káromkodik. Képtelen be-
fordulni,  akadályozom. Mondja is 
hova menjek, amúgy magyarán. 

A békesség kedvéért vissza-
tolatok. 

Egy fiatalember, mindent vé-
gignézve, kaján vigyorral meg-
jegyzi: 

- Nem tudom, egyesek miért 
nem rollerrel közlekednek, azt leg-
alább a falnak lehet támasztani. 

- Igaza van! Hol is van itt 
a parkoló? 

- Ott, a pusztában! - mutat 
az M7-es felé - , de ne vegye 
a szívére mi egy éve hadako-
zunk, s ígéreten kívül semmit 

Idézel. .1 varost tartács vb műszaki osztálya 1989. szep-
tembpr k'>!t leveli bol Alálr6|a K.mnazin Józsii o:.z-
ts'yvíPto' ,A c.jpkocsipaikolohnlyf-k szamán,ík bővítésit 
egyelpre in.qnltfam nem tudjuk J.-f. ntrq ,i Kisberki ut mel-
lett kialakítóit p.tikolók á.lnak renetelkezebie A belső udvdr 
kialakítását kövptotp a parkolohelyek szama 2P db-b.il nfl-
fokszik ' 
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A választási kampány talán 
legvitatottabb és a legtöbb kri-
tikát kapott pártja volt Magyar-
országnak az MSZP. A hirtelen 
jött demokráciában sokan nem 
tudják, hová is tegyék ezt a 
pártot. Kommunista, MSZMP 
utódpárt? Jogos a kívánság, 
hogy többet is megtudhassanak 
róla. 

Az MSZP bazárudvari irodá-
jában Göndör István pártelnök 
és Böröcz Zoltán elnökségi tag 
fogad. 

- Hogyan értékelik a válasz-
tási eredményeket? - kérde-
zem beköszöntőül. 

- Tisztességes választás 
volt, szándékaink szerint való 
- mondja az elnök - . 

- Többpárti demokráciát 
akartunk, amely meg is való-
sult. Ebben az MSZP elindító 
szerepet játszott, bár a pártok 
ezt inkább saját érdemeiknek 
szerették volna elkönyvelni. Azt 
hitték, nem óhajtjuk a tiszta vá-
lasztást. Ma már úgy érezzük, 
mindenki tisztában van minden 
párt választási érdemeivel. 

- lEllenzékként milyen irány-
vonalat követnek? 

- A legnagyobb gondunk az, 
hogy egyedüli baloldali pártként 

A Kőolajipari Dolgozók Sporthorgász 
Egyesülete 400 fős létszámával har-
madik a városban. Fáradhatatlan titká-
rával Faragó Józseffel  a DKG nyugdí-
jasával keddi fogadónapján találkoz-
tam. Egy kis történelemmel kezdi: 

- Már 65 éve annak, hogy horgász 
vagyok engedéllyel. Alapítója voltam 
az 1945-ben megalakult Kanizsai 
Sporthorgász Egyesületnek, mely az-
tán rohamosan felduzzadt. A támoga-
tások elvonása miatt 1964-ben 57 fő-
vel és új alapszabállyal különváltunk. 

- Miből tartja fenn magát 
az egyesület? 
- Jelenleg a DKG, A KFV, a Kögáz 

és az SzKFI szerény támogatását él-
vezzük. Sok vita után 1990-tól szemé-
lyenként egy évre 200 Ft tagsági dijat 
kérünk, a korábbinak éppen a dupláját. 
Némi anyagi segítséget kaptunk még 
az OKGT szakszervezeti trösztbizottsá-
gától, de mára ez is elmaradt. A vál-
lalati támogatás ez évben az SzKFI 
kivételével várat magára. 

- Úgy tudom horgászta-
nyát is üzemeltetnek. 
- Igen. Fantasztikus méretű társa-

dalmi munkával és a tagok komoly 
anyagi hozzájárulásával épült fel a fe-
nékpusztai horgásztanyánk. Két évet 
emésztettek fel a munkálatck, mlg 180 
négyszögöl területen 1965-ben elké-
szült a 20 ágyas, tanyagondnoki szo-

funkcionálunk az új parlament-
ben - veszi át a szót Böröcz 
Zoltán - . Célunk az ország 
gazdasági helyzetének állandó-
sítása ós javítása, s ebben a 
folyamatban figyelembe kell 
vennünk a bérből és fizetésből 
élők érdekeit. Minden híreszte-
léssel ellentétben a parlament-
ben minden jó és humánus ja-
vaslatnak tamogatói leszünk. 
Pusztán politikai meggyőződés-
ből nem kívánunk akadályokat 
gördíteni egy párt elé sem, 
mert ez ellenkezne elveinkkel. 

Meg kell tanulnunk a nyugati 
demokráciáktól, hogy milyen is 
az igazi többpárti hatalmi rend-
szer. Nyugaton a szocialista 
pártok meghatározó tényezői a 
parlamenti munkának. 

— Nagyon sok támadás érte 
az MSZP-t a politikai pártok 
némelyikétől. Mennyiben befo-
lyásolta ez választasi eredmé-
nyeiket? 

- Sajnos még mindig ránk 
sütik a marxista baloldal bélye-
gét, pedig a szocialista párt 
nem kommunista párt! - szö-
gezi le Göndör István - . Szo-
ciáldemokrata értékeket hor-
dozva és folyamatosan erősítve 
azokat, az ország felemelkedé-

bával, konyhával, javítóműhellyel és 
melléképülettel ellátott komplexum. Há-
lózatról kapott villanyunk még nincs, 
áramfejlesztőt bérlünk. Amennyiben 
módunkban áll, igyekszünk hasznosíta-
ni a házat, de a fenntartási  költségek 
Igy is túllépik a rendelkezésre álló ke-
retet. Az új adórendelet óta a helyzet 
csak rosszabbodott. Valamikor újságo-
kat, folyóiratokat is járattunk ez is a 
múlté. 

- A gondok nem szegték 
kedvét a vezetőségnek? 
- Egyelőre nem, optimisták va-

gyunk. Tagtársainknak biztosítani 
akarjuk, hogy tiszta levegőn, jó kör-
nyezetben, nyugodt körülmények kö-
zött horgászhassanak. Mindezért je-
lentós társadalmi munkát is válla-

sét tartjuk a legfontosabb cél-
kitűzésnek. 

- Az elődpárt, az MSZMP 
öröksége erősen kihatott felké-
szülési munkánkra - mondja 
Böröcz Zoltán - . Nagyon rövid 
idő állt rendelkezésünkre a vá-
lasztásokig. Míg a többi párt vi-
szonylag zavartalanul készülhe-
tett, addig mi felszámoltunk és 
elszámoltunk a volt MSZMP va-
gyonnal. Az állampárt lebontá-
sát is mi kezdtük el, ezt senki 
nem vitathatja el tőlünk. Ezt 
nem érdemnek tartjuk köteles-
ségünk volt, hisz a régi rend-
szer életképtelenné vált, és 
változtatni kellett. 

- Nyilván gazdasági elképze-
léseik is formálódnak. 

- Támogatjuk a privatizációt, 
a magántulajdont, a meggazda-
godást. Elismerjük a tőkés jö-
vedelmeket, de fontosnak tart-
juk a munkával szerzett jöve-
delmeket is - összegez Göndör 
István - . 

- Hisszük és valljuk, hogy 
aki becsületesen dolgozik az 
érhessen el mindent, amit csak 
akar. A munka legyen a mérce 
a boldoguláshoz. 

- Nagy a készülődés a hely-
hatósági választásokra. Hogyan 

lünk, elsősorban környezetvédelmi 
céllal. Nem mondunk le arról sem, 
hogy évente 4-5 oktatást szervez-
zünk elsősorban íiatal horgászaink 
részére. Sót évente két fiatalt kül-
dünk a pusztaszentlászlói megyei if-
júsági táborba, az ottani horgász-tó 
mellé. Szükségünk volna olyan ren-
dezvényekre is, mint az 1983-ban 
rendezett Országos Bányász Hor-
gász Kupa itt, a Csónakázó tónál. 

- Talán segítene a gon-
dokon, ha nem ragaszkod-
nának új tagok felvételekor 
az olajipari kötődésekhez. 
- Ez még a szakszervezet korábbi 

utasítása óta áll fenn azzal, hogy csak 
az olajipari dolgozók részére tudják tá-
mogatni az egyesületet. Most közgyú-

képzeli, hogyan szeretné az 
MSZP ezeket a választásokat 
látni? Mik az elvárásaik? 

- Az önkormányzatok az ön-
igazgatás bevezetése törvény-
szerű a közösségek továbbfej-
lődéséhez. Sajnos, azt kell 
mondanunk, hogy a listás sza-
vazási módot az MSZP nem 
tartja jónak. Mi azt szeretnénk, 
ha megfelelő emberek kerülné-
nek a megfelelő posztokra. Re-
méljük, hogy a tenniakarás lesz 
a mérvadó, és nem a párthoz 
tartozás. Nem szabad, hogy 
pártérdekeknek legyenek az új 
vezetők alárendelve. 

- És mit hoz a holnap? 
- Készülünk a II. kongresz-

szusunkra, május 26-27-én. Mi-
re ez a beszélgetés megjelenik 
az újság hasábjaink, mar sok 
minden tisztázódni fog. Bízunk 
benne, hogy frakciók nem ütik 
fel fejüket soraink között. A mi 
sorainkban sokféle ember meg-
fér.  Egy a cél, ki mit tud es 
akar tenni az országért. 

- Köszönöm a beszélgetést 
viszontlátásra a II. kongresszus 
után. 

Vizvári József 

lési határozattal nem olajipari dolgo-
zók részére is lehetővé tesszük a be-
lépést. 

Miközben beszélgetünk ügyfelek 
jönnek, különféle jegyeket váltanak a 
Balatonra, a Kis-Balatonra, a Csóna-
kázó tóra, az intézó bizottság vizeire, 
s mint megtudom, nyáron sok a kül-
földi is. A befizetésekből szép össze-
gek folynak a kasszába. 

— Ez nem az egyesüle-
té? - furdal a kíváncsiság. 
- Ezek sajnos átfutó pénzek, az 

egyesület ebből semmit sem lát, csak 
munkát. Havonta befizetésre kerül a 
Zala megyei Intéző Bizottsághoz és a 
MOHOSZ-hoz. Jegybizományosunk 
minimális jutalékot kap az értékesítés 
után, azt is az év végén, mire az 
összeg már értékét veszíti. 

- Talán ezen is változ-
tatni kellene - mondja na-
gyot sóhajtva Faragó Jó-
zsef. 
Azt már meg sem említem, hogy 

a horgászok akikkel a Csónakázó tó-
nál beszélgettem, hiányolják a part-
menti szemétgyűjtőket, a WC-ket, a 
vendéglő felőli partszakasz jobb 
megközelítését. A fedett, esőtől védő 
beálló pedig álomnak tűnik. Mert a 
horgászok, bizony, mostohagyerekek 

írta és fényképezte: 
Tdtli Ferenc 

Hogyan tovább 
MSZP? 

Mérvadó a tenniakarás, 
nem a párthoz tartozás 
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Új tisztítótelep épül Nagykanizsán 
A Délzalai Víz-, Csatornamű 

és Fürdő Vállalathoz tartozó te-
rület több mint ötven települé-
sen van vezetékes ivóvízháló-
zat. De itt a nyár, nagyobb lesz 
a vízfelhasználás. Lesznek-e 
gondok? - kérdeztem Kovács 
Antalt, a vállalat igazgatóját. 

- Ví Z , V Í Z , 
tiszta víz? 

- Amióta vezetékes vizet 
használnak az emberek, voltak, 
és lesznek is gondjaink. 
Hosszú évek óta problémát 
okoz például Nagykanizsán a 
régi, úgynevezett „ősi" vízmű 
zónája. Ott ugyanis 50 évnél 
idősebb hálózatszakaszok is 
vannak. A csövek falán megta-
padt vas, homok csúcsterhelés 
esetén könnyen leválik, és az 
bizony rontja az ivóvíz minősé-
gét. Jogos a fogyasztók pana-
sza, hiszen látványnak sem 
gusztusos, amikor a csapokból 
rozsdaszínű lé folyik. Már 
hosszú évekkel ezelőtt kellett 
volna építeni egy nagyteljesít-
ményű vastalanítót, de a városi 
tanácsnak nem volt rá pénze. 

Kiskanizsán az északi és ke-
leti városrészben húsz éve ki-
váló minőségű vizet tudunk biz-
tosítani. Előfordul azonban, ha 
huzamosabb ideig - három-
négy hétig - nagyon száraz az 
idő, átmenetileg nyomáscsök-
kenés tapasztalható - mondja 
Kovács Antal. 

- A vízellátás a gondok el-
lenére tehát nagyjából megol-
dott. A tiszta vízből azonban 
előbb-utóbb szennyvíz lesz, 
amit nemcsak el kell vezetni, 
meg is kell tisztítani. Úgy tu-
dom, hogy ez Kanizsának ré-
góta fájó pontja. 

Szennyvízbírság 
- 15 millió forint 

- Városunkban 1980-ig gya-
korlatilag nem volt szennyvíz-
tisztítás, akkor készült el egy 
tisztítómű. „Teljesítménye" 
12.500 köbméter naponta. Ez 
nagyon kevés, hiszen a kelet-
kező szennyvíz ennek majd-
nem a duplája, mintegy 19-20 
ezer köbméter. 

- A különbség hová kerül, és 
tisztítás nélkül? > 

- Sajnos, az élő vizekbe. A 
Dencsár árokba, a Principális 
csatornába, és a Murába. 

- A felettes hatóságok ezt 
elnézik? 

- Természetesen nem. Tu-
dom, hogy nem mentség az, 
hogy az országban talán nincs 
egyetlen hasonló vállalat sem, 
amelyik ne fizetne szennyvíz-
bírságot. Mi is ebben a cipő-
ben járunk. Az elmúlt évi „tel-
jesítményünk" alapján például 3 
millió forint alapbírságot róttak 
ki. Ezt még ki tudtuk volna 
gazdálkodni, de valójában 15 
millió forintot kellene fizetnünk. 
Van ugyanis olyan jogszabály, 
amely szerint azok a vállalatok, 
amelyek hosszú évek óta 
szennyezik az élővizeket, az 
alapbírság többszörösét fizetik. 
Mi most az ötös szorzószámnál 
tartunk, így jön össze a 15 mil-
lió forint. Gondolom, hogy ez 
nemcsak egy laikus számára 
érthetetlen, hanem nekünk is. 
Azért kellene fizetnünk, mert 
nem üzemeltetünk egy olyan 
szennyvíztisztítót, amelyik soha 
nem is létezett, és amelynek a 
megépítése tanácsi feladat lett 
volna. 

- Ördögi kör. Gondolom, a 
tanácsnak sem volt pénze rá. 

- Igy igaz. Ezt viszont eddig 
minden évben méltányolták az 
illetékesek, és nem kellett 
progresszív szorzóval fizet-

nünk, csak az alapbírságot. 
Most nem tudjuk, hogy három 
vagy tizenöt milliót kell-e az ál-
lam kasszájába betennünk, 
mert az az intézmény, amelyik 
ezeket intézte, és a befolyt bír-
ságok egy részét különböző 
beruházásokra visszajuttatta, 
egyelőre megszűnt. 

- A tavalyi tevékenységünk 
azonban 11 millió forint nyere-
séget hozott. A bírság levoná-
sa után maradt volna még 8 
millió. Viszont, ha ki kell fizet-
nünk a 15 milliót, akkor könnyű 
kiszámítani az „eredményt". 

- Remény azért 
mégis van! 

- Az elmondottak alapján ta-
lán egy kicsit sötét képet fes-
tettünk, mert eddig csak a gon-
dokkal foglalkoztunk. A jövő re-
méljük, hogy szebb lesz. 

- Reméljük, hogy rövidesen 
megoldódik ez az égető prob-
léma. A tervek szerint 1991. 
végére ugyanis a meglévő te-
lep részeként, illetve bővítése-
ként el kellene készülnie egy 
új tisztítónak. Erre a városi ta-
nács megbízásából a beruhá-
zást bonyolító OVIBER, az Or-
szágos Vízügyi- és Beruházó 
Vállalat pályázatot írt ki. A vá-
rosi tanács az alapberuházó. 

mi pedig az üzemeltetők le-
szünk. Éppen ezért minden 
fontos kérdés tárgyalásán részt 
veszünk. 

- Vannak-e jelentkezők? 
- Máris több pályázó van, 

egyebek között a DÉLVIÉP, a 
Fővárosi Vízművek, a Bá-
nyászati Aknamélyítő Vállalat, 
a Mélyépítő Vállalat, és az Al-
földről is jelentkezett két vál-
lalkozó. Ezeken kívül a Zala 
Megyei Állami Építőipari Válla-
lat is nyújtott be két pályáza-
tot. 

- Ezek szerint mégis meg-
lesz végre a pénz? 

- Reméljük, igen. Mi az úgy-
nevezett amortizáció révén 
képződő alapokból mintegy 60 
millió forintot adunk a város-
nak, a másik fő forrás a városi 
tanács. 

- Mit tud majd az új tisztí-
tómű? 

- Teljesítménye hasonló 
lesz, mint a meglévőé. Ez azt 
jelenti, hogy összesen kb. 25 
ezer köbméter szennyvíz tisztí-
tására lesz alkalmas naponta, 
vagyis Nagykanizsának ez a 
régi égető gondja legalább az 
ezredfordulóig megoldódik. 

Zámbó Árpád 

A tanács és a pártok egyeztető fórumán 
- az MDF és az SZDSZ javaslatára és a 
tervezett napirenden kívül - került megtár-
gyalásra az IKKV munkája. 

Mint megtudtuk, Tarnóczky Atti la ország-
gyűlési képviselőt fogadóóráján keresték 
meg az IKKV dolgozói, hogy felhívják a 
figyelmet arra: ha még az önkormányzat 
megválasztása előtt kisebb 
egységekre esik szét a vállalat, 
akkor ott is a „hatalom átmen-
tés" tipikus példájával állunk 
szemben. A két párt ezért úgy 
gondolkodik, hogy az IKKV 
szervezeti átalakulására csak 
az önkormányzati törvény megjelenése után 
érdemes visszatérni, mert abból derül ki, 
hogy a jövőben mi lesz e vállalatok sze-
repe. Elképzelhető ugyanis, hogy a most 
pozícióban lévő vezetők nem felelnek meg 
a majdani követelményeknek. 

Köztudott, hogy januártól a tervezők már 
KFT-ben dolgoznak, de ebben semmi kivet-
ni való sincs, hiszen ők saját szellemi ter-
mékeiket, s némi pénzt „vittek" a kft-be. A 
tervbe vetteknél azonban erről szó sincs. 

Lakatos József igazgató hangsúlyozta, 
hogy az átalakulási folyamatról egységesen 
kialakított vélemény nincs, az országos 
szervek csupán javaslatot adtak az esetle-

A háttér 

ges rt-ben vagy kft-ben való működésre. 
Leszögezte, hogy a leendő önkormányzat-
nak is szüksége lesz egy olyan vállalatra, 
amelyik a jelenlegi IKKV által végzett fe-
ladatokat ellátja. 

Az 515 dolgozó (ebből 115 az alkalma-
zott) jól felkészült, szakmai tudásukra szük-
ség van - vélekedett az igazgató, de szólt 

a vállalaton belüli ellentmondá-
sokról. Arról például, hogy 
13,5 millió forint vízdí jat tud-
nak a bérlakásokban élőktől 
beszedni, de a Vízmű 22 millió 

>< ' for in tot számláz. (Kérdés: Miért 
nem a Vízmű szedi a vízdíjat?) 

A lakbérhátralék 2,5 millió forint, de még 
a jogerős ítéleteket sem tudják végrehajta-
ni, mert nincs hová kiköltöztetni a lakókat. 

Az építőipari 42 milliós kapacitásunkból 
22 millió van lekötve, a többiről tárgyalások 
folynak. 

Van tehát gond, az IKKV házatáján, de 
az ott dolgozók elégedettek lehetnek, hi-
szen az átlagkeresetük 105 ezer forint... 

Végül Is a leglényegesebb kérdésben 
megállapodás született: az IKKV rt-vé, kft-
vé átalakulására nem kerül sor az önkor-
mányzat megválasztása előtt, tehát tulaj-
donjogot érintő változás nem lesz. 

- Marton -

Megszűnnek a szenny(víz)es gondok 
flllfil 
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A bécsi erőpróba eló'tt 

Az NSZK-ban járt a zeneiskola fúvósötöse 

A zeneiskola fúvósötöse: Bányai Irín, Vajda Zsuzsanna, 
Barátli Bíla, Baráth Zoltán, Vámos Béla 

A zeneiskola igazgatónőjének 
íróasztalán színes képeslapok, 
prospektusok, plakátok. Ezeket 
lapozgatva beszélgetünk Bányai 
Irénnél a tanári fúvósötös 
NSZK-beli vendégszerepléséről, 
ahonnét sok élménnyel gazda-
godva nemrég tértek haza. 

ft Hogyan kezdődtek a kap-
csolatok? 

- Az elmúlt évben a bányász 
fúvószenekar tagjaiként jártunk 
az NSZK-ban, Baden-Württen-
berg tartomány egyik kis váro-
sában - eleveníti tel a kezdete-
ket az igazgatónő. - Az ottani 
fúvószenekar vezetője ajánlotta, 
hogy vegyük fel a kapcsolatot 
Suízbach-Rosenberg városával 
és zeneiskolájával. Tgy került sor 

együttesünk vendégszereplésé-
re. Több levélváltás után meg-
állapodtunk a részletekben, es 
május 5-ére tűztük ki a koncert 
időpontját. Az utazással együtt 
öt napig tartott a turné. 

Sulzbach-Rosenberg kis törté-
nelmi városka Nürnberg közelé-
ben. A reprezentatív XIV. szá-
zadi városháza nagytermében 
játszhattunk az ottani érdeklő-
dők előtt. Műsorunkban az igazi 
magyar zenét kívántuk bemutat-
ni: és szerettünk volga hozzájá-
rulni a tévhit eloszlatásához, mi-
szerint a magyar zene a cigány-
zenével egyenlő. Programunkat 
főleg táncos jellegű művekből 
állítottuk össze. Játszottunk Far-
kas Ferenctől régi magyar tán-
cokat, Ruzitska-verbunkost, Bar-
tók és Kodály feldolgozásokat. 
Német és osztrák művekkel pe-
dig vendéglátóinknak kívántunk 
kedveskedni. 

11 Szakmai tapasz-
talatcserére is került sor 
a két város zenetanárai 
között? 

- Igen, természetesen meglá-
togattuk az ottani zeneiskolát és 
elámultunk a kiváló feltételeken: 
tágas tantermeket, jó minőségű 
hangszereket láttunk; olyan fel-
szereltséget, amiről itthon csak 
álmodozhatunk. Nagyon kelle-
mes volt az ottani program. Fo-

gadást rendeztek tiszteletünkre, 
es búcsúesten köszöntek el tő-
lünk. A koncert mellett - kihasz-
nálva az ottani ragyogó techni-
kai feltételeket - studiókörülmé-
nyek között hangkazettát készí-
tettek együttesünk játékáról. 

tfr  Egy  ilyen vendégszerep-
lés mint kirándulás is biz-
tosan élmény a résztve-
vőknek. 

- Valóban, már csak azért is, 
mert az együttes tagjaival bará-
tokként is jól megertjük egy-
mást. Igazán jó kedélyű társa-
ság vagyunk. Másrészt alkal-
munk volt útközben Nürnberget 
is megnézni, és jártunk Bayre-
uth-ban, Wagner városában. Be-
mehettünk a világhírű Festspiel-
hausba, a Wagner tervei szerint 
épült operaházba, ahol csak az 
ő műveit játsszák. Jártunk villá-
jában és megkoszorúztuk az ő, 
és a szintén Bayreuth-ban elte-
metett Liszt Ferenc sírját. 

6 Lesz-e folytatása a nyu-
gatnémet Kapcsolatnak? 

- Igen a tervek szerint egy 
ifjúsági fúvószenekar fogja vi-
szonozni ottani szereplésünket. 

A fúvósötös pedig már a kö-
vetkező nagy erőpróbán készül: 
június 6-án Bécsben, a Collegi-
um Hungaricumban fognak fel-
lépni. 

Kocsis Katalin 

Olvasta...? 

Értékeket kereső 
írások 

Szakölcay Lajos 
Ö tág ti síp 

című űj könyvérdi 
Szakolczay (Varga Lajos 

kanizsai középiskolás korá-
ban jó a t lé ta volt . Futott jól 
és sokat, s most az olvasót 
is fu t tat ja tanu lmánya i , 
esszéi, kritikái olvasása u tán 
a könyvtárba, mert do lgo-
zatai tanulmányozása során 
meggyó'z. hogy mindent el 
kell olvasni ami t ő olvasott , 
mert arra fel tét len szüksége 
van a művelt embernek. 
Meggyőző' erővel szól hoz-
zánk. Értékeket keres, és 
úgy mond vé leményt . Nem 
az elmarasztaláson van a 
hangsúly, a felemelésen. 
Ugyanakkor a másodlagos 
jelentésekből a szükséges 
információkat is kiolvashat-
juk. 

Nem hiva lkodó, ped ig a 
Dunának, Oltnak c ímű köte-
tével most pé ldá lózhatna. 
Akkor frt  a kül földön é lő 
magyar írók műveiről, ami-
kor ez még nem vol t sikk. 
Akkor hívta fel a f igye lmet 
nagyságukra, tehetségükre, 
amikor ez egy kicsit még 
bűnnek számított. 

.A magyar i roda lom öt-
ágú síp, összehangolat lan" 
- i d é z i Illyés Gyulát . Szakolc-
zay is ezt val l ja, és nem bő-
víti a szót egy „ha t " képző-

vel. Ez nála művészi elköte-
lezettség kérdése. 

A ter jedelmes kötet hat 
fe jezetegységre tagolód ik . 
A ta lá ló címek (A nagyra-
vágyás torzképe; Szavakban 
őrzött tisztaság; Töretlen ge-
rincek kopogta tása ; A kö-
zösségi érzés hajszálgyöke-
rei; Hova megy Kormos Pis-
ta gőzhajó ja?) , mintaszerű 
vá logatásra irányítják a fi-
gyelmet , Témavalasztásá-

an a határon innen és túl 
elve érvényesül, s ta lán az 
e lőbbin a nagyobb hang-
súly. 

Nehéz kiemelni a negy-
venegy tanu lmánybó l a jó-
kat és a még jobbaka t . 
Egy-két g o n d o l a t o t mégis 
megemlí thetünk. 

Az árny zarándoka (Dér 
Zoltán eszmefuttatását 
elemzi Csáth Gázáról) a vé-
leménynyi lvánításon túl élet-
sorsot tár fel, Külön kiemel-
h e t ő az érzelemre hatás 
művészi ereje. Alapos szak-
mai ismeretnek pengé jé t 
szerényen v i l logta t ja , amikor 
a műről va ló elmélkedések 
során Kosztolányit, Bóka 
Lászlót, Franz Kafkát, Né-
meth Lászlót, Hegedús Gyu-
lát asszociálja vagy idézi. 

Feltűnően szép, de emel-
t ebb hangú a Szécsi Margit 
verseskönyvéről (Birodalom) 
írt eszmefuttatása. Itt első-
sorban stilisztikai ismeretei-
vel győz meg Szakolczay, 
nagy segítséget a d v a a 
Szécsi-alkotás értelmezésé-
hez. 

A Mítosz és pé ldázat (La-
dik Katalin: Mesék a hét fe jű 
varrógépről) a folklór vilá-
g á b a vezet. Látszik, hogy a 
szerző ebben is járatos. A 
formanyelvről  ta lá lóan ír, 
mély gondosságga l közelíti 
meg, Értékítélete is puri tánul 
pélaás: ....Ladik Katalin köl-
tészete hiányzó vagy leg-
alábbis kevéssé je lentkező 
lá tásmódot póto l , harmoni-
zál a modern magyar líra 
önfeltáró törekvéseivel." 

A Romániai magyar költők 
anto lóg iá járó l szóTó írás Sza-
kolczay tömör í tő és lényeg-
látó erényeit, erősségét pél-
dázza. Az antítézis oldaláról 
közelíti, amikor a Hét évszá-
zad magyar verseivel pole-
mizál (úgy, ahogy egy kriti-
kusnak kell és ilío). s rámu-
ta t az igaz értékekre, segít-
ve a hétköznapi olvasónak 
a vá loga tásban . 

Szakolczynak jó érzéke 

van az új, a kísérletező mű-
vek felfedezésére  és értéke-
lésére. Ezt teszi Illés Endre 
esszéiről írt do lgozatában. 
Úgy emeli ki a szerző eré-
nyeit, hogy a rendkívül tö-
mör írás mögé rejtőzve az 
1976-ban írott kritika nyelvi 
szépsége szinte fel sem tű-
nik. ped ig Szakolczay stílusa 
nagyon is alkalmas a külön 
elemzésre. A Sántha Ferenc 
novelláiról (Isten szekerén) 
készített tanu lmánya példá-
ul a sajátos, egyéni (Sza-
kolczay-féle) szószerkezetek-
re Jó pé lda úgy is. mint az 
ön faggatás dokumentuma, 
úgy is, mint látomáserejű ki-
tárulkozás, par t ta lan áradás 
és pur i tánságban szikár pa-
rabola. 

Örülni kell ennek a könyv-
nek, irodalomértó'ként és lo-
ká lpat r ió taként egyaránt. 
Szakolczay Lajos írásainak 
jelentős ismeretterjesztő' sze-
repe m ö g ö t t mindig feltűnik 
a gondos, műértő, értéket 
kutató kritikus arca, aki 
megfon to l tan vezet az öt-
ágú síp da l lamára még fel-
fedezet len tájakra. 

Horváth György 
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Első" helyezett 
Napközis oktatófilm 
A megyei pedagógiai intézet 

szervezesében és pénzelésével 
TECHNIKÁK címmel a napközis 
nevelők részére egyórás mód-
szertani videófilm készült. A 
Falka Lászlórié szaktanácsadó 
irányításával készült munkában 
részt vettek Jármai Gáborné 
(Andrejka), Szamosné Ba-
csinszky Tünde és Csöndör 
Árpádne (Rózsa úti Általános 
iskola) pedagógusok. 

Munkájuk a megyei pályáza-
ton I. helyezést ért el, s a zsűri 
javasolta az országos megmé-
rettetésre is. 

Költő, 
szobrász, 
vőlegény 

Varga József: Térplasztika 

Felsőrajk, kis családi ház 
hangulatos szobája. A falon 
tusrajzok, a szekrényen tér-
plasztikák, az asztalon versek, 
a széken bokszkesztyű. A mag-
nóból indiai zene szól. A házi-
gazda, Varga József húszéves 
mechanikai műszerész tanuló, 
ezenkívül amatőr költő, szob-
rász, grafikus. 

Dániel Attila versei 
KÉPEK EGY EQUADORINAK 

Godot megérkezett 
Estragon meg aznap színházba ment 
Vladimír élvezte a családi tűzhely melegét 

Csongor nem találta Tündét 
az.igazat megvallva nem is kereste 

Adam válópert indított 
állítólag Éva nem akart enni az almából 

RaszKolnyikov eltartási szerződést 
kötött az uzsorásnővel 

A játékos reggelig snóblizott 
Adyt állítólag najnali négykor 

többen látták józanul 
az irodalomtörténészek rémhírekre hivatkoztak 

Jósé Arcadió a lézerlétbe 
vércsatornát - Macondó megmentése 
ürügyén - kubikolt 

Néró következetesen végigvitt 
humanitása Seneca legyilkoíasához 
vezetett 

A kastély légkörét felfalta 
a közösségi szellem 
Kafka örömmámorában 
elidegenedett 

AZOK 
KIK békeidőben a Népet 
Fosztogatták 
Maguk 
Vacjj.. j já^ük hasznára: BEKES 

- Megnyugató ez a zene -
mondom - szükségem is van 
rá, mert életem első riportját 
szeretném elkészíteni veled. 

- No, ne! Miért éppen ve-
lem? 

- Mert te vagy az egyetlen 
ismerősöm, aki ilyen sokoldalú. 
Aztán meg négy évig együtt 
koptattuk az iskolapadot a dr. 
Mező Ferenc Gimnáziumban. 
Szóval, szeretném, ha beszél-
nél magadról... - nézek körül. 

Észreveszem a falon a ked-
vencem: tusrajz és vers kom-
pozíciója a címe „Megoldás". 
Most is elemi erővel hat rám 
a látvány, mint mindig. 

- Ha jól emlékszem, ezt az 
eg^ik matematika órán csinál-

- Á, dehogy! Csak akkor mu-
tattam meg neked. 

(Mondanom se kell, mindket-
tőnk érdeklődésének közép-
pontjában a matematika állt.) 

- Tudod, én elfogult vagyok 
- mondon Jóskának - , mert 
nekem nagyon tetszenek az al-
kotásaid. Azért is, mert a leg-
több műved születését figye-

Részközgyűlést- tartott a TIT Nagykanizsai Vá-
rosi Elnöksége. 

A beszámoló szerint a megváltozott körülmé-
nyek, a politikai és gazdasági válság új, nehe-
zebb feladatok elé állították az ismeretetterjesz-
tést. Ennek ellenére a TIT nem mond le alapvető 
feladatairól: az ismeretterjesztésről, az értelmiség 
szervezéséről. A kedvezőtlen tendenciák, az ál-
lampolgárok általános megterheltsége fejeződik 
ki a taglétszám alakulásában. Még nyolc-
vanhatban százhatvannégy, nyolcvankilencben 
csak száztizenhat tagot tartottak nyilván. Örven-
detesen nőtt viszont a fiatal értelmiségiek száma, 
tizenegyről huszonnégyre. A TIT tartalmi munká-
ját nehezíti, hogy nem rendelkezik előadások tar-
tására alkalmas saját helyiséggel, a tanfolyamok 
bérelt helyiségekben folynak, ami jelentős költ-
ségnövelő tényező. 

A beszámolo kiemelten foglalkozott a tizenegy 
városkörnyéki csoporttal, melyek tevékenysége 
negyvenhét községre terjed ki. 

A pártokkal való együttműködés lehetőségében 
az az állásfoglalás született, hogy amennyiben 
a pártok igénylik a TIT tagságának szakértelmét, 
a pártsemlegesség elve alapján támogatják azo-
kat a kezdeményezéseket, amelyek a TIT alap-
szabályában rögzített célok megvalósítását szol-
gáljá 

beszámoló elfogadása után az Öveges Jó-
zsef Ismeretterjesztő Egyesület és a TIT Orszá-

gos Szövetsége alapszabály tervezetét vitatták 
meg. 

Ezt követően került sor az egyesület városi 
elnöksége tagjainak és tisztségviselőinek megvá-
lasztására. Az új elnök Pajpp Ferenc, a HSMK 
igazgatója lett, alelnök Tütto István. Az elnökség 
tagjai: dr. Gálffy  Zoltán, Békési József, Rácz 
Erika, dr. Tóth Géza, Bárány Piroska, kalydy 
Jenő", Jászberényi László, Kupó József, Har-
kány László. 

Az egyesület elnöksége megerősítette tiszté-
ben Horváthné Polai Mária titkárt, aki javaslatot 
tett az egyesület rövididejű programjára. 

A jövőben kiemelten kíván foglalkozni a társa-
dalmi együttélési normák tudatosításával, a csa-
lád szerepének erősítésével, egész-
ségmerőrzéssel, környezetvédelemmel, és TIT 
klubot akarnak szervezni. Mélyíteni fogják kap-
csolataikat egyes intézményekkel, például a csa-
ládsegítő központtal. 

Utolsó napirendi pontként megválasztották az 
országos küldötteket, majd TIT-aranykoszorús jel-
vényt vett át dr. Jobbágy Menyhért garaboncl 
körzeti orvos, dr. Tóth Géza szepetneki állat-
orvos, Rácz Erika murakeresztúri  AMK igaz-
gató, Molnár Mihály zalaszentbalázsi könyv-
táros, és Cseresnyés Péter nagyrécsei isko-
laigazgató. 

H. M. 

lemmel kisérhettem az elgon-
dolástól a megvalósításig. Mos-
tanában azonban mintha keve-
sebbet foglalkoznál a versírás-
sal... 

- Igen. Inkább a szobrászat 
foglalkoztat. Van egy régóta, 
dedelgetett elképzelésem, ezen 
dolgozom. Fém és üveg kom-
pozíciója. A címét ne kerdezd! 

- Vajon mi az, ami alkotásra 
ösztönöz. Talán egy múzsa? 

- Katika. De ő nem a mú-
zsám; a menyasszonyom. A 
versírásban pedig kimondottan 
hátráltat. 

- Hátráltat? 
- Megmagyarázom. Verseket 

általában borús hangulatomban 
írok. Ám amióta a menyasszo-
nyomat megismertem^ nagyon 
boldog vagyok. Ezért mondtam, 
hogy nátraltat. így viszont több 
idom marad a szob-
rászkodásra, a karatéra... 

- No, meg persze a tanulás-
ra. 

- Haha! 
- Na jó! Térjünk hát vissza 

az alkotásra! Hogyan születnek 
a térplasztikáid? 

- Eszembe jut egy forma, és 
gondolatban alakítgatom. Leraj-
zolom, firkálgatok, kijön egy 
konkrét megoldás. Kiválasztom 
az anyagot, és megcsinálom. 
Nem tudom, hogy ez művészet-
nek lehet-e nevezni, hiszen so-
ha nem tanultam, magamtól jö-
vök rá a technikára is. Szere-
tem magam elfoglalni számom-
ra érdekes és értelmes dolgok-
kal. Ha másoknak is ez a vé-
leménye a műveimről, akkor 
már boldog vagyok. 

- Igaz is, van lehetőséged, 
hogy másokkal is megismer-
tesd a műveidet? 

- Nem nagyon. A verseim-
mel még csak-csak, mivel azok 
néha megjelennek. Legutóbb 
például a dr. Mező Ferenc 
Gimnázium adott ki antológiát 
az iskola amatőr költőinek mű-
veiből. Ebben én is helyet kap-
tam, amit nagyon köszönök. A 
térplasztikáim azonban még 
nem kerülhettek nagyközönség 
elé. 

- Kedves Dodól - sóhajtom 
szedelőzködés közben. - Azért 
ne adjuk fel a reményt! Talán 
akad valaki, akit érdekel egy 
húszéves, értékes fiatalember 
elképzelése önmagáról és a vi-
lágról, és lehetőséget ad a be-
mutatkozásra. 

Fülöp Réka 

TIT-közgyulés 

Ú j e l n ö k s é g 
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Mégegyszer a „repi"-házról 

Létezik is, nem is 

Tóth Árpád János állam-
polgár az alábbiakra kérek 
választ a tanács vezetőitől: 

I . / Hogy áll pénzügyi el-
számolással a tanács az 
OTP-vel szemben, mennyi 
a tartozása és mennyi a kö-
vetelése? 

2.1 A tanács költségveté-
se milyen összegeket hasz-
nált fel általánosan és mi-
re? 

3.1 Mit várhat az önkor-
mányzat pénzügyi vonatko-
zásban a jelenlegi tanácsi 
apparátustól? 

4.1 Hogyan értékesíti a ta-
nács vezetése a foghíjas 
telkek beépítését, kinek és 
milyen áron? 

5.1 A tanács vezetése, 
hogy határozott a vásár-
csarnok és piac messzeme-
nő megoldására? 

6./ Mikor történik meg a 
taxi állomás végleges meg-
oldása? 

7./ Mikor történik meg a 
köztéri szobrok eltávolítása 
illetve visszaállítása a leg-
messzebbmenő kegyelet 
mellett? 

8.1 A Deák-tér rendezési 
tervét tegyék közszemlére, 
hogy a lakosság véleményt 
tudjon alkotni (ne az önki-
szolgáló kirakatába). 

9.1 Megrendelték-e a He-
vesi Sándor Művelődési Ház 
előcsarnokába a tűzzománc 
faliképet, és mennyiért. 

10./ A Csónakázó tónál 
lévő reprezentatív épület-
nek mi lesz a további ren-
deltetése? 

I I . / Az Ady és Szemere 
utca egy részének kisajátí-
tása és értékesítése után 
mekkora bevételhez jutott a 
tanács? 

12./ A kiskanizsai város-
rész mikor és milyen ütem-
ben lesz közművesítve? 

13./ A nyugdijasok mikor 
kapnak olyan helyiséget, 
ahol elfogadható körülmé-
nyek között tölthetik el sza-
badidejüket? 
. 14./ Mikor kap a város la-

kossága megnyugtató vá-
laszt a zöldtábor körüli 
mendemondákra? 

A napokban részt vet -
tem egy egyez te tő tá rgya-

láson, ahol kb: ö tszáz gyer-
mek tornatermi i l le tve moz-
gás i lehe tőségét v i ta t ták 
meg. 

Egy meglévő épületet ki 
akarnak sajátítani, amely 
épület anyagi ráfordítással 
hosszú időre megoldaná a 
gyermekek mozgási lehető-
ségét. A gyermekek kb. hat 
hónapon keresztül az időjá-
rás viszontagságai miatt ki 
vannak zárva annak a lehe-
tőségéből, hogy az iskola 
udvarán vagy a téren (Sza-
badság tér) mozgási igé-
nyüknek megfelelő helyet 
találjanak. 

Felkérem Tarnóczky kép-
viselő urat, hogy a többi 
párttal tárgyaljon a fentiek 
valós közlésére, a város la-
kossága és a jövendő ön-
kormányzat érdekében. 

Nagykanizsa, 1990. má-
jus 9. 

.Tisztelettel: 
Tóth Árpád János 

Lapunk nemrég foglalkozott 
egy csónakázó-tavi epülettel, 
amely tanácsi dolgozók pihené-
si és szórakozási igényeit elé-
gíti ki. 

A cikk felvetette a kérdést, 
vajon ezzel az épülettel nem 
kellene-e ugyanúgy elszámol-
nia a városi tanacsnak, mint 
ahogy a munkásőrségnek és a 
honvédségnek kellett a kaszó-
pusztai ingatlanokkal. 

A Kanizsa következő számá-
ban a városi tanács helyreiga-
zító cikket kért, mert mint kö-
zölte: a tanácsnak nincs ilyen 
épülete a Csónakázó-tónál, és 
a cikkíró a DKG tulajdonát ké-
pező épületet írta le. 

Nos, az épület létezik is, 
nem is! 

A földhivatalban ugyanis a 8. 
sz. tulajdoni lap 098/2. helyraj-
zi számmal jelölt 1951 négyzet-
méteres területén papíron való-

Apróhirdetés 
Polski Fiat 126-os 5 1/2 

éves ,friss műszakival el-
adó. Érdeklődni: Nagykani-
zsa, Munkás u. 7/d. Csák 
Máté. 

Szürke rombuszpalát ven-
nék körülbelül 500 darabot. 
Zalakomár, Petőfi út 135. 
Gönczi József. 

Újra a Tallózóban 
A reform Tallózó című 

lapszemle-újság idei 21. 
számában ismét közli la-
punk egyik írását a május 
18-ai számból, amelynek 
Dózsa is moszkovita volt? 
a elme, a szerzője pedig 
Dóró János. 

ban nincs épület, a valóságban 
viszont van de a tulajdoni lap-
ra nincs felvezetve. (Látható 
mindez a szerkesztőségben.) 

A terület jelenleg is közpark-
nak minősül, és az IKKV a ke-
zelője. 

Aki vállalkozó kedvű, meg is 
vásárolhatná „bagóért", csujpán 
arra kellene kötelezettseget 
vállalnia, hogy a közparkot je-
lenlegi formajában megóvja, s 
így a sok milliót érő epüíet is 
az övé lehetne. Hiszen ott van, 
ha nincs is. 

A kérdés csupán, vajon ki 
az, aki a közvéleményt rosszul 
tájékoztatja? Ki az. akinek a 
legpontosabban be kellene tar-
tania a törvényeket és az elő-
írásokat? Kinek kellene beje-
gyeztetnie a vitatott ingatlant? 
S végül miért minősül a földhi-
vatalban közparknak az, ami 
kacsalábon forgó ház? 

Vendégszereplés 
Egy hetes finnországi tur-

néra utazott a kanizsai 
HSMK vegyeskórusa. Az 
Arany Ida vezette csoport 
hat előadást ad Kurikkában 
és környékén. 

Főépítészi felhívás 
Az ország főépítészeiből vá-

lasztott tiz tagú szakmai ösz-
szehangoló és érdekképvisele-
tet elláfo főépítészi kollégium -
melynek városunk főépítésze is 
tagja - figyelemfelhívó  előter-
jesztést küldött a parlament 
frakcióvezetőihez és az épitész 
képesítésű képviselőknek. 

A levél a társadalmi átalaku-
lás folyamatába illesztve hívja 
fel a figyelmet a települési-, 
környezeti- építészeti kerdések 
fontosságára, kérve a jogalko-
tásban resztvevők ilyen irányú 
segítségét. 

Az Egerszeg levele 
Tisztelt Sztankovics 

István! 
Sajnálom, hogy a elmét 

nem olvastam a Kanizsa 
heti lapban. Örülök, hogy Ön 
lokálpatrióta, szereti váro-
sát, Igy annak lapját, igy 
vannak ezzel a zala-
egerszegiek is, közel 3500-
an. Olvastam levelét, amely 
alapján Ön úgy tudja, hogy 
az Egerszeg újság néhány 
példányszám megjelenése 
után megszűnt. Tájékoz-
tatásul közlöm, hogy lapunk 
1989. április 27-én jelent 
meg először és azóta folya-
matosan több, mint egy 
éven át hetente megjelent 
5000 példányban, mlg az 
Önök lapja jelenleg 1500 
példányszámban jelenik 
meg. Jelenleg ugyan - saj-

nos - csak havonta jele-
nünk meg (a mi esetleges 
veszteségeinket nem fizetik 
ki!) de kéthetenként jelent-
kezünk az Egerszeg Plusz 
újsággal 20 000 pl-ban, ezt 
ingyen kapja minden zala-
egerszegi. Az Egerszeget 

jelenleg is 3500-an vásárol-

Tisztelt Sztankovics Ist-
ván! Hát ennyit az érdekte-
lenségről! 

Vadas Zsuzsa 
Tel. szerkesztő, 

Egerszeg 

Kedves Vadas Zsuzsa! 
Nem kívánunk minden levélhez kommentárt fűzni, mert kialakult 

gyakorlatunk, hogy a levelek felvetéseit, az esetleges tárgyszerű 
pontosítást a „Levelek nyomában" című rovatunkban végezzük el. 
Most azonban, értve laptársunk érzékenységét, helyt adunk az 
Ön levelének (így kívánja ezt az újságírói etika), hangsúlyozva, 
hogy legalább annyira örülünk az Egerszeg változatlan sikerének, 
mint a szerkesztők, bár nem hisszük, hogy a példányszám minő-
sítő szempont lehet. Kanizsán jelenleg 1500 olvasónk van, s erre 
büszkék vagyunk. (Kevésbé lennénk azok, ha eladhatatlannak bi-
zonyulnánk. Mert a mélyponton, hálistennek, túljutottunk.) 

Lapjuknak további jó szerencsét kívánva: 
l'ík Pál 

szerkeszti) 

M v i l t I A V A I l ^ l j l l t i c V c i 

a nagykanizsai városi tanácshoz 
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Látogatás Németh Zoltánnál 

Részleges és teljes sdtalanító vízkezelő berendezések, kézi és önmű-
ködő változatban. 

Amikor Németh Zol tánnál , a 
Tavasz utca 4. sz. alatti Aqua 
Service tu la jdonosánál szárma-
zása felől erdeklődtem, s hal-
lottam, amit mondot t , nyomban 
eszembe jutott a régi szólás-
mondás: Az alma nem esett 
messze a fájától. . . 

Hogy miért? Nos, Németh 
Zoltán édesapja az a Németh 
Ferenc volt, akit még most is 
nosztalgiával emlegetnek a bá-
zakerettyei o la jbányászok mint 
kiváló csőszerelő mestert ; a 
Dél-zalai V íz-Csatornamű és 
Fürdő Vállalat dolgozói ped ig 
egykori emberséges és önzet-
len igazgatójukat t isztel ik ben-
ne a zafakarosi termálfürdő lé-
tesí tésének egyik „úttörőjét". 

Németh Zoltán — a korán el-
hunyt, nyugdí ját alig élvező 
népszerű Feri bácsi nagyobbik 
és törekvő fia — g imnáziumi 
érettségivel a háta mögött , két-
éves tanulás után e lekt romű-
szerész szakmát szerzett, de 
nem ál lapodott meg: az évek 
során hegesztő, h ivatásos te-
hergépkocsivezető, v ízkezelé-
seket beüzemelő és kazánfűtői 
szakvizsgát tett. 

Mint a legtöbb kisiparos, elő-
ször az állami iparban gyarapí -
totta szaktudását, a helyi Fi-
nommechanikai Javí tó Vál lalat-
nál, amely az Egyesült Izzó, 
aztán az Április 4. Gépipari 
Művek leányvál la lata lett. Főnö-
kei általában külső szerelési 
munkákkal bízták meg, a Szov-
jetunióban és Cseszlovákiában 
is járt. Rövid ideig a húsüzem-
ben is dolgozott . 

- A kisipari működési enge-
délyt - mel lékfoglalkozásban -
karbantartási munkákra 1983-
ban váltottam ki, de 1985-ben 
főállásúra vál toztat tam. Ekkor 
már a ioncserélők tervezését, 
szerelését és gyártását is vé-
geztem, két alkalmazottal , a 
Hámán Kató utcai szülői ház 
udvarán. 1986-ban köl töztem át 
ide, a közeli Tavasz utcába. 
Dolgoztunk t ízen is, je lenleg 
azonban öt a lkalmazottat és 
egy segítő családtagot , a fele-
segemet, foglalkoztatom -
mondta. 

Az udvar egy része és a mű-

hely tele tartályokkal berende-
zésekkel , készülékekkel . 

- Ezeket a pol iesterböl és 
üvegszálakból álló műanyag 
hengereket , oszlopokat egy ve-
lem szoros kapcsolatban lévő 
egri kisiparos szál l í t ja ide, s mi 

ezekre az NSZK-ból beszerzett 
szelepeket és csapokat , va la-
mint áramlásmérőket , vegy-
szeradagoló szivat tyúkat szere-
lünk. A résszűrő saját szaba-
dalmam szerint kerül a beren-
dezésekre - tá jékoztat , hozzá-
téve, hogy mindezt több mill ió 
forint értékű szerszámparkkal 
végzik. 

Az Aqua Service nemcsak itt-
hon, külföldön is versenyképesj 
főleg ki fogástalan minőségű 
festőberendezések és konténe-
res v ízszűrő berendezések 
gyártása, szerelése révén. M a 
már nemcsak itthon, a Szovjet-
unióban, az NDK-ban, sőt Pa-
kisztánban is végeznek mun-
kát. Márciusban - első ízben -
Németh Zoltán termékeivel 
részt vett a l ipcsei vásáron, 
ahol kiál l í tott. A NOVIKI-n ke-
resztül kedvező üzleteket kö-
tött, „betörve" az NSZK piacra 
isi 

- Karbantartás jel leggel, évi 
300 ezer forinttal indult az a 
kisiparosi pálya, amely ma már 
évi közel 20 mill iós forgalomnál 
tart, igaz, je lentős - mintegy 
80 szazaiékos - anyaghányad-
dal. 

Hát , i lyen! Ha egyszer egy 
üzlet beindul... ! 

Tízmil l ió forintos banki hitel-
lel, összesen mintegy húszmil-
liós beruházással a Kaposvári 
úton vásárolt 7200 négyzetmé-
teres teleken Németh Zoltán te-
lephely létesítését tervezi, 
amelyen két 30 méter hosszú 
munkacsarnokot és egy főépü-
letet épí t . A Tavasz utcai te-
lephely - ahol a lakóház a 
negy fős csatád kényelmes ott-
hona is - fej lesztő műhely ma-
rad, s az új helyen NSZK ko-
operációban vezerlőfejes auto-
mat ikák összeszerelését vég-
zik. 

- Munkámnak, fáradozásom-
nak, kockázatvál la lásomnak ér-
telmét látom. Kár, hogy egyes 
irigy emberek alaptalan rendőr-
ségi fel jelentései miatt - sok 
kisiparos társammal együtt -
gyakori tanács i és szigorú adó-
hivatal i e l lenőrzéseknek, zakla-
tásoknak vagyok kitéve. Ezek 
kel lemet lenek, és sok energiát 
kötnek le. A jövőben nyugod-
tabb légkörben szeretnék dol-
gozni! - mondja a búcsúzásnál 
az ezermester kisiparos. 

Tihanyi István 

Látogatás Záhony Lajos látszerész kisiparosnál 

Optikai  szalon Zalakarosban, 
mozgó szerviz a városkörnyéken! 
- Keserves volt a gyermekkorom - kezdi Zá-

hony Lajos. Kisújszál láson születtem 1943-ban, 
kereskedő családból . A háború viharában apám 
1945-ben szovjet hadi fogságba esett , s már soha 
nem láthatta meg szerettei t . A három gyermek 
felnevelése édesanyámra hárult, akinek házát, 
földjét, üzletét Rákosiék ál lamosították, sőt anyá-
mat két évre kényszermunkára is hurcol ták. 

Záhony Lajos a kisújszállási g imnáziumban si-
keresen érettségizett , majd két éven át a fővá-
rosban tanul ta a látszerész szakmát. Aztán Kar-
cag, Szolnok, Szeged és Győr volt szakmai ál-
lomáshelye. 

- 1967-ben kerültem Nagykanizsára, a Lenin 
út 6-ba, a város akkori egyet len Ofotért üzletébe, 
bol tvezetőnek, s irányítottam 15 éven át. Az 
1968-ban szerzett boltvezetői képesí tés mel lé 
1981-ben mestervizsgát tet tem, s ez a je lentős 
gyakorlat i idő után alapot adott arra, hogy önál-
lósuljak. A mai műhely-üzletet 1982-ben nyitottam 
meg, élve az állami szektor kötöttségei nélkül, 
a szabad munkavégzés és gazdálkodás lehető-
ségeivel — mondja. 

A vál lakózás forgalma fokozatosan emelkedet t : 
az 1982. évi 400 ezerről az 1989. évi 1 mill ió 
300 ezer forintra. Mindezt a műhely felszerelé-
sének fokozatos fej lesztésével érte el, no és az-
zal, hogy külföldi - svéd, belga, amerikai — cégek 
révén az e lengedhetet len anyagel látás ál landóan 
biztosított volt. így az ál lami szektor több hetes 
átfutási ideje helyett 3-4 nap alatt végezhetet t el 
egyes sürgős és különleges munkákat. A jó mi-
nőség, a gyors, alapos szolgáltatás, az udvar ias 
kiszolgálás ál landóan a szeme előtt lebeg, hisz 
a hozzá betérő magyar vagy külföldi vendégeket 
szükség esetén más alkalommal is ki akar ja szol-
gálni. 

A Záhony műhelynek-üzletnek jó híre van a 
városban és környékén. Ez is közrejátszott ab-
ban, hogy a KIOSZ javas latára a Zala megyei 
Tanács az elmúlt évben az Ipar Kiváló Mestere 
k i tüntetésben részesí tet te. 

Emlí tést érdemel, hogy a szakkönyvek tanul-
mányozására, a szakismeretek bőví tésére is időt 
fordít . Igy pl. utolsó v izsgái előtt áll az optomet-
rista főiskola kétéves szakán. 

- Az élet, a munka nálam nem állóvíz. A mű-
hely felszerelését most újabb szemvizsgáló mű-
szer beszerzésével bőv í tem, s nem árulok el tit-
kot, hogy egy belga tőkéstárssal közösen Zala-
karoson hamarosan optikai szalont nyitunk, 
amely a fürdési szezonban áll majd az üdülők 
és a betegek rendelkezésére. Közeli terveim kö-
zött szerepel még egy mikrobuszban berendezett 
mozgó optikai szerviz üzemeltetése a karosi hol-
t időszak alatt, a városkörnyéki települések jobb 
el látása érdekében - vázol ta fejlesztési elképze-
léseit a mester. 

Emlí tést érdemel , hogy nagyobbik - jelenleg 
első tényleges katonai szolgálatát tel jesítő - fia 
is a látszerész szakmát tanul ta ki, s már fiatalon 
vezetője lett a Bazár-udvari V ISORAM üzletnek. 
Mivel 10 éves leánya a zene, a tánc és a mű-
vészet felé vonzódik , szeretné, ha kisebbik -
hároméves - f ia is idővel a látszerész szakmát 
választaná, s az ő nyomdokaiba lépne. 

A búcsúzásnál nemcsak maga, hanem sok vál-
lalkozó óhaját is to lmácsol ta: 

- Remélem, hogy az új kormány vállakozás-
barát lesz, s hamarosan kedvező rendelkezése-
ket hoz a társadalombiztosí tás i ós adóterhek 
csökkentése, és a fej lesztések költségként törté-
nő e lszámolása tekintetében.. . 

(UH - 1) 

Siker a lipcsei vásáron! 

Az alma nem esett messze a fájától... 
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Az ábra két, egymástól 
kanyargós vonallal elválasz-
tott rejtvényt és 33 fekete 
négyzetet tartalmaz. Fel-
adat a rejtvény megfejtése 
és a választóvonal berajzo-
lása. Helyes megfejtés ese-
tén a vízszintes 1., a füg-
gőleges 1., 6., és 22. so-
rokban szállóigéket és ope-
raclmet olvashatunk le. 

Beküldendő' szerdáig, jú-
nius 6-áig, a négy sor meg-
fejtése. 

Meghatározások: 
Vízszintes: 
1. Szólás^ - lengyel gk. 

jelzése. 2. Űrmanó - bibliai 
rész - női név - mély ma-
gánhangzók. 3. Gleccser-
völgyek - szoc. országok 
gazdasági tömörülése - an-
gol névelő - ilyen só is van 
- NSZK város. 4. Róma ke-
rülete - kivüle hangzói -
Zénón iskolájában a ma-
gánhangzók - testrész -

idegen férfinév  rövid alakja. 
5. Hitlerista fegyveres ala-
kulat - sok író ír így - ér-
tesítő levél pénz átutalásá-
ról - ...step. 6. Azonos 
mássalhangzók - rövidítés 
régi leveleken - község Ba-
ranyában, de ismeretlen 
írással! - ...is: dacos ellen-
kezés - levelet készít. 6. 
Az atom százada - ...dress: 
reggeli köntös - szultánke-
nyér. 8. Öntözővízzel feltöl-
tött vízfelület - ülőbútor -
...lógia: szófejtő nyelvészet. 
10. Ha nincs patkó, ez az 
eredmény - régi rádiómár-
ka, vagy Mengyelejev elem-
csoportja - himlő foltja - ál-
lat németül. 9. Női név -
sör után is álló testrész -
névjegyzék. 11. Idegen női 
név - ismert Hét-főszer-
kesztő volt - mendelévium 
- német képes magazin. 
12. Neodímium - kisgyerek 
a nagy megpróbáltatások 

JiJ Bolgár sopszka 
saláta 

Kb.  4-5 személyre 
Kígyó uborka 0.50 kg 
Húsos zöldpaprika 4-5 db 
Paradicsom 0.30 kg 
Vöröshagyma 0.10 kg 
Saláta olaj 0.10 I 
Csipet só 
Szirén sajt (bolgár juhsajt) 0.15 kg 

A zöldségféléket jól megmossuk, és az uborkát 3-4 cm-es ha-
sábokra, a zöldpaprikát és a paradicsomot gerezdekre, illetve na-
gyobb darabokra vágjuk. A vöröshagymát kevés sóval es az olajjal 
az anyagokat összekeverjük, de vigyázzunk, ne törjenek össze. 
A szirén sajtot sajtreszelon ráreszeljük a salátára. Csak frissen 
tálaljuk, mert ha állni hagyjuk, az olajtól és a nagyon sós sajttól 
összeesik. 

S troli Péter 
- Na, mit szólsz pajtás az új kocsimhoz? 
- Jú, de biztos, hogy ez a sztráda? 

hely és munkahely lehet -
hajnal istennője a görög mi-
tológiában. 9. Két magán-
hangzó - ...garde: élcsapat 
- pénztáros műveli, de nem 
tudja befejezni. 10. Holland 
légitársaság, melyet össze-
zavartak - ...lógia: magatar-
tástudomány - orvosol -
réz. 11. Eltengődik - olasz 
folyó - becézett fiúnév - is-
kola rövidítve. 12. ...te se: 
egyikünk se - régi római 
aprópénz - távolra mutató 
szó - igen, oroszul - hull. 
13. Az ENSZ Vám- és Ke-
reskedelmi egyezményének 
kevert betűneve - balkáni 
folyó - Roland hangzói. 14. 
Bőg a tehén - kenyai ipar-
város - tagadószó - fla-
mand festő - ...Milán. 15. 
Kiejtett betű - a lakásomra 
viszem - ozmium - rádió-
vételi sáv, 16. Megfűszere-
ző - hangtalanul tőled -
sajnálkozó szó. 17. A XI. 
sz. pogány népmozgalmá-
nak vezetője és fia nevének 
kezdőbetűje - csokoládé 
jelzője - első osztályú - af-
rikai ország. 18. Becézett 
fiúnév - ...alásan - a meg-
adott összeg. 19. Határér-
ték - sportszelvényt - olasz 
rádió és TV. 20. Tűz a szé-
lein - elő- és utótag is le-
het értelmes szavakban -
klnafa kérgéből nyert alka-

'lolda - római számok. 21. 
Elem - kiűz. 22. Opera el-
me. 

korában - kapocsféle - ro-
mán és luxemburgi gk. jel-
zése. 13. Kosztolányi szí-
nes álmainak tárgyai - ke-
verten ízes palacsinta - 7., 
6. és 16. rendszámú ele-
mek vegyjelei - svájci folyó 
- hosszan bőg a tehén. 14. 
Idegen női név - nagy kez-
dőbetű - kötőszó - NSZK 
és Kambodzsa gk. jelzése 
- októberben már iható -
diplomáciai kocsik jelzése. 
15. Értéket létrehozó -
Sándor Károly neve a pá-
lyán - cseh folyócskából 
származó víz. 16. Helyhatá-
rozórag - felismerhetetlen 
állapotú tarló - dunántúli 
vasútállomás helye - kézi-
munka. 

Függó'leges: 
1. Szólás. 2. Régi nép a 

mai Toscanában - szállodai 
alkalmazott. 3. Szokatlanul 
rövid orr! - becézett lány-
név - Japán régi fővárosa. 

•4. Ha még ún is, japán ka-
tonai parancsnok lesz - át-
ejtő - űrmanó. 5. Párizsban 
csillag - négerek tanácsko-
zása. 6. Szólás. 7. Lalo ki-
rálya - egymást követő ma-
gánhangzók - Hu és lei: két 
szóval - vörösbarna szín. 
8. Nutria hangzói - lakó-



A város Van már nálunk lépcső-
házban, kapualjban, In-
tézményben, vállalatnál 
állandó és időszakos tur-
káld. Most Itt van a leg-
nagyobb - szabadtéren. 
Igaz, hogy külvárosi, de 
a leleményesebbeknek 
nyitott a tér, és a távol-
ság sem akadály. Megta-
lálják „igaz" kincseiket, 
beleveszve a város pisz-
kába. Ilyen szegények 
vagyunk, ml, magyarok? 

Fotó:  Cserny  József 

1890. június 1. (A KANIZSA 13. OLDALA) 

Kell-e nekünk utánpótlás? 
(Füstölgés  sport-ügyben) 

Mármint labdarúgó utánpót-
lás. Úgy tűnik nem. Labdarúgó 
szövetségi kapitányok mennek, 
jönnek. Van, aki egymás után 
többször is. Az elvek azonban 
maradnak: „A nagyfoci bűnös, 
de majd a fiatalok!" 

Nos, Nagykanizsán ez sem 
olyan egyszerű. Miért is? Mert 
az Olajbányász örül, ha a je-
lent kézben tartja, mit gondol-
jon hát a jövővel? Legalábbis 
pénzügyileg. Mert pénz az 
nincs. így veszni hagyja azt a 
százezret is, amit a Zrínyi is-
kola két sportosztályára áldo-
zott. Persze, ebben közreját-
szik, hogy az iskola termeinek 
száma véges. Nincs hová leül-
tetni a harmadik évfolyamot. 
Bár ez is megoldható lenne, hi-
szen a Kun Bélában alig van 
gyerek. Előbb-utóbb tanerő fö-
lösleg lesz. A szakosztály 
(vagy az iskola?) mégsem kap-
ható rá. Pedig Kanizsán kívül 
mindenütt két iskola vállalja az 
utánpótlás nevelését. Itt nem. 
Ki tudja miért? Fölösleges volt 
hát az előzetes megállapodás, 
mely a Művelődési Osztályon 
köttetett az okból, hogy az ösz-

szeszokott labdarúgó-osztály a 
Landler Gimnáziumban tanul-
hasson tovább, fgy lett volna 
egyébként biztosítva az Olajbá-
nyász arról, hogy a gyerekek 
valóban hozzá kerüljenek. Ezek 
után azonban mégsem. A Kun 
Béla iskolának jól jönne, igaz 
plusz pénzt, energiát kívánna. 
Ezért csak önszántukból vállal-
hatják. Erőltetni nem lehet. És 
minek is? A kezdetben szere-
lést, buszt biztosított Olajbá-
nyász is levette a kezét az 
ügyről. Ámbár mostanság már 
a megye, sőt az országhatáro-
kat átlépő csapat szülők, neve-
lők önzetlen támogatásával is 
életképes. Szeptembertől, ha 
az Olajbányász nem igazolja a 
gyerekeket, indulnak Zrínyis 
színekben a megyei bajnokság-
ban. Csak hát megszakad va-
lami, ami jó lett volna ha élet-
teret kap, hiszen az Olajbá-
nyász nem lesz képes labdarú-
gókat igazolni a jövőben sem. 
Annak pedig a város sportsze-
rető közönsége látja a kárát. 
Még nem késő. Össze kellene 
fogni. 

- D.J. -

az úttöroházi várháború előtt 

biztos, hogy a biztos úr 
biztosít? 

A rendőrök eddig sem örö-
met, sem bánatot nem okoztak 
nekem. így hát elfogultsággal 
senki nem vádolhat. THa a vá-
rosban valahol meglátom a 
rend őreit, mindig nyugalmat 
érzek, hiszen itt vannak, vi-
gyáznak, intézkednek. 

így lesz ezután is? A május 
18-an történtek után is? 

Ezen a napon az úttörőház 
sok gyermeket várt, hiszen dél-
után a Holló a pajzson játék 
befejezésére került sor. A vár-
háborút azonban egy kis köz-
játék előzte meg. óra körül 
betévedt az úttörőház udvarába 
egy férfi,  hullarészegen, s talán 
egy nálánál is jobban elgyen-
gült nő. Az igazgató, a sze-
mélyzettel felváltva próbálta 
őket távozásra bírni, de nem 
sikerült. Sőt, a nő részegségé-
ben már alsó ruhadarabjaitól is 
megszabadult. A botrány a le-
vegőben lógott. Az igazgató ta-
nácstalansagában a rendőrség-
re telefonált. Meg is érkezett a 
járőrkocsi három fős személy-
zettel, de a már igencsak el-

En nem tudom 
mi ez, de jó nagyon 
- jutott eszembe 
akaratlanul a vers-
sor, amikor meglát-
tam a boltban. Szó 
se róla, nagyon tet-
szetős  volt fényezett 
fa  nyelével, meg 
azokkal a nikkele-
zett fém-csodákkal. 
Forgattam  ide-oda, 
s megpróbáltam ki-
találni, mi célt 
szolgálhat. Talán 
egy újfajta,  flancos 
üvegbontó... De 
nem, mert van raj-
ta egy bigyó, ami 
késre emlékeztet. 
Ha  meg krumpliké-

Bizgentyu 
mozi5, mit lehet 
kezdeni a rugós 
fémlappal,  ami rá-
adásul körbe forog? 

Valósztnifleg  már 
gyanús lehettem az 
eladók előtt,  mert 
egyikük óvatosan 
megközelített, mit 
szöszmörgök annyit 
a polc előtt.  Am 
mielőtt  felvilágosí-
tásért fordulhattam 
volna hozzá, meg-
látva, mit tartok a 
kezemben, hátat 

fordított,  és elsie-
tett. Mindegy,  én 
időközben  eldöntöt-
tem, hogy az a va-
lami egy univerzá-
lis bizgentyu, ezért 
nem. hiányozhat az 
én háztartásomból 
sem. 

Ekkor valaki 
megszólalt mellet-
tem: 

- Nem tudja vé-
letlenül, ez mire 
való? 

Megfordultam,  s 

mit láttam ? Egy 
másik, talán még 
univerzálisabb biz-
gentyitt, amit vevő-
társam forgatott  té-
tován_ a kezében. 

- O, ez egy na-
gyon sokoldalú 
izé... - mondtam, 
mire ő  felragyogott: 
- Ugye?  Es milyen 
jól néz ki! 

Aztán mindketten 
elindultunk a pénz-
tár felé  zsákmá-
nyunkkal, az uni-
verzális akármivel, 
az univerzális tájé-
kozatlanságban. 

t - m 

bambult emberpárt kitessékelni 
nem tudták. A helyzet kezdett 
meleggé válni, hiszen szállin-
góztak befelé a gyerekek. Ek-
kor a programot levezető peda-
gógus - aggódva a gyermekek 
miatt - cselekvésre szánta el 
magát: karon fogta a két ré-
szeget, s határozott fellépéssel, 
állandóan szóval tartva őket, 
szabályosan kiterelte mindket-
tőjüket az utcára. 

Mondom, egyszerűen beléjük 
karolt, és kivezette őket. A 
rendőrök pedig álltak, cigaret-
táztak, nézték, nem intézked-
tek még csak nem is álmél-
kodtak. 

Megértem én, hogy ezt az 
ügyet mégsem lehetett kézzel-
foghatóan intézni, hogy a gu-
mibotot, rohamsisakot sem kel-
lett kézbevenni. De hogy há-
rom rendőr nem bírt ket ré-
szeggel, azon mégiscsak cso-
dálkozom. Nem erő, nem 
ügyesség, egy kis emberisme-
ret, pszichológiai érzék meg 
határozott feliepés kellett vol-
na, s az illetéktelen behatolók 
az utcán találták volna magu-
kat. 

No, de miért nem intézkedtek 
a rendőrök? Mi lett volna, ha 
a jelenlévő pedagógus nem 
tudja megoldani a helyzetet? 
Akkor 70-80 gyermek talán 
még egy intim jelenetnek is ta-
núja lesz? 

A helyzet persze megoldó-
dott, a rendőrség elvonult a 
vártáról, a várháború megkez-
dődött. Elrontani már csak a zi-
vatar tudta. 

Azóta többször is eszembe 
jut, hogy a magyar nyelv mi-
lyen szepen fejezi ki a rend 
őreinek bizalmi állását: biztos 
úr. 

Biztos urak! Ezért hát napon-
ta rá kellene, rá is lehetne 
szolgálni az emberek bizalmá-
ra. Különösen olyan helyen, 
mint az úttörőház! Es talán bíz-
ni kellene az egyenruhásban, 
hogy nemcsak joggal, hanem 
méltán is a rend őrének tart-
hassa magát. 

Biikiné 
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Uj megálló-
hely 

Elkészült a VOLÁN 
menetrendváltozására a 
Kossuth téri új autóbusz 
megállóhely és a Tavasz 
utcai szegélykorrekció. 
Ezeket a munkákat az 
SZKÜ a Fabik Károly ut-
cában uralkodó forgalmi, 
parkolási állapotok miatt, 
az autóbuszjáratok vo-
nalmódosítására végezte 
el. 

Betörés 
Május 19-éről 20-ára 

virradóra ismeretlen tet-
tesek betörtek a nagyka-
nizsai Állami Gazdaság 
raktározási  célra bérbe 
adott egyik termébe. Az 
első vizsgálatok megálla-
pítása szerint több száz-
ezer forint  értékben 
videómagnókat vittek el. 
A nyomozás nagy erők-
kel folyik. 

A madarak 
és fák  napja 
A nagykanizsai Péterfy 

iskola 800 diákja egész-
napos kirándulást szer-
vezett a szuloki forrás-
hoz. Programjukban töb-
bek között horgászver-
seny, számháborúzás és 
szalonnasütés szerepelt. 

Vöröskeresztes 
üdülés 

Az elmúlt napokban 
tartotta közös üdülését a 
nagykanizsi Vöröskereszt 
ifjúsági- és családvédel-
mi bizottsága. Ezen töb-
bek között szerepelt a 
mozgáskorlátozottak vo-
nyarcvashegyi, valamint 
a túlsúlyos gyermekek 
lenti nyári táborozásának 
programja. 

Műsorajánlat 
Hevesi Sándor Múveló'dési Központ: 

Június 4-én, hétfőn, 18 óra-
kor: a 22. „Eletünk" orszá-
gos fotókiál l í tás megnyi tó ja 
a kiál l í tóteremben. 
Június 4-én, hétfőn, 18 óra-
kor: Tüskés Tibor József 

At t i la -d í jas író szerzői est-
je. 
Junius 9-en, szombaton, 
18.30 és 21 órakor: Albert 
Ignatenko ukrán parafeno-
mén est je. 

Apolló Filmszínház: 
Előadások kezdete: 16, 18 

és 20 órakor 
* Június 1-3: Gyborg (ameri-

kai). Pénteken 10 orakor is. 

Június 4-6: Jákob Rabbi ka-
landjai (francia). 
Június 7: A ragadozó (ame-
rikai) 

Stúdiómozi: 
Előadások kezdete: 17 és 19 

órakor 
* Június 1-3: Rémálom -

Freddy v isszavág (ameri-
kai). 
Június 1-7: Szexkörhinta 
(videó) 

Kert Filmszínház: 
Előadások kezdete: 20.30 

órakor 
& Június 1: Végzetes vonzerő 

(amerikai). 
Június 2-3: A magányos 
farkas (amerikai). 

Kihalt a kegyelet 
Egyre több a panasz és a közérdekű b e j e l e n t é s a 

temetői lopásokkal kapcsolatban.- Sírokról v i r á g o -
kat, vázákat, kegytárgyakat lopnak ismeretlenek. 
S z á m u k e g y r e nö. Való igaz, nem lehet m i n d e n sírhoz 
órt állítani, de az elhunytak e m l é k é n e k t a r t o z h a t -
nánk annyival, hogy a kegyelet virágait ne bántsuk. 

Mert a sírokat meglopni barbárság. Aki e l k ö v e t i , 
ö n m a g á t is m e g a l á z z a , hiszen az utunk egy. M e r t egy-
szer m i n d n y á j a n búcsút mondunk a v i l á g n a k , kik em-
berek voltunk, kik odaát is az e m l é k e z e t e r e j é b e n 
bízunk és a kegyelet tiszta jeleiben. Ki ember 
volt, h o l t á b a n is az. Fogjuk hát le a rongálok ke-
zét! 

V. 3. 

Tetten ért betörő 
1990. május 22-én 11.30-kor 

a kapi tányság ügyeletvezetője 
ál lampolgári bejelentést kapott 
te lefonon. A bejelentő közölte, 
hogy egy gumikesztyűs férfi  az 
Att i la u. 8. számú ház tetején 
mászkál. Azt is közölte, hogy 
amikor a lakása ablakán kine-
zett , az illető hasra vágta ma-
gát a tetőn. Ezzel vált gyanús-
sá. 

Az ügyelet vezetője a meg-
adott c ímre irányítot ta a szől-
gálatban lévő ál lományt, és 
egyúttal utasítást adott a beje-
lentő lakásán történő meghal l-
gatására is. 

A helyszínre érkezett rend-
őrök tapasztal ták, hogy a tető-
ről kötél lóg a III. emeleti lakás 
erkélyére. 

A bejelentő elmondta, hogy 
a gyanús személy, akinek a 

* Június 4-6: A sötétség fe-
jedelme (amerikai). 

* Június 7: Meteó (magyar). 
Naponta 21 órától: Erotikus 

fi lmek (csak 18 éven felül iek-
nek) 

* Június 4-5: Bűnvadászok 
(olasz). 

* Június 6: Ikrek (amerikai). 
>k Június 7: A magányos zsa-

ru (francia). 

mozgását végig f igyelemmel 
követte, a kötélen leereszkedve 
a nyitott erkélyajtón keresztül 
bement a lakásba és je lenleg 
is ott tartózkodik. 

A lakásba i l letéktelenül be-
surranó menekülésének meg-
akadályozása érdekében a 
rendőrök a tetőről leengedett 
kötelet el távol í tották. Ezzel 
egyidőben - miután a lakás tu-
la jdonosa nem tartózkodott ott-
hon - a bejárat i ajtót hatósági 
tanúk je lenlétében betörték. 

A lakásban régi ismerősükre 
leltek, aki nem volt más, mint 
Körősi Sándor nagykanizsai la-
kos. A tettenéréskor rögtön kö-
zölte: amikor az ajtó betörése 
által okozott zajt meghal lot ta 
és az erkélyen nem volt ott a 
kötél, tudta, hogy megbukott ! 

A rendőrségen a gyanúsí tot t i 

Orvosi 
ügyeletek 

H é t k ö z n a p : 
f e l n ő t t e k r é s z é r e 17 ó r á -

t ó l m á s n a p r e g g e l 7 ó r á i g 
a r e n d e l ő i n t é z e t f ö l d s z i n t j é n 
( t e l e f o n : 1 3 - 2 7 4 ) 

g y e r m e k e k r é s z é r e 17 
ó r a t ó i m á s n a p r e g g e l 7 ó r á -
ig a k ó r h á z g y e r m e k o s z t á -
l y á n ( t e l e f o n : 1 1 - 5 0 0 / 3 7 5 - ö s 
m e l l é k ) 

H é t v é g i ü g y e l e t : 
f e l n ő t t e k n e k : s z o m b a t o n 7 

ó r á t ó l h é t f ő n r e g g e l ( v a g y a 
h é t v é g é t k ö v e t ő e l s ő m u n -
k a n a p ) 7 ó r á i g a r e n d e l ő i n -
t é z e t f ö l d s z i n t j é n ( te le fon : 
1 3 - 2 7 4 ) 

g y e r m e k e k n e k : s z o m b a -
t o n 7 ó r á t ó l h é t f ő n ( v a g y a 
h é t v é g é t k ö v e t ő e l ső n a p ) 
reggeT 7 ó r á i g a k ó r h á z 
g y e r m e k o s z t á l y á n ( t e le fon : 
1 1 - 5 0 0 / 3 7 5 - ö s m e l l é k ) 

A v á r o s k ö r n y é k i b e t e g e k -
n e k s z o m b a t o n 7 ó r á t ó l "hét-
f őn r e g g e l 7 ó r á i g a r e n d e -
l ő i n t é z e t f ö l s z i n t j é n , ( te le -
f o n : 1 1 - 5 0 0 ) 

Gyógyszertári ügyelet 
S z a b a d s á g té r i g y ó g y -

s z e r t á r 
n a p o n t a 2 0 ó r á t ó l m á s n a p 

7 ó r á i g 
h é t v é g é n : s z o m b a t o n 14 

ó r á t ó l h é t f ő n r e g g e l 7 ó rá ig 
T e l e f o n : 1 1 - 5 3 1 

kihal lgatása során elmondta, 
hogy 1989. szeptemberében 
szabadul t börtönbüntetéséből. 
Azóta nem tudott elhelyezked-
ni, alkalmi munkából tartotta el 
magát . Amit így keresett az 
nem, j l letve alig volt elég a 
megélhetéshez. 

A lakás tulajdonosát látásból 
ismerte és tudta, hogy állandó 
munkahel lyel nem rendelkezik, 
mégis sok pénz van nála min-

ifaapok óta figyelte ezért moz-
gásáf, napi programját. 22-én, 
amikor láfta, hogy elmegy ha-
zulról, azonnal akcióba lepe t t . 
Csak pénzt akart elvinni, mert 
előző alkalommal a lopott tár-
gyak értékesí tésekor bukott le. 

Körősi Sándor ügyében a 
vizsgálat tovább folytafódik, őri-
zetbe vétele mellett. 

A rendőrségnek nyújtott ál-
lampolgári segí tség eredmé-
nyezte, hogy egy súlyos bűn-
cselekmény elkövetését sikerült 
megszakí tani illetve megaka-
dályozni . Ujabb bizonyítók arra, 
hogy a növekvő bűnözés ellen 
közös összefogással tudunk a 
legeredményesebben fellépni. 
Köszönet a segítségért ! 

Horváth Balázs 
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Új szövetségben 
A napokban megalakult 

a városi kosárlabda szö-
vetség, amely megvá-
lasztotta tisztségviselőit 
is. A közgyűlésen beszá-
moló hangzott el az el-
múlt öt év munkájáról, 
majd az alapszabály el-
fogadása után megvá-
lasztották a tisztségvise-
lőket. A kesárlabda szö-
vetség elnöke ismét dr. 
Pintér  Ferenc  lett, mfg a 
titkári teendőket a jövő-
ben Kovács  Magdolna 
látja el. Rajtuk kívül még 
három személyt válasz-
tottak a szövetség elnök-
ségébe. 

Visszapillantó * Visszapillantó 
Olajbányász  - Dorogi  Bányász 2:1(1:0) 

NB ll-es labdarúgó mérkőzés a 
Nyugati csoportban. Kanizsai gól-
szerzők: Vidos (a 20. és 67. perc-
ben). 

Az 1989/90. évi bajnokság utol-
sóelőtti fordulóiában hazai környe-
zetben szerepeltek a kanizsai piros-
kékek,, akik ezúttal búcsúztak a ha-
zai közönségtől, miután a zárótor-
dulóban Szekszárdra látogatnak. 

A hazai olajos-zárás szépre és 
eredményesre sikeredett. A mintegy 
kétezer néző előtt a csapat győze-
lemmel kedveskedett a kitartó pub-
likumnak, amely ezúttal hálás volt 
a mutatott játékért, az elért teljesít-
ményért, az eredményességért. Ez-
úttal nem lehetett panasz az iram--
ra, a küzdelemre, a hozzáállásra s 
helyenként a játékra sem. Ugyanis 
most a csapat felnőtt a feladathoz, 
többen is átlagon felül teljesítettek. 
Pedig az utóbbi hat fordulóban a 
dorogiak remekeltek, még gólt sem 
kaptak s most is biztos pontszer-
zésre készültek a szeszélyes olajo-
sok ellen. 

Nos, a 90 perces küzdelem vé-
gülis magabiztos kanizsai sikert ho-

zott. Már a mérkőzés kezdete után 
néhány perccel a szemfüles Bócz 
vezetést szerezhetett volna, ám kö-
zeli fejese néhány cm-rel elkerülte 
a kaput. Vidos  aztán egy látványos 
fejesgóllal (ezt Fuisz  a jobbszélről 
készítette elő) előnyt szerzett. A 
30. perc táján aztán sajnálatos sé-
rülést szenvedett Bócz (kórházba 
kellett szállítani), majd a félidő haj-
rájában Csáki  kétszer is ragyogó 
érzékkel hárított. Szünet ut£n, két 
kihagyott hazai helyzetet követően 
Vidos újra bevette a dorogi kaput. 
Az előnyt fokozhatták volna a fiúk, 
ám előbb Iványi,  majd később 
Skublics  hibázott igen nagy helyzet-
ben. A vendégek a hajrában szépí-
tettek, igaz ók is les után vették 
be a kanizsai csapat kapuját. 

A találkozó végén a vendégek 
szakvezetője nagyon dühös volt. 
Tulajdonképpen mindenkit korholt, 
csak egyet feleitett el. Nevezetesen 
azt, hogy az olajosok gólokkal vol-
tak jobbak ezen a délutánon. 

Madár  Gábor  tömörön így fogal-
mazott: - Sikerült ráhangolni a mér-
kőzésre a fiúkat, akik most rászól-

Futószalagon # Futószalagon # Futószalagon 
& A vízilabda OB ll-ben sze-

replő Vízmű SE csapata befe-
jezte csoportmérkőzéséit az I. 
sz. csoportban, ahol 6 csapat 
küzdött oda-visszavágó rend-
szerben. A kanizsaiak az utol-
só előtti fordulóban a főváros-
ban szerepeltek, ahol a kitűnő 
játékerőt képviselő Külker SC 
ellen 17:2 arányban vesztettek. 
A zárófordulót  Kanizsán, a fe-
dett uszodába rendezték meg, 
amelyen a CSMSK volt az el-
lenfél. Az esélyes vendégek ru-
tinos gárdája 14:9 arányban bi-
zonyult jobbnak a kanizsai fia-
taloknál, akik végülis az 5. he-
lyen végeztek s így a ráját-
szásban a 9-10. helyért mér-
kőzhetnek. 

& A tenisz OB lll-ban a má-
sodik tavaszi fordulóban nem 
termett babér a kanizsai csa-
patoknak. Az Olajbányász férfi 
gárdája Kaposvárott szerepelt, 
ahol 7:2 arányban vesztett a 
jóképességű Volán ellen (csak 

Füle és Dominik nyert). Az 
Olajbányász női együttese zalai 
rangadót vívott Keszthelyen, s 
nagy küzdelemben maradt alul 
5:4 arányban. Az egyesekben 
Gaál, Nóvák és dr. Füléné 
nyert, míg a 3 páros közül 
csak a Gaál-dr. Füléné duó 
nyert. 

& Az Olajbányász tenisz-sta-
dionban rendezték meg a XIII. 
Tüdőgyógyász Kupa kétnapos 
országos teniszversenyt, usz-
szesen 13 csapat szerepelt a 
Király Kupa rendszerű amatőr 
versenyen, köztük három kani-
zsai csapat. Igy aztán mind a 
három csoportba (1x5, 2x4-es) 
jutott kanizsai csapat. Közülük 
az l-es csapat (Vankó, Szabó 
Sz.) csoportgyőztes lett, míg a 
ll-es csapat (Kovács B., Ko-
vács N.) és a lll-as csapat 
(Czigány, Heim) jól küzdött, ám 
az ellenfelek jobbak voltak. A 
dr. Vankó-dr. Szabó alkotta 
l-es csapat a döntőbe jutásért 

a Korányi-csapattal küzdött, 
amelytől 2:1 arányban kikapott 
és végül Deszk csapataval 
együtt a 3. helyen végzett. 

«B A Vízmű uszó-csapatának 
legjobbjai is részt vettek a 
Kecskeméten sorrakerült ha-
gyományos Vízmű Kupa verse-
nye^ ahol a kanizsaiak nagy-
szerűen szerepeltek: összesí-
tettben megszerezték a 3. he-
lyet. A versenyzők közül kitűnt 
Holló Adrienn, aki 100 m úttörő 
mellen 1. helyet szerzett 
(1:27,10 mp-es ideje új megyei 
uttöro csúcs és bronzjelvény). 
200 m vegyesen 3. lett 
(2:51,59 mp, bronzjelvény). 
Nagy Tünde gyermek 200 m 

§/orson ezüstermet szerzett 
:20,31 mp ezüstjelvény), míg 
rbán Krisztina 100 m felnőtt 

mellen 4. helyezett lett (1:21,17 
mp, aranyjelvény). 

(béa) 

A végeredmény  nem végeredmény 
Egy óvás margójára 

Meglepetés ereiével hatott a hír, miszerint a 
ímreg befejeződött NB. l-es asztalitenisz baj-

nokság végeredménye koránt sem végered-
mény. Történt, hogy a Hejőcsabai Cementmű-
vek csapata megóvta a kanizsaiak egész éves 
szereplését, azzal az indokkal, hogy a Bútor-
gyár gárdája nem tartotta be a versenykiírás-
ban foglaltakat. 

Bizony nem, immár lassan közel egy évtize-
de. Ugyanis a versenykiírás 9. pontja minden 
bajnoki évben ugyanugv fogalmazott, mint a 
most befejeződöttben. Vagyis: „... az NB.I-es 
csapat köteles egy ifjúsági es egy serdülő csa-
patot nevezni az illetékes bajnokságba. Ha 
nem tesz eleget kötelezettségének úgy a felnőtt 
csapat is törlésre kerül a nemzeti oajnokság-
ból..." 

Mi a helyzet valójában? A Kanizsa Bútorgyár 
a versenykiírás követelményeinek évek óta ugy 
tudott eleget tenni, hogy ifjúsági csapatát a 
megyei férfi  felnőtt bajnokságban, míg a ser-
dülő lányokat a megyei serdülő fiúk mezőnyé-
ben indította el. Mindez - a megyei szövetség 
információja szerint - az országos szövetség 
tudtával tortónt. Ebben az évben - miután két 

játékosuk más klubhoz igazolt - játékos hiá-
nyában a megyei férfi  felnőtt bajnofcság tavaszi 
idényében visszaléptek, amelynek tényét az il-
letékes helyen szintén bejelentették. 

A kiírásban foglaltak teljesítésére - az egye-
sület önhibáján kívül - tehát nincs is mód, 
ugyanis sem ifjúsági, sem serdülő bajnokság 
nincs a megyében. De kinek is legyen, hisz a 
Bútorgyár csapatán kívül csak a Zalaegerszegi 
Spartacusnak van női szakosztálya. 

Természetesen a meglévő objektív okok mi-
att ugyanez a helyzet más megyékben is, sőt 
még rosszabb. Hogy miért pont a Bútorgyárt 
szemelték ki „áldozatnak"? Nem tudni! Talan a 
Hejőcsabai Cementműveket kellene megkérdez-
ni! 

Mindenesetre az országos szövetség nem 
sokat mérlegelt! A csapatot a kiírás 9. pontjára 
hivatkozva az NB. I „A" csoportjában az utolsó 
helyre sorolta be, ami azt jelentené., hogy az 
ősszel induló bajnokság „B" csoportjába (enné-
nek „száműzve". 

A Bútorgyár természetesen fellebezett, így 
folytatása Következik... 

- kápolnás -

gáltak az elismerésre. Az viszont 
kár, hogy most is több nagy ziccert 
ügyetlenkedtünk el s nagyon sajnál-
juk Bócz komoly sérülését. Gratu-
lálok a liúknak a sikeres hazai bú-
csúzáshoz! 

- Balogh -

Olajbányász  -
Goldberger  26:19 (14:9) 
NB I B-s nó'i kézilabda mérkő-

zés. A kanizsaiak legiobb dobói: 
Mátyás  13, Juhász 5, Siti  4. 

Az utóbbi két fordulóban rang-
adót nyert olajosok, a második -
tehát NB l-es osztályozós - helyen 
álló kanizsaiak ezúttal a középme-
zőnyben tanyázó fővárosiakaf  fo-
gadták. A betervezett két bajnoki 
pontot ugyan biztosan „begyűjtöt-
ték", de most a játékkal adósak ma-
radtak. Helyenként viszont láttunk 
szép dolgokat, ügyes megoldáso-
kat, nagy és okos gólokat. Ugyan-
akkor néha percekre eltűntek, kap-
kodtak, idegeskedtek és körülmé-
nyesek voltak. De így is biztosan 
vezettek 5-6 góllal, sot dicséretükre 
legyen mondva, kétszer is ember-
hátrányból vettek be a „Goldi" ka-
puját. 

- Kérem, mi szívesen vesszük a 
kritikát. Tényleg, lehetne jobb, szín-
vonalasabb a játék, de most ilyen 
az NB I B. Nekünk ezúttal elég volt 
ez a játék s ezzel viszont megerő-
sítettük a 2. helyünket. Azt is l ioz-
záteszem, .hogy a lányok igen ne-
héz két mérkőzésen jutották túl s 
most egy kissé „elszürkültünk". Jó 
dolog, nogy Skrach  remekel  a ka-
puban, Mátyás gólerős s bízom, 
hogy Siti  és Juhász  is „felerősödik' 
a fofebi  fiatallal együtt - értékelt Jé-
ki  Zoltán  edző. majd érdeklődé-
sünkre a hajráról Igy összegezett: 

- Négy forduló van hátra a baj-
nokságból. Most egymás után ját-
szunk itthon s a végén meqyünk a 
bajnokhoz, az Alföldi Porcelán 
(Hódmezővásárhely) csapatához. 
Ez viszont azt jelenti, hogy a 2. 
helyet a három hazai találkozón kell 
bebiztosítani. Természetesen nem 
vagyunk elbizakodottak, de nekünk 
hozni kell sorrendben következő 
Csepel Autó, Lőrinci Fonó és Deb-
receni Közúti-Epftök elleni mérkőzé-
seket. Ezekre komolyan készülünk 
s ha minden sikerül, akkor a zalai 
sport történetében először mi, az 
olajosok mérkőzhetnek az élvonal-
beli szereplés kiharcolásáért. Saj-
nos, ez az osztályozó megfoszthat 
bennünket a nagy sikertől, pedig ha 
ez az etikátlan döntés nincs, akkor 
bizton számítanánk az NB l-re! 

Tungsram  SE - H. 
Szondy  SE 21:21 (10:7) 
NB I B-s férfi  kézilabda mérkő-

zés. A lámpagyáriak legjobb dobói: 
Tiba  9, Grober  5, Kurusta  3. 

Az MLSZ döntése Jóvoltából" 
amolyan tétnélküli mérkőzést vívott 
a két csapat. Nos, ez csak papíron 
volt Igy, hisz a 2x30 perc igazi 
presztízs-összecsapást hozott, va-
gyis mind a két csapat bizonyítani 
akart. Kezdetben úgy tűnt, hogya 
az egyre jobban erősödő kanizsaiak 
végre nemcsak látványosan, de 
eredményesen veszik az akadályt 
és sorozatban elszenvedett 5 vere-
ség után megszerzik harmadik ta-
vaszi győzelmüket. 

A Tungsram 5 góllal elhúzott, de 
a szünefben is 3 gólos előnnyel 
tértek pihenőre. A második 30 perc 
aztán egyre izgalmasabb lett s erről 
a kanizsaiak gondoskodtak. A csa-
pat ki-kihagyott mind a támadás-
ban. mind a védekezésben s ennek 
az lett a következménye, hogy a 
honvédok átvették a vezetési. A 
lámpagyáriak ezután mindig a 
Szondy után mentek s az 59. perc-
ben aztán befogták őket: megsze-
rezték az egyik pontot. 

Musits  Ferenc,  a Tungsram SE 
elnökhelyettese Igy vélekedett: -
Győzelmet vártam a csapattól s 
szerintem ebben az új társaságban 
bent volt a siker, amelyben most 
mutatkozott be az átigazolt Takács. 
Csalódott vagyok, mert többen is 
mélyen tudásuk alatt teljesítettek s 
csak erőlködtünk. Nem ezt vártam. 

- Bh -
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A kajak-kenusport zalai képvise-
lői az elmúlt évtől ismét birtokba 
vehették a vízi-bázist, a nagyszerű 

teltételeket biztosító Csónakázó-tó 
adta lehetőségeket. Az újrakezdés 
azonban már csak a kajaksportot 

Az országos vidék-bajnokságon 4. helyezést szereztek a Varga test-
vérek (balról-jobbra) eredményhirdetés után a bevágott képen. 

jelentette, arra állt rá a főfoglalko-
zású edző Héder István és segítő-
társa, a társadalmi edző Fenyvesi 
János, akik ketten foglalkoznak a 
gyerekekkel. 

- Szakosztályunk létszáma 32 fő, 
ebből 26 fiú, 6 lány kajakos. Több-
ségük gyermek és serdülő korcso-
portos versenyző, s ebből is kitűnik, 
hogy nálunk elsősorban az utánpót-
láson van a hangsúly. Az elmúlt év-
ben az „építést tartottuk elsődle-
gesnek, mivel a csó-tó vízleeresz-
fése után az addig meglévő törzs-
gárda is „leeresztett", abbahagyták 
a versenyzést. így aztán új alapok-
ról indultunk, majd közel 10 fős, 
igen aktív versenyzőgárdát sikerült 
kinevelni. A versenyzők mellé 
összehoztuk a kezdők csapatát, 
melynek szakmai munkáját Fenyve-
si barátom irányítja - tájékoztat a 
főfoglalkozású  szakvezető. 

A bútorosok már az alapozás 
évében is sikeresen szerepeltek, 
akik 12 versenyen vettek részt. A 
versenyzők közül Klskó Gábor, 
Bodor Krisztina és Fata Rita 
ezüstjelvényes minősítést szerzett, 
két versenyző pedig bronzjelvényes 
lett. 

- Az elmúlt bajnoki évben a Var-

Diáksport 

Versenyek sorozatban 
A Rózsa úti csarnokban bonyolí-

tották le a városi vívóbajnokságot 
az általános és középiskolások me-
zőnyében, melynek során a legjob-
ban a Rozgonyi II., illetve a dr. Me-
ző Gimnázium diákjai szerepeltek. 

A dobogós helyezettek: 

ÁLTALÁNOS ISKOLÁSOK 
Alapgyakorlatok: 1. Nagy Barna-

bás (Hevesi), 2. Horváth Balázs 
(Péterfy),  3. Juhász Szabolcs (And-
rejka). Fiú tőr, ll-IV. osztályosok: 1. 
Szmodics Zoltán (Rozgonyi II.), 2. 
Tuboly Ferenc (Péterfy),  3. Nagy 
Barnabás (Hevesi). Leány tőr, V. 
VI. o.: 1. Poprádi Eszter, 2. Hénics 
Bernadett (mind a kettő Hevesi), 3. 
Németh Éva (Péterfy).  Fiú tőr, V-VI. 
o.: 1. Dani Márk, 2 Kapusi Győző, 
3. Bander László (mind Rozgonyi 
II.) Leány tőr, VII-VIII. o.: 1. Tersz-
tenyák Tünde (Andrejka), 2. Lencse 
Beáta (Rozgonyi I.) 3. Zakócs 
Krisztina (Rozgonyi II.) Fiú tőr, VII-
VIII. o.: 1. Szilárd Krisztián (Heve-
si), 2. Orsós Ferenc (Rozgonyi II.), 
3. Horváth Jácint (Rozgonyi I.). 
Kard. VII-VIII o.: 1. Palotás Cson-
gor (Zrínyi), 2. Tóth Tamás, 3. 
Zámbó Zorán (mind a kettő Rozgo-
nyi II.) 

Iskolák közötti pontversenyben: 1 
Rozgonyi II. 123 (testnevelők: Va-
sicsné Kele Márta, Szokol Éva, 
Tóth Jánosné), 2. Hevesi 61, 3. 
Rozgonyi I. 60, 4. Péterfy 42, 5. 
Andrejka 38, 6. Zrínyi 28, 7. Hu-
nyadi 26 pont. 

KÖZÉPISKOLÁSOK 
Női tőr: 1. Kiss Anikó, 2. Sütő 

Anita, 3. Mihovics Andrea (mind dr. 
Mező). Férfi  tőr: 1. Balázs Endre, 
2. Kricsfalussy Ákos, 3. Kiss Zoltán 
(mind Landler). Kard: 1. Kanyó Ta-
más (dr. Mező). Pontversenyben: 1. 

Dr. Mező Ferenc Gimnázium ós 
Közgazdasági SZKI 101 (testneve-
lók: Fekete Zoltánná, Béres Sándor, 
2. Landler Jenő Gimnázium és 
Egészségügyi SZKI 61 pont. 

Veszprémben bonyolították le a 
kézilabda diákolimpia III. korcsoport-
jában a területi döntőt, amelyen a 
megyei bajnokságot nyert kanizsai 
csapatok szerepeltek. A Péterfy-Olaj-
bányász leány csapat a 2. helyen 
végzett s ezzel befejezte olimpiai 
szereplését. A csapat 15:7-re nyert 
Püspökladány, 21 :o-ra Simóntornya 
ellen, de a döntő fontosságú Veszp-
rém elleni találkozón 10:6 arányban 
kikapott. A kanizsaiak közül Skoda 
Zsuzsanna, a legjobb kapus, míg 
Németh Alexandra, a gólkirálynak 
felajánlott tiszteletdíjat kapta. 

A fiúk mezőnyében nagy sikert 
ért el a Péterfy-Tungsram csapat, 
amely 3 évi szünet után újra beke-
rült az országos döntőbe, miután 
megnyerte a területi döntőt. A ka-
nizsaiak mind a három ellenfelüket 
legyőzték: Győr ellen 24:12, Paks 
ellen 30:16, Veszprém ellen 19:18 
arányban nyertek. A sikercsapat: 
Rajkó - Söjtör, Sziva, Kálóczy, Je-
rausek, Horváth, Pusztai Sz. Csere: 
Kandár (kapus), Kolcsár, Pusztai 
Cs., Somogyi. Bazsó, Lakos. Edző: 
Brenner Árpád. Testnevelő: Pusztai 
László. 

A fedett uszodában rendezték 
meg a megyei úttörő úszóbajnoksá-
got, amelyen a kanizsaiak 17 do-
bogós helyezést szereztek. A mér-
legük: 7 arany, 6 ezüst ós 4 bron-
zérem! 

A kanizsai úszók jobb helyezé-
sei: 

50 m leány hát: 1 Horváth Ág-
nes. 100 nr leány pillangó: 1. Holló 
Adrienn, 2. Horváth Ágnes. 100 m 
fiú pillangó: 2. Szabó Dénes, 3. Ré-
vész Tamás. 200 m leány mell: 1. 
Holló Adcienn, 2. Tóth Krisztina. 
200 fiú mell: 2. Ludvig Viktor. 200 
m leány gyors: 1. Horváth Ágnes. 
200 m fiú gyors: 3. Révész Tamás. 
200 m leány vegyes: 1. Holló Ad-
rienn, 2. Horváth Ágnes. 200 m fiú 
vegyes: 3. Szabó Dénes. 4x50 m 
leány vegyesváltó: 1. K. Vízmű. 
4x50 m fiú vegyesváltó: 2. K. Víz-
mű. Az 50 m béka leány gyorson 
(kiegészítő szám) Major Zsófia vég-
zett az élen. 

ga-testvérek, Gábor és Péter jeles-
kedett főként, akik 4. helyen végez-
tek a vidék-bajnokságon, majd 
bronzérmet szereztek az országos 
döntőben. A lányok mezőnyében a 
legjobb teljesítményt Bó'dör Krisz-
tina nyújtotta, aki a vidék-bajnoksá-
gon 6. lett. Egyébként a különböző 
versenyeken nagyon dicséretesen 
helytálltak kajakosaink, amit bizo-
nyít, hogy 22 első, 28 második és 
19 harmadik helyezést szereztek. 
Ezzel az eredménnyel a 66 rang-
sorolt szakosztály közül a miénk a 
28. helyet szerezte meg - említi, a 
jobb eredményeket Czuppon Ár-
pád sportköri elnök. 

A szakosztály kiemelt támogatás-
ban részesül. A bázisszerv és a 
sportkör vezetése „értékeli" a csa-
pat munkáját, amely egyre kiegyen-
súlyozottabb, s tejlődőképes. 
Ugyanakkor az is tény, hogy hazai, 
kanizsai versenyrendezésre nem is 
gondolhatnak, mert az bizony igen 
sokba kerülne. Igy aztán a kanizsa-
iak, hiába van nagyszerű pálya, 
mégsem élvezhetik a hazai környe-
zet előnyét. 

- Tulajdonképpen néhány héttel 
ezelőtt kezdtük el az idei versenyé-
vadot, de a felkészülés már janu-
ártól javában folyt. A versenyzők 
keményen dolgoztak, akiktől további 
előretörést várunk. Konkrétan: 
aranyjelvényes versenyzővel kell 
„gazdagodnunk", de a nagy terv, 
nogy Varga Gábor személyeben új-
ra legyen serdülő válogatott ver-
senyzőnk. Továbbá két hajót is 
döntőbe várunk az országos baj-
nokságon, érmes eredményekkel, 
szeretnénk megerősíteni a szakosz-
tályvezést, elnöknek Illés Miklóst, 
a július i -vel létrejövő fúrási  kft. 
ügyvezető igazgatóját szemeltük ki, 
akinek tehetséges fia is bontogatja 
„szárnyait" - szól az idei tervekről 
Héder István edző, aki dicsérte a 
versenyzőket példásan segítő szü-
lőket is. 

A vizisporttelep előtti versenypá-
lyán közben javában tart a késő 
délutáni edzés, ahol beszélgető-tár-
saim a már említett versenyzők 
mellett nagy figyelemmel kísérték 
Palotás Zoltán, Illés Balázs, Me-
cséri Krisztián. Horváth Gábor és 
társaik munkáját, akiktől az újabb 
bútoros-korszak nagy eredményeit 
várják. 

Balogh Antal 

A hétvége sporteseményei közül kiemelést érdemel a 
szombaton (2-án) megrendezésre kerülő NB l/B-s női ké-
zilabda mérkőzés, amelyen az Olajbányász gárdája a Cse-
pel együttesét fogadja. A találkozóra 15 órakor kerül sor 
a Stromfeld úti munkacsarnokban. Még szombaton a 
Tungsram női csapata a Dunaújvárossal méri össze tudá-
sát, ez a mérkőzés 11 órakor lesz az izzósok pályáján. 
Szombaton pályára lépnek az Olajbányász tenisz csapa-
tai; előbb 11 órakor a nők a Sopronnal, majd 13 órakor 
a fiúk a Budai Bányásszal mérkőznek. 

Vasárnap (3-án) két labdarúgó mérkőzés is lesz. Dél-
után 5 órakor megyei rangadó lesz Kiskanizsán, ahol a 
helyi csapat a listavezető, már bajnok Zalavolán együttesét 
fogadja. Ugyancsak 5 órakor lesz a MÁV NTE - MOTIM 
NB. Ill-as mérkőzés is. A tenlszezó'k vasárnap is pályára 
lépnek, 9.30-kor Olajbányász-Igazságügy férfi  mérkőzés, 
majd 11 órakor Olajbányász-Medosz Érdért női mérkőzés 
lesz. 
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Végjáték a Fehér Hazban 
- Kádár János színre lép... de csak beszélt ... 
- Grósz ne menjen külföldre „mert ezek itten puccsot 
csinálnak" 

Hentesek 
bárd nélkül 

„... miből telik négy üzletre 
működési engedély nélkül . 
Kovács az aranyásó?" 

virágbolt 

EAMZSA 
V Á R O S I H E T I L A P e g j e l e n i k m i n d e n p é n t e k e n 

Ülést tartott a végrehajtó bizottság 
Május 31-én tartotta ülését a városi tanács 

végrehajtó bizottsága. Ez volt az első olyan 
üles melyen a városban működő pártok kép-
viselői is részt vettek. A tanácskozas nem ter-
vezett közjátékkal kezdődött. A Fidesz képvi-
selője levelet olvasott fel, miszerint a tanács-
kozás munkájában nem tudnak érdemben részt 
venni, mert az írásos anyagokat csak május 
30-án (!) kapták kézhez. 

A tanácselnök beszámolójának megvitatá-
sakor ismét felvetődött a piac kérdése, és 
az új 120 telefonvonal bekapcsolásának sür-
getése. A piaccal kapcsolatban - hangzott el 
a válaszban - 1992-ben indulhat el a re-

konstrukciós munka, s nyolc-tíz évig minden 
bizonnyal a mai helyén marad. A 120 tele-
fonvonal bekapcsolására pedig ez év máso-
dik felében sor kerül. 

Ezt követően a testület megtárgyalta a sú-
lyos, nem foglalkoztatható értelmi fogyatékosok 
szakosított intézményének működése című elő-
terjesztést. 

Megállapították, hogy az intézmény a meg-
lévő anyagi gondok ellenére is jó színvonalú 
tartalmi munkát végez. Ezt követően az okta-
tási és közművelődési intézmények együttmű-
ködéséről tárgyaltak az ifjúság kulturális neve-
lésében. 

Egyesület a 
közéleti klub 
Az elmúlt év de-

cemberében alakult 
meg városunkban a 
közéleti klub, mely 
május 23-án egyesü-
letté alakult. Jászbe-
rényi László - a Klub 
ideiglenes elnöke -
ismertette az alap-
szabály-tervezetet, 
majd a tagság az 
egyesület céljait fo-
galmazta meg. E sze-
rint érdekérvényesítő 
szervként kívánnak 
működni. Segítségü-
ket ajánlották íef  a 
város gondjainak, 
problémáinak megol-
dásához. Hangsú-
lyozták, hogy csak 
olyan elképzeléseket 
támogatnak, melyek 
messzemenően figye-
lembe veszik a köz-
és a város érdekeit. 
Számítanak a lakos-
ság minél szélesebb 
körű javaslatára, tá-
mogatására. Összejö-
veteleiket kétheten-
ként tartják a 
HSMK-ban. 

Az új szervezeti ke-
retben működő KKK 
elnökének Jászberé-
nyi Lászlót választot-
ták. 

Június 14: 
Tanácsülés 

Nagykanizsa Város Taná-
csának Végrehajtó Bizottsá-
ga 1990. június 14-én 13 
órára a Hevesi Sándor Mű-
velődési Központ kamarater-
mébe összehívta a város ta-
nácsának ülését. 

Napirend: 
1.) Javaslat tanácstagok lemon-

dásának tudomásulvételére, 
póttanácstag beiktatására. 

2.) A kórház-rendelőintézet mű-
ködésének feltételei. 

3.) Beszámoló a tanács 1989. 
évi működési fenntartási  és 
fejlesztési  tervének végrehaj-
tásáról. (zárszámadás). 

4.) Javaslat Nagykanizsa város 
címeréről, zászlajáról és azok 
használatáról szóló tanács-
rendelet alkotására. 

5.) Javaslat egyes kitüntetések-
ről szóló tanácsrendeletek 
hatályon kívül helyezésére. 

6.) Egyebek 
A tanács ülése nyilvános, ar-

ra minden érdeklődőt várnak. 

Szombathely  városa  első  nemzetközi  vásárát  és kiállítását  rendezte.  Az eseményen két  nagykanizsai  cég is részt 
vett:  az Emelögépgyártó,  valamint  a Kőolaj-  és Földgázbányászati  Vállalat,  egy  frissen  alakult  kft  és lovászi  üzemének 
révén  legújabb  termékeit  ajánlva  a mezőgazdasági  kistermelőknek. 

Mindkét  vállalati  kiállítást  osztrák  szakemberek  is fölkeresték. 

Feroncz 
Gyozó" 
felvételei 

I I . évfo lyam,  23. szám 1990. június 8. Á r a : 9.60 
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Tisztelt Országgyűlés! 
A választási kampány 

során arra a tapasztalatra 
jutottam, hogy ebben az 
országban a lakosság túl-
nyomó része nem hisz 
abban, hogy alakuljon itt 
bármiféle kormány, az 
megígérheti az életkörül-
mények gyors javulását, 
illetve esetleg ígérheti, de 
megvalósítani minden bi-
zonnyal nem tudja. 

Annál sürgetőbben me-
rült fel viszont egy másik 
igény egy kérdéskörben. 
Ezt a kérdéskört úgy ne-
vezhetném talán, hogy a 
társadalmi igazságtétel 
kérdésköre. 

Ez egy nagyon szerte-
ágazó, bonyolult problé-
makör. Az idő rövidségé-
re tekintettel csak egyet-
len egy kérdésével foglal-
koznék, ez pedig az, 
hogy meddig ülnek még 
jól meg nem érdemelt he-

\ T  1 

: Tarnóczky Attila, i varosunk országgyűlési képviselője 
nagy feltűnést keífó' ,szuzb©$zédet" mondott a pqtiamenf-
ben A kormánypárt és az ellenzék is tapsolt. Nem úgy 
az érintettek, a vállalatvezetők. 

Rovatunkban közreadjuk a beszéd szövegét, és néhány 
hozzászólást, helyi váflalafvezetóktót.  (Szívesen váriuk 
azonban; mások véleményéi is.) • • 

: Â  szerkesztő": 

lyükön azok, akik az or-
szág, a települések, a me-
zőgazdaság, az ipar le-
zülléséért felelősek. 

Ami az államigazgatást 
illeti, ami a tanácsrend-

A vezetők véleménye 

- Ez egy olyan probléma, 
amelyet nem lehet általánosíta-
ni, esetenként kell vizsgálni. Ne-
kem az a gondom ezzel a meg-
közelítéssel, hogy itt egy rend-
szerbeli szervezési probléma lé-
tezik. Az igazgatók és a felső-
szintű vezető munkáját senki 
nem kontrollálja. Hiányzik, hogy 
az állam nem tudja a tulajdonosi 
funkcióit  betölteni. 

Az állam ilyen szempontból -
a munkáltatói jogok gyakorlását, 
a szakmai vagy hatásköri e le-
norzést - nem tudja gyakoro ni, 
mert „megfoghatatlan  szerke-
zet". 

Kpnkrét hatalmat, konkrét el-
lenőrzést nem gyakorol a veze-
tők fglött.  Az allami vállalatok 
vezetőinek félelme reális de a 
megoldqs erre a problémára 
semmiképpen sem az. hogy 
egyes embereket most kicseré-
lünk, s ne adj Isten, végig ki-
cserélünk mirjdenkit, hanem erre 
az a megoldás, hogy egy olyan 
rendszerf  teremtünk melyben 
az igazgatótanácsok látják el az 
ellenorzes feladatait.  Van erre 
példa Amerikaban is - például 
a közmű vállalatoknál, A magán-
vállalatoknál, részvénytársasá-
goknál a tuladonosi közgyűlés, 
Sz igazgatótanács, az egysze-
melyi igazgató látja el ezeket a 
feladatokat 

Az már egyéni, hogy az elle-
nőrzést a tulajdonosok hogyan 
látják el. 

Nem abban kell keresni a 
megoldást, hogy kikiáltom azt, 
hogy aki jelen pillanatban felső-
szintű vezető, az automatikusan 
rossz. 

fjiztos,  hogy vannak olyan ki-
térő esetek, ámelyeket sugall a 
felszólalás. Akik erkölcsileg, 
szakmailag - tehát totálisan 
R em felelnek meg - de nem is 

iszem, hogy ezek az emberek 

szert illeti, ami a megma-
radó termelőszövetkeze-
teket illeti, úgy gondo-
lom, hogy optimista lehe-
tek. A lezajlott választá-
sok, az önkormányzati 
választások és a leendő 
földtörvény lehetővé te-
szi, hogy azok dönthes-
senek vezetőik sorsáról, 
akik erre illetékesek. 

Az állami vállalatok 
esetében azonban nem 
vagyok optimista. Itt a 
leendő kormánytól várom 
azt, hogy kidolgozza az 
eljárásokat, amelyekkel 
megszabadulhatunk a 
szakmailag alkalmatlan 

Jesch Aladár, 
a Hirdoplasztik KFT ügyvezető" igazgatója 

sokáig a pozíciójykban Jesznek. 
Ha konkrét,  ellenőrizhető gazda-
sági elvárásokat tűznek a válla-
atök elé, akkpr bebizonyosodik, 
íogy a vezetőknek medaig sza-
jaa ott maradniuk. 

Egy KFT ügyvezető igazgató-
jának más a helyzete, nálunk 
már kialakult a beszámoltatási 
kötelezettség. 

- Május 1-jétől vagyok a vállalat 
igazgatója. Pályázat útján, több pályá-
zó közül nyertem el ezt a tisztséget. 

Kissé meglepett a képviselő felve-
tése, hogy még az idén minden állami 
vállalatnál pályázatot kellene kiírni a 
vezetői pozíciókra. Olvastam, hogy a 
pályázatok elbírálása bizottságokra 
lenne bízva, melyekben az önkormány-
zatok, a pártok képviselői és szakér-
tők lennének. Nos, én még nem éltem 
akkor, amikor valami hasonló már le-
zajlott... A gazdaság mostani helyze-
tében veszélyesnek tartom tehát, ha 
ilyen nagy horderejű kérdésekben nem 
a gazdasághoz értő szakemberek dön-
tenek. 

Bízom abban, hogy belátható idón 
belül sor kerül a tulajdonreformra,  s 
akkor a tulajdonosnak kell megítélnie 
az igazgató alkalmasságát. 

Úgy gondolom, hogy a gazdálkodás 
eredményessége kell, hogy mérvadó 

legyen egy-egy igazgató megítélése-
kor. 

Ha a parlament mégis úgy döntene, 
hogy az állami vállalatok igazgatói 
tisztségét az idén meg kell pályázni, 
én újra vállalnám a megmérettetést. 

K é p v i s e l ő a 
K a n i z s á b a n 

vezetőktől, megszabadul-
hatunk azoktól, akik a 
legminimálisabb erkölcsi 
szintnek sem felelnek 
meg és ugyanakkor biz-
tosíthatjuk azok számára 
a további működő lehe-
tőségét, akik az előző két 
feltételnek megfelelnek -
mindannyiunk hasznára. 

Én egyetértek dr. Szűcs 
István képviselőtársam 
javaslatával, miszerint az 
állami vállalatok élén pá-
lyázatokat kellene kiírni, 
cíe még az idei év során, 
attól függetlenül, hogy az 
igazgató megbízatása mi-
kor jár le. 

Ezzel - azt hiszem -
igazságosan el lehetne 
dönteni mindenkinek a 
további sorsát és biztosí-
tani lehetne, hogy a tár-
sadalmi igazságérzet is 
sérülés mentesen kielégü-
lést nyerhessen. 

Tisztelt Hölgyeim és 
Uraim! 

Egy ország népe várja, 
hogy ebben a kérdéskör-
ben lépjünk. Ha jól lé-
pünk, akkor - egyrészt -
a gazdaság nyerhet so-
kat. Ha jól lépünk, akkor 
sokat nyerhet a kormány 
is, a parlament is, hiszen 
olyan hatalmas erkölcsi 
tőkéhez jutunk, amelyre 
a későbbiekben szüksé-
günk lesz a nagyon is 
népszerűtlen intézkedé-
sek meghozatalakor. 

Ha nem lépünk, akkor 
viszont becsületünk na-
g^>n gyorsan kitelik. 

Köszönöm a figyelmü-
ket. 

Tarnóczky Attila 

Tüttd" István, 
az Emeló'gépgyártó Vállalat igazgatója. 

- Egyetértek Tarnóczky Attila felvetésével. Úgy gondolom, 
hogy ezt most mindenképpen meg kellene csinálni. Én a ja-
vaslatot kiterjesztettem volna szélesebb körre, a mezőgazda-
ságtól egészen az intézményekig. Az a vezető", aki ettó'l a 
megmérettetéstől fél. Jobb, ha nem is pályázik. Ha ez a ja-
vaslat életbe lépne, akkor megkönnyítené ott a vezetőváltást, 
ahol ezt szükségesnek gondolják. 

Ahol a mostani vezetó't választják újjá, ott bíznak benne, s 
hagyni kell a legjobb tudása szerint dolgozni. 

M. Gy. 

György Pál, a Kögáz igazgatója 
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Mi történt a Fehér Házként 

ismert Pártközpont utolsó 
hónapjaiban? Hogyan látta 
az eseményeket a sajtóiroda 
vezetője, aki egyébként az 
MSZMP helyettes szóvivője 
volt? 

Kimmel Emil - a saját 
megfogalmazása ez - „kép-
zeletbeli sajtókonferencián" 
számol be erről a Végjáték 
a Fehér Házban című Köny-
vében, mely a Téka kiada-
sában jelenik meg. 

Kimmel Emil kötetéből 
közlünk részleteket. 

Kádár J á n o s 
színre lép 

(A Központi Bizottság 
1989. április 12-i ülésén vá-
ratlanul és hívatlanul megje-
lent Kádár János) 

A Központi Bizottság ülé-
sét én egy üvegablakon ke-
resztül figyeltem - abban a 
stúdióhelyiségben volt, ott 
folyt a hangrögzítés a jegy-
zőkönyvezés számára 
amikor egy óra körül kétség-
beesett üzenetet kaptam. 
Kádár elvtárs kezelőorvosa 
telefonált, hogy a párt elnö-
ke rájuk csapta az ajtót -
mármint a feleségére és az 
orvosra - , és elindult, hogy 
bejön az ülésre. Közvetlen 
telefonon be lehetett szólni 
a terembe Major Lászlónak 
(aki tudvalévő, nemcsak 
szóvivő, hanem a KB Iroda 
vezetője is volt, ez utóbbi a 
magyarázata a forró  drót-
nak). Felemeltem hát a tele-
fonkagylót és jeleztem neki, 
hogy vihar készül. Major 
azonnal tájékoztatta Grósz 
Károlyt a váratlan fejlemény-
ről, majd az ülésteremből ki-
sietett hozzám. A forgóajtó-
nál ketten vártuk Kádár Já-
nost, aki tőle igazán szokat-
lan, hatalmas tempóban ér-
kezett. Üdvözöltük egymást, 
és felkísértük a szobájába. 
Látszott rajta, hogy rettene-
tesen fel van zaklatva, és 
nem csoda orvosának ijedt-
sége, aki több más társával 
együtt már napokkal koráb-
ban közölte: tekintettel a 
párt elnökének jelenlegi 
egészségi állapotára, alkal-
matlannak tartják elnöki fel-
adatai ellátására. Egy-egy 
pohár ital mellett hármasban 
elkezdtünk beszélgetni. Ma-
jor közben kiment, hogy újra 
tájékoztassa Grószt: Kádár 
János feltett szándéka, hogy 
részt vesz a Központi bizott-
ság ülésén, és hozzá is 
akar szólni. 

Kettesben maradtunk Ká-
dár Jánossal. Csak beszélt, 
és beszélt. Eszembe jutott 
első találkozásunk, illetve 
felidéződtek bennem a ko-
rábbi találkozások január-
február  kritikus napjaiban, 
amikor Kádár János a Poli-
tikai Bizottság ülésén akart 
részt venni. De akkor Grósz 
meg tudta győzni, hogy áll-
on el ettől a tervétől, Klmél-
e magát és bízzon benne, 
íogy a gondokon majd csak 

nyugati életmodell' néhány 
összetevőjéről, amelyet sze-
rinte nálunk misztifikálnak, 
nem érzékelnek reálisan. 

MKM. Hogy érzed, ez az 
egész Nagy Imre-ügy nyo-
masztja-e, vagy tárgyilago-
san tud beszélni róla? Mert 
sokan feltételezik, hogy ez 
igen nagy teher Kádár Jáno-
son. 

V.: Nyomasztja is, foglal-
koztatja is. Beszélgetéseink-
ben Nagy Imrét többször is 
említette. Maradjunk a témá-
nál és próbáljuk meg rövi-
den áttekinteni Kádár János 
nézőpontjából. 

Egyrészt bizonyítottnak 
tartja, hogy Nagy Imre végig 
együttműködött a hatalom 
megdöntésére irányuló erők-
kel. Másrészt van egy ok-
mány, ami tanúsítja, hogy 
mindent Nagy Imre kabinetje 
döntött el, nem pedig a de-
mokratikusan kormányzó Mi-
nisztertanács. Amikor Andro-
povval közölték a kabinet 
döntését, hogy kilépünk a 
Varsói Szerződésből, - amit 
ez az okmány bizonyít 
Andropov azonnal jelentette 
a főnökeinek, amit zokon 
vettek Nagy Imréék. De hát 
ez Igy volt természetes, je-
gyezte meg Kádár János, 
hogy Andropov oda jelentett, 
ahova neki jelentenie kellett. 

(Folytatjuk) 

szen iigazabol o meg soha 
nem tárulkozott ki, és érez-
te, ez sürgőssé vált mert 
ereje, s ideje fogy... 

Kérdés.: (továbbiakban K.) 
Erezte-e valóban felelőssé-
get? 

Válasz.: (továbbiakban V.) 
Igen. Ezen az április 12-i 
beszélgetésen vagy tízszer 
vetette fel a saját felelőssé-
gét, de képtelen volt igazi 
konkrétumot kimondani. 
Szinte úgy érezte az ember, 
hogy leblokkol, mielőtt rátér-
ne a lényegre. Es ez volt 
érezhető végig abban az in-
terjúban is, amely végül is 
hosszas huzavona után el-
készült és a Magyarország-
ban fplytatásokban megje-
lent. Érdekes, hogy január 
végén, február  közepén 
ugyanezeket nekem még a 
kérdések ismeretében sok-
kal összefogottabban mond-
ta el. Amikor például közbe-
kérdeztem, azt is elmesélte, 
hogy a '68-as csehszlovákiai 
beavatkozás előtt Brezsnyev 
személyesen hívta őt fel te-
lefonon, de később nem tar-
totta meg akkori ígéreteit, 
azt, hogyna jelképesen részi 
veszünk a bevonulásban, 
akkor azt nem felejti el. Azt 
is megkérdeztem, hogy hova 
tűnt ő a következő hónapok-
ban, hiszen akkoriban elter-
jedt, hogy háziőrizetben tart-
ják, meghalt, s a Szovjet-
unióban tartózkodik, minden-
ki érezte, hogy a hátterében 
valami súlyos konfliktus van. 
Nem válaszolt rá. E beszél-

Eetéseket még akkor, frissi-
en szintén elmondtam a 

már ismert rádiós kollégá-
nak, Martin Kovács Miklós-
nak. Lehet, hogy sok min-
den ismétlés lesz, különösen 
a Magyarország-interjúval 
egybevetve, de úgy érzem, 
ennek Itt a helye. 

MKM.: Mi volt az a minden, 
amit a feltámadt közlési vágy 
felszínre hozott? 

V.: Végig az interjút me-

és minden, amit 
a lakástextil 

vállalat kínál, 
nálunk kapható. 

DOMUS 
Lakberendezési Bolt 

Nagykanizsa* Zrínyi u. 35. 

úrrá lesz az új vezetés. Ak-
kor velem üzent Grósznak: 
„Mondja meg neki, ne men-
jen el hosszabb időre kül-
földre, mert ezek itten 
puccsot csinálnak." Ezeken 
a beszélgetéseinken végig 
arról folyt a tanakodás, hogy 
eleget kell tenni az interjú-
kérdéseknek. Arról, hogy 
melyik újságíró, mit kérdez-
het, .s hogy ő mit válaszol-
na. Óriási volt benne a köz-
lési vágy. Nem csoda, hu-

morizálta, de nem interjút 
adott, készült rá gondolatai 
rendezésével. Aktuális kér-
désekről akart beszélni, mi-
közben visszanyúlt a múlt-
hoz is. Most is kitűnt, hogy 
egészen kivételes módon 
foglalkoztatja a kis- és nagy 
országok problémája. Ezt 
egy plasztikus mondattal 
ekent fejezte ki: egy kis or-
szág a világ dolgaiért tulaj-
donképpen sokat nem tehet, 
de ha rosszul politizál, nagy 

skandalumot tud csinálni a 
világnak. 

Élénken foglalkoztatták a 
gazdaság kérdései. Szólt a 
termékszerkezet-átalakítás 
általa valósnak vélt problé-
máiról is. Azt fejtegette, 
hogy Nyugaton a termék-
szerkezet átalakításában a 
gazdasági hatalom és a 
szakszervezetek milyen mér-
hetetlen módon össze van-
nak fonódva. Majd szólt a 

Kimmel Emil 

MP ; . ! ; • j 

a Fehér Házban 

I 
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Kovács, az aranyásó? 
Manapság mintha eltűnt volna 

az ember-ember elleni küzdelem 
nyiit modora. A versengés formái 
finomultak. A fegyelmik, az áthe-
lyezések, a fizetésmegvonások 
biztonságot adnak a vezetőknek, 

Kovács Zoltán aztan nyilat-
kozik a VTV-ben, kétszázezer 
forint  ráfizetésről  beszél. De 
hogy miből adódott a ráfizetés, 

egy hónapig működési enge-
dély nélkül. 

Lehetséges, hogy öt éven 
keresztül nem jutott pénz a 

Hentesek, bárd nélkül 
Marhahús: 100% 70% 60% 50% 

Vesepecseny tisztított 650.- 455.- 390.- 325.-
Oldal-lapocka, hosszú felsál 180.- 126- 108.- 90.-
Hátszín 210.- 147.- 126.- 105.-
Hátszín csont nélkül 400- 280.- 240.- 200.-
Sertéshús: 

Rövid-karaj 250- 175.- 150.- 125.-
Hosszú karaj 290.- 140.- 120.- 100.-
Comb 250- 175.- 150- 125.-
Oldalas 130.- 91 - 78.- 65.-

Kommentár nem kell. A hatósági boltban mintha más árakat 
olvastunk volna! Ezért hát osztályvezető úr, csak egy kérdés: Saját 
szakállára döntött a húsbolt bezárásáról, hogy munka nélkül is 
fizetést ad a henteseknek, akik szívük szerint dolgoznának, vagy 
tan magasabb szempontok műköldtek? Nem véletlenül tűztük immár 
harmadszor tollhegyre a témát. A tényeket akarjuk! 

arra nincs válasz. Esetleg más-
nap oda kellett volna állni a 
kispénzűek elé a piacon, ho^y 
választ kapjanak, és elsőkez-
ből a szóbeszédre, mely a hús-
bolt körül kavargott. De ezt 
csak en gondolom. 

A lényeg a nyitvahagyott kér-
désekben van: 

Mitől gazdagodik a magyar, 
miből telik négy üzeletre, s ho-
gyan működik az a bizonyos a 
KFT? Holott ma még arra sin-
csen válasz, hogy a SASAD-
viragbolt hogyan üzemelhetett 

húsbolt karbantartására, a fej-
lesztésre? Négy-ötszáz vágás 
volt évente sajat munkaerővel 
hoayan lehetett akkor az üzlet 
ráfizetéses? Miért csak most 
derült ki, hogy az üzemeltetés 
veszteséges? Kérdések, válasz 
néíkül. 

Érdemes elhgondolkodni azon 
is, hogy miért háborognak az 
emberek. Ezt magyarázza né-
hány sor az árjegyzékből. 

Cserny József 
(Folytatjuk) 

és az egyszerű embert pedig 
könnyen a sárba lökik. Ezért bár-
milyen széles közéleti terítésben 
helyezkedik el (?) a demokrácia, 
a hentesek nehezen szólalnak 
meg. 

Hiszen hol a hatalom, mely ár-
gus szemmel figyeli a privatizá-
ciót, hol van, ki megmondhatja, 
miért és ki vette el a nyugdíjasok 
és nagycsaládosok szájától az 
olcsó húst? 

- Kovács Zoltán, a városi ta-
nács termelés-ellátásfelügyeleti 
osztálya vezetőjének utasífasára 
zárták be a zalaszentbalázsi vá-

Eóhíddal együtt a hatósági hús-
oltot Nagykanizsán - mondja el-

kereseredetten Lenkovics Ferenc 
hentes. - Ot éve semmiféle kar-
bantartás nem volt. Higiéniára, 
balesetveszélyre hivatkozva zár-
ták be az üzletet. 

- Ugyan, nem a Köjál utasí-
tására - szól közbe Horváth Zol-
tán. - Mielőtt bezárták, voltak itt, 
és mindent rendben találtak. Ko-
vács úr előbb leállította a hús-
boltot, és a vágóhidat, majd ki-
hívta a Köjált. Egyszerű, nem? 
- néz rám. - De szó volt arról 
is, hogy az egészet átadják a 

kilimáni húsüzemnek. Átadják, 
vagy, átjátszák, egyre megy. 

Nézzük csak! Hiszen a minap 
kaptuk Kovács urat telefonvégre. 
Akkor más képet mutatott az 
ügy. Mi van a háttérben? 

Kovács Zoltán osztályvezető 
1990. január 8-án kiadja a hús-
boltnak a húsárakra vonatkozó 
jegyzéket. Akkor még nem tud-
j a m . milyen ragyogff  lehetőség 
nyílik egy hónappal később. 

Torma Gyula, a Zala megyei 
Tanács Termelés-EIlátásfelü-
gyeleti Osztályának vezetője 
Közli a kényszervágás új. ár-
ajánlatát. A vágás T70.- Ft-ról 
550.- Ft-ra emelkedik. Az indok 
kézenfekvő: a kény-
szerváaóhidak fenntartása es 
üzemeltetése eddig is veszte-
séges volt, a tanács a jövőben 
pénzügyi támogatást nem tud 
nyújtani, ezért javasolják a dlj-
tetelek és a költségek reális 
egyensúlyát. 

Nem a húsbolt bezárását ja-
vasolják, ahogy ezt két hét után 
Kovács Zoltán osztályvezető el-
rendeli. Nem! Mert a „szegények" 
húsboltját a szükség is megtar-
tani rendelte. 

A KFV jellemző DH-2-160-as fúróberendezés  típusát láthatjuk 
éjsMkai kivilágításban, tárás közben. A vállalat turdmunkásainak 
er^S l'izikai igénybevételét tovább nehezíti a változékony időjárás 
ás a három műszak megszokhatatlan ritmusa. Dc nem 
eredménytelenül: a Kiskunságban kőolajat és földgázt  találtak. 

Bakonyi Erzsébet 

Dolgozói Tanács a Dunántúli 
Kóolajipari Gépgyárban 

A vállalat minden foglalkoztatási területéről vá-
lasztott küldötteiből 1990. májusától Dolgozói Ta-
nács alakult. 

A Tanács feladata a vállalat, illetve a képviselt 
egység jövőjét meghatározó döntések előkészíté-
se, véleményezése, a vállalatvezetés által előter-
jesztett javaslatok megvitatása. 

Géczi György DT tag szerint, ha hosszútávon 
ilyen nyíltan és őszintén folyik a párbeszéd, illetve 
a 14 tag véleménye érvényre jut, akkor érdemes 
volt ezt a testületet létrehozni. Az üléseken ke-
resztül közvetlen az információáramlás,  így a ve-
zetői döntésekbe ezek beépíthetők. Aranyás Jó-
zsef esztergályos szerint a kölcsönös bizalom 
megvan a vezérigazgató és a dolgozók között. 
Ez a mai nehezebb helyzetben is biztosíték a 
talponmaradásra. A mindennapi gondok megoldá-
sa, a jövő kedvező alakítása csakis a vezetés és 
a dolgozók összehangolt, ezirányú munkáján ke-
resztül biztosítható, s ennek lehet alakítója a Vál-
lalati Dolgozói Tanács. 
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1984-ben a demográfiai hul-
lám enyhítésére nyílott meg a 
Rozgonyi II. névre „keresztelt" 
általanos iskola. Örülhetett ta-
nár, diák, szülő, hiszen a város 
általános iskoláinak jelentős ré-
szében valamelyest csökkent a 
zsúfoltság, és gazdagabbak let-
tünk egy uj általános iskolával. 

Az uj iskolák általában kiváló 
körülmenyek között kezdik mű-
ködésüket, a Rozgonyi II. nem. 
Az első pillanattol három he-
lyen (a Rózsa úton, a KBMSZ 
C épületében, a Landler volt 
egészségügyi szárnyon) taníta-
nak, s így nem kis gondot okoz 
az órarend összeállítása és a 
pedagógusok ingázása az épü-
letek között. 

- Talán most megoldódnak a 
problémáink - mondja Kisgyu-
ra Jánosné igazgató. - ígere-
tet kaptunk arra, ho^jy ha a 
Thury gondjai rendeződnek, mi 
kapjuk meg az épületüket, s 
akkor az alsó tagozatunk elfér-

ne a Rózsa úton, a felső pedig 
a Zrínyi utcában. 

Mostani gondjaink is feszítő-
ek azonban, mert a demográ-
fiai hullám középiskolai jelent-
kezésével összhangban folya-
matosan vissza keíl adnunk a 
termeket, és a gyerekeinket na-
gyon rossz körülmények között 
tudjuk csak elhelyezni. 

Jövőre a kisegítő iskolában 
is „albérlők" leszünk, de egy-
más hegyén-hátán, hely nélkül 
nehéz tanítani, nevelni. 

- Nincs egy tornatermünk, 
nincs pályánk ahol a testneve-
lés órákat megtarthatnánk. 
Csak akkor hasznaihatjuk eze-
ket a létesítményeket, amikor 
szabadok - kapcsolódik a be-
szélgetésbe Kuti Lászlóné igaz-
gatóhelyettes. Mi megértjük a 
helyzetet, de nagyon kellene 
egy állandó épület, ahol a szo-
kásokat a sajat képünkre lehet-
ne alakítani. 

- Azt hiszem a tanács nem 

aondolkodtt eléggé előre - foly-
tatja az igazgatónő, - mert 
amikor ezt az iskolát létrehoz-
ták, más volt az elképzelés. El-
sőtől a 8. osztályig 1-1 évfo-
lyamot gondoltak nekünk, .de 
ez távlatokban nem segít. Ugy 
gondoljuk, hogy az előbb mar 
említett epületekben párhuza-
mos osztályaink lehetnének, s 
erre igény is van. Az elsősök 
ez évi beíratásakor jóval töb-
ben jelentkeztek, mint amennyit 
felvehettünk - mondja Kisgyura 
Jánosné. 

- Sokat hallani mostanában 
arról, hogy pedagógusok eset-
leg állás nélkül maradnak. Elő 
probléma ez itt is? 

- Az a szerencsénk, hogy 
sokan vannak GYES-en, 
GYED-en. Akiket helyettük fel-
vettünk, még nem kell elkülde-
ni. Volt, aki más iskolába ment, 
voltak katonatisztfeleségek, 
akiknek a férjét elhelyezték, s 
ők is máshova mentek. Ugy tű-

nik, hogy a jövő évben még 
nem lesz probléma. De ha be 
kell állnunk arra, hogy nem 
lesznek párhuzamos osztálya-
ink, akkor nagyon nehéz hely-
zet elé nézünk. Most ugyanis 
47 pedagógus van az iskolánk-
ban ... - mondja az igazgató-
nő. 

- Gondjaink ellenére azért 
eredményeink is vannak - foly-
tatja Kuti Lászlóné. A tanul-
manyi versenyeken minden tan-
tárgyból indult tanulónk. Figye-
lemre méltóak a sporteredmé-
nyek is. Ezt különösen fontos-
nak tartjuk azért, mert amikor 
„beindultunk", nem a legjobb 
gyerekeket kaptuk az iskolák-
tól. Többségük kettes, hármas 
matematika, magyar jeggyel 
jött, negyedrészük pedig túlko-
ros volt. Most már jönnek fel 
a „mi gyerekeink", s az ered-
ményeket is hozzák. Többen 
eljutottak a megyei, sőt orszá-
gos versenyekre is, s ez a tan-
testület érdeme. 

Megtudtuk, hogy az igények-
hez alkalmazkodva 5. osztálytól 
foglalkoznak a gyerekek számí-
tástechnikával. Két szakkört 
kellett indítani, mert olyan nagy 
az érdeklődés. Ebben az évben 
indították a németet, a 4. osz-
tályban. Jövőre pedig már az 
1. osztályban is szerveznek 
csoportot szakköri keretben. 

A nem éppen ideális körül-
mények között működő iskola 
az ősszel Zemplén Győző ne-
vét veszi fel. A tudós neve kö-
telez. Kötelezi az iskola taná-
rait, hogy e név szellemében 
az elért eredményekre alapoz-
va még színvonalasabban dol-
gozzanak, s kötelezi a várost, 
nogy tegyen meg mindent az 
iskola gondjainak enyhítésére. 

M. Gy. 

Befürdik  a fürdő? 
- A nagykanizsai városi fürdő je-

lenleg 22 ezer négyzetméter terü-
leten fekszik, szép környezetben, 
de az elmúlt évek jelentós fejlesz-
tései ellenére nem kis gondokkal 
küzd - mondta érdeklődésünkre 
Molnár István fürdővezető, aki - mi-
után a városi tanács is napirendre 
tűzte a témát - „kapásbór sorolta 
a gondokat. A műszaki vonatkozá-
súak kívánkoznak az élre. 

Az 1988. május 1. óta egész 
éven át üzemelő, és ma már na-
ponta átlagosan 500 vendéget és 
sportolót kiszolgáló fedett uszoda 
tetőszerkezete szinte a kezdettől 
fogva beázik, s rosszul oldották 
meg a csarnok tetőszerkezetének 
belső szellőztetését is. A feljutó 
pára rongálja a tetőszerkezetet. 

A hibás Konstrukció kijavításá-
ra a javaslat már elkészült, sőt 
a részlettervek is formálódnak. A 
pénzügyi teherviselés a hibákat 
okozókra hárul majd. Az 1938-
ban használatba vett, s csak a 
nyári hónapokban üzemeltethető 
nyitott strandfürdőben 33 1/3 mé-
ter hosszú nagymedence és a 25 
köbméteres kis gyermekmedence 
falazata rendkívül leromlott. A 
mintegy 4-5 millió Ft-ot igénylő 
felújítás sürgőssé vált! Célszerű-
nek látszik a jelenlegi gyermek-
medence megszüntefesevel pár-
huzamban egy 20x16 méteres, 
70 cm mélységű új gyermekme-
dence létesítése a réqi, bontás 
előtt álló öltözőépület helyén. 
Mindezek 2,5-3,0 millió Ft-ot igé-
nyelnek. A nagymedence sáfor-
tetője viszont csak távlati cél. 

A jelentós - mintegy 30-40 szá-
zalékot is kitevő - víílamosenergia 
megtakarítás céljából célszerűnek 
látszik a jelenlegi 30 kW-os ma-
gyar gyártmányú vízvisszaforgató 
szivattyúk helyett két állandóan 
üzemelő és egy tartalék, 10-12 
kW-s nyugati gyártmányú szivattyú 
beépítése. Ennek becsült költsé-
ge: 2 millió Ft. 

A városi fürdő gondjai gazda-
sági és sport jellegűek is, és 
több tényező együttes hatásából 
fakadnak. 

Számitások szerint a fedett 
uszoda a nyitott strandfürdő, és 
a még nem említett, a Csányi 
László utcából 1989. december 

1-én áttelepített kádfürdő, a hoz-
zájuk tartozó műszaki berendezé-
sekkel és egyéb létesítményekkel 
együtt 199Ö-6en mintegy 22 mil-
lió Ft üzemviteli költséglelhaszná-
lást igényel. Ennek fedezete a 
városi tanács 18 milliós támoga-
tása és a 2 milliót kitevő árbe-
vétel. Igy 2 millió Ft fedezeti hi-
ány jelentkezik. 

A Kritikus helyzetre való tekin-
tettel a fürdő vezetése számos 
javaslatot fogalmazott meg me-
lyekkel maximálisan 1 millió Ft 
megtakarítás is elérhető. (Május-
ban vízmegtakarítás, a Vl-vll. és 
a IX-XII. riónapokban energia-
megtakarítás, 12 nyugdíjas aol-
gozo bérének és járulékainak 
megtakarítása stb.) 

A hiányzó 1 millió Ft azonban 
megkérdőjelezi a helyi Vízmű SE 
úszó- és vízilabda szakosztályá-

nak II. félévi működésót, ugyanis 
az egy főfoglalkozású úszó- és 
egy vízilabdaedző bérét és bér-
járulékát - 6 hónapra 200 ezer 
Ft-ot - a fürdő költségvetéséből 
nem lehet fedezni. A Vízmű SE 
évi 650 ezer forintos vállalati költ-
ségvetési támogatásának megvo-
nására is kényszerülhet a fenn-
tartó Dél-zalai Víz- Csatornamű 
és Fürdő Vállalat. 

- Mivel a vállalat a jelenleginél 
nagyobb teherviselést képtélen 
elviselni, bízunk a városi tanács 
és Nagykanizsa üzemeinek a 
Vízmű SE-t mentő akciójában -
mondta a szakosztályvezetői te-
endőket is ellátó fürdovezető, aki 
egyben reményét fejezte ki, hogy 
a Közeljövőben fokozatosan sor 
kerül majd a többi műszaki prob-
léma megoldására is. 

Tihanyi István 

Az olajbányászati fúrásellátók cementező 
agregátorosai folyamatosan végzik a rájuk 
bízott gépjárművek és az azokon lévő be-
rendezések karbantartását. Szelényi Géza 
most a legfiatalabb agregátorkezelő - mind-
össze pár hónapja tanulja a mesterséget. 
Amint a képen is látható az A-320-as fo-
lyadékszivattyú szelepeinek cseréjét már 
önállóan végzi. 

Jelentős mennyiségű árukészletet - ce-

mentet, mészhidrátot, iszapjavltó, vegyi-
anyagokat, kenderkötelet egyéb zsákos és 
hordós árut - tárolnak az üzem zsákosáru 
raktárában. Csúcsidőben lényegesen töb-
bet, de átlagosan naponta 30 tonna árut 
mozgatnak meg az ott dolgozók. A nehéz 
fizikai munkát ma már rakodógépek segítik, 
de a munka még Igy sem irigylésre méltó. 

Tóth Ferenc 
képriportja 

Rozgonyis remények 
® **  V 
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Az új állomás: Nigéria 
Közismert, hogy a Tungsram 

a világ nagyon sok részén ho-
zott létre lámpagyárat. Többi 
között Indiában, Pakisztánban, 
Irakban, Szíriában, Kínában, 
Vietnamban Írországban, és az 
Egyesült Államokban, New 
Jersyben is. 

A következő állomás Nigéria 
lesz, ahol szintén üveg- és 
lámpagyárat szerelnek föl. Er-
ről beszélgettünk Ormai Péter 
Gyáregységvezetővel, a leendő 
igazgatóval. 

- A szerződést már 1988-
ban megkötöttük. Az építkezést 
különböző külföldi vállalkozók 
végzik, mi a teljes technológiát 
szállítjuk. Maga a gyár a fővá-
rostól Lagosztól mintegy 80 ki-
lométerre Epe városában lesz. 

- Magában foglal majd egy 
üveggyárat, helyben lesz a bal-
lonfúvás, csőhúzás, normál 
lámpagyártás, dekorációs lám-
pagyártás és fénycsőgyártás. A 
technológia telepítését előrelát-
hatóan idén ősszel fogjuk meg-
kezdeni. 

A Tungsram milyen ösz-
szegben részesül a beruhá-
zásból? 

- Összesen 7 millió dollárt 
kapunk. Ebből 6,3 millió dollár 
a berendezések és a technoló-
giának az éra, és 700 ezer dol-

lárt kapunk a gyár felszerelé-
séért, illetve beindításáért. 
Ugyanis a leendő nigériai dolgo-
zók betanítását is mi végezzük. 

— A szerződésben pontosan 
meg van határozva az időtar-
tam ós a létszám, amellyel a 
gyárat el kell indítani Öt hóna-
pig átlagosan havonta 40 em-
berünk dolgozik majd kint. 

Az eredeti tervek szerint a 

- Igen, az elmúlt év decem-
berében töltöttem ott egy he-
tet. Ellenőriztem az építkezé-
sek ütemét, és néhány módo-
sítást egyeztettünk. Gyakorlati-
lag ugyanis több mint egy éve 
tudom, hogy a nigériai létesít-
ményen folyó munkákat nekem 
kell ellenőrizni és „kulcsraké-
szen átadni". 

- Az 1988-as szerződéskö-
tés után a teljes gyártelepítés 
munkálataira a nagykanizsai 
gyár kapott megbízást, és ta-
valy márciusban az igazgatónk 

zett üzemeltetői szakemberek 
jönnek, akikkel együtt már na-
gyon sok fejlesztést, gépépi-
tést-, és géptelepítést hajtot-
tunk végre. 

Anyagilag mit jelent majd 
ez a kint dolgozóknak? 

- Az itthoni fizetésen kívül 
embereink szakképzettségétől 
munkakörtől függően 1200-
1500 dollárt kapnak havonta. 
Ezenkívül a vállalkozás nyere-
ségéből 15-20 százalékos pré-
mium fizetésére is lesz lehető-
ség. 

Zöld jelzés a Tungsram-nak 
gyárnak már termelni kellene. 
Mi a „csúszás" oka? 

— Valóban, márciusban már 
működni kellett volna. Sajnos 
a nigériai partner egyes más 
cégekkel későn kötött szerző-
dést, ezért van a lemaradás. 
Ez nem a mi hibánk és anyagi 
hátrány sem érhet bennünket. 
Mi a szerződés szerint, határi-
dőre kiszállítottuk a gyártóbe-
rendezéseket. Ezért a külföldi 
fél már ki is fizette a 6,3 millió 
dollárt. 

Pénz tehát van, a szerelés 
még nem kezdó'dött meg. 
Igazgató is van, sok száz ki-
lométerre a leendő' munkahe-
lyétől. Járt-e már ott? 

Horváth Miklós engem jelölt ki 
ennek a feladatnak az elvég-
zésére. 

Mire számít? 
— Őszintén megvallva na-

gyon nehéz körülményekre. 
Egy iparilag szinte teljesen el-
látatlan területen ipart telepíte-
ni, gyárat indítani nem könnyű 
feladat. Mindehhez még szá-
molnunk kell a rendkívüli ég-
hajlati körülményekkel is. En-
nek ellenére optimista vagyok, 
bízom benne, hogy a szerző-
dósben vállaltaknak eleget tu-
dunk tenni. Hogy ezt mire ala-
pozom? Megvolt a maximális 
lehetőségem a „csapat" össze-
állítására. Tapasztalt, jól kép-

- Az elhelyezkedés és az 
ellátás európai szintű lesz. 
Három ember kap egy három 
hálószobás, nappalis, légkon-
dicionált lakást, amelyekben 
természetesen lesz televízió, 
hűtőszekrény is. A közleke-
désre saját rendelkezésű gép-
kocsik állnak majd rendelke-
zésre. 

Mikor indul az elsó' cso-
port? 

- Az első csoport - kemen-
ceépítők és kemenceépítést 
irányító szakember - várhatóan 
szeptemberben. 

Zámbó Árpiid 

PILIS gyakorlógép a kanizsai repülőtéren Anno 1962. 
Berentés Tamiís reptilóbktató felvétele 

Gyermekkorom örökké emlé-
kezetes, izgalmas élményei 
kapcsolódnak a kanizsai repü-
lőtérhez. Sokan emlékeznek 
még a menetrend szerint köz-
lekedő jó öreg LI-2 utasszállí-
tóra, a műrepülésekkel, sétare-
pülésekkel, vitorlázó és ejtőer-
nyős bemutatókkal tarkított, ez-
reket vonzó repülőnapokra. 
Lesz-e mégegyszer ilyen moz-
galmas légterünk? Erre adtak 
választ néhányan, akik ezt a 
legjobban szeretnék. 

SEBESTYÉN JÁNOS a Hun-
gária Nagykanizsai Sportrepülő 
Egyesület elnökségi tagja: 

- Akik már nagyon várták a 

változást, szervezkedtek, s en-
nek eredményeképpen március 
30-án megalakult Nagykanizsa 
város sportrepülő egyesülete, 
21 fővel. Az egysület magja to-
vábbra is kapcsolatot tart a Ka-
posvári Repülő Egyesülettel, 
ahol ők megszakítás nélkül foly-
tatnak aktív sporttevékenységet. 
Mindez biztosítéka annak, hogy 
amennnyiben a repülőtér tárgyi 
és személyi feltételei rendben 
lesznek, Nagykanizsán jól kikép-
zett oktatók bevonásával indul-
hat a repülőélet. 

BOBAY JENŐ, a Hungária 
Biztosító igazgatója, az egye-
sület elnöke: 

- Mint régi ejtőernyős, már 
az ötvenes évek közepétől ma-
gam is résztvettem - sajnos 
rövid ideig - ebben a munká-
ban. A régi sporttársak megke-
restek - ismerve elkötelezett-
ségemet - és ők választottak 
meg elnöknek. Tévedés ne es-
sék, a Hungária név (ebben 
közösen megegyeztünk) ez 
esetben nem azt jelenti, hogy 
a biztosító a repülésre is „rá-
tette a kezét". A lehetőségek-
hez mérten szponzorként segít-
jük az egyesületet. Termé-
szetesen kihasználjuk azt a 
biztosítási lehetőséget, amit e 
terület számunkra nyújt, nem 
feledkezve meg a reklám adta 
előnyökről sem. Hogy mi min-
dent szeretnénk megvalósítani, 
álomnak tűnik. Zalakaros és 
Hévíz közelsége számtalan 
előnyt kínál külföldi gépek fo-
gadására is. Hasonló lehetőség 
más országbeli klubok megnye-
rése is, a régi sportrendezvé-
nyek mai kornak megfelelő kö-
zös szervezésére - , hogy csak 
néhányat említsek. Legelső fe-
ladatunk most biztosítani azo-
kat a feltételeket, melyek lehe-
tővé teszik a biztonságos le-
és felszállást, majd a folyama-
tos üzemeltetést. Keressük a 
módját a reptéri épületek teljes 
vagy részbeni visszaigénylésé-
re. 

VARGA JÓZSEF, elnökségi 
tag: 

- Visszavárunk minden régi 
sportrepülőt, régi klubtagot. 

Szeretnénk magunk között látni 
a sárkányrepülőket, hőlégballo-
nosokat, vitorlázó- és motoros 
sportrepülőket. Nem zárjuk ki 
annak lehetőségét sem, hogy 
bővítsük a kört ejtőernyősökre 
és repülőmodellezőkre. Hajdani 
repülőink ez óv december 31-ig 
állíthatják vissza régi tagsági vi-
szonyukat. Az egyesület tagja 
lehet akár külföldi magánsze-
mély is. Várjuk azokat a válla-
latokat, intézményeket, melyek 
gazdasági tevékenységük kap-
csán érdekeltek abban, hogy a 
repülőteret igénybevegyék és 
felajánlás szerint támogassanak 
minket. Szeretnénk, ha Zala 
megye, illetve Nagykanizsa a 
közelgő világkiállítás egyik légi 
kapuja lenne. Mindenekelőtt re-
méljük, hogy az első - kanizsai 
által vezetett - repülő még az 
idén felemelkedik. 

MOLNÁR JÓZSEF elnökségi 
tag: 

- Egyesületünk önálló jogi 
személy a bírósági bejegyzése 
folyamatban van. Alapszabá-
lyunk kész, és május 3-ával 
kezdődően megkaptuk a repü-
lőtér ideiglenes üzemeltetési 
engedélyét is. 

A biztató jelekből és az egy-
re szaporodó tényekből ítélve 
tehát Nagykanizsa a közeljövő-
ben ismét bekapcsolódhat az 
országos polgári légiközlekedé-
si hálózatba - nyitott légtérrel 
a világ felé. 

Tóth Ferenc 



1990. június 8. ( KANIZSAT 
Az idei pedagógusnapon má-

sodízben ítélték oda a Zalai 
Oktatásért kitüntető plakettet. 
A rangos el ismerés két díja-
zottja közül egyik nagykanizsai, 
a K B M T tanára: dr. Bentzlk 
Ferenc. 

Kellemes májusi délutánon 
beszélgettünk az életpálya 
egyenes útjáról. 

- Nagykanizsai jogász c sa -
ládból származom. Gyemekko -
rom óta vonzott a vegyészet, 
így középiskoláim e lvégzése 
után Szegedre kerültem, a 
Szegedi Tudományegyetemre. 
1952-ben végeztem, mint okle-
veles vegyész. Tetszett a vá -
ros, i smerősek voltak a körül-
mények, így hát ottragadtam 
három évre tanítani a vegyipari 
technikumban. A család, a ro-
konok hívtak, meg én is haza-
vágyódtam, így aztán 1955-ben 
hazajöttem Kanizsára. Azóta 
Zalát nem hagytam el. A pályát 
igen, mert az ötvenes évek kö-
zepén Nagykan iz sán leépülő-
ben volt a vegyipari oktatás, s 
én családomnak biztos kenye-
ret szántam. Nyolc évig nem 
tanítottam, a Zala megyei K Ö -
JÁL a lkalmazásában dolgoz-
tam, de a szakmától nem sza -
kadtam el, hiszen a munkakö-
röm vizek t isztaságának v izs-
gálata volt. A tanári katedra 
azonban vonzott, várt, s 1964-
től - most már végérvényesen 
- vegyipari technológiát, fizikai 
kémiát tanítok a vegyipari tech-
nikumban, illetve utódintézmé-
nyében, a szakközépiskolában. 
Három évtizeden át hány é s 
hány gyermeket készítettem fel 
szakmájára vagy egyetemi fel-
vételre - merengett maga elé 
a szép szál, fiatalos külsejű 
férfi. 

- Hogyan kezdődött a publi-
kálás, a tudományos tevékeny-
s é g ? 

- Az ötvenes évekig kell 
v i sszamennünk, hogy érzékel-
tetni tudjam, mi ösztönzött, haj-
tott a kutatómunkára. Elég s e -
matikus tankönyvek készültek 
akkor. Többször kísértem -
munkaköri kötelezettségemből 
kifolyólag - kötelező nyári 
szakmai gyakorlatra a gyereke-
ket jelentős ipari objektumok-
ba, mint például a Péti Nitro-
génművekbe, vagy pedig a Bu-
dapesti Vegyiművekbe. Ott, az 
üzemben láttam, hogy az ipari 
technológia gyakorlata mennyi-
re korszerűbb ahhoz az i sme-
retanyaghoz képest, amelyet a 
tankönyvek tartalmaznak. M e g -
próbáltam hát a modernizálást. 
Először csak egy kis útmutatót, 
kiegészítést készítettem a 
technikumi vegyészeti techno-
lógia tankönyvhöz, a későbbi-
ekben komolyabban is nekilát-
tam a szakmai-szakíró tevé-
kenységnek. 1982-ben kémiai 
technológia I. tankönyvem si-

kerrel élre jutott. A 70-es évek 
közepe óta rendszeresen kap-
tam tankönyv lektorálási fel-
adatokat, s többször pályáztam 
is. Szakcikkeimben, a Magyar 

Zalai 
Oktatásért/ 

Kémikusok Egyesületében, é s 
mint területi kémiai tanári mun-
kaközösségvezető az izgatott, 
hogy melyek a kémia távlatai 
Magyaror szágon, és ebben mi 
a helye a középfokú oktatás-
nak. Mert elméletieskedő, túl 
nehézre méretezett a kémiai 
tananyag már az általános is-
kolában, s ennek feloldása ké-
sőbb sem nagyon történik meg, 
ha nem áll közel a gyerek ér-
telméhez, sz ívéhez ez a s zép 
é s különleges tantárgy. De 
szemléltető eszközöket is ké-
szítettem: az összetett elem-
zéshez falitáblát, például meg-

hívtak az O P I kémiai tanterv-
előészítő bizottságába is. A 
70-es évek közepéig még fog-
lalkoztam a környék vizeivel: a 
Mura folyó és a Zala felszíni 

Dr. Bcntzik Fcrcnc 

vizeinek tisztaságával, v ízminő-
ségével, meg Délnyugat-Du-
nántúl kisvíz folyásainak kémiai 
jellegzetességeivel - ebből 
doktoráltam - de később már 
csak a kémiatanítás problémái 
érdekeltek. Ezért is szereztem 
meg - ugyancsak S zegeden -
a tanári diplomát. 

- Nyugodt, kiegyensúlyozott 
embernek látszik. Elégedett 
ember Ö n ? 

- Jól látja. Elégedetten, ki-
egyensúlyozottan élek. Az a 
hajtóerő, ami esetleg másokat 
szétfeszít, engem a hogyantól 
újabb hogyanig hajt. 

A kitüntetést a két megyei 
pedagógiai nívódíj után méltó 
el ismerésnek tartom, ós őszin-
tén örültem neki. 

- Mit csinál Bentzik tanár úr 
akkor, amikor nem a kémiával 
foglalkozik? 

- Nagyon szeretek szépiro-
dalmat olvasni, keresztrejtvényt 
fejteni. Feleségemmel — aki 
már nyugdíjas - gyakran sétá-
lunk, kirándulunk, s hangver-
senybérletünk is van. Örülök 
nagykanizsa i kis unokámnak. 
Egyik leányom itt tanitónő, a 
másik - apja példáját követve 
- vegyész lett, de messze, Ti-
szavasvár iben él. Az ottani 
unokámat ritkán látom. Egész -
séges , nyitott az életvitelem, a 
tanítás é s a pedagógiai szak-
írói tevékenység mellett jut 
elég időm és erőm a csalá-
domra is. 

Mi pedig kívánjuk, hogy még 
s z á m o s esztendeig jó egész -
ségben oktathassa városunk if-
jait a kémiai s zép tudo-
mányára. Gratulálunk dr. Bent-
zik Ferencnek. 

Büki IMInő 

nem salamoni. Sa lamon zsidó 
király döntése ugyanis azonnal 
megoldotta a problémát. Ame-
lyik nő nem engedte kétfelé 
vágni a gyermeket, az az 
anya. A salamoni döntés lénye-
ge tehát a gyors és bölcs dön-
tés. 

Tanácsunk döntése inkább 

tehetetlen időhúzás, illetve 
azon elv alkalmazása, hogy 
„nem szabad mindennel azon-
nal foglalkozni, hiszen az 
ügyek nagy része úgy is meg-
oldja önmagát". 

Adott esetben az őszre ha-
lasztott döntést már nem en-
nek a testületnek kell meghoz-
nia, másrészt ha beáll az e ső s 
idő nem lehet a tetőt megbon-
tani. Végül, ha jó sok hó esik, 
hátha beszakad az egész, és 
akkor még a bontási költség 
egy részét is meg lehet taka-
rítani. Iskolánk viszont nem 
hagyja az ügyet, illetve a „bol-
há s mozit" saját dugájába dől-
ni. Amennyiben nem születik 
legkésőbb június végéig dön-
tés, úgy többszáz szülő rész-
vételével képletesen „birtokba 
ve s s zük " az épületet és hozzá-
kezdünk „saját szakállunkra" 
annak rendbetételéhez. 

A sokezer érintett nevében: 

Suhai Sándor 
igazgató 

A Kan iz sa c. hetilapunk 
1990. május 18-i s zámában 
cikket közölt a „bolhás mozi" 
sorsáról folyó koordinációs 
megbeszélésről. A cikk való-
s ághűen tükrözi az épület sor-
sával kapcsolatos ellenkező 
véleményeket. A vélemények 
mögött természetesen érdekek 
húzódnak. Nem árt vég iggon-
dolni, kinek milyen érdeke fű-
ződik a vita ilyen vagy olyan 
kimeneteléhez. 

- Az IKV mint az állami tu-
lajdonú ingatlan kezelője minél 
előbb meg akar szabadulni a 
kezelői jogtól és az ezzel járó 
felelősségtől. Ezért szorgal-
mazza az épület lebontását. 
E g y eset leges felújítás során 
ugyanis kiderülhetne, hogy év-
tizedek óta semmit s em tettek 
az á l lagmegóvás érdekében. 

- A vita „alperese" a S z a -
badság Téri Altalános Iskola 
érdeke teljesen egyértelmű. 
Belátható időn belül elérhető 
közelségben nincs más torna-
terem céljára is hasznosítható 
épület a belvárosban. Az eset-
leges „majd szanálunk", „majd 
építünk" ígéretek a jelenlegi 
„béna kacsa " helyzetben lévő 
tanácsi vezetőktől puszta idő-
húzásnak tűnnek. 

- A megyei O T P igazgatósá-
gának jól felfogott érdeke, 
hogy a város egyik c sendes , 

: mégis központi részében jó 

drága laká-
sokat tudjon 
értékesíteni. 

- A Váro-
si Tanác s -
mint legille-
tékesebb -
érdekeit 
nem látom 

ennyire tisz-
tán. Feltételez-
hető, hogy az 
IKV é s az 
O T P érdekkö-
zö s ségéhez áll legközelebb. Ez 
jár a legkevesebb gonddal, 
ugyanakkor még s zép bevétel 
érhető el a telek értékesítésé-
ből. (Információim szerint laká-
sonként 100.000 Ft) 

Ugyanakkor a helyi önkor-
mányzat érdeke kellene hogy 
legyen egy 30 éves mulasztás 
pótlása, egy jó hírű belvárosi 
iskola tornatermi gondjainak 
megoldása. 

600 tanuló, 1200 szülő, több-
száz nagyszülő lenne érdekelt 
az épület felújításában és tor-
natermi célokra történő ha sz -
nos í tásában. Ez persze sok 
gonddal, komoly műszaki felké-
szültséget igénylő szervezésse l 
é s a városi felújítási alap egy 
részének felhasználásával jár-
na. 

Az érdekek tehát úgy ahogy 
körülhatárolhatók. A tennivalók 
már kevésbé. Marton Györgyi 
említett cikke úgy fejeződik be, 
hogy salamoni döntés szüle-
tett, az ügy őszig elnapolódott. 

Sajnos a döntés egyáltalán 

„salamoni döntés" 



A 

Újság a Mura mentén 
A Mura vidék egyetlen magyar nyelvű lapjának 

a több mint 30 éve megjelenő Népújságnak kultu-
rális rovatvezetőjével, Szunyogh Sándor újságíró-
val beszélgettünk" lapjukról, munkájukról. 

A költőként is ismert új-
ságíró nyitotta meg a lend-
vai művészházaspár, Király 
Ferenc szobrász, és az 
amerikai származású Su-
zanne Moss festőművész 
tárlatát, a Hevesi Sándor 
Művelődési Központban. 

- Március 15-től új külső-
vel, és 2200 példányszám-
mal jelenik meg a lap, de 
vonzóbbá tettük belső tar-
talmával is, mégpedig úgy, 
hogy családi rovatot vezet-
tünk be, külön oldalon szó-
lunk a fiatalokhoz, a gyere-
kekhez, „nyitott határok" 
címmel rendszeresen köz-
lünk cikkeket Magyaror-
szágról, Ausztriából. Szeret-
nénk a lap terjedelmét és 
az előfizetők számát Is nö-
velni. A szorosabb kapcso-
lattartás céljából ún. élő új-
ságot szervezünk rend-
szeresen. A Vajdaságban 
az elmúlt hónapokban több 
magyar lapot megszüntet-

tek, - ezért ezt az alkalmat 
kihasználva ott is szerez-
tünk előfizetőket. 

Ha Magyarországon vala-
ki meg akarja rendelni a 
szlovéniai magyarok heti-
lapját, - mi szívesen kur-
dunk. 

- Tájékozódtak a postai 
forgalmazásról? 

- Lentiben tárgyaltunk, a 
következő lépés már az 
igazgatókon múlik. Mi is 
szívesen terjesztenénk a 
Zalai Hírlapot, a Kanizsát 
és az Egerszeget. A fris-
sesség miatt szerintem fu-
társzolgálattal, vagy magán 
taxival kellene megoldani a 
szállítást. 

- Kik írják az újságot? 
- Főállású újságírók. Kö-

zös sajtóházunk van a szlo-
vén újsággal és a szlovén 
rádióval, de nekünk is van 
saját rádióállomásunk. Te-
hát mindenki, mindent csi-
nál. Újságot is Ir, és rádió-

műsort is készít. Tervezzük 
az újságírók számának nö-
velését. Köztársasági dotá-
cióból élünk. Teljes mérték-
ben támogatják a lap előál-
lítási költségeit, mert az 
előfizetési díjakból csak mi-
nimális példányszámot tud-
nánk kiadni. 

- Milyen, velünk közös 
gondok foglalkoztatják az 
ottani magyarokat, és ter-
mészetesen az újságírókat? 

- Az új politikai rendszer 
kialakulása, a pluralizmus, 
azon kivül természetesen a 
gazdasági megmozdulások, 
és a mostani, új parlamenti 
választás. A magyarság 
helyzete, a magyarságtudat 
kialakítása az iskolákban, 
falvakban, kultúregyesüle-
tekben. 

A rádióban minden csü-
törtökön, „Kulturális figyelő" 
című rovatban beszámolunk 
a legidőszerűbb művelődési 
eseményekről. Számos, ki-
váló magyar művésszel ké-
szítettem riportot. Fő fela-
datunk mindenek előtt az, 
hogy a helyi kultúr-
egyesületeknek helyet ad-
junk. 

- Készül-e újabb verses-
kötete? 

- A 4. verseskötetem je-
lenik meg a közeljövőben, 
valószínűleg „Muravidéki 
rapszódia" - címmel, a Fó-
rum könyvkiadónál. 

- A versek témáiról is 
hallhatnánk? 

- Általános. Fő témám 
volt a szerelem, azonkívül 
a legkülönbözőbb ökológiai 
kérdések, a termé-
szetvédelem, időszerű tár-
sadalmi kérdések, a ma-
gyarságtudat, és persze az 
örök problémánk, a gyöke-
rek, a magyarság sorskér-
dései, - a lenni vagy nem 
lenni - , és az asszimiláció. 

- Zala megyéhez milyen 
kapcsolatok kötik? 

- A zalai írók munkajelle-
gű találkozóján szerepel-
tünk egy alkalommal a ka-
nizsai könyvtárban, ahol 
Szomi Pállal, Varga József-
fel együtt felolvastuk né-
hány versünket. A zala-
egerszegi Irócsoporttal 
rendszeres a kapcsolatunk. 
Legutóbb, tavaly március-
ban könyvkiállltással egybe-
kötve - bemutatkoztak a 
szlovén, a muraszombati 
Irók, költők, és mi magya-
rok is. Rajtunk van a sor, 
mi hívjuk vissza a zalaia-
kat. 

Hogy mennyire hasonló 
gondok foglalkoztatnak ben-
nünket, és a határainkon túli 
magyarokat, arról a HSMK 
igazgatójának ajándékozott 
Népújságban tallózva, mi is 
meggyőződhettünk. 

Az új külsővel megjelent 
Népújság címlapján olvas-
ható sorokat akár a „Kani-
zsa" is magáénak vallhatná. 
„A muravidéki magyarság-
nak legyen olyan a sajtója 
amelyben magára ismer és 
elfogad akkor is, ha ez a 
tükör nem mindig a legjobb 
oldaláról mutatja." 

- Ha e két hetilap, a ha-
tárainkon innen és túl, új 
olvasókra talál, a példány-
szám növekedésből adódó 
nyereség nemcsak a két ki-
adóvállalatot gazdagltja, az 
olvasót is - köszön el Szu-
nyogh Sándor. 

BE. 

Olvasta? 

tCI 
„Engem mindenütt kivégeztek" - ezzel a 

mottóként kiemelt sorral kezdődik a Zalából 
elszármazott Kiss Dénes verseskötete. A 
mártírokkal, az üldözöttekkel, a meghurcol-
takkal szolidarizál, vállalja a családi, em-
beri, nemzeti kötődéseket. Személyes éle-
tének megrendítő vesztesége adja a tárgyi 
hátterét Anyaslrató szerelem című megren-
dítő ciklusának. E versek egy meghitt sze-
mélyes kapcsolat mélyen hiteles dokumen-
tumai, kivált ott, ahol a költő tárgyias egy-
szerűséggel mutat be éppen banalitásuk-
ban szimbolikus jelentőségűvé növő élet-
mozzanatokat: 

„Szorítom jussomat - . 
Postán adták föl anyámat: 
Tartalma: Kiss Ferencné hamvai" 
Föladták anyámat. 
Ezt a kikerülhetetlen emléket tágltja filo-

zofikus sorsösszegezéssé az Anyamagzat-
slrató c. vers. Nyelvi leleményekben tob-
zódik Kiss Dénes a Szlvre-szlvó szórago-
zás típusú versekben, ahol a betűrlmnek 
a figura etimologicának finnugor nyelvi 

örökségünkből is ismert nyelvi eszközeit, 
pontosabban bűvölő, bájoló, mágikus hatá-
sát eleveníti föl „a szó műveseként" a gon-
dolati líra hangzási hatásának dúsítására. 
Némi fanyar gunyorossággal, de szép ver-
sekben vallja meg kötődését Berzsenyihez, 
Somogyhoz; finnországi emlékeiben a táj-
élmény a baráti összetartozás emlékével 
társul. Történeti tudatának elevenségeiről 
tanúskodik az István gyötrődése - halála-
kör meg a Koppány átokimája; a két vers 
hitelesen csak egymás után, együtt olvasva 
értelmezhető, mint a magyar történelemben 
és történetszemléletben létrejött tudathasa-
dásnak mélyen megélt tárgyiasltása. Né-
meth Lászlónak, Szervátiusz Tibornak, Kö-
teles Pálnak ajánlott verseket; az elkötele-
zett irodalom és művészet védelmében oly-
kor talán a kelleténél hevesebben is vag-
dalkozik ama lebecsültek ellen, „akik ma-
gukért mulattatnak" (Vérben hordott hábo-
rú). - Költészetünk magyar sorskérdésekre 
fogékony olvasóinak különösen ajánlható. 

(Új könyvek) 
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Koncert - bombariadó után 
Évadzáró hangversenyét tartotta a Nagykanizsai Szimfo-

nikus Zenekar május 28-án a HSMK nagytermében. Az 
alkalom  jó lenne arra,  hogy  egyfajta  mérleget  készítsünk 
a zenekar idei évadjáról, eddigi fejlődéséről,  pillanatnyi 
művészi színvonaláról. A körülmények azonban közbeszól-
tak: bombariadó miatt több, mint félórás késéssel kezdő-
dött a koncert, s az izgalmak eléggé rányomták bélyegüket 
az estre, különösen a koncert első részére. Pedig rend-
kívül igényes, ugyanakkor népszerű, igazi közönségcsalo-
gató műsort szerkesztett Torják Vilmos karmester. Az első 
részben két énekes szólista közreműködésével keresztmet-
szetet szólaltattak meg Mozart Varázsfuvolájából,  a máso-
dik részben pedig Rossini: Semiramis nyitánya és Bizet: 
Az Arles-i lány 1. szvitje hangzott el. 

Mozart Varázsfuvolájának megszólaltatott részletei még 
rendkívül nagy feladatot jelentenek a zenekarnak. Itt volt 
érezhető legjobban, hogy milyen nagy szükség lenne friss 
utánpótlásra főleg a vonóskarban, hiszen ez a tökéletes 
zene látszólagos egyszerűségével mint valami röntgenfel-
vétel automatikusan, ráadásui felnagyítva mutatta a meg-
lévő hiányosságokat, s az Ideges hangulat sem tett neki 
jót. A legjobban megoldott részlet a nyitány volt, az áriák 
és kettősök kísérete okozta a legtöbb problémát; valószí-
nű, hogy keveset tudtak próbálni a szólistákkal. Az igazi 
Mozart-interpretációból a kiváló fiatal énekesnő, Váradi 
Marianna adott leckét. Különösen Pamina 2. felvonásbeli 

áriájában remekelt, de szuggesztíven énekelte az Éj ki-
rálynőjének gyilkosan nehéz szólamát is. Kővári Csaba, a 
szegedi basszista is két  szerepet szólaltatott meg: Papa-
genót és Sarastrót. A szólamokat szép hangon, korrektül 
énekelte, s Papageno második áriájában a karaktert is 
jobban érzékeltette, mint korábbi színrelépéseikor. Elgon-
dolkodtató egyébként, hogy a bombariadó vaklármája után 
éppen az a zene hangzott föl a színpadon, ami maga a 
humánum, a bölcsesség és a derű... 

A második részben, Rossini Semiramis nyitányában már 
jobban magára talált a zenekar. Sokkal érettebb hangzást, 
s Torják Vilmos pálcája nyomán szépen kidolgozott cres-
cendókat hallottunk tőlük, bár a szólókban még fordultak 
elő kisebb pontatlanságok. 

A koncertet záró Bizet-mű, Az Arles-i lány 1. szvitje 
pedig még ennél is jobban sikerült, pedig ez sem könnyű 
feladat, hiszen egy művön belül egyszerre kell tudni ma-
gas szinten kamarazenélni, ugyanakkor a teljes zenekari 
hangzás árnyalatait is megszólaltatni. Nagyon szépek és 
karakterben jól jellemzettek voltak az első tétel variációi, 
szépen felépített volt a finom lírától a szenvedélyig foko-
zódó harmadik tétel (Adagietto), a hangulatos az egész 
művet megkoronázó Carillon. Reméljük, hogy ennek a pro-
dukciónak a minősége jelenti a zenekar igazi fejlettségi 
fokát, s ezt a kidolgozottságot és igényességet várjuk tölüU 
folytatásként a következő évadban is. 

Kocsis Kata l in 

A Kutyaszív ürügyén 
Színpad a színpadon. 

Viktor Balas díszlete ki-
tűnő jelkép. Újszerűsége 
a meglepetés erejével 
hat. Mégis úgy éreztük, 
hogy az előadás végén 
a néző csalódott. Miért? 

Az adaptációk ritkán 
sikeresek. A Kutyaszív 
sem az. Nem jó dráma, 
a feszültség hiányzik a 
műből. Ezzel nem Bulga-
kov művészi értékét mi-
nősítjük, a színpadi mű-
ről mondunk véleményt. 

A színváltozások gya-
korisága, a szituációk 
változásai nem teremtet-
tek drámai helyzetet. A 
darab „kiszólásai" közül 

Június 6-án Zalai 
Kulturális Napok ke-
retében Bécsben, a 
Collegium Hungari-
cumban lép fel a Ze-
neiskola Fúvósötöse 
és a MÁV Dél-Zalai 
Táncegyüttes. 

azonban egy-kettőre fel-
szisszent a néző. Még-
is: nem több ez a mű. 
A fantasztikum - az oda 
- és visszaoperálás -
nem érződik a szándék, 
nem tűnik ki a mű má-
sodlagos jelentése. A 
szerző nyíltsága a 
Szovjetunióban talán 
ma is a meghökkentés 
erejével hat, de nálunk 
már túlhaladta ezt a tör-
ténelem. 

A rendező szándéka 
dicséretes csupán. Nem 
villog, a megszokott for-
dulatok és a hagyomá-
nyos elemek mestere. 
Érezhető az igény, de a 

Kelet-Nyugat 
kézfogása 

Az ausztriai Andorfon 
lépett fel a Kanizsa 
Táncegyüttes kamara-
csoportja, valamint kísérő 
zenekara, a Bojtorján 
Együttes. A meghívott 
külföldi és helyi csopor-
tok a Kelet es Nyugat 
közötti találkozás jegyé-
ben szórakoztatták az ér-
deklődőket. 

drámaiatlanságot ez sem 
tudja feledtetni. 

Ugyanez vonatkozik a 
színészi játékra Kerekes 
László kutyája jól bonyo-
lítja a cselekményt élő és 
eleven. Zalányi Gyula 
megfontolt, intelligens be-
szédű professzora  emlé-
kezetes alakítás, de a mű 
gyengéit nem tudja feled-
tetni. a lakóbizottság ke-
vésbé egyénített jellemei 
együtt nyújtanak jó össz-
képet. Felvillan még sok 
minden. A személyi kul-
tuszt megélt nézők 
könnyen ráismernek a 
dogmatizmusra, a sztáli-
nizmus jegyeire, de hang-
súlyozuk mindez kevés. 
Kevés a ma nézőjének, 
aki vagy szenzációt vár -
bár a színház erre a leg-
kevésbé alkalmas hely - , 
vagy drámai feszültséget 
kíván, katarzissal. - Erre 
ez az előadás alkalmat-
lan. A mű Korrajznak hi-
ányos, szemléltető agitá-
ciónak kevés, meghök-
kentésre alkalmatlan, s 
nem eléggé politikus. Túl-

ságosan is játéknak (és 
nem drámának) sikerült 
az előadás, ahogy ezt a 
plakát „műfaji" megjelölé-
se is mutatta. 

Bulgakov érdeme és 
hősi bátorsága volt az 
egykor megformált  kisre-
gény rejtegetése 47 
évig, a szókimondás, a 
szólás- és művészi sza-
badság óhajtása. E vo-
natkozásban a regény 
úttörő és feltétlenül érté-
kes, de miatta a hagyo-
mányos drámai kereteket 
csak akkor szabad fel-
bontani, amikor helyette 
más érték jelenik meg a 
pódiumon. Ha ezt az 
adaptáló nem tudja meg-
tenni, akkor a színpadra 
állítást kerülni kell. A 
Kutyaszív igényes mű-
vekre, jó és szép elő-
adásokra kíváncsi. - ezt 
az igényt nem elégítette 
ki. Kell a politika a szín-
padra, ha napra készen 
aktuális, de a szakmai 
felelősség, a színházi 
hírnév is kötelez. 

Dr. Horváth György 
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Honnan vette?? 
*Tö 

A demokráciát kóstolgat-
va lehetőségünk adódott és 
adódik választani. Egy or-
szág lakosságának életé-
ben nagy dolog a válasz-
tás, hiszen sorsáról, jövőjé-
ről dönt. Nemcsak az or-
szág ügyei, de a kisember 
életének is vannak sorsfor-
dulói, melyben munkájáról, 
életéről, a számára fontos 
magántermészetű és mun-
kahelyi kérdésekről dönthet. 
Ez utóbbi történt egy iskola 
életében is. Igazgatót vá-
lasztott. A tény önmagában 
nem érdemelne szót, hogy 
mégis tollat fogtam, annak 
a hivatal és a „kisember" 
még mindig nem demokra-
tizálódott kapcsolata az 
oka. 

Történt ugyanis, hogy az 
iskola igazgatói állására 
négy pályázat érkezett, ket-
tő ' működő igazgatótól, ket-
tő a kisemberektől. A pá-
lyázatokat a megyei műve-
lődési osztályra küldték 
szakvéleményezésre. Végre 
elérkezett a választás nap-
ja. A hivatalos napirend 
egyik pontjaként a pályáza-
tokról alkotott megyei szak-
véleményt. A kisember -
most magamról beszélek -
felfokozott  érdeklődéssel 
várta a pályázatáról kialakí-
tott megyei véleményt. És 
láss csodát! Az első két pá-
lyázó érdemeit színesen 
ecsetelve, a pályázatokról 
keveset mondva, vezetői al-
kalmasságukat hangsúlyoz-
ta a bírálat. A kisember lég-
zése gyorsult, pulzusa 
emelkedett, Most végre én 
is megmérettetek. Talán ki-
derül, hogy a pályázatom, 
a munkám alapján még az 
intézményt is vezethet-
ném... és láss csodát! A 
megye még a nevét sem 
jegyzi meg a kisembernek, 
István helyett Imrét fr  - pe-
dig a pályázatban négy he-
lyen is olvashatták gépelve, 
tehát elírásról szó sem le-
het - , nemhogy a pálya-

munkáját véleményezné. A 
hivatalos álláspont: isme-
retek hiányában véleményt 
nem adunk." Nem tudom, 
milyen ismeret szükséges a 
pályázat elolvasásához; 
merthogy a munka tartal-
maz ismereteket, ami alap-
ján még ismeretlenül is vé-
leményt lehetne mondani 
alkotójáról. Nem beszélve 

arról, hogy elsősorban nem 
a pályázókról, hanem a pá-
lyázatokról kellett szakvéle-
ményt adni. Másodsorban 
pedig, ha engem akarnak 
megismerni, gyűjtsenek is-
meretet rólam, jöj jenek el 
és beszélgessenek vélem. 

Talán a becsületes, tisz-
tességes munka, de ez 
nem ismeret, hanem köte-
lesség. 

Azt már feltételezni sem 
merem, hogy még nem si-
került a múlt rossz beideg-
ződéseit levetkőznünk. 
Mindössze remélem, hogy a 
történtek egy ember lelkiis-
meretlen munkájának a kö-
vetkezményei. Tanulságként 
a hozzám hasonló kisembe-
reknek - akik e megválto-
zott politikai helyzetben 
éreznek magukban annyi 
erőt, hogy a saját munkate-
rületükön új szint vigyenek 
munkájukba: - nem érde-
mes a jobbítás szándékával 
jelentkezni; még csak ko-
molyan sem vesznek. 

Bedő István 
tanár 

Igaz, erről még nem 
gondolkodik senki". A kér-
dés erre a mondatra utal. 
A mondat pedig a Kanizsa 
újság „Dózsa is moszkovita 
volt?" c. cikkében olvasha-
tó. 

Ha a Kacsa nevű újságot 
kezünkbe vesszük, a cse-
megék jó kikapcsolódást je-
lentenek fáradt napjaink-
ban. Valahogy úgy lapoz-
gatjuk, hogy „fele sem 
igaz", de „van benne vala-
mi". 

A Kanizsa újság is átme-
het „Kacsába", ha egyes új-
ságírók (L. Dóró) nem vesz-
nek annyi fáradságot,  hogy 
kijelentésük realitásáról 
meggyőződjenek. 

Mélyen sérti a Kun Béla 
Általános Iskola tantestüle-
tét a fenti cikkben odavetett 
„mondatocska". 

Honnan vett az újságíró 

Mivel mindenki számára 
nyilvánvaló, hogy az önök 
állítása alaptalan, nem is 
foglalkoznék levelükkel, de 
mert Bozsoki Imréné igaz-
gatónőjüket bízták meg 
személyesen az aláírást, 
bélyegzőt nélkülöző levelük 
kézbesítésével, nem tehe-

ahhoz bátorságot, hogy ki-
jelentse, a város olvasóival 
közölje, hogy a Kun Béla 
iskolában a névváltoztatás-
ról nem gondolkodik senki. 
Megkérdezett-e ezügyben 
valakit? Ha megkérdezett 
volna, így nem írja le! Ja-
vaslatát tisztelettel megkö-
szönnénk, ha a nagy ötlet 
nem jutott volna eszünkbe. 
Csakhogy a névváltoztatás 
gondolatán rég túljutottunk, 
már a konkrét megvalósítás 
stádiumában járunk. Sajnál-
juk, hogy az újságcikk író-
jának csalódást okozunk 
azzal, hogy iskolánk neve-
lőtestületének előbb eszébe 
jutott az „ötlet", s valóban, 
Vécsey Zsigmond Általános 
Iskola néven szeretnénk a 
közel jövőben intézményün-
ket működtetni. 

Kun Bein Általános Iskola 
tantestülete 

tem meg, hogy ne válaszol-
jak. Nos, ahhoz, hogy egy 
intézmény nevet változtas-
son - ma és a jövőben is 

hivatalos .ügyintézésre 
van szükség. így válaszom 
írásáig a tanácstestület 
vagy az illetékes szakigaz-
gatási szerv dokumentumai 
közt találkoznom kellett vol-
na az Önök ilyen irányú 
igényével (lásd a Landler 
Gimnázium, vagy a Rozgo-
nyi II. iskola kérelmét). Ám 
ilyen nem létezik. Hogy mi-
ért? Most igazgatónőjükkel 
az inkriminált cíkk megjele-
nése előtt egy nappal -
más, sajnos az iskolájukra 
nézve szintén lesújtó dolog-
ról - beszélgetve megtud-
tam, hogy nem bízott ab-
ban: ismét igazgató lehet. -
Lám tévedett. Egyhangú 
szavazással elfogadott le-
velük ezt mutatja. Ezért 
nem kívánt evvel a dolog-
gal foglalkozni. Azt gondo-
lom, ez mindennél beszéde-
sebb, s ha valaki gondolko-
dott is róla, az még ma is 
csak álom. 

Egy gondolatot engedje-
nek meg a Kacsáról. Úgy 
gondolom, hogy a Kanizsá-
nak nincs köze hozzá, a 
tantestületi szignónak annál 
több. 

Dóró János 

Épület - matuzsálem 
Végnapjait éli Kanizsa egyik legrigébb épülete a Somogyi Béla 

út 29-ben. A többször átépített, több darabból toldott, korábban 
támpillérekkel megerősített 3 szintes'épületet az IKV kérelmére a 
városi tanács műszaki osztálya életveszélyessé nyilvánította. Ezért 
kiürítését - 10 lakó kiköltöztetését - és a lebontását elrendelte. Az 
„ítélet" végrehajtása folyamatban van. Tóth Ferenc 

Demokrácia?! - 1990! 

Tisztelt Kun Béla Iskola 
Tantestülete! 
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1. A veszélyes hagyaték 
Az a nyári nap szép-

nek ígérkezett. De lehet, 
Laura számára már sem-
miképpen sem lehetett 
kellemes; a csinos fiatal-
asszony igen feldúlt 
volt. Most még a máskor 
olv gondosan ápolt sző-
kes-barna haja is ziláltan 
övezte arcát. Két szemé-
ben nyugtalan szomorú-
ság ült. Ha most látta 
volna valaki, biztosan 
megérzi: ezt az asszonyt 
valami bántja. De nem 
láthatta senki, mert Lau-
ra nagyon egyedül volt. 
Teljesen egyedül ült 
nemrég bérelt szegényes 
kis lakásukban, és tekin-
tetét szinte le sem vette 
az ajtóról. Petert várta. 

Nem kellett sokáig 
várnia. Férje már a ház-
ban volt, az imént szállt 
ki a folyosó végén a 
csöndes liftből. Már a 
foly os ón elővette kul-
csát. A vállas, barna fér-
fi harminc is elmúlt 
már, későn nősült. Alig 
egy hónapja volt az es-
küvőjük. Az újdonsült 
férjek sietségével közele-
dett .az otthonához. 

- Üdv, feleségek gyön-
gye! - kiáltotta már a 
küszöbről, majd belépve 
megölelte az asszonyt. 
Csak Laura halvány el-
lenkezése és mozdulat-
lansága döbbentette rá, 
hogy valami történt. A 
vidámság tüstént leol-
vadt arcáról: 

- Mi van szívem? 
A fiatalasszony szótla-

nul kibontakozott karjai-
ból, előbb becsukta az 
ajtót, aztán megfordult. 
Szembenézett férjével. 
Peter még sohasem látta 
asszonyát ilyen komoly-
nak. Pedig majdnem egy 
éve ismerték egymást. 

- Meghalt az apám -
mondta Laura. 

- Az apád...? Hiszen 
nem is ismerted. 

- Attól még meghalha-
tott. 

- Kétségtelen. De hon-
nan tudod? 

- Egy közjegyző érte-
sített. Holnap délelőtt 
vár a hivatalában. 

- Közjegyző? Ez eset-

leg azt jelenti, hogy... 
hogy örököltél valamit? 

- Nem tudom. A szö-
veg eléggé homályos, de 
mintha csak az „elhunyt 
végakaratát" emlegetné 
a hivatalnok... Te Peter, 
ez olyan furcsa! Azt hi-
szem, sohasem láttam az 
apámat. Vagy túl kicsi 
lehettem még, mert nem 

- Ha sok pénzem lesz, 
akkor is szeretni fogsz? 

- Megszerettelek, ami-
kor olyan szegény vol-
tál, mint a klerikális rág-
csáló... 

- Klerikális... rágcsáló? 
- A templom egere. 
Nevettek. Peter Laura 

ölébe hajtotta a fejét és 
ábrándozni kezdett: 

- Ha mégis... Ha az 
apád karriert csinált és 
óriási vagyont hagyott 

emlékszem rá. Nem tu-
dom felidézni az arcát, a 
mozdulatait, ő nekem so-
hasem volt más, csak egy 
név a dokumentumok-
ban, az életrajzomban. 
„Korán elhagyta család-
ját, azóta nem hallottunk 
felőle", ezt szoktam mon-
dani, ha rákérdeznek. 
Máig sem tudom, miért 
hagyott ott bennünket. 
De nem lehetett jó ember, 
mert az anyám nem bán-
kódott a dolog miatt, azt 
hiszem. Rendesen felne-
velt apám nélkül is. Az 
más kérdés, hogy mosta-
nában már ő  sem sokat 
törődik velem. 

- Miért is törődne? Hi-
szen felnőttél végre. Hu-
szonnégy éves vagy. És 
az én feleségem! Mos-
tantól kezdve én vigyá-
zok rád. Valahogy majd 
csak megleszünk az... az 
anyósom nélkül is. 

- Szegény apa - Laura 
leült az ágyra. Peter 
szétnézett a szobában. 
„Mi sem vagyunk gaz-
dagok, ami azt illeti. Jő 
lenne már ezen is vál-
toztatni..." Hát igen, sze-
gényes itt minden, mint 
afféle bérelt lakásban 
lenni szokott. Tulajdon-
képpen egyetlen szoba 
az egész, a mosdó az 
egyik sarokban, függöny 
mögött, ott a villanytűz-
hely is. Nem, nem ma-
radhatnak itt sokáig. Re-
ménység ébredt benne: 

- Ha örököltél valamit, 
itthagyjuk ezt a lyukat. 

Laura végre halványan 
elmosolyodott. 

rád, elmegyünk egy vi-
lágkörüli útra is, jó? 

* 
A közjegyző faborítá-

sos irodájában előbb egy 
vénkisasszony külsejű 
titkárnő fogadta őket, és 
mert az értesítésben kö-
zölt időpontnál valami-
vel korábban jöttek, szá-
razon rájuk parancsolt, 
hogy várjanak. Laura ak-
kor megint apjára gon-
dolt, és tulajdonképpen 
csak most hatolt el tu-
datába, hogy semmit 
sem tud róla. Anyja ta-
lán szándékosan hallga-
tott mindig a férfiról? 
Semmi jót sem tudott 
volna mondani, azért 
nem szólt? Most hát 
annyit tud már róla: 
meghalt. Nem volt ez 
sok. 

Aztán végre bejutottak 
az irodába. A közjegyző 
idős, száraz modorú fér-
fi volt, majdnem hatvan-
éves lehetett. Kimérten 
intett a hatalmas íróasz-
tala előtt álló két mély 
bőrfotelre. Laura és Pe-
ter leültek; a hivatalos 
hangulat azonnal átra-
gadt rájuk is. A közjegy-
ző először elkérte az 
asszony iratait, ellenőriz-
te személyazonosságát, 
majd így szólt: 

- Egy hónappal ezelőtt 
itt járt az ön apja, 
asszonyom. Törvényes 
módon letétbe helyezett 
nálam egy borítékot, az-
zal az utasítással, hogy 
ha meghalna, ismertes-
sem önnel a tartalmát. 

„Remélem, egy csekk 
van benne, sok nullá-
val!" - gondolta Peter. 
Szerény kishivatalnok 
volt a városi tanácsnál, 
és néha elalvás előtt ar-
ról ábrándozott, hogy 
egyszer igazán gazdag 
lesz. Igen, ha százezrek-
hez jutna, adna belőle az 
árvaházaknak, az indiai 
és afrikai éhezőknek, és 
minden rászorulónak. 
De miből adjon mások-
nak és magának - ha 
semmije sincsen? 

- Kérem, bontsa fel -
mondta Laura, feles-
legesen. Az izgalomtól 
kiszáradt a szája. A köz-
jegyző rápillantott, aztán 
megfordította a kis borí-
tékot. Régimódi vörös 
viaszpecsét látszott a kö-
zepén. Feltörte, kinyitot-
ta. Nagyon feszült pilla-
nat volt, a szobában 
mindnyájan hallották a 
többiek lélegzetvételét 
is... 

Peter előrehajolt, Laura 
az ujjait tördelte idege-
sen. Egy percig semmi 
sem történt, mert akkor 
Laura és Peter talán nem 
is lélegzett, a közjegyző 
a borítékkal bajlódott, 
csak a papír zizegését 
hallották. A hivatalnok 
egy kemény kis papírla-
pot vett elő. „Ez bizony 
nem csekk. Boldogult, 
ámde sosem látott apó-
som is szegény lehetett, 
akárcsak én!" - futott át 
Peter fején, furcsa mó-
don most mégis rokon-
szenvet érzett az isme-
retlen halott iránt. 

- Felolvasom önöknek 
a szöveget - mondta a 
közjegyző. Megköszörül-
te a torkát, és szemüve-
ge fölött rájuk pillantott, 
mintha ellenőrizné, ké-
szen állnak-e az infor-
máció befogadására...? 
Laura lehunyta a sze-
mét. 

„Kincset  hagyok rátok,  jól 
gondozzátok.  Ero't  ad majd 
és rám emlékeztet  bennete-
ket. Ha megtaláljátok,  mér-
hetetlenül  gazdagok  és erő-
sek lesztek. Á második 
domb erdejében, a ketto's  aj-
tó mögött,  napfelkeltekor. 
Legyetek  boldogok." 

Vége az 1. résznek 
(folytatjuk) 
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- Dehogy 
zavar az ér-
kezése, pont 
azt álmod-
tuk, hogy 
épp elmegy 
tőlünk! 

SAJTOS - SÖRÖS 
SZENDVICS 

Zsíros, de nem ömlesztett sajt 20 dkg 
Sör 4 evőkanál 
Mustár 1 kávéskanál 
Pirospaprika 
Állandó keverés mellett egy lábasban reszelt sajtot ol-

vasztunk tel és hozzáöntjük a sört. Ezután belekeverjük 
a mustárt, majd ha a massza összeállt rövid ideig melegen 
tartjuk. (1-2 perc) Előre porgácsaszaggatóval kenyeret for-
mázunk, megpirítjuk, majd a kész sörös - sajtos masz-
szával leöntjük és pirospaprikával meghintjük. 

A rejtvényt két irányból is megfejthetjük. Az egy-
mást követő meghatározások között nincs átfedés. 
Helyes megfejtés esetén a vízszintes 7. sorban egy 
Jókai-regény elme olvasható ki. Beküldendő június 
13-ig (szerdáig) a regény elme. 

Meghatározások kívülről be-
felé: 

Shakespeare-mű - erőmű-
vész - afrikai  főváros volt -
Heyerdahl hajója - római 5 -
ezüst vegyjele - óind eposz -
személyes névmás - rágcsáló 
állat - esővízgyűjtő - Peru fő-
városa - királyi haszonbér - ... 
és a varázsló - gyorsan jár a 
keze, mint a ....: szólás - fes-
tékkeverő lap - zsugori - sze-
rencsejáték - bevés - csomó 
a szövetben - rövid szagló-
szerv - Nemzetközi Olimpiai Bi-
zottság - tudományos díj -
olasz tűzhányó - emberevő -
gumira függesztett labdajáték 
egyik tagjának fordítottja - iker 
- jugoszláv férfinév  - az árak 
állapota - francia hadvezér -
lám - férfinév  - tea felirata -
drágakő - színvonal - a kamat 
80%-a - Abu...: kalifa - török 
Írástudó úr - kettőzve: gyenge-
elméjű - ruténium. 

Bentről kifelé: 
Híres színész volt (Tivadar) 

- francia idegenvezető kiejtése 
- tiltószó - Ferenc becézve -
afrikai  főváros - cipelni - tubák 
- 3,14 - szerencsejáték - sze-
mélyes névmás - idegen sze-
mélynév - ortovegyületek rövi-
dítése — stagnálás tóparti te-
lepülésünk - mozgatórugó -
olasz üdülőhely - halad - fo-
cisták és lovaglók végtagja -
szomjas — finn népi hangszer 
- dobozos édesség - táncot jár 
- támogató - nemiség - ... és 
Magóg - Nemzetközi Olimpiai 
Bizottság - halit - olasz politi-
kus volt - ...mon: erkélyt tartó 
férfialak  - ...Imre énekesünk 
volt - állóvíz - sors - e napi 
- munkatábor - vonatkozó név-
más - lakás jelzője lehet - Ní-
lus eredési tavainak egyike -
német igen - üledékes kőzet -
a Barbakan városa - ...Szeraj: 
focicsapat - szőlőlé - állatok 
tartózkodási helye - ...telek: te-
lepülés Kecskeméthez közel -
a visszájával Pilátus szava -
tiltószó - bolgár pénznem. 
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Mi ezt találtuk az archívumunkban a 
boldog békeidőkről. - A vezér és a 

kilencek még együtt várják a csodát. Hogy 
honnan? Fölülről! 

Névtelenek 

Zsebpénz 

Névtelen levelet kap-
tam. Meglepett a név-

telenség, és az is, amit a 
tudtomra akartak adni. 

Elismerés volt a levélben 
és lemondó tehetetlenség. 
Amiben én most segíteni 
akarok, azt ő már megpró-
bálta régen, de rajtavesz-
tett. Sok sikert kívánt a 
szélmalomharchoz, de 
egyúttal felhívta a figyelme-
met, hogy én is rajtaveszt-
hetek, mert a „maffiával" 
szemben nincs esélyem, és 
már fenik a késeket. 

Hát még mindig ennyire 
félünk? - gondoltam. - Ki-
től? Talán a régi rend ki-
szolgálóitól? Hiszen ők 
azért tudnak létezni, mert 
tudják, hogy félnek az em-
berek. Pedig a rendszer, 
amely ide juttatott bennün-
ket elmúlt. El kell felejteni, 
mint egy rossz álmot, mert 
félelemben nem lehet előre-
lépni. 

A félelem bérét ugyanis 
eddig is fizettük. Sokba ke-
rült, de még többe fog, ha 
nem élünk a szabadsággal. 

Nem másoknak, nekünk 
kell megtenni az első lé-
pést. Ne a névtelenség ho-

mályából segítsük azt, aki 
mer, mert ez a segítség 
semmi. írjuk a nevünket az 
igazság mellé. Csak azokra 
lehet számítani, akik vállal-
ják a önmagukat. 

Különben a levelet köszö-
nöm. Kezdetnek ez is több 
a semminél, mert a demok-
ráciát, veszélyeivel együtt 
még tanulni kell. 

V. J. 

Osztálykirándulásra men-
tek a gyerekek, két 

napra. Ilyenkor egy kis 
zsebpénz is dukál, üdítőre, 
fagylaltra. Hazajövet aztán 
mesélik, hogy egyik-másik 
társuk öt-, hat-, hétszáz fo-
rintot is elköltött ilyen célra. 

Eszembe jutnak iskolás 
korom kirándulásai, amikor 
az osztályfőnökünk előre 
megmondta a szülőknek, 
mennyi zsebpénzt adjanak. 
Nem is fordult  elő, hogy 
irigykedtünk volna valame-
lyik társukra, mert az szá-
molatlanul vette a nyalánk-
ságokat. Pedig közöttünk is 
volt olyan, aki jólmenő ma-
szek cukrász apjának pén-
zéből megtehette volna. 

Ugyanezért volt jó a kö-
telező köpenyviseles is. A 
fehérgalléros,  sötétkék vá-
szonköpeny egyformán elta-
karta a kissé felnőtt, kopot-
tas ruhát és a divatos, drá-
ga holmit is. Mert az isko-
lás gyereknek véleményem 
szerint nem azzal kell hival-
kodni és tüntetni, ami nem 
az ő érdeme, amihez sze-
rencsésebb sorsa juttatta. 

A gyerekek nyolc-tíz éves 
korukban még legtöbbnyire 
a külsőségekből ítélnek. 
Még nem fogják fel, hogy 
a drága ruha, táska, számí-
tógép, videó megléte vagy 
hiánya  nem lehet  mércéje a 
belső emberi értékeknek. 
Legfeljebb irigységet szül a 
másikkal szemben, aki 
„gazdag", netalán magában 
szüleit okolja, akik nem tud-
ják ugyanezt nyújtani neki. 
Persze ezeken a dolgokon 
azoknak a felnőtteknek kel-
lene elgondolkodni, akik 
maguk is azt hiszik, hogy 
a pénzen megvehető tár-
gyak birtoklása azonos a 
gazdag emberi élettel. 

t-m 

„Építők 
háromszor" 
r 

Építőiparunk az évek fo-
lyamán számtalan la-

kással örvendeztette meg a 
város lakni vágyó polgárait. 
Sajnos a tulajdoni örömöket 
néna bosszúságok is beár-
nyékolták. 

Igy történt ez a Néphad-
sereg út 5-ös számú ház 
eseten is. A tömb 56 laká-
sának lakói az átadást és 
a beköltözést (1984) köve-
tően többször jelezték az il-
letékeseknek, hogy a laká-
sok fürdőszobáiban működő 
fűtőberendezések égéster-
méke nem távozik el a ké-
ményen át. Hosszas huza-
vona után felülvizsgálták a 
panaszokat. (A VTV is fog-
lalkozott ez idő tájt az 
üggyel.) Az IKV kiküldte 
szakembereit, akik elvégez-
ték a szükséges javítaso-
kat. Műszaki velemény: 
minden megfelel az előírá-
soknak! 

Igaz ugyan, hogy ez a 
„szöveg" a műlelrasban is 
szerepel, amit az első át-
adáskor készített a műszaki 
átvevő. Idézzük: „A fűtőbe-
rendezések, a szerelvé-
nyek, a beépített anyagok, 
a végzett munka minősége 
megfelel az országos szab-
ványban előirt követelmé-
nyeknek." Hát igen, nálunk 
ez van! 

De érvényes  a mondás: 
„Lakva ismeri meg az em-
ber a lakását!" 

Ezek a javítási munkála-
tok ugyan nem hoztak kí-
vánt (es elvárt) eredményt! 
A lakók is azóta jelezték 
képviselőjüknek a problé-
mát. mígnem az egyik la-
kásban rosszul lett valaki. 
Ügyintézés, új vállalkozó, 
más szakemberek, (TA-
NEP) új felvonulás, munka-
végzés túlórában, majd el-
lenőrzési ígéret. (Ez idáig 
nem teljesítve.) 

Az egyik lakó megkérdez-
te a munkálatokat végző 
dolgozóktól, hogy mi volt a 
probléma? Valanogy Így le-
het leírni a logikus választ: 
„Az olyan kémenyen hogyan 
távozzon el a füst, amelyik 
minden szinten el van duga-
szolva habarccsal!?". 

Igaz ugyan, hogy vissza 
lehetne keresni, kik végez-
ték előzőleg kétszer is ha-
nyagul a munkájukat, de mi 
nem tehetjük. Ezt bízzuk az 
illetékesekre, akik feltehető-
en megkérdezik a felelősök-
től mit jelent a „foglalkozás 
körében elkövetett gondat-
lan veszélyeztetés"! 

Elég, ha megjegyezzük: 
reméljük, hogy szebb jövőre 
váró országunkban annyira 
nem olcsó a munkaerő és 
a munkaidő, hogy három-
szor^) kell elvégezni egy 
feladatot ahhoz, nogy egy-
szer elkészüljön. 

Kiss Endre 

E lőre szeretném leszögezni; nem értek a labdarúgás-
hoz, mint oly sokan ebben az országban, akik úgy 

tesznek, mintha értenének hozzá, de évek óta béka feneke 
alatt kergetik a labdát. Mellesleg nem bagóért. 

A labdarúgó cirkuszt az angolok találták ki, csak azért, 
hogy legyen a hétvégeken valamin idegeskedni. Most ép-
pen a magyar szurkolóknak. 

Mert az angolok már megint különcködnek, becsapják a 
magyar szurkolókat, mást művelnek a pályán, mint itthon 
megszoktuk. Számolok hát: biztosan valami rafináció van 
a dologban. Itt is tizenegy, ott is tizenegy, plusz a bíró. 
Egy-egy kapu a pálya végén, és néhány fenér csík a zöld 
gyepen. Ezzel nagyjából ki is merültek a tárgyi elemek, 
hiszen a hasonló körülmények ellenére sincs semmi ha-
sonlóság a magyar és az angol labdarúgás közt. 

Láthattunk gólokat, beíveléseket, .fejeseket, passzokat, 
mindent, ami sava-borsa a focinak. Állítólag a játékszabá-
lyok is hasonlóak. En azonban nem értem, mi magyarok 
miért nevezzük labdarúgásnak azt, ami nem is hasonlít 
arra, amit az angolok játszanak? 

Lehetséges, hogy az angoloknak fogalmuk nincs arról, 
hogy amit ők játszanak, az nem foci? , . 
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MISEK, 
ISTENTISZTELETEK 
.REFORMÁTUS EGYHÁZ-

KÖZSÉG 
Kölcsey u. 22. 

Telefon: 11-483. 
Istentisztelet: minden vasár-

és ünnepnap de. 10 órakor 
Bibliaóra: minden csütörtökön 

du. 18 óra . . . 
SZENT JÓZSEF PLÉBÁNIA 

(Alsótemplom) 
Telefon: 11-570. 
Vasárnapi miserend: de. 

7,30; 9 ós 10 30 órakor 
esti mise: 19 órakor 
Hétköznapi miserend: de. 

6,30; 8 órakor, . , 
JÉZUS SZÍVE PLÉBÁNIA 

(Felsőtemplom) 
Deák ter Telefon: 13-301 
Vasárnapi miserend: de 7; 9; 

10; és 11,45 órakor 
esti mise: 18 órakor 
Kórházi kápolna: de 7,45 

órakor 
Sánc: de. 11 órakor 
Hétköznapi miserend: de 

7,30; 8 órakor du. 18 órako; 
Június 17-ón 10 órakor Úr-

napi körmenet 
SARLÓS BOLDOGASSZONY 

PLEBANIA 
Tanácsköztársaság tér 5. Te-

lefon: 19-204 
Vasárnapi miserend: de: 7; 

8; és 10 órakor 
Litániák: 19 órakor 
Liszó: szentmise vasárnap 

13 órakor 
Miklósfa: szentmise vasárnap 

de. 11.30 órakor 
szombat 19 órakor 
EVANGÉLIKUS EGYHÁZ-

KÖZSÉG 
Béke u. 37. Telefon: 11-320 
Istentisztelet: minden vasár- és 

ünnepnap de 10 órakor, valamint 
minden csütörtökön de. 8 órakor. 

'H. N. ADVENTISTA EGYHÁZ 
Imaterem Béke u. 33. 
Istentiszteleti alkalmak 
Imaóra: péntek 19 óra 
Bibliatanulmány: szombat 

9.30 óra 
Istentisztelet: szombat 10,45 

és 13,30 óra 

Június 4-től július 1-ig: XXII. 
ÉLETÜNK Országos Fotókiállí-
tás. Megtekinthető naponta 10-
13 és 14-18 óráig. 

Június 9-én, szombaton, 
18.30 és 21 órai kezdettel: 

Előadások kezdete: 16, 18 
és 20 óra. 

Június 8-10: A ragadozó 
(amerikai). 

Június 11-14: Drágám a köly-
kök összementek (amerikai). 

14-én csütörtökön csak 16 
és 18 óra. 

Június 14 (20 óra): A légy 
2. (amerikai). 

Itt a < >07! 

./V  1 íi 1 íi l k o z íi s „ ö r ö m e " 
Május 18-án éjjel fél ket-

tőkor a szokásos ellenőr-
zést végző járőr egy kerék-
párt toló férfire  lett figyel-
mes a békésen alvó fa lu-
ban, Garaboncon. Feltűnt, 
hogy a kerékpár kormányán 
megrakott szatyrok lógnak, 
egy asztalterítő pedig ba-
tyuként megkötve - anten-
na vezetékkel a csomagt-
rartóra van erősítve. 

A férfit  igazoltatták. Sze-
mélyi Igazolvány ugyan 
nem volt nála, de nevét, 
adatait készségesen közöl-
te a rendőrökkel. Amikor a 
nála lévő csomagok tartal-
máról és eredetéről kérdez-
ték, elmondta, hogy össze-
veszett az élettársával, 
összecsomagolt és most 
költözik vissza Nagyradára 
a szüleihez. 

A magyarázatot és a szo-

„Egy ember, aki a felhőkre 
hat..." Albert Ignatyenko ukrán 
parafenomén műsora. 

Június 13-án, szerdán, 20 
órakor: zenés kabaré. Szerep-
lők: Haumann Péter, Schütz 
lla, Sunyovszky Szilvia, Szilá-
gyi Tibor, Szombathy Gyula. 

Június 14-én, csütörtökön, 
13 órakor: a Városi Tanács 
ülése a kamarateremben. 

Stiidiómo/.i: 
Előadások kezdete: 17 és 19 

óra. 
Naponta 21 órától: Erotikus 

filmek (kizárólag 18 éven felül). 
Június 8-13: Vörös Szonja 

(videó, amerikai). 
Június 14: Betty Blue (fran-

cia). 
Kert filmszínház: 

június 8: A magányos zsaru 
(francia). 

Június 9-10: Cocktail (ameri-
kai). 

Június 11-12: Szellemirtók 2. 
(amerikai). 

Június 13: Amerikai nindzsa 
2. (amerikai). 

Június 14: Nem látni és meg-
szeretni (amerikai). 

katlan időpontot a költözés-
re, fenntartással fogadták a 
rendőrök és tovább faggat-
ták. Ebben az időben és 
ezen az útvonalon egy bűn-
cselekmény helyszínéről 
tartott a kapitányságra a 
helyszínelő csoport. Az in-
tézkedő rendőröket látva 
megálltak. 

A gépkocsiból kiszálló 
nyomozó és az igazoltatott 
személy között nem várt ta-
lálkozásra került sor. A 
nyomozó régi ismerősként 
üdvözölte Bogdán Gézát, 
akit már hét éve ismer. Ak-
kor a csoportosan elköve-
tett rablásban betöltött sze-
repét vizsgálta. A bíróság 
pedig ezt nat és félév bör-
tönnel „honorálta" Bogdán-
nak. 

„Megbuktam!" ismerte be 
a késői „költöző" és már 

mondta is igazi adatait, és 
a nála lévő tárgyak szárma-
zásának pontos lelőhelyét. 

Zalakarosban egy hétvégi 
háznál látta még, hogy a 
bukóablak nyitva van. Azon 
keresztül bemászott, s az 
ott található tárgyakat 
összepakolta. Gondos és 
körültekintő munkájára Jeí-
lemző, hogy a kávédaráló-
tól, tányérokon és ágynemű 
garnitúrákon át az evőesz-
köz készletig mindent, ami 
mozgatható és szállítható 
volt a kerékpáron, összepa-
kolt. 

Amikor igazoltatták, már 
másodszor fordult.  A két 
hangfalas VIDEOTON gyárt-
mányú magnós-rádiót már 
hazavitte Nagyradára. A 
megtartott házkutatás alkal-
mával a tárgyakat le is fog-
lalták a lakásán. 

A vizsgálat megállapítot-
ta, hogy az ellopott tárgyak 
értéke 17 ezer forint,  de 
ezek szerencsére megkerül-
tek. A betöréssel okozott 
kár háromezer forint. 

Az ügyben a vizsgálatot 
a rendőrség folytatja. 

H. B. 

S§5 A Zalaco Sütőipari Válla-
lat nagykanizsai édesipari gyár-
egységéből több mint négy és 
félmillió devizaforint  értékben 
szállítanak a Roletti termékek-
ből az osztrák piacra. Képün-
kön még csak ostyalapként (1), 
majd rudakban (2) a közkedvelt 
csemege. 

Fotó: Szakony Attila 
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Ahogy én láttam 

A mérkőzésen li;írom talála-
tot elért Buza akció közben. 

Fotó: Szakony Atti la 

( KANIZSA) 15 

N. Olajbányász - Csepel 
Autó 31-25 (14:7) 

NB l/B-s női kézilabda 
mérkőzés 

Szloboda József, a haza-
iak technikai vezetője: 

- A hazai mérkőzés-soro-
zat második állomása volt a 
Csepel Autó elleni találko-
zó. Ahhoz, hogy a bajnok-
ság során kivívott pozíción-
kat megtudjuk tartani, feltét-
len győznünk kellett. Ennek 
szellemében készültek a lá-
nyok, bízva a sikerben. A 
mérkőzés folyamán végig 
úgy éreztem, mindenki csak 
annyit adott ki magából, ami 
a biztos győzelemhez kel-
lett. Nem volt egy jó mér-
kőzés, voltak rövidzárlatok 
is, de az az igazság, hogy 
az ellenfél sem késztetett 
bennünket nagyobb erőbe-
dobásra, végig több góllal 
vezettünk és nyilván na-
gyobb különbségű is lehe-
tett volna a győzelem, ha 
végig a kezdő csapat ját-
szik. Igy viszont - helyesen 
- más is játék lehetőséget 
kapott, és a biztos győzel-
met jelentő előnyt is sikerült 
megőrizni. A csapat teljesít-
ményével összességében 
elégedett vagyok, egyénileg 
a legtöbb gólt dobott Má-
tyás valamint rajta kívül 
még Skrach, Siti és Buza 
játszott jól. 

- kází -

Országos ötödik a MÁV NTE 
leány kosárlabda csapata 

A mini-bajnokság országos döntőjében S. helyen végzett kanizsai 
lányok. Ballról-jobbra. Alinak: Faczán, Radics, Pintér, Gábor Er-
zsébet edző; Maycr, Bedő', Dianiska. Guggolnak: Borsi, Hajdó, 
Lánczos, Kucsebár, Kovács, Bodzái. Szerepelt, de a képről hiány-
zik Kövcsi, és Szokol. 

Szakony Att i la felvétele 

Dunaújvárosban bonyol í tot ták 
le az országos mini -bajnokság 
döntőjét a leányok mezőnye-
ben, ahol a zala i -kanizsai KO-
sárlada-sportot a MAV NTE 
együttese képviselte. A kani-
zsai kislányok, az V-VI. osztá-
lyos tehetségek, alig két éves 
előképzés után nagyszerű bra-
vúrt hajtottak végre, akik az or-
szágos f ináléban az 5. helyet 
szerezték meg. 

- Nagyra értékel jük azt a 
munkát, amelyet a női kosár-
labda utánpót lás-nevelés érde-
kében a szakág végez. Az él-
vonalbel i csapatnak ugyanis 
fontos lenne, hogy sajátnevelé-
sű gyerekekkel gazdagodjunk s 
az a munka amelyet a minil ; 
végeznek, e lőbb-utóbb megté-
rüljön. Érdemes a befektetés, 
hiszen a járható út mindenkép-
pen az utánpót lással való terv-
szerű foglalkozásban van. 
Ezért is örülünk annak, hogy a 
legkisebbek mezőnyében már 
hallat magáról a mini -csapat -
vélekedett Kósa László, az 
egyesület ügyvezető elnöke. 

A kanizsai minik ritka bravúrt 
hajtottak végre, akik a többsza-
kaszos mini -bajnokságban rövid 
idő alatt el jutottak a csúcsra: 

- Közel 2 évvel ezelőtt ala-
poztuk meg a mostani együt-
test amikor a lányoknak sport-
napközit szerveztünk. Az előké-
szítő és szervező munka ered-
ményeként meglepően sok gye-
rekkel kezdtünk el foglalkozni. 
Ez a munka természetesen 
összetett volt, hiszen a játék 
mellett egy sor fizikai technikai 
felkészítes is megkezdődöt t . 
Nos, a legjobbakbóf aztán ki-
választottuk azt a magot , 
amely most sikerre vitte e lkép-
zeléseinket - kapcsolódik a be-
szélgetésbe Gábor Erzsébet, a 
mini-csapat edzője, a vasuta-
sok utánpótlás szakágvezető je . 

A vasutas mini- lányok az elő-
csatározásokat kövefően bizto-
san jutot tak be a terület i elő-
döntőbe - amelyet a házigazda 
kanizsaiak rendeztek - s ott 
nyomban remekeltek: magabiz-
tosan lettek a területi döntő 
résztvevői! Az eredményesség 

mellett ú jabb kitüntetés érte a 
kanizsai vasutasokat , akik meg-
kapták a területi döntő rende-
zési jogát is. A vasutas-minik 
aztán eltek is a lehetőséggel , 
akik kitűnő tel jesí tményt nyúj-
tot tak: kiharcolták az országos 
döntős szereplést! 

- A f ináléba nyolc csapat ju-
tott be, amelyek többirányú 
feladatot oldottak meg. A mi 
gyerekeink most is kitettek ma-
gukért , de az tény, hogy a so-
rozatos nagy terhek következ-
tében egyes versenyszámok-
ban nem sikerült az „ i ' - re fel-
tenni a pontot . A mezőnyből az 
MTK-VM kiemelkedet t , de ez-
után igen szoros versengés 
alakult Ki. A mi csapatunk vé-
gig versenyben volt a dobogós 
helyekért , többször is a 2-3 ne-
lyen áll tunk ám a végén né-
hány ponttal lemaradtunk a do-
bogóról - magyarázta Gábor 
Erzsébet majd az elért ered-
ményeket sorolta: 

- Akadály futásban elsők let-
tünk, 30 m vál tóban a második 
helyen végeztünk. Egyaránt a 
4. helyet szereztük meg a ma-

Eassági versenyben és úszás-
án, míg nem sikerült a bün-

tetődobóverseny, amelyben 
csak a hetedikek lettünk. A já-
tékban két 4-es csoportban 

kezdődtek a küzdelmek. Ennek 
során kikaptunk a Kögáz-tó l 
(50:39) és a Szarvastól 
(36:34), de nyertünk a Dunaúj -
város el len (53:30). A csoport-
ban a 3. helyen vegeztünk, így 
az 5-8. helyért mérkőztünk. Itt 
már felszabadultan já tszot tunk, 
a Nagykőröst 42:37-re, a Sze-
gedet 69:16-ra vertük s bizto-
san végeztünk a csapat já ték-
ban az 5. helyen. 

Az összesí tesben az orszá-eos döntőt az MTK-VM nyerte 
2 ponttal a 65 pontot gyűj töt t 

Savária előtt. Ezután mar igen 
szoros volt a verse,ny: Szarvas 
56, Kögáz 55, MAV NTE 52 
pont, vagyis a kanizsai kislá-
nyok igen közel voltak az ér-
mes helyezéshez. 

- Igen nagyra értékel jük az 
elért 5. helyet s e lsősorban 
azt, hogy Kanizsa megje lent az 
országos f ináléban. A kezdet i 
szakaszban bizony messze vol -
tunk a merész tervhez, de az-
tán a sikerek feldobták a gye-
rekeket. Azt viszont látni kel l , 
hogy a játékban több és rend-
szeresebb versenyre van szük-
ség. Sajnos, a mi terü letünkön 
nincs egy olyan mini-bajnok-
ság mint a fovárosban s ez a 
véghajrában előnyt je lentet t ri-
vál isainknak akik a terhelést 
jobban bírták, mivel a budapes-
ti ba jnokságban szerepelnek. 
Nekünk is az a célunk, hogy 
valami lyen formában kapcso-
lódjunk be ebbe a sorozatba. 
A további fej lődéshez erre fel-
tételen szükség lenne - érté-
kelt a mini -csapat ér thetően 
boldog edzője. 

A MÁV NTE s ikercsapatában 
szerepelt Mayer Ott i l ia, Bodzái 
Dorottya, Kövesi Virág, Dianis-
ka Barbara, Kucsebar Helén, 
Bedő Veronika, Pintér Ágota, 
Lánczos Krisztina, Radics Ré-
ka, Fáczán Mónika, Kovács 
Krisztina, Szokol Katal in, Hajdó 
Mónika. Edző: Gábor Erzsébet. 

- A rövid idő alatt elért nagy-
szerű eredményt a CSAPAT 
„szál l í totta", melynek minden 
tagja részt vál lalt a s ikerben. 
Amióta együtt dolgozunk min-
dig nagy akarással le lkesedés-
sel végezték a nehéz munkát . 
A minik felnőttek a fe ladatok-
hoz és nagyon rövid időszak 
alatt is bizonyítot tak. Ezt a 
munkát kell tovább vinni, fokoz-
ni és akkor való jában kialakul-
hat egy erős utánpót lás-bázis, 
amelyre egyre nagyobb szük-
ség lesz - mondta befe jezésül 
Gábor Erzsébet. 

Balogh Antal 

Kanizsa-siker 
a nemzeti sárkányrepülő' bajnokságon 

A MALÉV repülőklubjának rendezésében került sor a 
motoros könnyűrepülők VIII. nemzetközi bajnokságára a 
dunakeszi reptéren. A nagykanizsa TUNGSRAM színei-
ben versenyző Tóth László pilóta és Tóth Zsolt navigá-
tor az Új szabad kétüléses osztályban megszerezte a 
második helyezést. Az egyszemélyes kategóriában Ko-
leda Frigyes a hetedik helyen végzett. Ezzel az ered-
ménnyel mindhárman bejutottak Dunakeszin augusztus 
19-26 között megrendezendő világbajnokságra, ahol a 
Magyar Köztársaság színeit képviselik. 

Tótli János 
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Sportakrobatika 

Hét ország 
randevúja 

A Hevesi DSE június 16-
17-én nagyszabású nemzet-
közi sportakrobatikai ver-
senyt rendez a Hevesi is-
kola tornatermében. A diák-
sport egyesület az elmúlt 
években rendszeresen lebo-
nyolította hagyományos ver-
senyét, melyet most első 
ízben nemzetközivé lépte-
tett elő. Meghívásra több 
ország versenyzői látogat-
nak el Kanizsára, hogy a 
sportág jeles képviselői ki-
cserélhessék tapasztalaikat, 
illetve összemérjék erejüket 
a különböző gyakorlatok 
bemutatásával. 

A tervek szerint 7 ország 
(Ausztria, Franciaország, 
Skócia, Szovjetunió, Íror-
szág, Lengyelország és Ma-
gyarország) képviseletében 
közel 90 versenyző találko-
zik a két napon, hogy 5 
versenyszámban eldöntsék 
a helyezések sorsát. A 
program szerint 16-án a 9 
órakor kezdődő ünnepélyes 
megnyitó után előbb a sta-
tikus, majd délután a dina-
mikus gyakorlatok kerülnek 
bemutatásra, míg másnap a 
kombinált gyakorlatokkal 
folytatódik a viadal. 

- k -

Túrázóknak 
A DKG  Természetbarát 

Egyesülete  június  10-én 
(vasárnap)  a Rezi-várhoz 
szervez  gyalogtúrát.  A tú-
rázók  reggel  6 órakor  ta-
lálkoznak  a vasútállomá-
son, majd  Reziből  indulva 
17 km-t  gyalogolnak  az 
alábbi  útvonalon:  Rezi 
község  - Rezi  vár  - Gyön-
gyösi  csárda  - Cserszeg-
tomaj.  Az egyesületi  tago-
kon kívül  másokat  is szí-
vesen látnak,  akik  részt 
kívánnak  venni  a túrán. 

A rablóból l 
* Kozma Lajos, a MÁV 

NTE labdarúgója szegre 
akasztotta csukáját, befe-
jezte az aktív játékot. Két 
évtizedet töltött a zöld gye-
pen, 15 évesen lett a Lá-
bodi Medosz igazolt játéko-
sa. 

- Lábodon ismerkedtem 
meg a labdarúgás alapjai-
val, 1970-ben lettem a helyi 
csapat játékosa. 17 évesen 
már az NB ll l-as csapatban 
szerepeltem, amely együt-
tesnek három évig voltam a 
tagja - emlékezik a kezdet-
re Kozma Lajos. 

A Lábadon eltöltött három 
év alatt egyre inkább kibon-
takozott a fiatalember tehet-
sége, aki jobb szélsőként 
keserítette az ellenfél védő-
jének dolgát. Egy év csur-
gói év után az Olajbányász 
játékos figyelőinek is meg-
akadt a szeme a szél-
vészgyors csatáron, aki 
1976-ban leigazolt a piros-
kékekhez. 

Az „olajos" évekről így 
vall: 

- Kellemes négy eszten-
dőt töltöttem el az Olajbá-
nyásznál, ahol váltakozó si-
kereket értünk el az NB II-
ben. Sok szép emlékem 
van az olajos évekről, tulaj-
donképpen az itteni tel jesít-
ményemnek köszönhetem, 
hogy később az NB. l-be 
kerültem. 

^ Az Olajbányásznál el-
töltött utolsó évben az ed-
digi jobb szélsőből - ügyes 
edzői húzással - jobb hát-
véd lett. így lett „rablóból 
pandúr", tegyük hozzá sike-
res, hisz a jobb hátvéd 
posztján nyújtott tel jesítmé-
nye NB l-es szereplésre jo-
gosította fel a gyorsaságát 
jól kamatoztató labdarúgót. 

- 1980-ban kerültem az 
első osztályba feljutott Ka-
posvár-hoz. Nagy volt a fo-
ci-láz abban az időben So-
mogy megye fővárosában, 
de a csapat tel jesítménye -
a lelkes támogatás ellenére 
- kevés volt a tartós NB 
l-es szerepléshez. Nekem 
aránylag jól ment a játék, 
majd valamennyi mérkőzé-
sen pályán voltam - mond-

Vastagh Ilona felvétele 

ta a most 35 éves sportoló. 
Somogyországi évek után 

ismét NB l-es csapathoz 
került Kozma Lajos. A ZTE-
ben eltöltött egy esztendő 
kevés sikert hozott, hisz 
egy makacs sérülés miatt 
többnyire csak a kispadon 
vagy ott sem kapott helyet. 
Már-már a játék befejezésé-
re gondolt, amikor 1983-
ban abban a reményben, 
hogy talán rendbe jön a sé-
rülése az akkor NB l l l -ban 
szereplő Tapolca csapatát 
választotta. 

- 28 NB l-es mérkőzés 
után szép éveket töltöttem 
el Tapolcán, ahol bajnok-
sághoz segítettem a csapa-
tot és sikerült feljutnunk a 
második vonalba - mondta 
a tapolcai évekről. 

Már elmúlt 30 éves, ami-
kor 1986-ban visszatért régi 
sikerei színhelyére. Igaz, 
nem az Olajbányászhoz, 
hanem a MÁV NTE-hez ke-
rült, ahol örültek érkezésé-
nek. Közel négy szezont 
húzott le a vasutasoknál, 
ahol a csapat egyik megha-
tározó játékosa volt. Innen 
búcsúzott a napokban, 

hogy végleg átadja helyét 
most már a középhátvéd 
poszton. 

Arra a kérdésre, hogy mi 
késztette búcsúra, így vála-
szolt: 

- Igaz, hogy 35 éves va-
gyok, de NB ll l-as szinten 
még pár évig „hozni" tud-
tam volna magam. Mégis 
úgy döntöttem, jöjjenek a 
fiatalok. Meg egy kicsit bele 
is fáradtam, azért a pályán 
eltöltött 20 év nem kis idő. 
Persze az igazsághoz az is 
hozzátartozik, hogy az évek 
során a gyorsaságom is 
kissé megkopott, mindezt 
rutinból igyekeztem pótolni. 

^ A két évtizedes pálya-
futás tapasztalait összegez-
ve a lelkes sportember úgy 
látja, hogy az érvényesülés 
nem mindig a pályán muta-
tott tel jesítmény, a meglévő 
tudás és képesség alapján 
valósult meg. Számos pél-
dát sorol arra vonatkozóan, 
hogy egy-egy játékos pálya-
futását mennyire befolyásol-
ta az edzői szubjektivitás, a 
vezetői protekció. Persze 
mindezt nem panaszként 
mondja, hisz elégedett ed-
digi sikereivei, bár egy kis 
szerencsével - úgy érzi -
többre is képes lett volna. 

+ A hogyan továbbról 
kész „tervet" vázol fel: 

- Nyi lvánvalóan több 
időm jut a családra, felesé-
gemre és kislányomra. A 
MÁV tmk műhelyében dol-
gozom, ahol művezetőként 
számítanak rám, és én is 
szeretnék az elvárásoknak 
hosszú távon megfelelni. A 
focitól sem szakadok el, a 
MÁV NTE előkészítő cso-
portjával foglalkozom, nagy-
nagy szeretettel. 

Kápolnás Zoltán 

A hétvége sportja 
Szombaton (9-én) kettős kézi labda mérkőzés színhelye 

lesz az Olajbányász munkacsarnoka. Előbb a lányok jat-
szák le soron Következő hazai mérkőzésüket, ellenfél a 
Lőrinci Fonó gárdája lesz. A találkozó kezdési időpontja: 
15 óra. Másfel órával később. Í6 ,30 órakor a Tungsram 
férfi  gárdája a Taurus együttesét fogadja. Ugyancsak 
szombaton OB l l l-as férfi  tenisz mérkőzést rendeznek az 
olajosok Vár úti telepén. Reggel 9 órakor a Keszthely 
csapatát fogadja a piros-kék együttes. 

Vasárnap (10-én) mindössze egy esemény n w a d . A már 
kiesett Volán Dózsa labdarúgói a Kaposvári Építők elleni 
mérkőzéssel búcsúznak az NB ll l-tól, a találkozó kezdési 
ideje: 17 óra. 
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a turulmadár 

(Képösszeállításunk 
a 7. oldalon.) 

Újrakezdés, gondokkal 
Hol van a korrekt tájékoztatás? Biztos, hogy az ügyfélnek a Ma-

gyar Közlönnyel kell rohangálni egyik Irodából a másikba? J ó lenne, 
ha a TANÁCS tanáccsal szolgálná az ügyfeleket! 

a 4. oldalon) 

Major Lajos, az URÁ-
NIA Ruházati Kereskedel-
mi Vállalat (Szombat-
hely) nagykanizsai leraka-
tának helyettes vezetője. 

- Miért okoz már évek 
óta komoly gondot a férfi 
lakosságnak Nagykani-
zsán is a nagy és extra 
méretű öltönyök, zakók és 
pantallók vásárlása? 

- A bajok forrása  a ter-
melőktől  ered, ahol rend-

Telefonvégen 
kívül  kevés nagy és extra 
méretű férfi  öltöny, zakó 
és pantalló kerül a gyár-
tószalagokra. Amíg  ezen 
a helyzeten a gyárakban, 
szövetkezeteknél, és egyéb 
termelőknél  gyökeresen 
nem változtatnak, mi sem 
tudunk a ruházati boltok-
nak, áruházi osztályoknak 
és a magánszektornak 
megfelelő  nagyméretű és 
extra választékot nyújta-
ni. A gyártóknál sürgős 
szemléletváltoztatásra len-
ne szükség! Ahogy ezt 
ma egész világunk köve-
teli. A termelő  van a vá-
sárlóért, és nem fordítva. 

A vezérigazgató elköszönt 
Bensőséges ünnepség szín-

helye volt június 1-jén a Kani-
zsa Bútorgyár asztalitenisz 
csarnoka, ahol Tollár  József 
vezérigazgató búcsúztatását 
rendezték meg. A megjelente-
ket és a nyugállományba vonu-
ló „vezért" dr.  Tóth  János gaz-
dasági vezérigazgató-helyettes 
- a pályázat útján megválasz-
tott  új  vezérigazgató  - köszön-
tötte. Beszédében kiemelte: 
Tollár József olyan főnök volt, 
aki teljes erőbedobással, min-
dig magas lángon égve dolgo-
zott, s pályafutása során min-
den energiáját latba vetve, ma-
gánéletét is feláldozva munkál-
kodott a vállalatért, a városért, 
az iparért és az országért. 
Gazdag életútja nem maradt el-
ismerés nélkül, hisz' felettesei 
többek között a Munka Érdem-
rend arany fokozatával és az 

Eötvös Díjjal tüntették ki. Tollár 
József meghatódottan köszönte 
meg a feléje irányuló szere-
tetet, és nehéz szívvel búcsú-
zott el az életéhez kötődött 
gyári közösségtől. 

Ideges az MDF 
Hogyan szorult ki az 

MDF alelnöke a vb 
ülésről? - Sok esetben 
nem az történik, amit 
az elnökkei megbeszél-

tek. - Információktól  el-
zárva, továbbra ís el-
lenzékben - Ki áitatja a 
másikat? 

(Cikkünk  a 6. oldaton) 

Megnyugtattak 
Vasárnap este. Nézem a hí-

radót. Ennek meg ennek fel-
megy az ára. Bemutatják szé-
pen sorban, hogy ez meg ez 
a parfüm, ez meg ez a szap-
pan, mosópor ennyivel meg eny-
nyivel drágább. (Borokról, sö-
rökről szó se essék!) 

- A határ a csillagos ég! -
mondom félhangosan. 

- Akkor a mosakodással is 
takarékoskodni kell, igaz? -
szólal meg a gyerek. 

Na, még csak ez hiányzott! 
Kész őrület! 

A gyereket már kezdeném 
nevelni, amikor az éterből kel-
lemes hír érkezik: a nyugtatók 
és az altatók árai csökkennek. 

Nosza, ez aztán a szép ki-
látás! Ezután nem a kocsmá-
ban kuksolok egy korsó sörrel, 
fél rummal, hanem a gyógy-
szertárba fordulok, rákönyökö-
lök a pultra, kérek egy doboz 
nyugtatót, kísérőként néhány 
szem altatót, és minden rózsa-
színű lesz. Mert így mulat egy 
magyar úr. Aztán átalszom 
négy-öt évet, addigra talán ki-
találják, hogy a béreket hogyan 
lehet ezekhez a nyugati árak-
hoz idomítani... 

- sery -
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nagyon szerettem gépelni. Er-
re felfigyelt tanarnom. dr. 
Straub Boldizsárnó is, aki az-
tán külön is foglalkozott v̂e-
lem, mondhatnám az „edzőm" 
lett. 

- Másodikas koromban 
kezdtem el versenyezni, dê  az 
igazi sikerek két óv múlva jöt-
tek. A területi versenyen első 
lettem, az országoson harma-
dik. Eletem nagy élménye volt 
ez, mert kijutottam Bulgáriá-
ba egy nemzetközi gépíró ver-
senyre. Nagyon örültem a he-
tedik helyezésnek, hiszen azt 

jelentette, hogy gépírásból 
nem kellett érettségiznem. 

- A versenyeknek az a lé-
nyege, hogy meghatározott ido 
alatt kinek van a legtöbb „le-
ütése", és a legkevesebb hibá-
ja. , 

— Érettségi után idejöttem a 
TUNGSRAM Nagykanizsai 
Gyáregységébe, a Munkavédel-
mi Osztályra dolgozni. Nem 
bántam meg, mert a főnökeim 
mindenben segítenek. Kaptam 
egy IBM 6784 típusú elektro-
nikus írógépet, ami másodper-
cenként 16 leütést „tud". 

- Eredményeim alapjá 1989-
be kijutottam Drezdáiba, a> vi-
lágbajnokságra. A hatvan ifjú-
sági versenyző közül tizenötö-
dik lettem. Ugy érzem, hogy 
mindenki örült ennek. 

- A korosztályomban van 
egy debreceni kislány, Kap-
ronczi Orsolya, akivel minden 
versenyen „nagy csatát" ví-
vunk. Bevallom, hogy általá-
ban jnásodik vagyok mögötte, 
de ősszel az országos verse-
nyen sikerült legyőznöm. 

- Legutóbb áprilisban Bécs-
ben vettem részt az UNESCO 
ifjúsági versenyen, ahol ötödik 
lettem. 

- Hogy mî  kell az ilyen 
eredmények eléréséhez? Lehet, 
hogy adottság^ kérdése, de 
szorgalom, kemény munka nél-
kül akkor sem menne. En na-
gyon szeretek gépelni, és ver-
senyezni # is. Nekem ez nem 
munka, inkább kikapcsolódás. 
Persze, azért - mint minden 
fiatal — ón is szórakozom, mo-
ziba járok, olvasok. 

- Hívtak már más munka-
helyre is, de én maradok. Ami-
lyen erkölcsi támogatást, ver-
senyzési lehetőséget itt kapok, 
azt más cég nem hiszem, hogy 
biztosítaná. 

- Most egy kicsit „pihenek", 
azaz még keményebben gyako-
rolok, mivel 199l-ben Brüsz-
szelben rendezik meg a követ-
kező" világbajnokságot... 

Zámbó Árpád 

Az önkormányzatokról KDNP szemmel 
1990. jún. 1-jén a nagykanizsai független re-

formkör  meghívására Kanizsán járt Kovács Jó-
zsef, a KDNP Zala megyei elnöke, és röviden 
vázolta az önkormányzati terveket: 

- Még nem tudjuk pontosan, hogy milyen lesz 
a leendő önkormányzati koncepció, de az biztos, 
hogy polgármesterek lesznek a közösségek ve-
zefoi. Meg mindig nem biztos az sem, nogy a 
lakosság, vagy a pártok válasszák-e meg. A Ke-
reszténydemokraták a listás szavazást támogat-
ják - mondotta. 

A leendő önkormányzatoknak olyan nagy jog-
kört kell biztosítani, amelyre eddig még nem volt 
példa. Félő azonban, hogy a kisebb pártoknak 
kevés beleszólásuk lesz a döntésekbe. A kis pár-
toknak is egyenlő esélyeket kell biztosítani, mert 
csak így lenet teljes a demokrácia. Aki jelölt 
lesz, annak a neve garancia legyen. Mert a la-
kosságot érettnek tartom. Nem fognak olyanra 
szavazni, akit nem ismernek, aki csak egy „me-
nő" párt képviselője. 

Párttalanítani kell a tanácsi vezetést, a köz-
igazgatást szakmai szempontból - fejezte be tá-
jékoztatóját a KDNP zalai elnöke. 

Ezután beszélgettünk vele. 
- Mutatkoznak olyan jelek, hogy egyes pártok 

minden poszton több hatalomhoz szeretnének 
jutni, mint riválisaik. Hogyan látja ezt On? 

- En is félek attól, hogy egy párt, gondolok 
itt az MDF-re, egyeduralomra szeretne jutni. A 
mai nehéz gazdasági helyzetet is figyelembe vé-
ve egv új pártállam réme lebeghet az ország 
feje felett. A ma tapasztalható viszonylagos te-
hetetlenség ugyanis kétségbeejtő. A mai parla-
menti helyzet ilyen lehetőségekre is utal. 

- Nem szükséges-e gyorsítani a fejlődést? 
- De igen! Főleg a tanácsi apparátusok gyors 

átalakításának vagyunk hívei. Ezek még mindig 
a régi emberekbőr állnak. Már nem nagyon mer-
nek döntéseket hozni kényes kérdésekben. Kü-
lön szeretném a falusi tanácsi vezetők kérdését 
érinteni. Erősen rányomják a bélyegüket a fal-
vakra, és kevés kivételtol eltekintve "bizony még 
mindig a sztálinista stílus hívei vannak hatalmon. 
A falvak elemi erejű önállósodási törekvései is 
bizonyítják, hogy az emberek ettől szabadulni 
akarnak. A Kereszténydemokraták köteles-
ségüknek tartják a konzervatív vezetők kezét le-
fogni. 

- Mi a véleménye a vármegyerendszer újjá-
élesztésének terveiről és a politikai visszarende-
ződés lehetőségéről? 

- Hadd kezdjem a második kérdéssel. Nem 
tudok elképzelni egy új kommunista feltörést. 
Magyarországtól ez az ideológia idegen. A vár-
megyerendszert pedig vissza kell állítani. Sokan 
félnek attól, hogy ez visszalépés lenne, hisz egy 
majdnem ezer eves igazgatasi rendszerről van 
szó. Ez igaz, de ez az ezer év bebizonyította, 
hogy működőképes rendszer volt. Termé-
szetesen a XX. századi elvárásoknak megfelelő-
en kell kiigazítani, és akkor meggyőződesünk, 
hogy jól fogja szolgálni a közigazgatást. 

- Ha már beszéltünk a falusi tanacsok ön által 
is elismert rossz tevékenységéről, kérem, a kör-
zetesítésről is mondja el a véleményét! 

- Utaltam rá az előbb, hogy miért szakadnak 
a falvak önálló részekre ismét. Nem említettem, 
de a körzetesítés ennek egyik fő oka volt. Ha-
talmas károkat okozott a magyar falvaknak. 
Ezeknek az elsorvasztott falvaknak kell új len-
dületet adni. Az új kormányra hárul az anyagi 
háttér biztosítása. 

Önök is tudják, hogy a falvaink milyen hátrá-
nyos helyzetben vannak. Sok helyen nincs ivó-
víz, nincs telefon, ha van, az is rossz, infrast-
ruktúra nem létezik, a meglévő tsz-ek az előre-
lépés minden esélye nélkül vergődnek. Drágább 
az energia, a szállítás, mint a városban. Kevés 
az óvoda az iskolák messze, másik faluban ta-
lálhatók. Hadd ne kelljen sorolni a torokszorító, 
megoldatlan problémákat. A Kereszténydemokra-
ták' szívügyüknek tekintik a súlyos örökség fel-
számolásai. 

- Hogyan ítéli meg a mai Magyarországot? 
GondoloK itt a politikai csatározásokra, de az 
érdektelenségre is. 

- Biztos, hogy a változásokkal az egész világ 
elismerését kivívtuk, hisz a kelet-európai válto-
zásokban döntő érdemeink voltak. Nehéz hely-
zetben vagyunk, így nem értjük, hogy a parla-
menti csatarozásokra miért van szükség. Nem 
vetnek jó fényt ránk a külföld előtt, elveszítik 
bizalmukat irántunk. Megkérdőjelezhetik a prog-
ramunk komolyságát, cíe ha nem támogatnák 
bennünket, nem lesz alternatívánk. Az érdekte-
lenségről pedig csak annyit, hogy a kanizsai Re-
formkor  erre a beszélgetésre mindén pártot meg-
hívott. Nem jött el azIvlDF, az SzDSz, az MSzP, 
hogy csak a legnagyobb pártokat említsem. Ez 
érdektelenség, es. nekünk nagyon fáj. Itt tartunk 
ma, de a Kereszténydemokraták bíznak a válto-
zásokban, - fejezte be a KDNP zalai elnöke. 

Vizvári József 

Vállalkozás 
és 

lehetőség 

G
azdaságunk felemel-
kedéséhez szükséges, 
hogy állampolgáraink 
minél többen magán-

vállalkozókká váljanak. Mi-
niszterelnökünk parlamenti 
beszédében utalt rá, hogy: 
„A bérből és fizetésből élők, 
átképzés folytán nagy szám-
ban válhatnak vállalkozók-
ká"! 

Pártjaink is támogatják a 
privatizációt, tehát a vállal-
kozási lehetőség minden ar-
ra érdemes polgárnak meg-
adatik. De ki az, akinek ér-
demes foglalkozni a privati-
záció gondolatával? Az, aki-
nek megvan hozzá a szük-
séges három dolog; pénz, 
pénz és pénz! Ha mar az 
egyik hiányzik, nincs üzlet. 

Szerencsére vannak, akik-
nek van az ilyen vagy olyan 
pénzből jócskán! 

A bérből és fizetésből 
élők ezt aligha mondhatják. 
Talán azért som, mert mint 
oly sokszor az évtizedek fo-
lyamán, ők „csak" dolejoztak 
a tervek teljesítéséert és 
nem tudtak tokét kovácsolni 
foglalkozásukból, képessé-
geikből, tehetségükből! 

unkabérük csak ah-
hoz volt elég, hogy 
családjukat eltartsák. 
Nem kell számítógép, 

hogy megállapíthassuk, nem 
közülük terülnek ki a vállal-
kozók! Ok lesznek azok, 
akik továbbra is gyárakban, 
közintézményekben beosz-
tottként fognak dolgozni. 

Ok azok, akik ezután is 
bérből és fizetésből élnek 
majd, ők, akiknek nem volt 
és nem lesz lehetőségük ér-
demlegesen javítani helyze-
tükön, akik nem fognak 
meggazdagodni most sem. 
Ám pártjaink támogatják a 
meggazdagodást! S úgy tű-
nik, a közszemléletben a 
vállalkozás egyenlő a meg-
gazdagodással. 

Az előző rendszerben egy 
„iparos" magánzó egy életen 
keresztül dolgozott azért, 
hogy emberibb életet bizto-
sítson családjának. Napja-
inkban ez az idő néhány év-
re csökkent. Gazdasági 
szakembereink nyugati vál-
lalkozók példáját javasolják, 
bár igaz, hogy a kapitalista 
államokban gyakran egy éle-
tet kell vállalkozásban tölte-
ni, és nem is biztos, hogy 
meggazdagszik a vállalkozó! 

R
eméljük, itthon gyor-
sabban megtérül a be-
fektetés. Hiszen az 
ügyeskedés lehetősé-

gei korlatlanok, s érezhető-
en a társadalmi javakat 
kényszerűen fogyasztó tö-
megek hátrányára! 

A holtpontról azonban el-
mozdultunk. Most már csak 
józanság és realitás-érzék 

Kiss Endre 

M 

Aki először találkozik vele, 

Wal hihetné, hogy talán egy 
l-es sportolóval beszélget. 

Nos ebből annyi igaz, hogy Sző'-
ke Veronika valóban villám-
gyors, csak éppen nem a salak-
pályán, hanem az íróasztal, 
pontosabban az írógép mögött. 

- Az általános isKola befeje-
zése után a dr. Mező" Ferenc 
Gimnázium- és Szakközépisko-
lába jelentkeztem az igazgatá-
si - ós ügyviteli szakra. Nem 
tudom miért, de már akkor 

1 perc alatt 
550 „leütés" 

Ülve is villámgyors 
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Kádár János utolsó 
hozzászólása 

(A felszólalás, amely inkább 
kórtörténet, mint eligazítás a 
kor történetéhez) * 

Grósz, amikor Kádár megér-
kezett a székházba, tájékoz-
tatta róla a Központi Bizottság 
tagjait, akik sürgölődésünkből 
érezték, hogy valami van a le-
vegőben. 

Mit mondott Grósz szó sze-
rint?: „Egy nagyon nehéz és 
emberileg is kényes feladatom 
van. Szeretném önöket tájékoz-
tatni, hogy Kádár elvtárs álla-
pota súlyos és aggasztó. Na-
pok óta készült erre az ülésre, 
napok óta részt akart venni, és 
különböző gondolatok fogalma-
zódtak meg benne. Tegnap 
még úgy tűnt, megértette kéré-
semet - kérésünket - , hogy le-
hetőleg tartsa magát távol ta-
nácskozásunktól. Most azonban 
mégis bejött. (Eközben Grósz 
hangja mindinkább elcsuklott.) 
Tegnap azzal váltunk el, meg-
lehetősen drámai körülmények 
kőzött, hogy otthon marad. Ám 
itt van a székházban, és az a 
szándéka, hogy bejön az ülés-
re. Ebben nincs jogunk és 
nincs is módunk megakadá-
lyozni. Szeretném önöknek 
megmondani, hogy rossz, na-
gyon rossz állapotban van, em-
berileg is, fizikailag is. Nem va-
gyok orvos, de egészségi álla-
potáról pontosak az információ-
im. Amennyiben felszólal, ké-
rem önöket tisztelettel (itt már 
nem tudta tovább visszatartani 
sírását), értsék meg a helyze-
tet: egy nagy személyiséggel 
és egy nagybeteg emberrel ta-
lálkozni". 

Kérdés.: (továbbiakban K.) 
Mikor lépett be Kádár János az 
ülésterembe? 

Válasz.: (továbbiakban V.) 
Körülbelül negyed ötkor. Iványi 
Pál elnökölt. Ekkor hallgatták 
meg a szavazatszámláló bizott-
ság jelentését, s a vitára fel-
iratkozók előtt elsőként Kádár 
János emelkedett szólásra. 

„Elnézést kérek - mondta - , 
hogy elsőként szólok, mert 
most én egy kicsit hosszabb le-
szek a szokásosnál. Talán ré-
gen hallottak engem. Kibírják. 
A szabad beszédnek van elő-
nye és van hátránya. És az 
írott beszédnek is van hátrá-
nya. Engedjék meg egészségi 
állapotomról megjegyeznem: az 
én betegségem nagyon hason-
lít ahhoz, ami a feleségemé. Ő 
is fogy, és lassacskán elfogy, 
akárcsak én is. Az ón felesé-
gem 5 éve jár bottal. Azért kell 
bottal járnia és azért fogy, 
gyengül, mert míg én börtönbe 
voltam, radikális gyomorműté-
ten ment keresztül. Műtétje a 
kiállt súlyos idegi, emberi, lel-
kiismereti megpróbáltatásaival 
kapcsolatos. Azzal, hogy fel-
szólították, tagadjon meg en-
gem. És nem tagadott meg, er-

re megtiltották férje nevének 
használatát. 

Már mint megfelelő korú nő 
egy vacak pincehelyiségben já-
tékmackók kitömésével próbált 
valami kenyérkeresethez jutni. 
Ez még ma is becsületére vá-
lik. Az asszonyok, akikkel 
együtt dolgozott, egyszer felis-
mertek engem, mondván, hogy 
tudják ők mikor voltam én bör-
tönben, a mi rendszerünkben. 
S bámulták a feleségemet, 
hogy mindezt vállalta velem. 

Az én bajom az, hogy na-
gyon sok fiatal és laikus kér-
dezi, hát miféle beteg az, aki 
lábon jár? Önök azt hiszem 
mindnyájan tudják, bocsánat 
nem mindnyájan, csak a testü-
let régebbi tagjai, azok akik 
már a műtét előtt is részt vet-
tek a Központi Bizottság mun-
kájában, az orvos azt mondja, 
az az én bajom, hogy örökké 
a saját felelősségemre gondo-
lok..." 

(Kádár János beszédeit min-

Nekem az a bajom, hogy az 
agyam örökké forog, emésztem 
magam hol ezzel, hol azzal a 
kérdéssel, ami lassacskán feléli 
szervezetem energiáit. A test-
súlyom éveken át stabil volt, s 
nem orvosi  titok,  hogy  most  pe-
dig fogyok. Nem a pocakomat 
fogyasztom, nem fölös kilókat 
adok le, hiszen aki ismer, tudja 
nem voltam püffedt,  pocakos 
ember. Mostanában feledé-
kenyebb is vagyok, pedig tu-
dom mit akarok. Az orvosom-
nak már bevallottam, hogy ami-
óta a betegségem miatt nem 
tudok a nyílt színen megjelen-
ni, beszólni, felgyülemlett ben-
nem a mondanivaló. Foglalkoz-
tat, hogy mi az én felelőssé-
gem: Erről most furcsát fognak 
hallani tőlem: igazából az, ami-
kor nem éltem vele, amikor 
nem érvényesítettem. Egy nyu-
gati személyiség, aki nem 
szovjet tankok jelenlétében fo-
galmazta meg véleményét azt 
mondotta: túl gyors lett a Du-
na folyása... 

... Én világéletemben, hacsak 
lehetett, szabadon beszéltem. 
És ha valami fontos levelet ír-
tam - erre vannak tanúk - azt 
Is magam írtam. Mert ugyan és 
- iskoláimat tekintve - primitív 
ember vagyok, csak 4 elemit 
és 4 polgárit jártam ki, de ak-
kor egy kicsit jobb volt az is-
kola, komolyabban vették a 
dolgokat, nem volt örökös újít-
gatás, nem volt minden évben 
más a tanítás rendje, a gyerek 
legalább megtanult írni és ol-
vasni... 

... Ha egy karikatúra három 
embert, három politikust ábrá-
zol azzal a célzattal, hogy be-
mutassa, a párt, a tagság most 
nincs orientálva, akkor van egy 
figura, egy középső figura, 
ugye? A tagság most háromfe-
le néz. Azt hiszi, hogy mind a 
három politikus hivatalosan be-
szél. Ez az én felelősségem. 
És nagyon sok vizet kérek, 
mert ideges vagyok. 

dig is alapos szerkesztő munka 
követte. Ha jól emlékeznek a 
kollégák, a lapok sokszor úsz-
tak el amiatt, hogy az MTI 
meglehetősen késve tudta csak 
kiadni beszédeit. Hasonló szer-
kesztői alapossággal  láttunk 
hozzá e beszéd megszerkesz-
téséhez is. Nemcsak szerkesz-
teni, de fordítani,  értelmezni is 
kellett, összeillesztve a moza-
ikkockákat. 

Mindezek megértetéséül, s 
annak magyarázatául, hogy mi-
ért is volt oly drámai e beszéd 
fogadtatása és visszhangja, 
közreadom a beszédnek azt a 
mintegy 9 percig tartó részle-
tét, melynek alapján a szer-
kesztett szöveg elkészült. - a 
szerző) 

„Elnézést kérek, hogy első-
nek kértem szót, mert ebből az 
enyém egy kicsit hosszabb 
lesz, mint a szokásos. Hát ta-
lán régen hallottak engem. Ki-
bírják. A szabad beszédnek 
van előnye és van hátránya. 
És az írott beszédnek van elő-
nye és van hátránya. Engedjék 
meg a következőt megjegyez-
zem: nekem van betegségem 
nagyon hasonlít ahhoz amit a 
feleségemé fogy ő is, én is. 
Na most orvosi vélemény a kö-
vetkező. Az én feleségem az 
öt éve jár bottal. Annak azért 
kell bottal járnia és azért fogy 
mert radikális gyomorműtéten 
ment keresztül miközben én 
börtönben voltam, és fölszólí-
tották hogy tagadjon meg en-
gem. És, nem tagadott meg, 
erre megtagadták a férje nevé-
nek a használatát. És pincehe-
lyiségben egy mackótömő va-
cak helyiségben volt már meg-
felelő koros nő, ez még most 
is számít és, egyszer azok en-
gem megismertek, és bámul-
tak, hogy hogy vállalta ő azt, 
hogy hát tudják, hogy én mikor 
voltam a mi rendszerünkben 
börtönben. És van egy kérése. 
Még. Nekem az a bajom, én 
azért vagyok feledékeny, sok-
szor tudom, hogy mit akarok, 

én is fogyok. Én az én stabil 
súlyombol nem tudom maguk 
engem püffedt  embernek, vagy 
pocakosnak ismertek e nekem 
éveken át stabil súlyom volt, ez 
nem orvosi titok mert nem ott 
méredzkedtem. 

Nekem az a bajom, hogy 
agyam örökké forog és az is 
energiát kíván, én nem a po-
cakomból fogytam. És az or-
vosnak mindig bevallom, hogy 
amióta abban a helyzetben va-
gyok, hogy nem tudok beszélni 
mert hiszen lábon járok, de ne-
kem olyasmit is kell mondanom 
amiért felelek, amiért felelek. 
Majd furcsát fognak hallani tő-
lem. Mi az én felelősségem? 
Az, amit nem én használtam. 
Más nyugati olyan ember, aki 
nem a szovjet tankok jelenlété-
ben mondja. Azt mondta hogy 
a Dunánál gyors a folyás. Es 
nekem arra is gondolni kell 
hogyha én egészséges leszek 
és nem beteg, de a szó abban 
az értelmében, amit egy bel-
gyógyász generálfelügyelő pro-
fesszor megmond, az sajnos 
még ő sem tudja, és senki nyá-
jan, nem mindnyájan bocsánat 
nem mindnyájan tudják akik KB 
tagok maradtak azóta amióta 
én a műtét előtt, előtt beszélni 
szoktam és utána. 

Az orvos azt mondja az a 
bajom, hogy én örökké az én 
felelősségemre gondolok..." 

K.: Mi történt a hozzászólása 
után? Leállt még beszélgetni 
valakikkel? 

V.: Igen, menet közben töb-
ben megszólították, szorongat-
ták a kezét, majd hozzám for-
dult: „Nagyon kérem, hogy 
szóljon a Nyersnek, jöjjön be 
a szobámba." Úgy éreztem, 
rendkívül fontosnak tartja, hogy 
Nyers Rezsővel - talán utoljára 
- még egyszer személyesen 
találkozzék. Majd rámnézett, és 
legyintett. Körülbelül hasonló 
reménytelen lemondás volt a 
tekintetében, mint amikor alig 
másfél órával korábban szól-
tam, hogy jöjjön be a KB-ülés-
re. Titkárnőjének akkor azt 
mondta, hogy már ne engedjen 
be senkit. Akkor mégis bemen-
tem, ós most is azt mondtam 
magamnak, hogy csak azért is 
teljesítem a kérését. 

Nyers Rezsőt nem volt nehéz 
utolérnem az üzenettel, hiszen 
a teremben volt még, és be-
szélgetett. Azonnal jött, és még 
a foíyQsón utolértük Kádár Já-
nost. Ö megfogta Nyers karját, 
és csak annyit mondott: gyere! 
Hogy miről beszélgettek, nem 
tudom. De tény és való, hogy 
a pártközpont székházában 
pártelnöki mivoltában Kádár Já-
nos utoljára Nyers Rezsővel 
beszélgetett, körülbelül egy rö-
vid negyedórát a szobájában, 
négyszemközt. 

K.: Vajon miről beszélhettek? 
V.: Hónapokkal később az 

októberi kongresszus alatt egy 
esti beszélgetésen rákérdeztem 
Nyersre, mit mondptt neki ak-
kor Kádár János. O készsége-
sen válaszolt. Nem hiszem 
azonban, hogy tisztességes 
volna az engedélye nélkül erről 
nyilatkoznom. Talán, ennyivel 
tartozom neki, Kádár emléké-
nek és Grósznak is. 

MIMMÉM£MM 

Végjáték 
a Fehér Házban 



4 ( K A N I Z S A T 1990. június 15. 

Nemcsak szabadtéren... 

Sok jót ígér a 
Zalakarosi Nyár '90 
Művészeti vezető: 

Straub Dezső 
Június 4-én a zalakarosi 

SZOT Gyógyüdülő tv-termóben 
sajtótájékoztatót tartott a „Zala-
karosi Nyár '90" kulturális ren-
dezvénysorozat szervezőbizott-
sága. 

A megjelenteket Nóvák  Fe-
renc,  a helyi művelődési ház 
vezetője üdvözölte. Bevezetőjé-
ben elmondta, hogy az idei ju-
bileumi - immár tizedik - ren-
dezvénysorozat újszerű lesz, 
ugyanis nemcsak a szabadtéri 
színpadon lesznek műsorok, a 
művelődési házban kiállításokra 
is sor kerül. így a rendezvény-
sorozat nyitányát is jelentő, a 
nagykanizsai fotóklub alkotása-
iból összeállított, június 7-28 
között megtekinthető kiállítás 
megnyitóját már megtartották. 
A későbbiekben* festmények, 
bútorok, kiállítását is program-
ba iktatják. 

A szervezőbizottság művé-
szeti vezetője, az újabban ren-
dezési feladatokkal is foglalko-
zó Straub  Dezső  színművész 
többek között ezeket mondta: 

- A rendezvénysorozatot a 
korábbiaknál színvonalasabbá, 
sokrétűbbé akarjuk tenni. Hoz-
zá akarunk járulni afihoz, hogy 
Zalakaros igazi, komoly idegen-
forgalmi centrummá váljon. A 
település kulturális életének fel-
lendítése mellett arra is vállal-
kozunk, hogy eloszlassuk az 
országban tapasztalható méla-
bús hangulatot. Ehhez kérem a 
hírközlő szervek, a zalai sajtó 
segítségét, hathatós propagan-
damunkáját, és a helyi önkor-
mányzatnak az eddiginél sokkal 
aktívabb segítségét. 

Straub Dezsó tájékoz-
tatójából megtudtuk, hogy a 

rendezvényekre három hetes 
turnusokba kerül sor: népi 
együttesek lépnek fel; lesznek 
régi zene-, kabaré- és gyer-
mekműsorok, operettsorozatok, 
szépségkirálynő választás, di-
vatbemutatók; a fürdőzőkből 
összeállított csapatok ellen a 
színész labdarúgó-válogatott 
mérkőzik; strandszínpad felállí-
tását tervezik, s többször tér-
zenével is szolgálnak. A stran-
don megkísérlik a labdarúgó 
vb. mérkőzéseinek 2X2 méte-
res kifeszített vásznon való 
közvetítését, valamint éjszakai 
fürdőzéssel egybekötve video-
filmek vetítését. 

Dr.  Tanczenberger  Sándor 
fürdőigazgató örömmel nyug-
tázta a fürdő fejlődését feltét-
lenül elősegítő kulturális ren-
dezvényeket, s hangot adott 
annak is, hogy kísérletet tesz-
nek az 1995. évi világkiállítás 
programjaiba való beépülésre 
is. 

Dr.  Tóth  Lajos  tanácselnök-
helyettes, nagyközségi elöljáró 
többek között azt hanysúlyozta, 
hogy a nemes, szórakoztató 
programokkal is nemzetközi te-
kintélyt kell kivívnia Zalakaros-
nak. 

Kiderült, hogy a rendezvény-
sorozat fő szponzora a MALÉV, 
amely idővel számít a közeli 
sármelléki szovjet repülőtér pol-
gári célokra történő, így Zala-
karost is érintő igénybevételé-
re. Reklámszolgálatért várnak 
más zalai támogatókat is, 
ugyanis a várható bevételek 
csak kis hányadát képezik a 
felmerülő költségeknek. 

A Zalakarosi Nyár '90 végle-
ges műsora e hó közepére ala-
kul ki, s ekkor várható a ma-
gyar-német nyelvű programfü-
zet kiadása is. 

Tihanyi István 

Mindenhol jó, de legjobb a futball 
VB-t 

íi KOLIBRI ESZPRESSZÓ-ban 
nézni! 

Várjuk kedves vendégeinket! 
K O L I B R I E S Z P R E S S Z Ó 

Nagykanizsa, Zrínyi u. 37. 
(A  kölcsönzővel  szemben) 

Tanácsi hopp, tanácsi kopp, 
avagy hogyan tegyünk keresztbe másoknak 

* 

Újrakezdés, gáncsokkal 
O MÁR EDZETT CIVIL 

vagyok, lassan egy éve, de 
nem hittem volna, hogy az em-
bernek ennyi „jóakarója" legyen 
- mondja. - Egy csomó adós-
sággal a nyakamban kezdem 
az életet. Bementem a kanizsai 
tanácsra és fagyizóra kértem 
engedélyt. Már-már úgy lát-
szott, hogy minden rendben, 
amikor kiderült, hogy a zöldsé-
ges és az én fagylaltozóm mel-
lé Gerő László tejivót, fagyizót 
akar nyitni. Kezdőként nem 
akartam senkivel ujjat húzni, 
ezért kértem, hogy teázót nyit-
hassak, és ízesítőként rövidita-
lok árusításával is foglalkoz-
hassam. Ekkor ért a legna-
gyobb meglepetés: nem váltha-
tok profilt. 

- Mi volt az indok? 
- Egyszerű. Közölték velem, 

s ezt megerősítették az alko-
holellenes bizottság elnökével 
is, hogy közterületen nem árul-
hatok alkoholt. Természetesen 
fellebbeztem, mert érthetetlen 
volt, hogy a Jerikó söröző mi-
lyen engedélyek alapján árulhat 
szeszes italt, közterületen. 
Megkezdődött a kálváriám. Fel-
lebbezés a tanács Termelés-EI-
látásfelügyeleti Osztályára, 
plusz a megyéhez. Egyik szá-
lon futott a jogi herce-hurca, 
másfelől Gerő László, a Jerikó 
tulajdonosa, aki valamikor taná-
csi dologozó volt, aláírásokat 
gyűjtött, hogy ne kapjak enge-
délyt, s hogy az ott lakók til-
takoznak a teázó ellen. Hogy 
ki állt a háttérben, csak sejteni 
lehetett. Tudom, én akkor na-
gyon kifakadtam a tanácson. 
Végül is ügyvédi segédlettel 
megnyertem a csatát, amint lát-
ja. 

Kétségtelen, hogy harmoni-
kusan berendezett üzlet a Fla-
mingó, s ami a legfontosabb, 
nem kocsma. A vendégek pon-
tosan tudják, hogy mikor van 
záróra, nincs hangoskodás, 
nincs veszekedés. Engem 
azonban furdal a kíváncsiság. 

Apróhirdetés 
Balatonmária-fUrdőn,  Baj-

csy-Zsilinszky u. 129. alatt 
ikernyaraló egyben vagy 
kUlön is eladó. Érdekló'dni 
a helyszínen szombat és 
vasárnap, vagy hétkSznap: 
Nagykanizsa, Semmelweis 
u. 17. 

Nagykanizsán két és fél-
szobás Összkomfortos la-
kás eladó kp.+OTP átválla-
lással. Érdekló'dni a szom-
szédban: Békési László 
Városkapu krt. 5/A 111/12. 

- Hadd tegyek fel egy ké-
nyes kérdést! Mindezt miből 
tetemtette, hiszen nemrég sze-
relt le? Vállalkozni egy fillér 
nélkül? 

O EZ A MÁSIK CSODA. 
Olyan eseménysor, mely szin-
tén a megyén végződött, ügy-
védi segédlettel - mondja Sza-
bó Dénes. - Szóval leszerel-
tem, ós nem találtam állást, el-
mentem hát a munkaközvetítő-
höz, de nem kaptam megfelelő 
munkahelyet. Kisegítő család-
tagként dolgoztam egy ideig, 
majd ismét irány a tanács. Kér-
vényeztem a 400 ezer forint  új-
rakezdési kölcsönt. Termé-
szetesen elutasítottak. Felleb-
beztem. Akkor már a fagyizót 
terveztem, s a pénzt szerettem 
volna befektetni. Amikor az ügy 
ismét a megyére került, Somos 
Istvánné - mint ügyintéző va-
lótlan adatokat adott a munka-
viszonyomról, s hogy nem fo-
gadtam el a számomra biztosí-
tott munkahelyeket, ezért a he-
lyi tanács nem javasolja az új-
rakezdési kölcsön megadását. 
Akkor fogtam a Magyar Köz-
lönyt, és vittem, hogy olvassák 
már el. Erre mi volt a a vá-
lasz? „Miért nem ezzel kezd-
te?" Érti már, miért olyan ne-
hezen indul ebben az ország-
ban minden? 

Értem én, de vajon mindenki 
érti-e, akinek érteni kellene? 
Mert hol van a korrekt tájékoz-
tatás, a vállalkozó kedv segíté-
se? Biztos, hogy az ügyfélnek 
a Magyar Közlönnyel kell ro-
hangálnia egyik, irodából a 
másikba? Talán jó volna, ha a 
TANÁCS tanáccsal szolgálná ki 
az ügyfeleket! 

Vajon kinek segít a termelés-
ellátásfelügyeleti osztály? Elle-
nőrzései kire és mikor érvénye-
sek. Mert az egyik ügyfélnek 
hopp, a másiknak kopp! 

O MERT A SZALMASZÁL 
Kovács úr irodájában is ott 
van, s aligha kétséges, hogy 
egyszer valaki csak megbotlik 
benne. 

Cs. J. 



Május 19-én, szombaton dél-
előtt a rendelőintézetben foly-
tatjuk lapunk egészségügyi so-
rozatát. Gájer István  portás, a 
3. sz. (hátsó) porta ügyeletese 
- miután hivatkoztam dr. Ko-
vács Szilárd  igazgató főorvos 
úr előzetes szóbeli engedélyére 
- beenged az épületbe. 

Először az emeleti 27. sz. 
szobába, a rendes szombati 
műszakot tartó baleseti ambu-
lanciára kopogtatok be, ahol 
dr. Berhane Fesseha  segédor-
vos, Szalai Románná asszisz-
tens és Baják Gyuláné műtős-
nő éppen várakozott. Beteg se 
kint, se bent. 

Az etióp származású, korom-
fekete Fesseha doktor furcsán 
viselkedik, s nem akar „kötél-
nek" állni, tájékoztatni. Hiába 
mutatom újságírói igazolványo-
mat, hiába hivatkozom az igaz-
gató főorvos engedélyére, arra 
hogy nem a Zalatáj című laptól 
(!) jöttem, - ő továbbra is 
nyugtalan. Telefonál, elvonul, 
visszajön... 

- Jöjjön máskor, amikor én 
nem leszek itt. Nem akarok 
szerepelni az újságban 
mondja jól érthető, de tört ma-
gyarsággal. 

En viszont nem tágítok. Ma-
radok. Közben a „doki" meg-
nyugszik, munkatársnői pedig 
mosolyognak. 

Aztán nyílik a szoba ajtaja. 
Pannai litván  betegszállító to-
lókocsival egy fiatalembert hoz 
az ambulanciára. Csakhamar 
kiderül, hogy a 24 évqs S. 
Zsolt a Szabadság téri Altalá-
nos Iskola kispályáján egyik 
barátjával egyérintosen labdá-
zott, miközben egy mozdulatnál 
erős fájdalom nyilait a jobb bo-

kájába. A gyors, szakszerű 
vizsgálat maris megállapítja, 
hogy Achilles-ín szakadast 
szenvedett. Gipszes sín kerül 
a lábra, S. Zsolt pedig a kór-
ház traumatológiai osztályára. 

Ezután már nincs szünet. A 
délelőtt 14. baleseti sérültjét, a 
szepegő hat esztendős G. 
Magdolnát édesanyja kíséri a 
vizsgálóba. A zalakomári kis-
lány az utcán kerékpározott, 
egy sáros-vizes szakaszon 
megcsúszott, jobb könyökére 
esett, amely csakmahar beda-
gadt. Irány tehát a röntgen, 

ahol csakhamar törést állapíta-
nak meg. Itt is törvényszerű a 
gipsz-kötés, és a baleseti osz-
tály... 

* 

A járó- és fekvőbetegek vá-
roskörnyéki ügyelete a 11. sz. 
szobában van, ahol éppen dr. 
Rinfel  József  surdi körzeti or-

vos, és állandó asszisztense, 
Imre Béláné az ügyeletes. 

A délelőtt 8. betege, K. Ba-
lázs 12 esztendős esztereqnyei 
fiú édesanyja kíséretében erke-
zik. Lázas, torokgyulladása 
van. A szabadnapos helyi kör-
zeti orvos előzetesen hat soro-
zatból álló injekciókúrát rendelt 
el. Ez volt a harmadik „szűri". 

Rinfel doktor úr, bérelt taxi-
val, járt már egy surdi trombó-
zisos betegnél, és a palini szo-
ciális otthon egyik gondozottjá-
nál Is. 

- Szombat reggel 7 órától 

hétfőn reggel 7 óráig vagyunk 
ügyeletben. Már ez is rendkívül 
farasztó, de az a legborzasz-
tóbb, hogy folyamatosan, a 
mindig eros hétfőt is szolgálat-
ban, a surdi körzeti rendelőben 
kell eltöltenünk. S ez így megy 
már évek óta, minden hatodik 
vagy hetedik hétén! Vajon 
meddig? - panaszkodik dr. 
Rinfel József. 

* 

Mivel a szemészet 9-11 óra 
közötti állandó szombati rende-
lését nem sikerült meglátogat-
ni, utoljára a 6-18 óra között 
ügyeletet tartó belgyógyászati 
kozponti ambulanciara tértem 
be, ahol a helyszínen Orbán 
Imréné vezető ápolónő, az osz-
tályon pedig - szükség esetén 
történő idejövetellel - dr. Bá-
rány  László adjunktus ügyelt. 
Ide az orvosi beutaló nélkül, 
mentőautóval érkezett betegek 
kerülnek, akiket alapos vizsgá-
lat és ellátás után az illetékes 
kórházi osztályra utalnak. 

Itt viszonylag kevesen, mind-
össze négyen fordultak meg, 
és a gyors ellátás után kórház-
ba vagy haza mehettek. Az 
ügyeleteken tehát nincs pihe-
nés. Emberséges szép szó és 
a szakértelem együtt gyógyíta-
nak. 

Tihanyi István 

Szombat 
délelőtti ügyelet 

Lakesz te tradesz,  taj csendesen! 

CIGÁNYOK A VÁROS SZÉLÉN 
A magyarországi  cigány-

kérdés olyan probléma, 
amely hazánkban szinte 
minden embert érdekel. Vi-
szonylag  keveset  tudunk 
múltiukról,  s ami ennél is 

A cigányság magas fokú, szoros rokonsági ós házassági kap-
csolatot tart fenn, s a cigány majdnem mindig cigánnyal köt há-
zasságot. Az egyes családok, s az egyes telepek élete szinte 
napjaink krónikája. 

A háború előtt a férfiak többsége „iparos" volt, főként (patkoló) 
kovács, vájogvető, drótos, s egy Kisebb hányad lókupec, lótolvaj, 
zenész. A változást a nagyüzemek létrejötte, az alkalmi munka 
idejének lejárta hozta, de a törvényszerű gazdasági kényszerből 
a cigányság csak azt érezte és érzi, hogy apadnak a régi kereseti 
források. 

Ám tapasztalható a közösségbe tartozás igénye is. Ezért a 
cigánytársadalom mozgását figyelve, két olyan szemben álló ten-
denciára szeretnék utalni, amely nem csak életükben, művésze-
tükben is hat. A fiataloknál erős a konformitási kényszer (ruház-
kodában, viselkedésben, beszédben), viszont elleneznek minden-
fajta rangsort, amikor egyikük parancsolhat a másiknak, és a 
jelentős anyagi különbségek sem módosítják ezt a szemléletet. 

Keresem hát a választ a helyi cigányszervezet vezetőinél, vajon 
mit tudnak tenni a nehezedő gazdasági helyzetben? 

- Először is szögezzük le - Kezdi a beszélgetést Orsós Ferenc 
- , hogy három nagy csoportra oszthatók a cigányok. Az első a 
beilleszkedettek csoportja, amelynek állandó munkája és lakása 
van. Ez a csoport nagyjából szétszóródott, szinte teljesen szakított 
a múltjával. A második csoport, amely most akart (vagy akar) 
beilleszkedni, alkalmi munkát végez, esetenként állandó munkája 
van - közmunka - , de még mindig kirekesztetten  él. A harmadik, 
a be nem illeszkedettek rétege. Sajnos ezekkel van a legtöbb 

§ond, hiszen csak alkalmi munkát végeznek, vagy egyáltalán nem 
olgoznak, segélyekből tartják fenn magukat. 

- Igen, itt látom a legnagyobb problémákat - szól közbe Cson-
tos Sándor. - Egyesek bemennek a tanácsra, s különféle mesék-
kel három-négyezer forintokat .vesznek fel, de nem arra költik, 
amire az összeget kapták. Ezt a segélyakciót is szeretnénk rövidre 
zárni, úgy, ahogy a Vöröskereszttel sikerült megállapodást kötni, 
hogy csak az kaphat segélyt, akinek a szervezet az engedélyt 
megadja. Igy ténylegesen megoldódik a probléma, hogy a pénz 
oda kerüljön, ahol szükség van rá. 

- Valahogy jó lenne, ha megszűnnének az előítéletek - veszi 
át a szót Lakatos Ferenc. - Igaz, ezért nekünk is sokat kell 
tenni. Mert a cigány-foglalkoztatás nagyon vegyes képet mutat. 
Eléggé elterjedt a magyarok között, hogy a cigányok nem sze-
retneK dolgozni. Szeretnénk azonban mi is földhöz jutni, de egye-
lőre tisztázatlan, milyen lehetőségek lesznek. Jó lenne, ha a ci-
gányokat az üzemek, a gazdaságok hajlandóak lennének foglal-
koztatni. És ne is beszéljünk arról, hogy a cigányasszonyok nem 
jutnak munkához. Igaz, ehhez az iskolázatlanság jelentősen hoz-
zájárul. Ezért írtuk le, hogy az állam tartsa el a gyerekeket; 
konkrétan, hogy az anyaságot munkában eltöltött időnek fogadják 
el. A cigányok a beilleszkedés nehézségeit naponta látják, és 
érzik sajat bőrükön. A telepeken alacsony a kulturszlnvonal, kez-
detlegesek a lakásviszonyok, a felnőtt lakosságnál pedig teljes 
vagy részleges az analfabétizmus. A fiatalok között alig van szak-
képzett - sóhajt Lakatos Ferenc. 

De ez a három fiatalember már elindult az úton, hogy példát 
mutasson népének. A gyerekeket iskolába járatják, s a .hámból 
szabadulni akarókat szép szóval igyekeznek meggyőzni. Ok már 
érzik, hogy itt az utolsó óra, hiszen a könyörtelen új valóság 
mindent es mindenkit elsöpörhet. Vajon lesz-e erejük az előíté-
letek ellen harcolni, elfogadtatni a munkát és a tanulást, egyetlen 
lehetőségét a kiemelkedésnek? 

Az ő szavukkal mondom: 
Taven bahhtale taj szaszte! 
(A cigány  szövegek fordítása: 
1. Lassan hajts és csendesen. 

- Cserny -

nagyobb bal, jelenüket sem 
ismerjük. Mert lassú ütem-
ben, de megindult az asz-
szimilációs folyamat,  a beil-
leszkedés az adott környe-
zetbe. 
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Czotterné Ivády Zsuzsa, az 
MDF ügyvezető alelnöke még 
mindig feszült. Azért csak mon-
dom: 

- A május 31 -i tanácsi vb 
ülésre önök is kaptak meghí-
vót, el is jöttek, de nem jutot-
tak be a tanácskozásra. Mi tőr-
tént? 

- A csütörtöki „intermezzó" 
volt az utolsó csöpp a pohár-
ban. Akkor derült ki, hogy 
kénytelenek vagyunk tudomásul 
venni: helyileg továbbra is el-
lenzékben vagyunk. A követke-
ző törtónt. Tarnóczky Attila be-
szélt Zsoldos Ferenccel, és a 
parlamenti döntést figyelembe 
véve megállapodtak, hogy a 
vb-ülés nyilvános lesz. 

A hét elején aztán, pár nap-
pal (I) az ülés előtt megkaptuk 
az anyagot, az én nevemre. A 
meghívó aljára oda volt gépel-
ve, hogy csak az én megjele-
nésemre számítanak. Már Tar-
nóczky Attilának utalt az elnök 
úr arra, hogy a vb-terem nagy-
sága, s az ülés lebonyolításá-
hoz szükséges technika csak 
meghatározott számú résztvevő 
jelenlétét teszi lehetővé. Azon-
nal felvetődött, hogy - ha már 
változott a helyzet - nem le-
hetne-e nagyobb teremben 
megtartani az ülést. A nyilvá-

mezzük, hogy a vb-ülés ugyan-
úgy nyilvános, mint eddig a ta-
nácsülések voltak, tehát bárki 
bemehet. A korlátozott nyilvá-
nosság, nem nyilvánosság! De 
visszatérve a kiindulóponthoz. 
Mi megérkeztünk, Zsoldos úr 
kijött hozzánk, s közölte, hogy 
Schmidt István már bent ül az 
MDF képviseletében. 

Ezen polemizáltunk egy sort, 
mivel Schmidt István abban a 
szituációban 

nem az MDF-et 
képviselte, 

hanem Tarnóczky Attila ország-
gyűlési képviselőt, aki akkor 
éppen a parlamentben volt -
mondja az alelnök. 

- Erről tudott az elnök úr? 
- Igen. Körülbelül egy hó-

napja megbeszélték Tarnóczky 
Attilával, ha a városban fontos 
dolgok történnek, s neki parla-
menti elfoglaltsága van, akkor 
Schmidt István képviseli. Ezek 
után én hivatkoztam arra, hogy 
névre szóló meghívót kaptam, 
de hiába. Zsoldos Ferenc to-
vábbra is úgy értelmezte az 
esetet, hogy Shmidt István az 
MDF-et képviseli. A helyzetet 
azzal próbáltuk menteni, hogy 
a jelenlévő Csordásné Láng 
Éva - a Thury igazgatója (aki 
szintén MDF-tag) - kettős mi-

nőségben vesz részt a vb-ülé-
sen. Mivel őt az egyik napiren-
di ponthoz meghívták, Csordás-
né képviselte magát, az iskolá-
ját meg az MDF-et, mi meg el-
jöttünk - mondja Czotterné 
Ivády Zsuzsa. 

- Sok összetevője minden-
nek, hogy - anyagot későn 
kaptak, az említett közjáték is 
- , nekem azonban úgy tűnt, 
hogy a pártok ott ós akkor 
eléggé felkészületlenek voltak. 

- Azok voltak. Ha két heti 
feldolgozásra való anyagot va-
laki két nappal korábban kap 
meg, nem tud felkészülnil 

Az anyagokból kitűnt, hogy 
sok dolognak kellett volna utá-
na járni, hiszen fontos dolgokat 

általánosságban fogalmaztak. A 
problémákat két nap alatt 

felelősen megoldani 
nem lehet. 

- A helyhatósági választáso-
kig a végrehajtó bizottság még 
tart pár ülést. Az érdemi mun-
kában való részvételhez szük-
séges szakértelmet tudják-e 
biztosítani? 

- Men ttiHiuk oldani, de 

- a ; 1 " ™ - a j - a j 
héttel, tíz nappal előbb kapjuk 
meg az anyagot, ha azok olyan 
mennyiségűek, mint most vol-
tak. Tudniillik, több szakem-
bernek, szakértő csoportoknak 
kell kiadni azokat. Csak kiala-
kított véleményekkel kívánunk 
az üléseken részt venni. Úgy 
gondoljuk, ha odamegyünk, ak-
kor azért megyünk, hogy felelő-
sen véleményt mondjunk — 
mondja az alelnök. 

- A beszélgetés elején azt 
mondta, hogy ez volt az utolsó 
csöpp a pohárban. 

- Igen. Van olyan érzésünk, 
hogy nem olyan korrekt a kap-
csolat a tanács vezetésével, 
mint amilyennek szeretnénk, 
vagy esetleg ahogy látszik. Ab-
ban nincs gond, ha bejelentke-
zünk egymásnál - a pártok a 
tanácsnál, a tanács a pártoknál1 

— valamilyen ügy miatt, akkor 
rendkívül udvarias, európai, 
társalgás folyik, csak sok eset-
ben 

nem az történik, amit 
megbeszéltünk, 

illetve sok esetben nem tudunk 
még választ sem „kicsiholni". 

Az első példa erre: Pásztor 
Lászlóné volt tanácselnök-he-
lyettes távozása előtt Zsoldos 
úr lehetőséget kért arra, hogy 
az MDF választmányával erről 

a témáról beszéljen. Elmondta 
gondolatait ezzel kapcsolato-
san, mi ez alapján felkészül-
tünk. Utána a tanácsülésen 
már nem azt mondta, amit ne-
künk elmondott. Azóta is van-
nak olyan érzéseink, hogy nem 
vagyunk tájékoztatva a város 
társadalmi, gazdasági életének 
fontos dolgairól. Nem azt hiá-
nyoljuk, hogy a döntésbe nem 
vonnak be bennünket, hanem 
az információhoz való hozzáju-
tás módját. 

Érdekesnek tartjuk azt is, 
hogy amikor itt jártak Kovász-
náról, az MDF képviselőjét 
meghívták egy vacsorára, — 
ahová nem tudtunk elmenni - , 
de a többi párt képviselőjét 

nem. A tárgyalásokban pedig 
végképp nem vettünk részt, 
egyszer sem volt erre alkal-
munk. Tulajdonképpen nem is 
tudjuk, hogy jelenleg hol, mi-
lyen tárgyalások folynak, eset-
leg utólag értesülünk csak. Pél-
da erre, ami május 30-án tör-
tént. Egy héttel korábban felhí-
vott bennünket a KEVITERV 
(amelyet a tanács megbízott a 
kiskanizsai és katonaréti csa-
tornázás tanulmánytervének el-
készítésével), hogy egy Ameri-
kában élő szakember jön az 
önkormányzatról előadást tarta-
ni. Mi vártuk a tanácstól a 
meghívót, nem érkezett meg. 

Aztán 30-án délelőtt kiderült, 
hogy egy párt sem kapott meg-
hívót. Ekkor személyesen érte-
sítettem a pártokat, de az idő 
rövidsége miatt csak az 
SZDSZ, a Fidesz, meg az MDF 
tudta megoldani a képviseletet. 

Nem tudtuk, hogy milyen té-
máról lesz szó, tehát szakem-
bert sem tudtunk küldeni. Mi 
azonban hívás nélkül elmen-
tünk a tájékoztatóra. Az épület 
előtt találkoztunk az elnök úr-
ral, aki azt mondta, hogy a vb-
teremben lesz a megbeszélést, 
ahol egy negyedórás várakozás 
után kiderült, hogy a földszinti 
tanácskozóban már javában fo-
lyik az előadás - folytatja Czot-
terné Ivády Zsuzsa. 

- Kik vettek részt ezen a 
megbeszélésen? 

— A tanács néhány osztály-
vezetője, az apparátus tagjai 
közül páran, az IKKV és a vá-
rosgazdálkodási vállalat képvi-
selői. 

Rendkívül 

megalázónak tartjuk, 
hogy egy ilyen fontosságú 
megbeszélésre, melyen felaján-

lották, hogy amerikai szakem-
berek kidolgozzák a város kom-
munális ellátásának tervét, 
csak suba alatt vehetünk részt. 
Pedig a tájékoztatás a leendő 
önkormányzat működését nagy 
mértékben segítené. 

Más: Az MDF piacot hónapok 
óta normális körülmények között 
szeretnénk működtetni. A kispi-
acot kérjük erre a célra, de ed-
dig még nem kaptuk meg. 

Úgy érezzük, hogy az infor-
mációkkal mindig lépéshátrány-
ban vagyunk, s emiatt akarva-
akaratlanul bizalmatlanság ala-
kul ki bennünk. Nem a tanácsi 
ügyintézőkkel szemben, hanem 
a tisztségviselőkkel. Most már 
eljutottunk oda, hogy nehezen 
tételezzük fel azt, hogy amit 
mondanak, az úgy is van. 

- Térjünk vissza a kispiac 
ügyére! 

- Állandóan tolódik a határi-
dő, hogy mikor költöztethetjük 
oda az MDF piacot. A végén 
az derült ki, hogy ami épület 
ott van, azt a VGV használja 
december 31-ig öltözőnek. Az 
elnök úr szerint szerződós van 
erre. Mások szerint teljesen 
törvénytelenül használják, mert 
amit vállaltak a használat fejé-
ben, azt nem teljesítették. A pi-
ac állaga pedig romlik, senki 
nem használja. 

A mi piacunk nem nyeresé-
gérdekelt, mi nullszaldósok 
szeretnénk lenni. De eddig 
csak veszteségeink voltak, 
mert nem tudjuk - a diszpé-
cserszolgálatot ellátva - a kis-
termelőket odahívni. 

Egyszer például Szabó Imre 
(jelenleg az MDF alelnöke: az 
ő Hevesi úti üzlete mellett mű-
ködik a piac) kapott egy tele-
font, hogy őt 

fel kell jelenteni 
Kovács Zoltán osztályvezető 
utasítására. 

Szabó Imre rögtön szólt Tar-
nóczky Attilának, és az osztály-
vezető úrnak, így a feljelentés 
elmaradt. Retorzió: a kereske-
delmi ellenőrt - aki a tanácson 
dolgozott - állásából felfüg-
gesztette az osztályvezető. Mi-
után ez ügyben személyesen 
mentünk a tanácsra, Kovács úr 
közölte, hogy felfüggesztésről 
szó sincs, semmi probléma. 
Aztán egyik napról a másikra 
a tanácsi ellenőr a piacon ta-
lálta magát, mint piacfelügye-
lő... - fejezi be a panaszára-
datot az MDF alelnöke. 

Egyszóval: ideges az MDF, s 
úgy tűnik, joggal. 

Kérdés: a másik fél mit gon-
dol minderről. 

Marton Gyöngyi 

Ideges az MDF 
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magyarságot, a világ 
minden népét és nemze-
tét. 

Az ünnepség végén 
együtt énekelte a Szóza-
tot a HSMK vegyeskar 
és az egybeforrt  tömeg. 

Lapunk tiszteletettel 
adózik mindazoknak, 
akik nemcsak hitték, 
hirdették, de tetteikkel 
bizonyították  is, hogy a 
múlt tiszteletéreh megőr-
zésére minden embernek 
joga van. Köszönjük a 
város nevében. 

H. M. 

Rendhagyó ünneségre 
hívta  a harangszó Pün-
kösd vasárnapján tizen-
egy órakor a kanizsai 
polgárokat. A korhűen 
felújított  és megszépült 
Deák téren a régi helyé-
re került és ünnepélyes 
körülmények között avat-
ták fel  az ötvenhét éven 
át titokban rejtegetett, 
de megőrzött  turulmada-
rat és országzászlót. 

A Himnusz elhangzása 
után Bedó' Csaba szaval-
ta Radnóti Miklós: Nem 

Fotó: Szal 

tudhatom című  versét, 
majd a HSMK vegyeska-
ra énekelte Kodály Zol-
tán: A Magyarokhoz cí-
mű kórusmuvét. 

Lovrencsics Lajos, a 
Városvédő"  Egyesület el-
nöke, akinek oroszlánré-
sze volt abban, hogy a 
kanizsaiak egy „pici da-
rabot visszakapjanak 
történelmükből",  _ köszö-
netet mondott mindenki-
nek, aki valamilyen mó-
don segítette  munkáju-
kat. 

Zsoldos Ferenc tanács-
elnök idézte népünk tör-
ténelmének sorsfordulóit, 
hangsúlyozva, hogy di-
csőséges  időszakok csak 
akkor következtek, ami-, 
kor a nemzet tetteit a vi-
szálykodás helyett az 

my Attila 

összefogásban  rejlő"  alko-
tókészség határozta meg. 
Új kor nyitányának ne-
vezte a pünkösdi napot 
(városunk  történelmében, 
hiszen visszaadta azokat 
az értékeket,  melyeket 
jelképe a turul és a zász-
ló. 

A beszédet követően a 
katolikus, a református, 
és az evangélikus egyhá-
zak kanizsai vezetői 
mondtak fohászt.  Isten 
áldását kérve. Megbéké-
lésre, összefogásra  buz-
dították  a jelenlevőket,  a 
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A Hevesi Sándor Művelődési 
Központ népművelőinek egy 
helyre történt költöztetésével 
kissé zsúfoltra sikeredett (szer-
vezői-előadói?) irodában be-
szélgetünk a Művelődési Köz-
pont Vegyeskórusának fiatal 
karvezetőjével a Katona Noé-
mivel a kórus közelmúltban le-
zajott finnországi vendégsze-
repléséről. 

- Hogyan  került  sor  a finn-
országi  meghívásra? 

- A KOTA (Kórusok Országos 
Tanácsa) közreműködésével lé-
terejött kapcsolatfelvételt követő-
en mintegy két óv telt el leve-
lezéssel, a részletek pontosítá-
sával. Aztán a felkészülés nagy 
izgalommal, várakozással tefl 
hetei után. május 19-án végre 
megérkeztünk Finnországba. 

„Isten Hozott Benneteket" fel-
irattal várta kórusunkat Kurikka 

város női karának néhány tagja 
Helsinki repülőterén. A korusta-
gokon kívül eljött a repülőtérre 
es köszöntött bennünket Salo, 
Nagykanizsa finn testvérvárosá-
nak polgármestere is. 

Ezt követően mintegy 6 órai 
buszozással érkeztünk a Hel-
sinkitől kb. 350 km-re észak-
nyugatra található, a késői idő-
pont ellenére is szinte nappali 
fényben fürdő városba, Kurik-
kába. 

— Hány  koncertet  adtatok, 
milyen  programokon  vettetek 
részt? 

- Kórusunk először a helyi 
evangélikus gyülekezetet isten-
tiszteletén majd a Hősi teme-
tőben tartott megemlékezésen 
adott rövid koncertet. Nagyon 
gazdag program várt rank. 
Megismerkedtünk a város ne-
vezetességeivel, a múzeumok-

kal, gyárakkal 
szakértő idegenvezetők és egy 
Finnországban tanító szimpati-
kus magyar zenetanárnő, Zsí-
ros Klára segítségével. 

Látogatásainkat néhány rövid 
dal eleneklésével igyekeztünk 
az éppen ott tartózkodók szá-
mára emlékezetessé tenni. 

- Kurikkán  kívül  is fellépte-
tek? 

- Igen utazásunk következő 
állomasa a Kurikkához közeli 
Seinajoki városka volt. Ebben 
a városban élt és dolgozott 
hosszú ideig Alvar Aalto a vi-
lághírű finn építész. Vala-
mennyien megcsodáltuk a ter-
vei alapján épített gyönyörű 
templomot és egyházközségi 
épületet. 

Még aznap este koncertet 
adtunk a város Tárnává kerü-
letében található templomban. 

UNKARIN NACYKANIZSAN K 
SEKAKUOROA KIITTAEN 
KURIKAN KAUPUNKI 
KULTTUURILAUTAKUNTA 

Bözar udvari estek 
Harmadízben kerül megren-

dezésre városunkban a Bazár 
udvari Zenei Estek. Az ötlet és 
a megvalósítás Horányi Iván, a 
HSMK igazgatóhelyettesének 
nevéhez fűződik. A gondolat 
azóta foglalkoztatta, amióta el-
kezdődött a Lenin út 8. alatti 
épület, a Dél-Zalai Takarék-
pénztár egykori székházának 
felújítása. Naponta figyelte a 
munkálatokat, és törte a fejét, 
mit lehetne ezzel a megújuló, 
szép környezettel kezdeni. Az 
eklektikus épület zárt udvara a 
sok virággal mediterrán hangu-
latot áraszt, szinte kínálja ma-
gát valamilyen kulturális ren-
dezvénynek. 

- Kanizsának nincs, és a 
közeljövőben nem is lesz 
szabadtéri színpada, ezért 
arra gondoltam, az űrt pótol-
hatnánk ebben a szép kör-
nyezetben - mondja Horányi 
Iván. - Mivel a lehetőségek 
korlátozottak - nincs hely 
nagy díszleteknek, nincs 
színpad, öltöző - , nagysza-
bású szíriházi rendezvények-
re gondolni sem lehetett, 
csak kisebb zenei rendezvé-
nyekre, pódiumműsorokra. 
Miután megvolt az ötlet, meg 

kellett vizsgálni, hogy az udvar 
akusztikailag is alkalmas-e ze-
nei műsorok megtartására. "A 
HSMK kamarakórusa egy alka-
lommal kipróbálta, s kedvező 
véleményt alkotott. Ezután 
megnéztük, hány nézőt tudunk 
elhelyezni az udvarban egy-egy 

Szakmai verseny - gyerekeknek 
Befejeződött a fizika, matematika, számítástechnika tantárgyak-

ban meghirdetett FEJTÖRŐ verseny. 
A levelezés versenyben az 5. osztályosoknál Békési Tamás 

(Rozgonyi), Pankasz Szabolcs (Rozgonyi), Rácz Gábor (Miháld) 
végzett az élen, a 6. osztályosoknál Szabó Krisztina (Hunyadi) 
lett az első. 

A 7. osztályosok között Benke Péter (Rozgonyi) gyűjtötte össze 
a legtöbb pontot, míg a 8. osztályosoknál Tolnai Gyöngyi (Ga-
lambok), Seláf István (Nagyrada), Göcze Zoltán (Hevesi), Hermán 
Judit (Bázakerettye) holtversenyben végeztek az élen. 

Számítástechnikában Molnár Csaba (Rozgonyi II.), Csárdi Gábor 
(Petőfi), Tábori Imre (Petőfi) lett az első. A több száz gyereket 
megmozgató játékot Kuti László szaktanácsadó irányította. 

alkalommal, és hozzáfogtam a 
szervezéshez. 

- Mit szóltak a lakók? 
- Minden lakónak levelet ír-

tunk, melyben részletesen tájé-
koztattuk a tervekről, és kértük 
hozzájárulásukat. Örömmel 
mondhatom, a fogadtatás ked-
vező volt. Egyhangúan támo-
gatták elképzeléseinket, sőt fel-
ajánlották segítségüket. A kap-
csolatunk két évad elteltével is 
jó, szinte családias. Van olyan 
lakó, aki kávéra, röpke beszél-
getésre is meghívta a művé-
szeket. 

- Az idén négy alkalommal, 
hétfő estéken lesznek az előa-
dások. Van valami újdonság az 
elmúlt évadhoz képest? 

- Az elmúlt évek során ki-
alakult egy száz-százhúsz fős 
törzsközönség, amely a köny-
nyű, szórakoztató, zenés műfajt 
kedveli, népszerű előadóművé-
szek tolmácsolásában. Idén a 
Fővárosi Operettt Színházra és 
a Vidám Színpadra építettünk, 
reméljük jól választottunk. Első 
ízben próbálkozunk bérletek ki-
adásával; megvásárlásuk nyolc-
van forint  kedvezményt jelent. 
A bérlet átruházható, tehát 
nem vész kárba. Idén is szá-
mítunk a Zalakarosban üdülő 
külföldi vendégekre, közülük 
minden évben sokan látogatták 
a rendezvényeinket. Rájuk való 
tekintettel a dalok egy része 
németül hangzik el. 

- Rossz idő esetén mi törté-
nik? 

- Az előadásokat mindenkép-
pen megtartjuk, rossz idő ese-
tén a HSMK kamaratermében. 

És most nézzük az idei mű-
sorajánlatot: 

Július 2-án Kabaré-koktól 
Július 16-án Lehoczky Zsu-

zsa estje 
Július 30-án Operett gála 
Augusztus 13-án Straub De-

zső kabaréja 
Igazán kellemes kínálat. Kel-

lemes estéket, kanizsaiak. 
H. M. 

igazán hálás közönség előtt 
Kodály-műveket énekeltünk, 
majd Gerócs Erzsébet zeneta-
nárnő orgonán adta elő Bach: 
d-moll toccataját. A koncerten 
közreműködött még Nándori 
Etelka, aki Bach-Gounod Ave 
Mariáját énekelte és Baráth 
Yvette magánónektanár, Perao-
lesi Stabat Mater c. művéből 
előadott két tétellel. 

A koncertet, melyen Posza-
veczné Arany Idával felváltva 
vezényeltünk a Himnusz hang-
jaival zártuk. A zsúfolt prog-
rammal töltött négy nap utan 
nagyszerű hangulatú bucsúes-
ten köszönt el egymástól a ku-
rikkai és kanizsai kórus. 

- Innen hová vitt  az út? 
- Másnap délelőtt autó-

busszal utaztunk tovább a jazz-
fesztiváljairól  híres Pori melletti 
Harjavaltába. Itt elsőként a he-
lyi Szociális és Egészségügyi 
Iskolával ismerkedtünk, az in-
tézmény fiatal igazgatónőjének 
kalauzolásával. Csodálkozva ós 
bizony némi irigységgel telve 
jártuk be a pasztellszínű búto-
rokkal, függönyökkel harmoni-
kusan berendezett és modern 
egészségügyi gépekkel, műsze-
rekkel felszerelt  tágas épületet. 
(A kórusból jónéhányan tanárok 
lévén volt összehasonlítási ala-
punk). 

Este pedig a helyi szabad-
időközpontban tapasztalhattuk, 
milyen kellemes időtöltés a fin-
nek által oly nagyon kedvelt 
szaunázás, ami magánházaknál 
sem megy ritkaságszámba, lé-
vén, hogy a finn lakóházak 
többsége el van látva eme iz-
zasztó szobával. 

- Hariavaltában  mi volt  a 
program? 

- Az ottani női karral adtunk 
közös koncertet, Kodály, Bár-
dos műveket, valamint két finn 
dalt szólaltattunk meg, ez utób-
biakat különösen nagy sikerrel. 
Szép sikert aratott Baráth Yvet-
te a My Fair Lady c. musicalból 
előadott részlettel. 

A koncert utáni fogadáson 
meglepetésünkre a helyi pol-

Eármester magyarul köszöntött 
ennünket. Mint kiderült, több-

ször járt Magyarországon és 
nagyon megtetszett neki az or-
szág, ezért eztán megtanulta 
nyelvünket. Másnap hajókirán-
dulással összekötött múzeumlá-
togatáson vettünk részt, majd 
pedig következett a búcsúest. 
Igazán nehéz szívvel váltunk el 
finn barátainktól. 

- Hogyan  tovább,  lesz-e  foly-
tatása  a finn  kapcsolatnak? 

- Igen, mind Kurikka mind 
pedig Harjavalta női karát ma-
gyarországi vendégszereplésre 
hívtuk meg, amit köszönettel 
elfogadtak. Erre valószínűleg a 
jövő nyáron kerül sor. Akkor a 
kanizsai közönség számára is 
alkalom nyílik majd a finn nép-
zenével, népdallal való ismer-
kedésre. Kórusunk pedig ké-
szül a legközelebbi feladatra, 
Kanizsa török alóli felszabadu-
lásának 300. évfordulóján tar-
tandó ünnepségekre. 

- at -

Fotó: Cserny József 
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Tudott valamit az ókor görög 
polgára. Tisztelte az emberi tu-
dást, büszke volt szűkebb pát-
riájának fényes elméire. Hét 
város versengve hirdette, hogy 
az ő szülötte, fia a nagy költő, 
Homérosz. 

A nagy drámaírót, Szophok-
lészt tiszteletbeli hadvezérnek 
nevezték. 

A világnak ezen a táján -
reménykedjünk - pirkad az ég. 
A szellem embere talán újra 
megkapja a neki kijáró tisztele-
tet. Adjuk meg mi is Tüskés 
Tibornak, aki - bár Balaton-
szántódon született, s élete je-
lentős részét Pécsett töltötte -
iskolai tanulmányait a mi váro-
sunkban végezte. Számtalan 
művében vallja meg kötődését 
e városhoz és e tájhoz. Gyak-
ran olvashatunk visszaemléke-
zéseiben a Vécsei utcai elemi 
kisdiákjának élményeiről, s a 
felnevelő „alma mater", a ke-
gyes atyák gimnáziumának em-
berfaragó  légköréről. 

A kanizsai kegyesrendi gim-

názium önkepzoköreben kezdő-
dik, itt gyökerezik az írói pálya 
is, amely a 60. év táján tisz-
teletet parancsoló jelentős élet-
művé terebélyesedett. 

Ezekben a napokban emléke-
zett Pécs, Kaposvár, Somogy-
ország, s most Zalamente, Ka-
nizsa is Tüskés Tibor 60. szü-
letésnapjára. 

Tüskés Tibor életműve egyi-
ke a legjelentősebbeknek, ame-
lyek valaha is kötődtek e vá-
roshoz. Csaknem ötven önálló 
kötet megjelenése mennyiség-
ben is lenyűgöző, bár az iro-
dalomban igazán nem lehet 
terjedelemben mérni az értéket. 

A fiatal, de már tudós tanár 
1959-től a pécsi Jelenkor fő-
szerkesztője. A folyóirat az 
egyik legjobb műhely lett az or-
szágban, Tüskést pedig a Nyu-
gat egykori nagy szerkesztőjé-
hez mérték. 1964-ben azonban 
eltávolítják a folyóirat éléről, ta-
lán saját életművének nagy sze-
rencséjére, hiszen ettől kezdve 
születnek jelentős alkotásai. 

lvasta? 
Tüskés Tibor: Tájak, 

emberek 
Kellemes olvasmány Tüskés Tibor új könyve. 
A szerző beszélget velünk, mond és kérdez. És mi partnerekké 

válunk. Elénk táruf a mozaikokból felépített régió; emberi sorsok, 
magatartásokformák,  típusok lesznek társaink. 

Tüskés könyve nem világmegváltó ismereteket ad, nem drámai 
feszültséggel szórakoztat, tisztességes szándékkal közöl. Kitárul 
előttünk az író személyisége, élettörténetének egy szakasza. Úgy 
beszél magáról, életének alakulásáról, hogy egy életút tanulságait 
rögzítjük. 

A három egység (Tájak, emberek. Pillanatképek, Motívumok) 
tartalmilag elválaszt ugyan, de gondolatiságában egy. Ennek nem 
mond ellent a tartalmi tarkaság, hiszen belső egység látszik mö-
götte. 

Miért olvastatja magát Tüskés? Mert napi gondjainkról szól. 
Mert élő problémákat vet a papírra. Közelmúltunk alakjai eleve-
nednek meg, szívhez közel álló jellemek tárulkoznak ki. (Téglások, 
A mohácsi korsó) Zala és Kanizsa nem egy esetben tárgya, vagy 
meditációra alkalmas asszociáció forrása  az elmélkedésnek. S ét -
ben a mértéktartó ítélet és a tisztánlátás feltétlen érdeme Tüs-
késnek. 

Megnyerőek a Pillanatképek rajzai. Az írótársak közül többet 
megjelenít; Babits, Illyés, Weöres, Kodolányi, Petőfi portréja iro-
dalomtörténeti adalékokkal gazdagít bennünket. Nem egy gondo-
latsora több, mint szépírói alkotás; alapos kutatómunka vagy szak-
irodalomfeltárás  eredménye (Tervek a Balaton lecsapolásara). 

Riportszerű írásai a legelevenebbek. Itt tárulkoznak ki leginkább 
az emberi magatartásformák.  Joggal bánkódik egy-egy mesterség 
(művészet) kihalása vagy funkciójának megváltozása miatt, hiszen 
múltunkat megbecsülni, szeretni kell. 

Igy saját múltjában is keresgél Tüskés, s az emiékmozaikokból 
próbálja egységes képpé összerakni - sikeresen - a maga tör-
ténelmét. Mosolygásra késztet Balatonszántód (Vallomás a szülő-
földről)  lokalizálása, földrajzi  és közigazgatási keresése. A múltból 
a hasznosítandó és hasznosított értekeket vizsgálja, s nem nosz-
talgiával szól. Vall a szülőföldjéről:  „Kinyitotta szememet a szép-
ség meglátására, befogadására. A vizet nézni kell. A víz állandó 
mozgás, maga az élet." Es ő ebből az életből merített. Minden 
sora mögött ott a való, a személyes, közvetlen élmény. A könyv 
igazi értekét a nyelvi megformáláson kívül itt kell keresni és meg-
találni. 

Érdekes a képek válogatása. A jelen vagy a közelmúlt témá-
jához jól kapcsolódnak, és megfelelő helyen illusztrálnak. Nem 
tűnik paradoxonnak az anarchikus népi ábrázolás. Szerencsés vá-
logatás ez, ós a szövegközi elhelyezése is mintaszerű. 

Ismét érdekes, érdekfeszítő művel jelentkezett Tüskés Tibor. A 
könyv elolvasása után joggal érezzük, gyarapodtunk ismeretekben, 
patriotizmusban, humánumban. Móricz „Gyalogolni jó"-t írt, mi azt, 
hogy a Tájak embereket olvasni volt jó. 

(Pannónia Könyvek, 1990.) 
Dr. Horváth Gyürgy 

Életművének nincs es nem Is" 
lehet szebb és igazabb össze-
foglalója, mint az „írás és szol-
gálat", amelyet éppen ő adott 
Várkonyi Nándor munkásságá-
nak méltatására. 

írás és szolgálat az ars po-
eticája, ha a diákok számára ír 
a tanítás gondjait egyhítő ta-
nulmányokat, ha képes föld-
rajzkönyvet ír szülőhazánkról, 
Magyarországról, a szolgálat 
vezérli tollát szép és kemény 
szociográfiáiban, akkor is, ha a 
múlt fölemelő és tragikus pilla-
natait idézi Zrínyi küldetésében 
és sorsában, és akkor is, ha a 
testvérmúzsák világába indul, s 
a kortárs képzőművészet be-
mutatására vállalkozik. 

A pálya eddigi mérlegéhez 
természetesen gyenge az én 
tollam, de megkockáztatom a 
kijelentést, mely szerint életmű-
vének a csúcsai között lesz 
majd az a hat egymást követő 
kismonográfia,  amely a magyar 
irodalom kiválóságainak pályá-
ját összegzi: (A megjelenés 
sorrendjében: Kodolányi János, 
Csorba Győző, Illyés Gyula, 
Nagy László, Pilinszky János, 
Rónay György.) 

Nem szólhattam sok olyan 
művéről, amely megérdemelné 
a méltatást eme szép ünnep 
alkalmából. De szólnom kell 

Pék Pál 

még Tüskésről, az emberről. 
Széchenyi embere ő, aki meg-
felel a legnagyobb magyar kí-
vánalmainak: tehetséges, szor-
galmas, kezdeményező. Megta-
nulandó és követendő tulajdon-
ságok ezek, s ha még társul 
hozzájuk néhány olyan vonás 
is, mint a kemény, fegyelme-
zett munka, mint a legendár 
pontosság, mint az egyenes, 
nyílt férfibarátság,  a másikat 
fölemelni tudó segítőkészség, 
akkor csak azt kívánhatjuk 60. 
születésnapján: további jó mun-
kát egészségben, emberi örö-
mökben! 

Harkány Lászlú 

A 60 éves Tüskés Tibornak 
Atlantiszod diólevélen — 
És fű szikkad és fréziák -
Alámerít a légszomjunk, 

lásd, 
alámerít a szomjúság. 
Mert kuporogtunk egytől 

egyig! 
Szabadságunk 

megszökött 
Most vacogtat, hogy 

bennünk ébred, 
ami holnap földre dönt, 

hogy ennyi lesz: a 
pocsolyákon 

darvakkal leng el az ég 

Csak mozdulat a foszló 
tájon, 

s fájni sem fog, 
semmiség! 

Pedig hányszor 
uszult ránk a 

néma vád, a „nincs 
tovább", 

hányszor hőkölt bent a 
szó itt, 

ha az őszből pernye 
szállt! 

O, tudtuk mi, hogy fény 
írja be 

zsibbadt rétünk, s béke 
van, 

hogy sortűz előtt, ott a 
falnál, 

megjelöl a virradat, 
hogy megérintik majd az 

arcunk, 
s házunk mellé hazánk 

áll, 
hogy átsüt még a rend, a 

törvény 
zavart idők tébolyán, 

s ha fekszünk is a végső 
völgyben, 

mezítelen a föld szivén, 
egy tisztább jövő kötöget 

majd, 
s beszél hozzánk majd a 

szél - -

És jó lesz úgy, és meg 
se hőkölsz, 

ha a szélcsönd omlik rád, 
hisz mézillatú 

Szodománkban 
belaktad már - Nakonxipánt. 

Fotd: Cscrny József 
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nünk a jelentgetések tömkele-
ge. Családommal együtt lega-
lább hetvenszer voltunk kihall-
gatáson és fegyelmi tárgyalá-
son. 

Az elöljárósághoz hiába for-
dultam, mert Gyótár Jenő pát-
rói elöljáró a surdi vb-titkár 
Berke sógora, Győrfy Gézáné 
elöljárósági tag Gyótár lánya, 
Dömötörfy János elöljárósági 
tag pedig Gyótár unokaöccse. 
Az elöljáró vizsgálat alaptalan 

8 órában, havi 3600 Ft-ért. 
Összehasonlításként: a Pátró 
tanácsi kirendeltség vezetője, 
Bérkéné napi négy órára 4 
ezer forintot kap. Hol a kettő 
között a különbség? Ki fedi fel 
már az összeférhetetlenséget, 
hiszen főnöke a férje,  Berke 
vb-titkár! 

A vb-titkár Berke József vi-
selkedését, joggal való vissza-
éléseit ezek után közzé teszem 
az ország minden sajtótermé-
ben! Elégtételt kérünk, s Berke 
kapja meg megérdemelt bünte-
tését! Vonják felelősségre 
mindazokat, akik ügyeink ki-
vizsgálása nélkül törtek pálcát 

Kanizsa Városi Hetilap Szerkesztősége! 
Közlöm Önökkel, hogy a sur-

di tanács vezetőiről szóló cik-
kük megjelenése számom/a 
nagy gyógyulást jelentett. Ok 
engem idegileg teljesen tönkre 
tettek. Panaszos bánatomat 
most a nagykanizsai kórházi 
ágyamon írom. 

Tisztelt Szerkesztőség! 1982-
ben a Pátróban dolgozo hegyőr 
felmondott. Ennek a munkakör-
nek a betöltésére 11 személy 
jelentkezett. Berke József vb-
titkár megtudta, hogy mi sze-
mélygépkocsit szeretnénk ven-
ni, s azt mondta a férjemnek, 
ha megveszi az ő kocsiját, ak-
kor ő lesz a hegyőr. Az egyez-
ség köztük megtörtént. Férjem 
fevétele után a pátrói vegyes-
bolt előtti parkot és a tanácsnál 
lévő virágos kertet nekem kel-
lett gondoznom. Feladatom volt 
még télen a tanács előtti jár-
dáról, és a két temető előtti 
járdákról a hó eltakarítása. 
Mindezekért a munkákért a vb-
titkár felesége kapott kitünte-
tést. 

Pátrón én voltam a tejgyűjtő 
kezelője. Berke vb-titkár 1983-
ban négy alkalommal megjelent 
ott nálam, hogy tanúskodjak 
Dömötörfy Józsefné a helyi kul-
túrház igazgatója ellen, azért, 
hogy Dömötörfyné ellopta a pá-
vakör miniszteri kitüntetését. 
Én mondtam Berke úrnak, hogy 
ezt nem vállalom, mert én nem 
láttam a pávakör kitüntetését. 
Erre ő azt mondta, hogy meg-
mutatja nekem, ugyanis nála 
van. Elárulta, hogy Dömötörfy-
nét ki akarja dobatni álláséból, 
és helyére mást akar tenni. Ez-
után még háromszor felkeresett 
a vb-titkár, de én megtagadtam 
a hamis tanúságot. Erre ő így 
válaszolt: Én tettem be a Sán-
dort hegyőrnek, de én is te-
szem ki. 

Egy másik eset. Bebők Ist-
ván helyi lakos, halála után az 
éveken át Bebők által sanyar-
gatott felesége asztalteritője 
hozzám került. A vb-titkár fe-
lesége kérte, hogy adjam néki 
oda. Én nem adtam. Ezután 
Bérkéné Bebőknétől kérte a te-
rítőt, azzal, hogy akkor tovább 
kapja a szociális segélyt. De ő 
sem adta oda az asztalterítőt, 
mire a tanácson meg is vonták 
tőle a segélyt. 

Azóta én özvegy Bebőknét 
sajnálatból és becsületből gon-
dozom. Majd megindult elle-

vádat koholt, ós elfogult tanú 
is volt családom ellen. Másfél 
hónap alatt 14 ízben jelentettek 
fel zugpálinka főzésért.  A zala-
egerszegi pénzügyőrök körül-
vették a lakásomat és házku-
tatást tartottak, s a lakást szét-
túrták. A lakásban nem találtak 
semmi nyomot. Engem kint a 
falhoz állítottak, férjemet pedig 
felhajtották a lakástól 300 mé-
terre lévő mellékhelyiség átku-
tatására. A pénzügyőrök ott 
sem találtak nyomot, pálinkát. 
A pénzügyőrök később bocsá-
natot kértek, és elárulták, hogy 
Qyőrfy Géza volt a feljelentő. 
Ot azonban nem lehetett fe-
lelősségre vonni, mert községi 
pártvezetőségi tag volt. 

Rövidesen jött a bosszú. En-
gem kitettek tejkezelői munka-
körömből, férjemet pedig a 
hegyőri munkaköréből bocsáj-
tották el - egyaránt hamis vá-
dakra hivatkozva. Mindketten 
megfellebeztük a döntéseket. 
Engem a megyei Munkaügyi 
Bíróság, férjemet pedig a kani-
zsai döntőbizottság visszahe-
lyezett eredeti munkakörünkbe. 
Nemsokára újabb ürügyet talál-
tak elbocsájtásunkra, amelyet 
újra megfellebeztünk, és meg-
nyertünk. Újra visszakerültünk 
munkahelyünkre. 

Sajnálatos, hogy a férjem ál-
tal istápolt, a hegyen lakó ma-
gatehetetlen Szlávecz Pista bá-
csi férjem távollétében egyedül 
maradt - erről tudott a pátrói 
tanácsi kirendeltség vezető, 
Bérkéné - s arról, hogy a kuc-
kójában meghalt! A tanácsiak 
nem törődtek vele... 

A tortúra tovább folyt: egy-
szer alaptalanul - sértegetésért 
- Berke vb-titkár 3000 forint 
pénzbírsággal sújtott. Jogor-
voslatomat a kanizsai tanácson 
és ügyészségen elutasították. 
Felbújtott személyek bevonásá-
val többször is feljelentettek 
tejhamisításért, de bizonyítani 
nem tudták. Zaklatásnak lett ki-
téve fiam és édesanyám, néhai 
Légrádi Istvánné is. Mindketten 
jogtalanul. 

1989-ben Berke férjem ellen 
újabb - immár harmadszor — 
hamis vádakat koholt, és újra 
megszüntette munkaviszonyát. 
A megyei Munkaügyi Bíróság 
ismét visszahelyezte munkakö-
rébe. Erre Berke vb-titkár eltet-
te a liszói-mórichelyi hegyhátra, 
lakásunktól 30 kilométerre napi 

Én már egyébként hosszú 
ideje beteg, s táppénzen va-
gyok, amely havi 3300 forint. 
A férjem fizetését hozzáadva 
6900 Ft-ból élünk hárman, mert 
az általunk gondozott szegény 
Bebőkné nem kap szociális se-
gélyt, az 1000 forintot megvon-
ták tőle. 

Ügyünkben egyébként pa-
nasszal fordultam a Zala me-
gyei Tanács vb-titkárához, dr. 
Dénes Bélához, aki azt vála-
szolta, hogy Bebők Istvánné 
megélhetése és ellátása miál-
talunk biztosított, s életkörül-
ményeiben olyan változás kö-
vetkezett be, hogy szociális se-
gélyre nem szorul. De milyen 
alapon kap a vb-titkár anyósá-
nak nővére havi 4000 Ft szo-
ciális segélyt? 

felettünk, a surdi tanácstól a 
megyei tanácsig. Engem és 
családomat halálra ítélték, lel-
kileg, anyagilag,tönkre tették. 

Tisztelt Cím! Én tudom, hogy 
számomra az életből nem sok 
van már vissza. De nagyon bí-
zok, hogy siralmas ügyünkre 
talán felügyelnek. Ha meg kell 
halnom, nyugodtan haljak meg, 
s visszamaradt családom nyu-
godtan élhessen tovább. Szűn-
jön meg a „családi" tanács! 
Ezek a kiskirályok ne törjenek 
pálcát senki feje felett, s ne 
koholjanak hamis vádakat senki 
ellen! 

Tisztelettel: 
Hajdinyiik Sándorné 

8857 Píltrő 
Kossuth u. 14/b. 

Szőnyegek, 
bútorszövetek, 

takarók 

és minden, amit 
a lakástextil 

vállalat kínál, 
nálunk kapható. 

DOMUS 
Lak berendezési Bolt 

^Nagykanizsa, Zrínyi u. 35. 
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Laurát egy másodperc-

re furcsa érzés kapta el 
- emlékezett. De ez az 
emlék halvány volt, na-
gyon halvány. Mintha ap-
ja hangját hallotta volna, 
vagy az egy álom 
volt...? 

- Hát ennyi - mondta 
a közjegyző és letette a 
papfrt. 

Peter csodálkozott: 
- Azt hittem, ez a be-

vezető! 
- Nem uram, ez min-

den - így a közjegyző. 
- No de hát... - Peter 

megvakarta a feiebúbját, 
zavartan - Végül is, 
mondja, uram, mit örö-
költ a feleségem? 

- Nem tudom, uram. A 
qédulán csak ennyi áll. 
At is adom, tessék! 

Laura és Peter hitetle-
nül forgatták. Csalódott 
arcukat látva, az idős 
férfi  szigorúsága meg-
enyhült: 

- Talán egy másik köz-
jegyzőnél tette letétbe az 
igazi végrendeletet. 
Vagy ez csak egy önök-
nek szóló erkölcsi intés, 
esetleg... útmutatás. 

- Erkölcsi intés? Kö-
szönjük szépen - Peter 
lelkében szinte hallható 
robajjal omlottak össze a 
vágyálmok. Szép ház, vi-
lágkörüli utazás, gazdag-
ság...? - Tartozunk ön-
nek valamivel? 

- Nem. Az elhunyt ki-
fizette a szerény költsé-
geket. 

- Akkor... Hát köszön-
jük. Gyere, Laura. Vi-
szontlátásra. 

Peter csak később 
érezte: lehet, abban a 
percben a közjegyzőnek 
talán még lett volna 
mondanivalója számukra. 
Legalábbis olyan volt az 
arca... 

A folyosón még nem 
szóltak egymáshoz. A 
liftben is kénytelenek 
voltak hallgatni, idege-
nek álltak mellettük. 
Csak a hallban jött meg 
a hangjuk, akkor viszont 
mindketten egyszerre 
kezdtek beszélni: 

- Szivem, ne haragudj 
az apámra... 

- Hogy haragudhatnék 
arra az utálatos, féleszű 
alakra? Hiszen sohasem 
láttam! Hogy a pokol tü-
ze égesse meg... Bo-
csáss meg, Laura. De te 
is tudod, milyen szegé-
nyek vagyunk. Milyen jól 
esett volna egy kis örök-
ség. 

- Tudom, szivem. Be-
vallom, gondolatban én 
már el is osztottam egy 
képzeletbeli, de nagyon 
nagy .összeget... 

- Evekbe kerül, mfg 
megszedjük magunkat. 
Mfg egyáltalán elkezdhe-
tünk élni. 

- Anyám szerint apám 
mindig önző volt. 

- Egy vő nem szíve-
sen ért egyet az anyó-
sával, de azt hiszem, az 
idős hölgy ezúttal fején 
találta a szöget... Apád 

őket - testükön érezték 
szelét, amint elszágul-
dott mellettük. Peter 
óvatosan kidugta a fejét 
rejtekhelyükről - az autó 
akkor forult  ki a széles 
National sugárútra, és 
beleolvadt az ott höm-
pölygő autófolyamba. 

- El akart gazolni ben-
nünket - Peter ajka 
reszketett, a férfi  holtsá-
padt lett hirtelen - Te, 
ez megölt volna mindket-
tőnket! Ha nem ugrunk 
el... Gyilkos! 

mindenesetre hagyott 
rád egy darab papírt -
gúnyolódott Peter tehe-
tetlen dühvel. 

- Olyan, mintha üzenet 
lenne - Laura elgondol-
kodott. 

- Gyere, átmegyünk a 
parkolón, arra rövidebb 
az út - Peter óráiára pil-
lantott - Igyekeznem 
kell. A főnök nem szere-
ti, ha sokáig vagyok tá-
vol. 

- En is keresek valami 
munkát - Laura dacosan 
felszegte állát - Vége a 
mézesneteknek, dolgozni 
fogok, úgy hamarább ve-
hetünk saját lakást. 

A parkqló közepén 
mentek. Átvágtak két 
hosszú autósor között. A 
nyár eleji nap felhők mö-
gött várakozott, nem volt 
túl meleg. A férfi  magá-
hoz ölelte Laurát, éppen 
szólt volna, hogy ne ag-
gódjon, majd csak lesz 
valahogy - amikor közel-
gő zúgást hallottak. 

Az autósorok között 
nagy fekete kocsi vágta-
tott feléjük teljes gázzal. 
A férfit  lebénította a ré-
mület. Szeme csak a ro-
hamosan közeledő mo-
torházat, a krómozott 
lökhárítót látta. Olyan 
sebesen közeledett... Az-
tán működni kezdtek 
ösztönei, reflexei,  már 
tudta, mit tegyen. 

- Vigyázz! - szaladt ki 
torkából a kiáltás és 
egyetlen erős mozdulat-
tal berántotta Laurát 
két autó közé. Az asz-
szony majdnem elvesz-
tette egyensúlyát, elkap-
ta egy kocsi visszapillan-
tó tükrét. A fekete autó 
így is majdnem érintette 

- De ki volt ez? Es mi-
ért...? - Laura csak most 
fogta fel igazán a történ-
teket. Remegtek a tér-
dei, a rémület szinte 
megbénította. 

- Hogy miért...? - Pe-
ter nem nézett a felesé-
gére. - Laura, azt hi-
szem, az apád mégis 
hagyott rád valamit, va-
lamit, ami értékes... Ami-
ért egyesek, láttad, a 
gyilkosságtól sem riad-
nak vissza! 

2. Kellemetlen 
látogatók 

Két nappal később Pe-
ter mit sem sejtve jött 
haza. Igaz, ez a „mit 
sem sejtve" nem volt 
egészen igaz, hiszen az 
utóbbi napokban már ál-
landóan azon járt az 
esze, hogyan védekez-
zenek rejtélyes ellensé-
geik ellen. A férfinak 
egyelőre semmilyen ép-
kézláb^ ötlete sem tá-
madt. És mivel „amazok" 
két napig nem jelentkez-
tek, hát lassan megnyu-
godott. Lehet, a parkoló-

ban csak egy felelőtlen 
tizenéves vagy egy ré-
szeg vezető hajtott kis 
híján rájuk, nincs itt 
semmi összefüggés, 
„amazgk" nem is létez-
nek? Es persze - nincs 
semmiféle örökség sem, 
sajnos? 

Ahogy megbeszélték, 
előbb megvárta Laurát a 
bejárat előtt. A fiata-
lasszony mostanában 
érthető okokból nem 
óhajtott egyedül haza-
menni. Sikerült munkát 
szereznie, amit naponta 
majdnem ugyanabban az 
órában fejezett be, mint 
a férje.  Két irányból jö-
vet mindig ugyanazon a 
sarkon találkoztak - ez 
a „mindig" tulajdonkép-
pen most másodszor fo-
dult elő, hisz Laura csak 
két napja dolgozott. Nem 
volt jó munkahely, amit 
Laura talált, egy nivatal-
ban alkalmazták, ahol 
kevés pénzért sokat vár-
tak tőle. 

- Szervusz, kedves -
megcsókolták egymást, 
és befordultak utcájukba. 
Felmentek a lépcsőn. 

- Mostanában mindig a 
torkomban van a szivem, 
amikor a saját lakásunk-
hoz közeledem. Furcsa, 
nem? - súgta Laura. 

- Itt és most semmi 
sem furcsa - felelte a 
férj  diplomatikusan. 
Ugyanis az ő szíve is 
helyet változtatott, és 
amikor a folyosón ajtajuk 
felé lépkedtek, Peter ugy 
érezte, szfvét szinte 
csak a nyelve fogja visz-
sza a torkában. 

Ahogy az ilyenkor lenni 
szokott, baljós előérze-
tük „természetesen" va-
lóra vált. Már messziről 
látták, hogy lakásuk aj-
taja résnyire nyitva van. 

Vége a 2. résznek 

(Folytatjuk) 

Határozatok 
felülvizsgálata 
A társadalmi rend-

szerváltással összefüg-
gésben a hatályos taná-
csi és végrehajtó bizott-
sági határozatok felül-
vizsgálata folyik. A június 
14-i tanácsülésen terjesz-
tik a testület elé az ezzel 
kapcsolatos tanácsrende-
letet. 

Vöröskeresztes 
ülés 

A Magyar Vöröskereszt 
Országos Végrehajtó Bi-
zottsága kihelyezett ülést 
tartott Zalakaroson, a 
Községi Tanács tanács-
termében. A programban 
többek között az 1989. 
évi gazdálkodás értékelé-
se, a június 5-i országos 
vezetőségi értekezlet elő-
készítése, valamint a he-
lyi alapszervezet munká-
jával való ismerkedés 
szerepelt. 
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Az ábrán két, egymástól ka-
nyargó vonallal elválasztott rejt-
vény található, melyek közül az 
egyik teljesen körülfogja a má-
sikat - akár egy szigetet. A fe-
kete négyzetek száma 6. A 
meghatározásokat soronként 
adjuk meg, de az egybetűsöket 
nem közöljük 

BekUldendó': vízszintes 
1.,2.,12.,13. hosszú és függő-
leges 1.,21. teljes meghatáro-
zásai június 20-áig szerdáig. 

Meghatározások 
Vfzszintes: 
1. Törött nipp - reformkori 

történetíró - csavar. 2. József 
Attila-díjas költőnk (Gábor) -
Kassák drámája. 3. Hacsatur-
ján személyneve - rág - 2/3 
eső - előadó - őt érinti a me-
netrend. 4. Fél megyénk - le-
véltártudomány - európai tör-

peállam. 5. Harmadik királyunk 
(Sámuel) - kér - klasszikus kö-
tőszó - kerámikus eszköze. 6. 
Nyűg - Belső-Ázsiát kutató ma-
gyar régész keresztneve kez-
dőbetűjével - fővárosi  me-
nyasszony. 7. Becézett női név 
- ezekkel jó a vételi lehetőség 
- New York operájának becé-
zése. 8. Vata kerékbetörve -
forgalomból kivont pénzt újrafor-
galmazó fogalom - Cll:ll mon-
dat eleme. 9. Sző és virág el-
őtagja - fiútestvérkék - tankbel-
ső- némán tusol. 10. Kötőszó -
M - ÁÁÁÁ - fővárosi  sportin-
tézmény - ...kart - a spanyol-
ban folyó. 11. Görög betű - ölt 
- németül -nál.-nél - kötőszöve-
tes izomvég - óg... keverve. 12. 
Kisalföldi mezőgazdasági gép-
gyárunk neve - Vörösmarty írói 
álneve. 13. Ady-vers - komoly 
esztétikai hiba a bőrön. 

FUggó'leges: 
1. A. Schwarz-Bart regénye. 

2. Kúpszelet - képzőművészeti 
tanulmány. 3. Heyerdahl hajója 
- római légióegység - Nor-
ma...:amerikai film - névelős 
padlás: nép nyelvén. 4. Dup-
lán: fadob Afrikában - véreső-

c t 
Lábatlan tyúk 

Két személyre (de négy adag is 
kijön belőle). 

Hozzávalók: 4 nyers tojás, 
négy keményre főtt tojás, 10 
dkg főzött sonka, vagy füstölt 
szalonna, ízesítés céljából 1 
doboz liba-vagy sertésmájkrém. 
2 db áztatott és kicsavart 
zsemlye, egy dupla adag pet-
rezselyem zöldje apróra vágva, 
só ízlés szerint, egy kávéska-
nál őrölt bors, egy kávéskanál 
vegeta ízesítő, 1 dl étolaj vagy 
kb. 10 dkg zsír (diéta eseten 
1 dl étolaj). 

A főzött (abált) sonkát, vagy 
füstölt szalonnát apró kockákra 
kell vágni. A 4 db tojást por-
celán vagy műanyag fáiba fel-
ütjük. A 4 db főtt tojást felsze-
leteljük, és apró kockákra vág-
juk. Mindezeket összekeverjük, 

majd hozzáadjuk a 2 db ázta-
tott és kicsavart zsemlyét 
amely után a masszát újra 
megkeverjük, ezután jöhet az 1 
doboz liba-vagy sertésmájkrém, 
az apróra vágott petrezselyem 
zöldje, a só t az őrölt bors, a 
vegeta-lzesíto, az étolaj vagy a 
zsír, s 2 evőkanál zsemlyemor-
zsa. A masszához ezeket is 
hozzákeverjük, majd a kizsíro-
zott zománcozott tepsibe rakva 
egyenletesen eligazítjuk. Lassú 
tűzön kb. 20-30 percig sütjük. 
Három sarkosra vagy kockakra 
vágva tálaljuk. Zsemlyével vagy 
kenyérrel fogyasztjuk. Nagyon 
laktató, könnyű eledel. 

Zborovszky András 
nyugdíjas 

port - F.G. Lorca drámája -
holland gépkocsi jelzése. 5. 
Németül az egy 2/3-a - római 
számok csökkenő sorrendben -
mutatószó - kora. 6. Iráni ural-
kodói cím - fordítottjával Szo-
kolay és Munkácsy alkotásai-
ban szereplő címszó - problé-
ma. 7. Azonos magánhangzók 
- sír - rőfnél rövidebb hossz-
mérték - Sárvár közepén. 8. 
Néma kegy - vajon feleselés? 
- Noé felborult  járműve. 9. 
Azonos hangzású betűk - ilyen 
korúak egyesülete a TTT - gü-
zü fele. 10. Cum...: Rákóczi jel-
szavából - belváros kiejtése -
község, de ládika is. 11. Szov-
jet folyó - befestők - Czuczor 
Gergely álneve. 12. Magyar 
bajnokság - majdnem féltucat 
település közigazgatási szerve 
- angol férfinév.  13. November 
hangzói - Jupiter holdja -
nincs keverve - Kiel közepe. 
14. Földszoros Hátsó-Indiában 
- Közép-európai Kupa - április 
hangzói - raktár rövidítése. 15. 
bohém hangzói - ...West:am. 
színésznő - lankad - vátesz 
hangosan. 16. Nyomornegyed 
- ...Atatürk:köztárs. elnök neve. 
17. Ez a szám a könyvtárosoké 
- híres ménes - mister. 18. 
...és Pan - lenbatiszt - egy-
mást követő magánhangzók. 
19. ...Pahlavi - híres néger 
énekes volt (Louis). 20. Kobalt 
a fordítottja - kormányrend-
szer. 21. Növénvkórtan 

- Szereti ön a 
munkáját? 

- Persze. Igen. 
- Hivatásának ér-

zi, amit csinál? 
- Nem is tudom. 

Azt hiszem. 
A fiatalasszony 

ragyogó szemmel 
mesét a családjá-
ról. A gyerekekről, 
a férjéről.  A fén gé-
pészmérnök. Sokat 
dolgozik, szépen is 
keres. 

- Csak nem 
szereti a munkáját 
- jegyzi meg az 
asszonyka. Mert a 
férje nem erre a 
pályára készült. 
Szeret és állítólag 
tud is rajzóin), 
festeni. Képzőmű-
vészeti főiskolára 
akart jelentkezni, 
de a mama lebe-
szélte. Praktikus 
és okos magyará-
zatot adott, végső 
érvként pedig azt 
hozta fel: ebből 
nem lehet megél-
ni. 

A fiú  önbizalma 
megingott és a 
csalácf örömére 
a Műszaki Egye-
temre jelentkezett. 
Jó mérnök, elis-
mert szakmai tu-
dással. Szombat-
vasárnap adaáll 
a festőálvány 

elé, ecsetjei, fes-
tékei között keres 
vigasztalást. 

- A kezdet nem 
is volt nehéz. Ugy 
értem , hogy si-
mán, elsőre sikerült 
a felvételim, gyor-
san elmúltak az 
egyetemi évek. A 
férjemmel is ott is-
merkedtem meg. 
Kezünkben a friss 
diplomával, tele 
ambícióval indul-
tunk a közös élet-
nek. A kórházi gya-
korlat után a férjem 
nagy tehetőseget 
kapott. Én itt ma-
radtam. Hétvége-
ken találkoztunk, 
telefonon beszél-
gettünk. Egy idő 
után azt mondta, 
ez nem élet. Men-
jek utána, ő majd 
eltart, elég sokat 
keres. Sok sírás, 
töprengés után -
maradtam. 

- Megérte? 
- Nem tudom... 

Néha nagyon 
rossz.  De ez nem 
végleges. Lehet 
meg társam. A 
munkámat becsülik, 
szeretnek a kollé-
gák és úgy érzem, 
a betegeim is. Azt 
hiszem, a munka 
örömével kezdődik 
a boldogság. 

- Valahogy nem 
így képzeltem. Az 
egyetemi évek alatt 
sokat nélkülöztem. 
Sokszor csak ke-
nyérre, tejre futotta 
az ösztöndíjból. Ru-
hát - nagyritkán -
a bolhapiacon vet-
tem. De végre elér-
kezett a nap, ke-
zembe volt a diplo-
mám, öt évi küszkö-
désem eredménye. 
Azt hittem, most 
már enyém a világ. 

- A munkádban 
csalódtál? 

- Dehogy. Pogra-
mozó matematikus 
vagyok egy nagy-
vállalatnál. Szere-
tem a munkámat, 
és ennek a szak-
mának jövője van. 
Csak éppen nem 
tudok belőle megél-
ni. Mire kifizetem 
az albérletet, a re-
zsit, alig marad va-
lami. Tudod, hol 
tartok megint? A 
kenyérnél meg a 
tejnél. - Mit nevez 
ön hivatásnak? 

- Az a munka, 
amit szívesen csi-
nál az ember... 

- Amiről úgy érzi, 
hogy erre született... 

- Ami nélkül nem 
érdemes dolgozni, 
mert akkor csak robot. 

- Turf  -



Csúcsforgalom, 
délután négy. Egy 
fiú,  meg mldny a 
Kanizsa Áruház sar-
kitn, egyetlen gerinc-
roppantó ölelésben. A 
lány feje  az áruház 
falának  támaszkodik, 
egész testével homo-
rít,  a fiú  meg a lány-
nak dói. Szemük la-
katra zárva, kezük 
Idbuk kuszaságban, 
megfeszített  erővel 
dolgoznak. 

Srácok mennek el 
mellettük, és csak 
úgy odalökik: Min-
dent bele! Adj neki! 
Ok ketten csak tip-
ródnak, lihegnek, kö-
rülöttük megáll az 
élet, nem látnak, nem 
hallanak. 

A csúcsforgalom 
végigméri  okét, de 

fütyülnek  a világra. 
Talán azt sem tud-
ják, hol állnak. Ők 
csak egyet tudnak, 
hogy szeretik egy-
mást, s hogy fiatalok. 

Ido's házaspár ül le 
a padra. Hosszan né-
zik a mutatványt. 
Egy ido" után az üres 
odaszól a feleségének: 

- Bájosak! Még 
kell hagyni, formás 
combja van a kis-
lánynak, és jól csi-
nálják. 

- Undorító!  -
csattan az asszony. -
Vényes  nappal, mint-
ha a cirkuszban len-
nének. De a lábai 
tényleg jók. 

Az öreg komótosan 
odaforduF  a feleségé-
hez, de a szeme sar-
kából azért figyeli  a 
fejleményeket. 

- . Megöregedtél, 
mama - mondja. -
Már azt is elfelejtet-
ted, hogy is volt ara-
táskor, fényes  nappal, 
amikor az apad a 
csupasz fenekedet  jól 
elvérte. 

En pedig, ahogy 
továbbállok, azt gon-
dolom: az élet min-
dig ismétli önmagát. 
A szerelem egyazon 
körben forgat  mind-
annyiunkat:.. 

- sery -
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Változnak 
az idők 

Az utolsó parancs... 

• Verőfényes, szép tavaszi 
délután. A Sétakert padjai ár-
vák, sétányai üresek. Hol van-
nak a szerelmespárok kézen-
fogva, összebújva? 

T Beton, kő,  aszfalt minde-
nütt. Nem látni már földön go-
lyoző, húsvétkor tojásba dobáló 
gyerekeket. Talán színes agyag-
golyó sincs már, s a réz húsz-
filléresből is alumínium lett. 

• És hol vagytok ti régi ját-
szótársak, akik emlékeztek még 
az utcán hajtott nehéz vaskari-
kákra, az árokparti kártyacsa-
tákra, a pincékre is kiterjedő 
bújócskákra? Gyermekeitek, 
unokáitok tudnak-e zsebkendő-
ből ugró egeret, fűzfából sípot, 
a kerti tökből világító halálfejet 
csinálni? Válaszoljatok nyugod-
tan: ha mindezt nem is, de rá-
nézésre kezelitek a számítógé-
pet, bravúros mesterei vagytok 
a BMX kerékpároknak, gör-
deszkáknak, a szörföknek és 
más divatcsodáknak. Hja, ké-
rem, változnak az idők! De 
mégis! Hova lett a harmónia? 

Tóth Ferenc 

Nehéz időszerűséget 
adni akkor a fogmo-
sásnak, ha nincs fogá-
szati hónap. Mi mégis 
próbáljuk. íme a pél-
da, több száz évvel 
ezelőtti kampány-
eredménye. Igaz, tulaj-
donosát már elhagyta 
ez a fogsor, de még 
így kézbevéve is mos-
ható. (S ez bizony, rá-
férne másra is.) 

Kép: Szakony Attila 
felvétele 

(A KANIZSA 13. OLDALA) 

- Értettem kérem. Voltam 
katona, és tudom, hogy 
mindig az utolsó parancsot 
kell teljesíteni. 

Majdnem átrendezte már 
az egészet amikor beállított 
a második főnök. 

- János bácsi, az istenért! 
Nem tudja még mindig, 
hogy ezeket az izéket csak 
kettesével szabad lerakni?! 

- Értettem kérem. Voltam 
katona, és tudom, hogy 
mindig az utolsó parancsot 
kell teljesíteni. 

Elkezdte szétrakni kettesé-
vel, de annak seni jutott a 
végére, mert jött a harmadik. 

- János bácsi! Miért nem 
egyesével rakja, hiszen így 
sohasem száradnak ki ezek 
a nyavalyák! 

- Értettem kérem. Voltam 
katona, és tudom, hogy 
mindig az utolsó parancsot 
kell teljesíteni. 

Szétrakta hát egyesével, 
beterítette az egész gyárud-
vart. Rövid ido múlva jött 
a negyedik főnök, meg az 
eső. Estek. Az eső szokása 
szerint, a vezérigazgató vi-
szont hasra, mert megbot-
lott a rakundlikban. 

- Ki volt az az őrült, aki 
ezeket a vacakokat iderak-
ta? Nem megmondtam két 
évvel ezelőtt, hogy selejt az 
egész?! 

A közelben nem volt sen-
ki, csak János bácsi. Udva-
riasan fölsegítette a „nagy-
főnököt", aztán vállára vet-
te a lapátot és a seprűt. 
Mentében - mikor már sen-
ki sem hallotta - csak ma-

tában motyogta: Értettem 
érem. Voltam katona, és 

tudom, hogy mindig az 
utolsó parancsot kell telje-
síteni... De ha az utolsó pa-
rancs sohasem utolsó...? 

- Z á m b ó -

Dugó 
A délelőtti és a délutáni 

órákban Kanizsa közlekedése 
katasztrofális. A közutak, par-
kolók forgalma, zsúfoltsága fo-
kozhatatlan. Csak dugó van. 

Sürgősen tenni kellene vala-
mit mielőft végleg megbénul a 
városi forgalom. Az utak kes-
kenyek, a parkolók száma a 
kevésnél is kevesebb, és ehhez 
járul a zsúfoltság miatti 
stressz, az ingerültség, a ba-
lesetveszély. 

A gyalogosok és a járműve-
zetők nem törődnek egymás 
testi épségével, de cifrákat, bi-
zony mondanak. 

Nyakunkon az idegenforga-
lom. Mi lesz akkor? 

V. J. 

Jön a segítség? 

A MAVAD-rali egyik szervizpontján kapta lencsevégre fo-
tósunk a képen látható „párost". Ha nem is a két jámbor 
tehénen, de a helyzet adta komikumon érdemes elgondol-
kodni. Csak nem Európába tartunk így? 

Kép: Szakony Attila felvétele 

János bácsi volt katona. 
Még annak idején a íjiáso-
dik világháborúban. Átélte 
az ötvenes éveket, sőt öt-
venhat után is csupán más-
fél évet „ült", mert a har-
madik szomszéd szerint azt 
mondta: „na végre!" 

Most már nyugdíjas, de 
mégmindig dolgozik. Amo-

lyan mindenes a gyár ud-
varán. Reggelente, a mun-
kaidő kezdete előtt már tíz 
perccel vállán van a lapát 
meg a seprű. Mert ő tudja, 
hogy mi a rend, hiszen volt 
katona. 

Akkor reggel is kezdte 
volna szokásos tevékenysé-
gét, de a portás így szólt 
nozzá: 

- János bácsi! A hármas 
számú raktárból a rakund-
likat ki kell rakni az ud-
varra, mert oda mást tele-
pítenek. 

- Értettem kérem, hiszen 
voltam katona. Tudom, 
hogy mindig az utolsó pa-
rancsot kell teljesíteni. 

Azzal az öreg kiballagott, 
és szépen kirakta a rakund-
likat. Majdnem végzett 
már, a mikor megérkezett 
az első főnök. 

- János bácsi, mit csinál?! 
Ezt a drága anyagot nem 
szabad ötösével egymásra 
rakni, csak hármat egy ku-
pacba. 
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Qydztcsz(<i  csapata 
A Magyar Rádió Nemzetek 

Zenéje címmel zenei vetélkedőt 
rendezett 1990. május 26-án a 
Rádió 22-es stúdiójában. A ve-
télkedőre meghívást kapott, és 
az első helyen végzett a nagy-
kanizsai Zrínyi Miklós Általános 
Iskola 6 fős csapata: Nink Be-
áta, Solti Oszkár, Tóth Péter, 
Károssy Fruzsina, Csanádi 
Anett és Farkas Marietta. Fel-
készítőjük Rácz Andrásné ta-
nárnő volt. 

Új parkoló terve 
A keleti városrészben, a Ka-

zanlak körúti tarthatatlan parko-
lási és forgalmi helyzet miatt 
legkésőbb 1991. tavaszán a 
forgalmat lakó-, pihenőövezet 
kijelölésével csillapítani kell. A 
tervezésre hat tervező cégtől 
árajánlatot kértek. 

Telephely 
kijelölési kérelem 

A KFV sárkányrepülőgépes 
növényvédő repülőszolgálata 
bázisának létrehozásához a re-
pülőtér közvetlen közelében te-
lephely kijelölését kérte a Hun-
gária Sportrepülő Egyesülettől. 
A bázistelephelyre Két konté-
nerbódét, egy ötrészes szállít-
ható bódét, egy áramfejlesztőt 
villamos elosztóval, továbbá 
hangár cellájából hat össze-
csukható gépháztagot kívánnak 
telepíteni, 3 millió forintért.  A 
létesítmények igénybevételét 
más repüloszervezetek részére 
- megfelelő együttműködési 
megállapodás esetén - lehet-
ségesnek látják. 

Párthírek 
Az SZDSZ nagykanizsai 

szervezete legutóbbi gyűlésén 
választással elfogadott új mű-
ködési struktúra létrehozásáról 
döntött. Ezek szerint az elnöki 
tisztet Balogh György foglalja 
el, míg az ügyvivő testület tag-
jai: Czene Csaba, dr. Harsányi 
Tamás, Viola György, Röst Já-
nos, Solti Károly, dr. Kovács 
László, és Ernszt Katalin lett. 
Az országos tanácsba Solti Ká-
rolyt delegálták. A most meg-
választott személyek a helyha-
tósági választások befejezéséig 
kaptak bizalmat. 

«r 
Területi szervező irodát nyi-

tott az SZDSZ Nagykanizsán, 
a Hevesi S. u. 6. sz. alatt. Az 
iroda telefonszáma: 93/14-373, 
hivatali ideje: munkanapokon 
8,30-16,30 óráig. Ingyenes jog-
segély-szolgálaf: minden hétfon 
15,30-17,30 óráig. Ingyenes 
építési-műszaki tanácsadás: elő-
zetes egyeztetés szerint. 

Műsorajánlat 

* Június 16-án, szombaton, 
18-23 óráig: „Műv.Házi-Buli", a 
60-as és 70-es évek nagy ze-
nekarainak részvételével. 

* Június 16-án, szombaton, 10 
órakor, a kamarateremben: Gyer-

Nagykanizsa, Ady u. 14. 
Tel.: 11-163 

(Alsótemplom mellett) 
Nyitvatartás: 
Héttő 13-19 Csütörtöki 0-19 
Kedd 10-19 Péntek 10-19 
Szerdal 3-19 Szombat 8-12 

Városi Könyvtör 
Gyermekkönyvtára 

Nagykanizsa, 
Vörös Hadsereg u. 3. 

Telefon: 12-180 
Nyitvatartás: 
Hétfő 12-18 Csütörtök 12-18 
Kedd 12-18 Péntek 12-18 
Szerdal 2-18 Szombat 8-12 

mekprogram, videofilm-vetítés 
(rajzfilmek).  Belépődíj nincsi 

* Június 15-21-ig: XXII. „Éle-
tünk" országos fotókiállítás (na-
ponta 10-13 és 14-18 óra kö-
zött). 

Stúdiómozi 
Előadások kezdete: 17 és 19 

órakor. 

* Június 15-20: Herkules (vi-
deó, amerikai sci-fi). 

* Június 21: Tutajosok (ma-
gyar). 

Naponta 21 órától: Erotikus 
filmek (csak 18 éven felüliek-
nek). 

Előadások kezdete: 16, 18 
és 20 órakor. 

* Június 15-17: 16 és 18 
órai kezdéssel: Drágám, a köly-
kök összementek (amerikai). 

* Június 15-17: 20 orai 
kezdéssel: A légy II. (ame-
rikai). 

* Június 18-20: Szorul a hu-
rok (amerikai). 

* Június 21: Rocky IV. 
(amerikai). 

Kert Filmszínház 
Előadások kezdete: 21 óra-

kor. 
* Június 15: Nem látni és 

megszeretni (amerikai). 
* Június 16-17: Vaklárma 

(amerikai). 
* Június 18-19: Harlemi éj-

szakák [amerikai). 
* Június 20: Az utolsó csepp 

(amerikai). 
* Június 21: Harapás 

(olasz). 

Ötven év együtt 
Nagykanizsán^ Ady Endre 

úti lakásukon Gábor Istvánt 
és feleségét, Kiss Katalint 
pünkösdvasárnap 50. házas-
sági évfordulójuk alkalmából 
bensőséges ünnepségen kö-
szöntötték leányai, vejei, 
unokái és dédunokája. 

Igen is, nem is 

Szeretem a kanizsai piacot, mert ott fiatal a 
saláta, a hagyma, a zöldség, ott mindenki fia-
talember és fiatalasszony. Nem szeretem, mert 
ó' maga öreg és csúnya, zsúfolt és lökdösnek, 
piások és hangoskodnak, belémkötnek. Vajon 
meddig élek tudathasadással? 

Tdtli Ferenc 

Csereakció 
Májusban hagyományos 

csereakció keretében öt ta-
gú szlovén erdészküldött-
ség látogatott a Zalai Erdő-
és Fafeldolgozó Gazdaság-
ba. 

A vendégeket, közöttük a 
maribori erdőgazdaság lov-
renci, ptuji és ozbalti erdé-
szetének igazgatóit dr. Vár-
helyi József vezérigazgató 
fogadta, majd a helyi szak-
emberek kalauzolásával a 
vendégek a lenti fafeldolgo-
zó üzem munkájával, a za-
labaksai erdeifenyvesek ter-
mészetes úton történő fel-
újításával ismerkedtek meg. 

Ezután szakmai kuriózum-
ként megtekintették a Tor-
mafölde község határában 
lévő 170 éves védett „ős-
bükköst", valamint a buda-
fai arborétumot. 

A második nap a vendé-
gek a Zalai Efag Letenyén 
épült új furnér  és lemezüze-
mébe látogattak, majd a 
nagykanizsai erdészet terü-
letén kísérleti jellegű vadri-
asztó eljárásokat tanul-
mányoztak. 

A szlovén szakemberek 
nagy elismeréssel nyilatkoz-
tak a látottakról, s különö-
sen az erdőgazdaság lenti 
fafeldolgozó  üzemében, s 
az új letenyei furnér  üzem-
ben folyó magas szintű 
szakmai munka ragadta 
meg figyelmüket. 

B. L. 



Kani/sai  győzelmek 
íi Tisza kupán 

Búvárúszás 

A napokban a szomszédos 
Ausztria sportküldöttsége járt 
megyénkben. A kétnapos itt-
tartozkodásuk egyik napjának 
jelentős részét városunkban 
töltötték, ahol az egyesületi 
munkával, illetve a létesítmé-
nyekkel ismerkedtek. 

A delegáció vezetőiét Fried-
rlch Mansedert, Alsó-Ausztria 
sportszaktanácsanak elnökét, 
az Osztrák Torna és Sportszö-
vetség tartományi titkárát kér-
tük rávid beszélgetésre. 

- Milyen Időtartamra tekinthető 
vissza Alsó-Ausztria és Zala megye 
sportkapcsolata? 
- 1989-ben kezdődött kap-

csolatunk Zala megyével, de 
már régóta mgqvolt az igény a 
kapcsolatfelvételre. Igy egy na-
gyon kedvező alkalom volt a 
tavalyi megállapodásunk. 

- Szívesen vennénk, ha röviden be-
mutatná a tartomány sportéletét. 
- A sportrendszert illetően 

kissé mas a felállásunk az 
Önökénél. Nálunk az iskolai és 
az egyesületi sportc* elkülöní-
tetten kezelik. Az ..egyesületi 
sport - akárcsak Önöknél -
szakosztályokra tagozódik, de 
Ausztriában nagyon sok az egy 
szakosztályos egyesület. Ezek 
a szakosztályok egyetlen egy 
sportággal foglalkoznak, ae 
azokkal csúcsszinten. Az egye-

osztály 

IV. osztály 

Nemzetközi sakkfesztivál 
a Hevesi kultűr-központban 

A hónap végén rangos nem-
zetközi sakkversenvek színhe-
lye lesz a Hevesi Sándor Mű-
velődési Központ, amikor a 
Tungsram elnöksége, sakk-
szakosztályvezetése és a váro-
si sakk szakszövetség. 

A kanizsai szervezők ezúttal 
rendezik meg immár hagyomá-
nyos versenysorozatukat, a III. 
Tungsram Kupa nemzetközi 
sakktesztivált. Ennek során há-

rom kiemelkedő versenyre ke-
rül sor. 

A kanizsai szervezők, élükön 
Kiss László, Nádasi Tamás, 
Kassai Zoltán s a népes segí-
tőtárs, köztük is Kuchar Lászfó, 
Takács Zoltán, Hegedűs Ferenc 
fáradhatatlanul dolgoznak, ké-
szítik elő a közel 1 hónapon át 
tartó versenysorozatot, hiszen 
ebben az időben a sakksport 
központja újra Kanizsa lesz. A Kanjzsa Búvárúszó Klub 

versenyzői is résztvettek azon 

I. osztály III. 

II. osztály 
1./ Fekete Sas 9 6 3 0 35- 4 21 
2.1 Platán 9 6 3 0 31- 8 21 
3./ KFV 9 4 3 2 28-19 15 
4./ Joker Divat 9 4 3 2 22-16 15 
5.1 Sörgyár 9 5 0 4 23-22 15 
6./ Dózsa 9 3 4 2 19-14 13 
7.1 Pyrover 9 4 0 5 23-23 12 
8./ Patyolat 9 ' 3 2 4 18-17 11 
9./ Ligetváros 9 3 2 4 22-31 11 

10./ Téglaipar 9 2 2 5 15-28 8 
11./ Pedagógus 9 2 1 6 17-36 7 
12./ Coca-Cola 9 1 0 8 11-46 3 

1./ Progresso 16 12 3 1 59-13 39 
2.1 REL SE 16 11 0 5 54-30 33 
3./ VGV 16 9 5 2 44-21 32 
4./ Domus 16 10 2 4 42-28 32 
5.1 Golf 15 9 4 2 49-25 31 
6./ Oázis 15 8 4 3 40-30 28 
7.1 Reduktor 15 8 1 6 23-20 25 
8./ H. Majoros 16 6 4 6 32-28 22 
9.1 Locomotív 16 6 3 7 29-34 21 

10./ Chemotox 16 6 2 8 52-52 20 
11./ HEDÁL SE 16 6 1 9 26-35 19 
12./ Főposta 16 3 5 8 29-36 14 
13./ Fortuna 16 3 2 11 20-58 11 
14./ KBMSZ 15 2 0 13 27-66 6 
15./ GYIVI 16 1 0 15 27-76 3 

a versenyen, melyet Szegeden 
rendeztek meg. A Tisza kupa 
nemzetközi búvárúszó verse-
nyen a magyarokon kívül fran-
cia és csehszlovák csapatok is 
részt vettek. A kanizsai búvá-
rúszók jól szerepeltek, amit az 
egyéniben és csapatban elért 
kef-két aranyérem és számos 
jó helyezés is bizonyít. 

A kanizsaik eredményei: 
100 m gyermek, uszonyos 

úszás: 1. Berkes Mihály... 4. 
Kiss Gábriel 200 m gyermek 
uszonyos úszás: 1. Berkes Mi-
hály... 7. Kiss Gábriel 4x100 m 
gyermek fiú váltó: 1. Kanizsa 
BK (Bálint, Kiss, Szentes, 
Berkes) 4x200 m gyermek fiú 
váltó: 1. Kanizsa BK (Bálint, 
Kiss, Szentes, Berkes) 4x100 
m gyermek leány váltó: 5. Ka-
nizsa BK (Andri, Párta, Szabó, 
Andrasek) 4x200 m gyermek le-
ány váltó: 4. Kanizsa BK (And-
ri, Párta, Szabó, Andrasek) 
4x100 m serdülő fiú váltó: 4. 
Kanizsa BK (Dénes, Pókecz, 
Virovecz, Kállai) 4x200 m ser-
dülő fiú váltó: 4. Kanizsa BK 
(Dénes, Pókecz, Virovecz, 
Kállai) 4x100 m serdülő leány 
váltó: 4. Kanizsa BK (Horváth, 
Pankasz, Szabó, Marton) 
4x200 m serdülő leány váltó: 
4. Kanizsa BK (Horváth, Pan-
kasz, Szabó, Marton) 

meglévő különbség kiegyenlít-
hető a most meghirdetett libe-
ralizálás és nyitás következté-
ben. Ehhez az is kell, hogy az 
Önöknél élő és jó eredmenye-
ket elérő sportoló ne csak a 
külföldön való szereplésben ta-
lálja meg az érvényesülés 
egyetlen útját. 

- A két napos látogatáson milyen 
tapasztalatokat szereztek, egyáltalán 
tudtunk-e valami újat mutatni? 
- Nagyon kellemes banyomá-

sok értek, de ugyanezt elmond-
hatom kollégáim véleménye-
ként is. Ugy látom, hogy a me-
gyében jo kezekben van a 
sport ügye, rendkívül hasznos 
ós funkciójuknak jól megfelelő 
létesítményekkel rendelkeznek 

és a szakemberellátottságuk is 
jónak mondható. 

- Konkrét megállapodások születtek-
e a két nap 3orán? 
- Igen. Végleges egyezség 

született úszásban, kosarlabda-
ban és tornában. E három sport-
ág osztrák és magyar képviselői 
kölcsönösen találkoznak a jövő-
ben és arra is van igény, hogy 
csapataink magyarországi edző-
táborozáson vegyenek reszt. 

- A most kialakult kölcsönős kap-
csolattartásnak lesz-e folytatása? 
- Nagyon szeretnénk tartós-

sá tenni a gyümölcsözőnek in-
dult együttműködésünket úgy, 
hogy a sporton kívül hangsúlyt 
helyezzünk az emberi, baráti 
kapcsolatokra is. _ káp8inás -

Frledrlch 
Manseder 

sületek szövetségbe tömörül-
nek, az érdeklődési körüktől 
függően. Ha például minőségi 
szakosztályt működtet, akkor 
tagja kell hogy legyen a 
csucsszövetségnek. A szabadi-
dős csoportok, klubok részére 
semmilyen szövetség! kötele-
zettség nincs. 

- A most Nagykanizsán tartózkodó 
küldöttséget kik alkotják? 
- Huszonhárom magas rangú 

sportfunkcionárius  tartózkodik 
most Magyarországon, aki 16 
alsó-ausztriai szakosztályt kép-
visel, személyenként egy-egy 
sportágat. 

- Ön. aki mindkét ország sportéletét 
ismer], miben látja a „különbséget" 
a két nemzet sportslkereit illetően? 
- Magyarország az elmúlt 

időkben inkább a verseny és 
élsport terén ért el sikereket, 
ami most már nálunk is jelent-
kezik. Ugy gondoljuk a most 

Sportbarátság a sógorokkal 
Az együttműködés 
további lehetőségei 

adottak 

1./ Tip-Top 8 6 1 1 30-11 19 
2.1 IKKV 8 6 0 2 20- 9 18 
3./ Bútorgyár 8 6 0 2 21-13 18 
4./ Tungsram 8 4 2 2 17- 7 14 
5.1 DKG KISZ 8 4 2 2 14-11 14 
6./ AFEMSZ 8 4 2 2 15-14 14 
7.1 DKG 8 4 2 2 12-14 14 
8./ MÁV 8 2 2 4 8-12 8 
9./ Igazságügy 8 2 2 4 14-29 8 

10./ Flamingó-Bolf 8 2 1 5 10-16 7 
11./ KIOSZ 8 1 0 7 6-19 3 
12./ Kögáz 8 0 1 7 7-20 1 

1./ Tubifex 9 7 1 1 34-12 22 
2.1 Holsten 9 6 3 0 35-15 21 
3./ Bútor Demisz9 6 2 1 26-14 20 
4./ Szolgáltató 9 6 1 2 26-21 19 
5./ Vízmű 9 5 0 4 19-14 15 
6./ Autójavító 9 4 1 4 28-27 13 
7.1 Hánh Shop 9 4 1 4 17-24 13 
8./ Stop '87 9 2 2 5 22-28 8 
9.1 Gábor Thury 9 2 1 6 23-35 7 

10./ Volán 9 2 1 6 19-32 7 
11./ Zalaiparker 9 1 2 6 16-22 5 
12./ Sütőipar 9 1 0 8 9-33 3 
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Az élvonalba kqrültek az Olajbányász kézilabdázói 
A kézilabda NB I B-ben a kanizsai nők eddig há-

romszor Jutottak el a küszöbre, de azt nem sikerült 
átlépni, mert az utolsó pillanatban megijedtek a nagy 
lehetó'ségtó'l. No, ebben a bajnokságban, az 1989/90-
es küzdelemsorozatban nem maradt el a nagy bravúr, 
hiszen beteljesült a nagy álom, a kanizsaiak bejutot-
tak az NB l-be. Mégpedig, három fordulóval a befe-
jezés eló'tt már olyan ielentó's eló'nyre tettek szert, 
hogy a hátralevő' fordulók eredményeitó'l függetlenül 
NB l-es az Olajbányász nó'i csapata! 
A lányok arra a bizonyos 

„i"-re 1990. június 9-én tet-
ték fel a pontot, amikor ha-
zai környezetben fogadták 
a Lőrinci Fonó „Materfxil" 
együttesét az Olajbányász 
munkacsarnokban. A mint-
egy 250 néző is ünneplésre 
készült, hisz a sportág ba-
rátai aznap szereztek tudo-
mást arról, hogy az MKSZ 
elnöksége időközben vég-
leg szentesítette az NB l-es 
kiesés, illetve feljutás ere-
detileg elhatározott menet-
rendjét. Tehát: egyenes 
ágon jut fel az NB l-be az 
NB I B 1-2. helyezettje! 

Az olajos-nők aztán nagy-
szerű 2x30 percet produkál-
tak, biztosan, helyenként 
látványos játékkal nyertek 
30:17 arányban a vendégek 
ellen. Skrach a kapuban 
tündökölt, de remekül indí-
tott, a gólgyáros Mátyás ez-
úttal is elemében volt, aki 
egy tucat góllal terhelte 
meg a lőrinciek kapuját. Bu-
za a szélen vil logott, a be-
állós Juhász, a csapatkapi-
tány mindkét kapuelőtérben 
eredményesen vezényelt. 

A mérkőzés hajrájában 
már ünnepelték az élvonal-
beli olajosokat, majd a ta-
lálkozó végén az egyesület, 
a szakosztály vezetői, a lel-
kes szurkolósereg önfeled-

ten köszöntötte a kedven-
ceket, a megye, a város el-
ső NB l-es csapatát, amely 
sporttörténelmet Irt. 

A csapat házatáján min-
denki gratulált mindenkinek 
a kiugró sikerhez, hiszen 
nem mindennapos bravúrt 
ért el a fiatal kanizsai csa-
pat, amelyről Igy vélekedtek 
a megkérdezettek: 

Németh. Helga, a BHG 
NB l-es csapatának játéko-
sa, az olajosok egykori ki-
tűnősége: - Az ünneplésre, 
az NB l-es köszöntésre 
egyenesen Ceglédről érkez-
tem a junior-válogatott mér-
kőzéséről. Nagyon boldog 
vagyok, hogy régi csapatom 
felkerült  az élvonalba, 
amelyre teljes mértékben 
rászolgáltak. Gratulálok és 
sok sikert kívánok. 

ifj. Pintér István, a Tungs-
ram SE kézilabda szakág-
vezetője: - A szakosztály 
vezetése, játékosai nevé-
ben nagy örömmel köszön-
töm a város első NB l-es 
kézi labdacsapatát. Vala-
mennyi hazai mérkőzésüket 
láttam, igy nyugodtan 
mondhatom, hogy jobbak 
voltak ellenfelüknél. 

Szloboda József, a boldog 
csapat technikai vezetője: -
Nagyon örülünk annak, hogy 
bejött az, amire tényleg ke-

vesen számítottak. Ez a fia-
tal csapat, a sok probléma 
ellenére is összeérett. Való-
jában kevesen voltunk, de 
azért a „mag" mindig hozta 
magát, s melletük a fiatalok 
is szépen fejlődtek. Az NB I 
B-s mezőny ugyan napjaink-
ban más, mint korábban, de 
ez semmit sem von le a mi 
ragyogó sikerünk értékéből. 
Mi most nagyon boldogok 
vagyunk s csak erre a na-
gyon szép befejezésre gon-
dolunk most. 

Jéki Zoltán, az immár NB 
l-es csapat szakvezetője: -
hallatlan nagy sikernek tar-
tom, hogy sikerült kiharcol-
nunk az NB l-es szereplést. 
A gyerekek ősszel jóval a 
várakozás fölött teljesítet-
tek, pedig Németh és Ta-
karó eltávozásával bizony 
meggyengültünk. A tavaszi 
idény előtt is gondok vol-
tak, mert kevesen voltunk, 
de aztán a kezdő hatos, 
majd később a kapus posz-
ton is egyre jobban „össze-
értünk". Eredményesen vet-
tük a kedvező tavaszi sor-
solást, ám döntőnek mégis 
azt tartom, hogy az igazi ri-

vállsok ellen hazai pályán 
és idegenben is magabiztos 
győzelmet arattunk. Ahhoz 
pedig már nem is kell kom-
mentár, hogy az NB l-es 
szereplést a bajnokság be-
fejezése előtt három fordu-
lóval sikerült kiharcolni. Ez 
kérem igazi csapatsiker, 
amelyhez valamennyi játéko-
somnak szívből gratulálok. 

Baranyai István, az Olajbá-
nyász SE ügyvezető elnöke: 
- Negyven év után újra van 
élvonalbeli együttese a klub-
nak, érthetően nagy örömmel 
tölt el. A lányok fordulóról-
fordulóra  „szállították" az 
eredményeket, egyre megha-
tározottabb szerepet játszot-
tak az élcsoportban. A ta-
vasz 3. fordulója után már 
NB l-es helyen voltunk, majd 
a május elejei döntés után 
(amikor osztályozóra akarták 
kényszeríteni az 1-2. helyen 
végzett csapatokat - a 
szerk.) joggal fellebbeztünk s 
nem eredménytelenül. Ezzel 
megnyílt az egyenes út s ez-
zel a csapat élt is, amelynek 
köszönjük az NB l-et 

Balogh Antal 

A hétvége sportja 
* Szombat (16-án) mindkét nó'i kézilabda csapatunk pályára 

lép. Az Olajbányász gárdája a Debreceni Közút csapatát fogadja, 
a találkozót 14 órakor rendezik az Olajbányász munkacsarnoká-
ban. Az NB ll-es Tungsram csapata a Tatai AC-val mérkőzik. Ez 
a találkozó 16 órakor kezdődik a Tungsram sporttelepén. Szom-
baton kezdődik a Hevesi DSE nemzetközi sportakrobatika ver-
senye, melyre hét ország küldi el versenyzőit. A szombati versenyt 
követően a viadal vasárnap  folytatódik a Hevesi Iskola tornater-
mében. 

* Vasárnap (17-én) az NB Ili-bari is befejeződik a labdarúgó 
bajnokság. Az évadzáró mérkőzésen a MÁV NTE legénysége a 
győri MÁV DAC csapatát fogadja az Ady úti pályáján, a kezdési 
idő: 17 óra. 
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Szabadhegy - Szabad Föld? 
Avagy: Szemesnek áll a világ? 

Történet arról, hogyan kelt el néhány telek áron alul 
- főnökök és rokonságuk ügyessége folytán 

(Cikkünk  a 5. oldalon) 
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KANIZSA 
V A E 0 S I H E T I L A P 

Hétvégi 
ajánlat 

M e g j e l e n i k m i n d e n p é n t e k e n 

F e l h í v á s 
A Kanizsai Közéleti Klub az alábbi felhívással fordul Nagy-

kanizsa polgáraihoz: 
A Kovászna várossal kialakult testvérvárosi kapcsolat meg-

szilarditasa, a formális kapcsolatokon való túllépés a két város 
polgárainak személyes kapcsolatteremtésén múlik. 

Ezért szervezzük meg a romániai gyerekek (8-16 éves kor-
osztály) 10 napos magyarországi nyaralását, felajánlás szerint, 
családi elhelyezéssel. 

A. befogado családok vállalják, hogy a vendéggyerekeket le-
hetőség szerint kirándulni viszik, számukra családi körülményeik 
alapján programokaj szerveznek. 

A vendéglátás időtartama: 1990. július 30 - augusztus 9-ig. 
városunk polgárai! 
Kérjük, hogy jelentkezésükkel 1990. június 27-ig keressék a 

KKK tagjai közül az alábbiakat: 
A Városi Könyvtár olvasószolgálatánál Pintér Béla igazgatót 
A Polai Kollégiumban (Petőfi ut) Jászberényi László igazgatót 

Kanizsai Közéleti Klub 

O h ! A z a t a n g ó . . . ! 

A kép sajnos nem a vb-n készült. Ott már lambadáznak. 
(Fotd: Szakony Attila) 

„Molnár-tv 
Az önállóság bűvkörébe té-

vedt stúdióvezető esete a 
MACRO-VISION Kft-vel és a 
tanáccsal. 

(Beszámolónk a 
tanácsülésről  a 3. oldalon) 

A szuloki forrás és környéke. 
(Fotd: Tóth Ferenc) 

(Cikkünk a 14. oldalon) 

kegyelem, 
biztonság, 
hangulat 

Társadalmunk a sokrétű vál-
tozás ellenére, nem tudni mi 
okból, hagyományként alkal-
mazza a „szocialista örökség" 
elemeit. Ilyen a mostanában 
napirendre tűzött közkegyelem. 
Kerek számokkal értelmezhető 
„évfordulóinkon" mindig számí-
tottak a csíkos ruhában pihe-
nő, államköltségen tartott, 
njegérdemelt büntetésüket töj-
to elitéltek állambácsi jószívű-
ségére, hogy elengedi bünte-
tésük arányos részét. 

Nagyon sok bűnöző, vagy 
azzá váló táp számítojt is a 
várható áriami nagylelkűségre. 
Kérdés: nem ennek tulajdonít-
ható-e az utóblpi egy-két évben 
elszaporodó bűnesetek száma, 
a közbiztonság romlása. 

Gazdasági Bűncselekménye-
ket, társadalmi tulajdon elleni 
vétséget, hivatali hatalommal 
való vjsszaélést és még jóné-
hany fajta bunt lehetett elkö-
vetni, hiszen ha eddig nem 
bukkant napfényre, már nem is 
fog. Pedig sokan hitték, hogy 

kiderül, ami kiderül: aki rászol-
.gált, elnyeri büntetését. Mert 
mostanáig úgy ismertük a köz-
mondást: a becsületet nehéz 
megszerezni, d e könnyű elve-
szíteni. Ugy tűnik ezekben az 
időkben ez fordítva érvényes! 

Szinte látjuk a bűnözők vi-
gyorát, amint rabtartóikkal ta-
lálkoznak, várva a szabadu-
lást. S latjuk az eddig lapuló-
kat, kiknek feje fölül elmúlt a 
vész. A nagyvadak pusztítása 
már büntetlen marad? 

A becsületes állampolgárok 
hangulatát mindenképpen rontja 
ez a mostani „megbocsátás"! 

Nem véletlen az ország-
gyűlésben az SZDSZ képvise-
lőinek a reagálása, hiszen a 
következményeket sejteni le-
het, ha a törvényt jóváhagyják. 

Arra pedig gondolni sem 
szabad, hogy azokra is ráférne 
tán egy kis kedvezmény, az 
emlékezetes esemenyek évfor-
dulóján akik „csak' becsü-
letesek! 

Kiss Endre 

Köz 
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© 55 millió forintos  éves nyereség 
O A privatizálás sajátos formái 
© Részvénytársaság lesz az Élelmiszer 

Kiskereskedelmi Vállalat? 
O Rágalmak és rágalmazók 

Az élelmiszer Kiskereskedel-
mi Vállalat igazgatójával Piriti 
Jánossal beszélgetek eredmé-
nyeikrők, gondjaikról és olyan, 
a városban elter jedt híresztelé-
sekről, amelyek nem szolgál ják 
a köz és a vállalat jó h í rét 
sem. 

- Kérem, Igazgató úr, rövi-
den ismertesse a vál lalat fe-
ladatait, munkáját! 

- A vállalat a megye négy 
városában üzemeltet különféle 
kereskedelmi egységeket . A jö-
vőben azonban már csak mint 
Élelmiszer Kereskedelmi Válla-
lat fog szerepelni. Éves forgal-
munk 2,5 mil l iárd forint, ebből 
Nagykanizsa bonyol í t ja a forga-
lom kb. 45%-át . 

Kiskereskedelmi tevékenysé-
günk mellett néhány óv óta 
nagykereskedelmi tevékenység-
gel is foglalkozunk, amelynek 
eves forgalma 80-100 millió fo-
rint. Ezzel a tevékenységgel fő-
képpen saját bolt jaink áruvá-
lasztékának bőví tését kívánjuk 
szolgálni. Közvet lenül a terme-
lőktol vásárolunk, tsz-ektől, ál-
lami gazdaságoktól , konzerv-
üzemektől; így a beszerzés is 
gazdaságosabb, és bőví teni 
tudjuk a bolti áruválasztékot. 

A vállalat 1989-ben fennál lá-
sának legeredményesebb évét 
zárta 55 millió for intos nyere-
séggel. Szeretném hangsúlyoz-
ni, hogy változat lan árrés-szint 
mellett azaz a beszerzési és az 
eladási ár között i különbségre 
figyelve, amely továbbra is 
mindössze 10,5%. Ilyen kis ár-
réssel szer intem a vi lágon 
egyetlen szervezet sem folytat 
kiskereskedelmi tevékenységet . 
Feladatunk tehát az o lcsóbb 
árubeszerzési lehetőségek fel-
kutatása, mivel saját e lhatáro-
zásunkból árakat tu la jdonkép-
pen nem emelünk, néhány je-
lentéktelen cikk kivételével. 

Az alapvető élelmiszerek árá-
hoz nem nyúltunk és nem is 
óhajtunk nyúlni. Ezt megtette 
helyettünk az ál lam, illetve a 
termelő vállalatok sora, hiszen 
nap mint nap érkeznek külön-
féle áremelési l isták, amelyeket 
természetesen nekünk továbbí-
tani kell a vásárlók zsebéig. Az 
áremelések a lakosságnak 
rendkívüli nehézségeket , vál la-
latunk dolgozóinak pedig szinte 
folyamatos hétvégi munkát je-
lentenek. 

Szeretném megjegyezni , 
hogy a szép vállalati nyereség 
jó része arra megy el, hogy a 
boltokban továbbra is megfele-
lő mennyiségű árut tudjunk kí-
nálni, de ehhez - az előbb em-
lített áremelések miatt - évről-
évre nagyobb pénzeszközök le-
kötése szükséges. Ebben az 
évben ez már kb. 30%. Viszont 
a nagymérvű központ i és ter-

melői áremelések következté-
ben néhány alapvető cikk for-
ga lma mennyiségében lényege-
sen visszaesett . Pl. a hús -
húskészí tményeknél a tavalyi 
év 70-80%-át, sajtból 60-70%-át 
forgalmaztuk mindössze. 

— Mik az elképzeléseik a vál-
lalat további sorsát i l letően, ter-
mészetesen a privat izálásokat 
f igyelembe véve? 

zásánál kényelmesebb, egysze-
rűbb és főleg jövedelmezőbb, 
s ez károsí taná a vásárlót. 

- Ki szólhat még ebbe a kér-
désbe? Hiszen semmi nem ga-
rantál ja az élelmiszert árusító 
boltok eset leges profi lváltását. 

- Vállalatunk már egyáltalán 
nem, de a szabad vál lalkozási 
szabályoknak megfelelően sem 
hiszem, hogy bárkinek beleszó-
lási joga lenne, a fentebb em-
lített veszély tehát fennáll . Ez 
olyan területeken okozhat gon-
dokat, ahol r i tkábban helyez-
kednek el az élelmiszerbol tok, 
vagy mint a külső területeken, 
ahol csak egy bolt van. 

- Hogyan gondol ják a vál la-
lat megmaradó nagyobb boljai-
nak további üzemeltetését , ter-
veznek-e valamilyen átlakulást? 

- Munkáltatómtól - amely je-
lenleg a Vállalati Tanács - ka-
pott igazgatói megbízásom ez 
év végén lejár. 

Ettől az időponttól kértem a 
korengedményes nyugdíjaztatá-
somat, mert a tényleges nyug-
dí j jogosul tság csak a jövő nyá-
ron járna. Mégis ezt a megol-
dást tartottam ésszerűnek, ép-
pen a privatizálással kapcsola-
tos vállalati tervek miatt. Feles-
legesnek tartom igazgatói be-
osztásom meghosszabbítását, 
erre az alig több, mint fél évre. 
Ez a vál lalatnak sem lenne jó. 
Talán hozzáfűzhetem azt is, 
hogy a sokak által ismert ko-
rábbi súlyos betegségem is 
motiválta döntésemet. Mind-
ezekről a Vállalati Tanács 
1990. május 24-i ülésén dön-

40 év a kereskedelem szolgalatában 
Beszélgetés múltról és jelenről Piriti Jánossal 

- Vál lalatunknál tu la jdonkép-
pen egy bizonyos fajta privati-
zálás már évekkel ezelőtt meg-
kezdődött , amikor a boltoknak 
kb. 50%-át szerződéses üze-
meltetésre adtuk ki. Ez mintegy 
60-70 boltot érintett eddig. Ezt 
a rendszert tovább akarjuk fej-
leszteni. Ahogy a szerződések 
lejárnak, ismét felajánljuk a 
boltot a szerződő félnek bérle-
tes formában történő üzemelte-
tésre, ahol szinte már magán-
kereskedőként tevékenykedhet , 
mivel az árukészletet és a be-
rendezést is meg kell vásárol-
nia. Mindössze azt kívánjuk ki-
kötni, hogy a je lenlegi tevé-
kenységet kell folytatnia. 

- Miért van szükség ilyen ki-
kötésekre? 

- Azért, mert ha ezeknek a 
bol toknak teljes privatizációja 
megtörténik - amelyet egyéb-
ként mi helyesnek és szüksé-
gesnek tartunk — nem lenne 
semmi garancia arra, hogy 
ezekben a kereskedelmi egysé-
gekben továbbra is élelmiszert 
fognak árulni. Esetleg olyan üz-
leti tevékenységre térnek át, 
amely az élelmiszer forgalma-

- Igen, foglalkozunk a gon-
dolattal, sőt kutat juk azokat a 
partnereket, akik haj landók len-
nének a vállalat rész-
vénytársasággá történő átala-
kulásában részvényesként részt 
venni . Itt bankokra, pénzintéze-
tekre, termelő vál lalatokra gon-
dolunk, de egyéni részvények 
kibocsátását is feltétlenül szük-
ségesnek tart juk. 

Nyi lvánvaló, hogy nagyobb 
boljainkat meg kell tar tanunk, 
hisz f izetőképes kereslet ezek-
re nem lenne. Egy ABC áruház 
ugyanis berendezésével , áru-
készletével mintegy 30 mill ió 
forintot ér. Ezért kívánjuk a 
részvénytársaságot. 

A vállalat egyébként je lenlegi 
formájában stabil, pénzügyi 
gondja nincs és ez termé-
szetesen a szigorú, takarékos 
gazdálkodásnak és az árufor-
galom folyamatos növelésének 
az eredménye. 

- Szeretnék kitérni néhány 
magánjellegű kérdésre is. A 
közvéleményt élénken foglalkoz-
tatja az ön nyugdíjbavonulásá-
nak kérdése. Mindenféle hírek 
keltek szárnyra. Mi az igazság? 

Helyreigazítási kérelem 
A lap 1990. június 8-I 

számában közölt „Hentesek 
Bárd nélkül" c. írással kap-
csolatban alábbi helyreiga-
zítást kérem közölni: 

1. A hatósági húsbolt 
nem volt és ma sincs be-
zárva. Legutóbb 1990. júni-
us 5-én és 6-án értékesítet-
tek ott a baromfiipartól  át-
vett értékcsökkent árut. 

Az üzlet vezetője -
amennyiben vette volna a 
fáradságot  - utána járhatott 
volna a környező üzemek-
ben megfelelő árualapnak. 

2. A Kifüggesztett  árjegy-
zék helyességéért az üzlet-
vezető a felelős. 

3. Nincs és nem Is volt 

sem nekem sem a velem 
közös háztartásban élőknek 
négy üzlete, csak egy. 

4. Nem tudni, milyen 
KFT-ről van szó, mivel 
egyetlen KFT-nek sem va-
gyok tagja. 

Amennyiben a cikk a 
szenzációhajhászás helyett 
a valóságot kívánta volna 
az olvasok elé tárni, akkor 
természetesen tőlem is 
kaphattak volna a közöltek-
től alaposabb, a valódi oko-
kat feltáró  tényeket. 

A személyiségi jogomat 
sértő kijelentéseket pedig 
egyéb módon fogom tisz-
tázni. , _ , , 

Kovács Zoltán 
osztályvezető" 

töt tek, és kérésemet jóváhagy-
ták. 

- Azt is mondják a jól érte-
sültek, hogy 40000 Ft lesz a 
nyugdí ja? 

- Nem bánnám, ha a „jól ér-
tesül teknek" lenne igazuk, de 
ehhez a nyugdí jrendeletet is 
meg kellene változtatni. Konk-
rét válaszom: Örülni fogok, ha 
a fent említett összeg 50%-át 
nyugdí jként megkapom. Ez a 
vállalat sajnos nem arról volt 
nevezetes, ahol sokat fizetett, 
a vezetőket is beleértve. 

- Milyen indítéknak tulajdo-
ní t ja a ZALATÁJ-ban megjelen-
teket önnel kapcsolatban? A 
helyére pályázik valaki? 

- Nem hiszem. Egészen má-
sok a mozgatóerők. 

- Nyugodtan alszik ezek miatt? 
- Legyenek nyugtalanok 

azok, akik a cikkeket írták. Ne-
kik kell választ adniok, amikor 
nem ők kérdeznek, hanem 
majd őket kérdezik, az eddigi 
nem tudom hány számban ta-
lált egyet len bizonyíthatóan en-
gem jogosan elmarasztalható 
konrétumot. Ugye, hogy nem! 

Nézze, sértett ember mindig 
volt, hol joggal, hol anélkül. 
Újabban én is közéjük tartozom. 
De a sérelmek orvoslásának is 
megvannak a kultúrált módjai. 

Én Nagykanizsa kereskedel-
méért dolgoztam 40 éven ke-
resztül. Hogy miképpen, azt a 
város lakossága majd megfelelő 
módon értékeli, mert érzékeli. 

Nem saját érdemként, csak 
tényként említem, hogy az or-
szágnak kevés olyan városa van, 
amely ilyen élelmiszer boltháló-
zattal rendelkezik, mint Nagyka-
nizsa városa. Hadd ne soroljam 
azokat az áruházakat, ABC bol-
tokat, amelyek tevékenységem 
során felépültek, mert oldalakat 
tenne ki. De nem is ez a lényeg, 
hanem az, hogy aki úgy gondolja 
jobb lesz nálam, pályázza meg 
az állásomat. 

Ez a 40 év sok volt. Elfárad-
tam, és úgy gondolom, itt az 
ideje a pihenésnek. 

- Köszönöm a beszélgetést. 
Vizvári József 
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A városházán hallottuk 

Tanács 
Június 14-én utolsó döntést 

hozó ülését tartotta Nagykani-
zsa képviselő testülete. Hatá-
roztak is - rögtön az ülés ele-
jén - , hogy szeptemberben tar-
tanak még egy „önbúcsúztatót". 
Ezután Hegedűs urat, mint pót-
tanácstagot abban az örömben 
részesítették, hogy Dénes Já-
nos helyére megválasztották. A 
másik megüresedett helyre már 
nem volt kit. A Mózes Pált kö-
vető Horváth Miklós helye üre-
sen maradt. 

Ami a megjelenést illeti, ez-
úttal tovább zsugorodott a lét-
szám: a jegyzőkönyv vezetője 
a kezdéskor a 60 tanácstagból 
mindössze 40 főt regisztrált. Ez 
a létszám az utolsó napirendi 
pont tárgyalásának idejére - a 
jövés-menés folytán — tovább 
csökkent, 35 főre. Sok „érde-
kes arc" hiányzott az ülésről. 
Igy nem láttuk a széksorok kö-
zött a még mindig tanácstag (!) 
Gál Róbert egykori pártbizott-
sági első titkárt, Lakatos József 
IKKV igazgatót, vagy az utóbbi 
időben magát a tanácsi mun-
kából rendszeresen kivonó vb-
tag sörgyári igazgatót, dr. Be-
leki Józsefet... 

Visszaszállt a turul 
És rekord idő alatt. Ami nem 

sikerült a széthulló Hazafias 
Népfront Várospolitikai Bizott-
ságának sikerült Lovrencsics 
Lajosnak. (Igaz, a köz megkér-
di: Kinek a pénzéből, hiszen a 
dicsőség azt illeti, aki finanszí-
rozta!) A rekordidő meg is lát-
szik a lerakott kövezeten. 
Egyesek szerint, olyan hepehu-
pás, amilyen a régi sem volt 
évtizedes használat után. A be-
harangozó röplap sem sikerült. 
Ahogy egy tanácstag megje-
gyezte: még a Szózat soraiba 
is hiba csúszott. Az ötvenes 
évek irredenta (sic!) politikájá-
ról nem is szólva. Meg arról 
az 57 évről, amíg a madár „há-
nyódott". Az ugyanis 2000 után 
fog lejárni. Addig tehát dugjuk 
el újra? 

morzsák 
Nincs még köztéri óra 

Mint egyebek közt Egerszeg-
nek van. Hát legyen nekünk is. 
Lehetőleg a Magyar Hitel Bank 
épületén. Mindjár a Félsőtemp-
lom órája mellett. Legalább el-
lenőrizni lehet, melyik jár jól. E 
kérdésnél ugyan nem utalták 
bizottsági vizsgálat hatásköré-
be a tervet, de talán magától 
is távolabbra vándorol az az 
óra. 

Tűzzománc 
Hol a HSMK tűzzománc ké-

pe, vetődött föl a kérdés. Állí-
tólag június végére lesz kész 
a három éve indult „nagyberu-
házás". A tanács egyébként 
már rendezte a három ós fél 
milliós számlát Járási Ildikó 
művésznővel és a képzőművé-
szeti lektorátussal. 

„Molnár t v " 
Sokan felkapták a fejüket, 

amikor a tanácsülések talán 
legaktívabb hozzászólója, 
Schmidt István tanácstag 
„MTV" (Molnár Televízió) jelző-
vel illette a kanizsai városi te-
levíziót, Molnár László VTV-ve-
zető sorozatos egyszemélyi 
döntései miatt. A tanácstag kö-
zel is járt az igazsághoz, hi-
szen a városi tanács vezetése 
által túlságosan is önállóvá tett 
VTV a tanács tudta nélkül, 
anyagi vonzatokkal is járó, 25 
évre szóló szerződést irt alá a 
Macro-Vision KFT által szerve-
zett országos kábeltelevíziós 
hálózathoz való csatlakozásról. 
A kibontakozott éles vita vég-
eredménye: Molnár László sza-
kértői bizottság vizsgálatát kéri, 
melynek javaslata alapján, a 
pártközi fórum véleményezésé-
vel a kérdésben majd az új ön-
kormányzat dönt. (A VTV ügyé-
re visszatérünk. - a szerk.) 

Ügyészi óvás, 
kollégium-ügyben 

A tanácsülés nehezen hozott 
döntést. Az első körben 19 
egyetértő, 8 nemleges szava-

zat és 3 tartózkodás volt (ez 
harminc). Ezután újabb proce-
dúra következett. Az ügyészi 
óvást egyhangúlag elfogadták, 
majd a kollégiumok összevoná-
sának módjáról ismét szavaz-
tak. 15 igen, 14 nem, 4 tartóz-
kodás! Schmidt István kérte, 
tekintsék úgy, mintha nem je-
lent volna meg. (Ez együtt 34). 
Az érintettek szempontjából te-
hát marad minden a régiben. 
De! Még mindig nincs meg a 
Művelődési Minisztérium egyet-
értése. Ha ez meglesz, dönthet 
a megyei tanács. 

A kollégium-vitát Janzsó An-
tal igazgató hozzászólása hű-
tötte le: A napokban hazánk-
ban - városunkban is - járt vi-
lágbanki képviselő tájékoz-
tatása szerint az országban 
130 ezer dollár támogatással 
mintegy 14-16 mezőgazdasági 
szakképzési centrum kialakítá-
sát szorgalmazzák. A pályáza-
tok egyik előfeltétele: az, hogy 
a szakképzései centrumnak 
kollégiummal kell rendelkeznie. 
Ebben a tekintetben pedig 
Nagykanizsa városában adott a 
Cserháti-kollégium amellyel 
szervezet végső kialakításánál 
feltétlenül számolni kell... 

Utcanevek változása 
Sürgették a pártok, vagy 

sem? Az ifjú Hercz Gábor sze-
rint a pártközi fórumon csak 
7:4 arányban győzött a bölcs 
Tarnóczky Attila javaslata. A 
tanács pedig levette a napi-
rendről a kérdést. Végül is van-e 
demokratikus vagy netán több-
párti „Szabadság tér"? Ez itt a 
kérdés. 

Áldozatok 
Hét nyárfa eltűnt a Nagyrác 

utcai iskolából. A tanácstag 
szerint indokolatlanul. Nem is 
fogadta el az illetékes válaszát. 
A többiek viszont igen. Ok tud-
ják, miért! A Thury-lakatnyában 
amúgy is többet vágtak ki. 

Mi van a kiskanizsai mozi-
val? 

Ez sem derült ki. Bár valaki-
nek mégis csak tudnia kellene, 
milyen kft, hogyan és miért vá-
sárolta meg. Az a valaki azon-
ban nagyon hallgatott. 

Miket ír az újság? 
Tette fel a kérdést idősb. Ká-

polnás. Különösen érdekelte a 
Kanizsában megjelent „Kovács, 
az aranyásó" című cikk. Végül 
is választ kapott. Kovács úr pe-
relni fog. Schmidt István azért 
megjegyezte, hogy Kápolnás 
tanacstag mindig jól ki tudja 
választani, kit kell védeni. Leg-
utóbb Mózes Pál mellett állt ki. 
No, erre Schmidt úr, igaz más 
ügyből kifolyólag, szinten be lé-
szen perelve, Kovács Zoltán ál-
tal. Igaz viszont, ő is Schmidt 
úr által. Legalábbis mintha ez 
derült volna ki a szópárbajból. 

Megszűnik? Nem? 
Nem történt világos döntés a 

városi füdő működési nehézsé-
geivel járó N. Vízmű SE úszó-
es víziíabda szakosztály továb-
bi sorsáról, pedig Marton Györ-
gyi tanácstag a szakosztály 
megtartása mellett kardosko-
dott. 
Rendelőintézet - gebinben? 

Néhány tanácstag, és a pár-
tok jelenlévő megbízottja etikát-
lannak, népszerűtlennek tartot-
ta a kórház és rendelőintézet 
egyes helyiségeinek bérbeadá-
sát magánrendelése céljára. 
Ennek ellenére 5 ellenszava-
zattal, 1 tartózkodással többsé-
gi döntés született, hogy helyi-
ségenként havi 3000 Ft bérleti 
dlj fizetésével a kanizsai orvo-
sok június 15-től december 31-
ig - kísérleti jelleggel - magán-
rendelést folytathatnak munka-
helyükön. A további működte-
tés tekintetében - a tapasz-
talatok tükrében - majd az új 
önkormányzat dönt, melynek -
véleményünk szerint - nem de-
cember 31-e után, már decem-
ber hó folyamán állást kell fog-
lalnia a véglegesítés, vagy 
megszüntetés, netán egy újabb 
kísérleti határidő megállapítása 
vonatkozásában. 

„Nyugdíjasok" 
A személyi ügyek tárgyalása-

kor sokan arra számítottak, 
hogy néhány „szürke" tanács-
tag akar majd megválni válasz-
tott társadalmi tisztségétől, de 
kiderült, hogy elnökről és a tit-
kárról van szó. 

A megyei napilap másnapi 
szűkös tudósításából nem tud-
hatta meg a város lakossága, 
hogy a tanács egyhangú dön-
tése alapján Zsoldos Ferenc 38 
év szolgálati idővel, 2 év kor-
kedvezménnyel 1990. szeptem-
ber 23-án 6 hónapi munkavég-
zés alóli felmentés révén távo-
zik tanácselnöki tisztségéből; 
dr. Balázs Sándor pedig - ok-
tóber 1 - december 31. közötti 
munkavégzés alóli felmentés-
sel, 35 év szolgálati idővel, 5 
év korkedvezménnyel vonul 
nyugállományba, a megyei ta-
nács vb. előzetes hdzzájárulá-
sával. 

Több tárgy nem lévén, a tisz-
telt, tanács „eltette magár őszre. 

Összeállította: 
Dóró János és Tihanyi István 



A szobor is lehet játékszer 

Fafaragó-tábor 
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Hagyományok ápolói 

A KFV-s 
dolgozók 
gyermekeinek 
névadó 
ünnepsége. 

A város polgárainak kí-
vánsága teljesült, amikor 
Nagykanizsa Város Taná-
csának Végrehajtó Bizott-
sága 1973. január 1-én 
létrehozta a családi- és 
társadalmi ünnepségeket 
szervező irodát. 

Elképzeléseik minél 
teljesebb megvalósításá-
ért 1974-ben együttmű-
ködési megállapodást 
kötöttek a város vállala-
taival, intézményeivel. 

A családi ünnepsége-
ket - névadókat, házas-
ságkötéseket - 1981-től 
a Vasemberház pompás 
házasságkötő termében 
tartják. 

Hogy a családi iroda 
megalakulása óta hány 
esetben került erre sor, 

arról tanúskodnak a sta-
tisztikai adatok: 1973-tól 
ez év május végéig 
10.714 gyermek született 
Nagykanizsán. Azóta 
1539 névadó ünnepségre 
került sor - 825 esetben 
csoportos. 714 esetben 
egyéni formában - 5079 
gyermek részvételével. A 
házasságkötések száma 
pedig 6.737 volt. S, hogy 
mindezeken kívül hány 
esetben segítettek más 
rendezvények - házas-
sági évfordulók, munka-
helyi ünnepségek, gyer-
meknap, Télapó, Fenyő-
ünnep, Anyák napja, stb. 
előkészítésében és lebo-
nyolításában, számontar-
tani is nehéz lenne. 

Irta és fényképezte 
Tóth Ferenc 

Egy kiállítás kapcsán mutat-
tuk be olvasóinknak ez év ja-
nuárjában Rorhback Jenő kani-
zsai fafaragó  művészt. „Dédel-
getett álmom egy helyi alkotó-
műhely létrehozása" - mondta 
akkor, túl a 16. kiállításán, 
előtte még nyugdíjas éveinek. 

- Mi történt azóta? Erről be-
szélgettem vele otthonában 
egy csomó számla, levelek és 
tervrajz társaságában. 

- Az álom megvalósult. Már 
megkaptam a megbízólevelet, 
íme: „Nagykanizsa város Taná-
csa Végrehajtó Bizottsága úgy 
határozott, hogy 1990. ev nya-
rán fafarago-tábort  létesít 
Nagykanizsán. A tábor vezető-
jének és szervezőjének Rorh-
back Jenő urat kértük fel." En-
nek előzménye egy 100 ezer 
forintos költségkeret biztosí-
tása, ugyancsak a tanácstól. 

- Eleg lesz az elképzelés-
hez? 

- Sajnos nem. Csak szer-
számokra, gépekre 70 ezer fo-
rintot költöttem, s hogy még mi 
mindenre kell, a következőkből 
kiderül. Július hónap első fe-
lében terveztem a 8-10 napos 
tábort 5-6 felnőtt fafaragó  mű-
vész részére j t t helyben, az Út-
törőházban. Okét még meg kell 
nyernünk a cél érdekében, hi-
szen a nyári szabadságukból 
áldoznák fel az itt eltöltött időt. 
Részükre tiszteletdíjat, szállást, 
étkezést, anyagot kell biztosí-
tani. Erre vajmi kevés a meg-

maradt összeg. 30-40 ezer fo-
rint kellene még, ezenkívül 
szükségünk lenne faanyagra, 
kötélre, festékanyagra, fa keze-
lőanyagra, szögekre, cementre 
stb. Pontosabban szponzorokra 
lesz szükség. A megbízólevél-
lel a kezemben nyakamba ve-
szem a várost, hogy segítséget 
kérjek vállalatoktol, intézmé-
nyektől, a kereskedelemtől, 
esetleg magánosoktól. Bízom a 
szerencsében, a segítőszán-
dókban, a Városi TV-ben, a 
KANIZSA és a ZALAI HlRLAP 
segítségében, már ami a tájé-
koztatást illeti. 

Számlaszám: OTP 
Nagykanizsai Fiók 

499-98010 
2802. sz. csekkszámla 

- Megtudhatnánk közelebbit 
a tábori alkotómunka céljáról? 

- A város, részére - jelen 
esetben az Úttörőház területén 
- olyan játszópark létrehozása, 
ahol a gyermekek gazdag fan-
táziavilágának megfelelő, asz-
szociációs tartalmú játékeszkö-
zöket készítenénk. Hiszen a 
szobor is lehet játékszer. A vi-
lág sok országában már na-
gyon elterjedt mozgalom a 
gyermek játszóterek ilyen kiala-
kítása. Hazai és közeli példák 
is vannak már innen Letenyé-
ről, Lentiből, Zalaszentgrótról. 
Ami másutt már megvalósult, 
nálunk még csak kezdeménye-
zés, mégpedig olyan, ami ötvö-
zi a hagyományokat az új élet-
formával. 

- Konkrétan? 
- Az uniformizált  vas játék-

együttesek, a hideg játszótéri 
csoalkalmatosságok helyett fá-
ból alkotni olyat, ami ízlésesen 
szép, illik a környezetbe. 

A tervrajzokon fa vonatokat, 
óriási sakkot, mászókötéllel és 
kötélhágcsóval kombinált játé-
kokat, jó izomfejlesztő gyakor-
latokra alkalmas egyszerű esz-
közöket látok. Óriási mérleghin-
tát, hatalmas teknősbékát, kro-
kodilt, - játókként. 

- Olyan játszóalkalmatossá-
gokat akarunk készíteni, me-
lyek hatásos pedagógiai esz-
közzé is válhatnak, hogy a já-
ték ne csak időtöltés legyen. 
Mászórudakkal, kötelekkel, a 
népművészet sajátos elemeivel, 
magyaros jellegű motivumokkal 
díszített mutatós játékeszkö-
zökről van szó, melyeknek 
megléte felüdülés, segíti a 
gyermek fejlődését, ízléskultú-
rájának fejlesztését is. A ját-
szóterek változatossága a cél, 
szebbé, ízlésesebbé tenni a já-
tékformákat - a gyermekekért. 
Amit így kap a város fantasz-
tikus érték, a befektetés pedig 
csak kis töredéke annak. 

A mostani elképzelés csak a 
kezdet, ami már a jövőt céloz-
za - mondta búcsúzóul a ha-
tártalan lelkesedéssel dolgozó 
művész. 

- ttíth -

Szabad egyházi műíködés, elmélyültebb hitélet 
Az elmúlt időszakban komoly 

változás következett be igy a 
magyarországi egyházak, a ka-
tolikus egyház életében is: min-
den korlat leomlott az egyházak 
szabad működése előtt. Kani-
zsán tulajdonképpen régen se, 
az utóbbi egy évben meg külö-
nösen nem volt problémánk a 
tanáccsal. Zsoldos úr kéréseink-
nek, észrevételeinknek helyt ad, 
egyáltalán nem érezzük a sok-
szor emlegetett rutinbürokráciát. 
Itt van például az I. és II. vi-
lágháború halottainak emlékére 
keszített Hősi kápolna ügye. Ezt 
nemrégen avattuk fel, in Kiska-
nizsán, a Sarlós Boldogasszony-
ról elnevezett templomban, 
székhelyemen. Csak dicsérni tu-
dom azt a képességet, ahogy a 
városi tanács az ügy mellé állt. 
Anyagi segítségével, 50 ezer fo-
rintos kölfségkiutalással készült 
el ez az emlékhely. 

Egyre többször kérdeznek 
meg bennünket papokat, érdek-
lődnek véleményünk után. Né-
hány hete felszólaltam azon a 
tanácskozáson, amelyet a pár-
tok szerveztek a HEMO-ban. 
Elmondtam: nem vagyunk 
pesszimisták a lelki nevelessel 
kapcsolatban. En 33 éve mű-
ködök itt Nagykanizsán, s bi-
zony, nehéz eveket is megél-
tünk. Most erősödik az embe-
rekben a vallásos érzület, s a 
bizalomnak sok megnyilvánulá-
sát látom. Az egyhazak vissza-
nyerik az őket méltán megillető 
helyüket a társadalomban. A 
gyülekezetek visszakapják lelki 
szabadságukat, s ez mindennél 
fontosabb számunkra. 

Prédikációmban gyakran el-
mondom híveimnek, hogy a 
szentségcentrikus hitéletnek 
meg kell szűnnie. Azt értem ez 
alatt, hogy az elmúlt évtizedek-
ben igen sokan csak azért ke-
restek fel bennünket, hozták el 
gyermekeiket a templomba, 
nogy részesedjenek a szentsé-
gekben. A hitnek erősen be 
kell épülnie a lelkekbe; egy-
mást támogatva - hívő ós nem 
hívő egyarant — lelki erősödést 
nyerhet. 

A hitoktatás ügye váratlanul 
ért bennünket. A jelenlegi sze-
mélyi állománnyal^ - öten va-
gyunk csak katolikus papok 
Nagykanizsán - ezt megoldani 
nem tudjuk. Viszont örvende-
tes, hogy mennyire megnőtt 
azoknak a gyermekeknek a 
száma, akik ezt igénylik: mint-
egy 1800-an vannak a város 
különböző egyházközségeiben. 

A következő tanévtől elme-
gyünk azokba az iskolákba, 
anol erre határozott igény van. 
Természetesen lesznek segítő-
ink: képzett hitoktatók. Ok 
Veszprémben és Kaposváron 
részesülnek ilyen felkészítés-
ben. Mellékfoglalkozásként fog-
ják gyakorolni a lelki élet elmé-
lyítését, a vallás oktatását. Nél-
külük mi öten képtelenek len-
nénk az iskolákat ellátni. 

Kérdezte, hogy a kanizsai 
egyházközségek milyen tulajdo-
nokat igényelnek vissza. Igen, 
tudok rola hogy országszerte 
megkezdődött az egyes állami 
tulajdonban lévő ingatlanok 
egyházi tulajdonba adása, de a 
gondokat is világosan kell lát-

nunk: 40 év után, 70 év feletti 
emberekkel a szerzetesi közös-
ségek újjászervezését megkez-
deni emberfeletti  munka. Mert a 
visszaadást elsősorban a szer-
zetesrendek szorgalmazzák. Itt 
Nagykanizsán szó sincs ilyesmi-
ről. A püspök atya a régi kolos-
torépületef (hol jelenleg a városi 
könyvtár működik) felkínálta a 
ferenceseknek, de ők inkább a 
volt zalaegerszegi épületüket 
kérték, és mint köztudott, vissza 
is kapták. Mi a miklósfal óvoda 
épületét igényeljük most kántor-
lakásnak. Ez egyházi épület 
volt, s szerencsére az óvoda ki-
költözés alatt áll. A városi ta-
nács nem zárkózott el kérésünk 
teljesítése elől. 

Tudunk arról, hogy a pedagó-
gusok egy része félti az állami 
oktatást az egyházi oktatás le-
hetővé tételétől, mondván: az 
egyházak újból elit-iskolákat 
hoznak majd létre, és előnyö-
sebb helyzetbe kerülnek. Erre 
ma még nincs lehetőség: se elit, 
se közművelő iskolákat nem va-
gyunk képesek itt működtetni. 
Évtizedekig is eltarthat, míg a 
győri bencések, vagy az eszter-
gomi ferencesek egy működő, 
prosperáló, az egész iskolázta-
tást is átfogó oktatási rendszert 
hoznak létre. 

A legfontosabbnak azt tartom, 
hogy a lelkiismereti és vallássza-
badság jegyében minden ma-
gyar allampolgár becsülettel és 
tisztességgel álljon helyt a csa-
ládiában es a munkahelyén. 

Elmondta: Erdős Géza esperes 
Lejegyezte: Büki Pálné 
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Százöt új tulajdonos az egyik 
oldalon, kisemmizettek a masi-
kon. Nézzük csak! Kik az új 
tulajdonosok, a vállalkozók? 
Igazán előkelő társaság: a fő-
nökök fiai és unokái mind-mind 
földhöz jutottak Szabadhegyen, 
törvényes módon. 

A törvényességhez kétség 
nem fér,  jogorvoslatra a ma 
fennálló tórvenyek értelmében 
nincs lehetőség. Legalábbis ezt 
írta levelében Boda László tit-
kár az egyik károsultnak, özv. 
Bunczom Ferencnének. Van 
ennek a levélnek egy megálla-
pítása: 

„Az értékesítések az átminő-
sítések mindig az akkor érvé-
nyes jogszabályok alapján, a 
közgyűlés által szabályozott és 
jóváhagyott formában történ-
nek, így a szabadhegyi terület 
külterületté, majd később ismét 
belterületté lett nyilvánítva." 

Nézzük csak, mit nyilatkozott 
Miilei József az Alkotmány 
TSz elnöke 1989. decemberé-
ben!: 

„Ebben az esetben például 
180 forintot fizettek négyzetmé-
terenként, ami a külterületnél a 
legmagasabb árat jelenti." 

Itt valami nem stimmel! Kül-
területről vagy belterületről van 
szó? Mert a földhivatal szerint 
a terület 1984-től számit külte-

rületnek. Miért írnak a válasz-
levélben belterületről. (A doku-
mentumokat látva egyébként 
belterületként árulták es vették 
a földet.) 

Csak sejteni lehet a holnapi 
elképzeléseket: Olcsón földet 
venni a város szólón, alkalom-
adtán belterületté nyilvánítani, 
aztán drága pénzen tovább ad-
ni, hiszen az új tulajdonosok 
között akad olyan is, aki két 
telket vett. Ha lúd, legyen kö-
vér! A kisemmizettek drága 
pénzen megvehetik egykor sa-
ját földterületüket. 

Ki törődik itt a várossal? 
Mert az üzletben az is benne 
van, hogy a tanács a kisajátí-
tással, azt követően a belterü-
letté nyilvánítással, magasabb 
összegért hirdethette és adhat-
ta volna a telkeket. Ezzel a vá-
ros is jól járt volna, lenne pénz 
fejlesztésekre (mondjuk egy 

tisztességes piac kialakításá-
ra!). De a városnak nem kell 
a pénz! Vagy tán megint nem 
a közösség döntött? 

Elnézve a névsort, eltöpren-
gek, hogy a főnökök hivatalon 
kívül milyen pontosan látják ós 
érzik az üzletet, amikor saját 
hasznukról, gyarapodásukról 
van szó. A hivatalban bezzeg 
nem látják a várost és polga-
rait. 

Ilyenkor gyakran jut eszembe 
az öreg Rábó-nagygazda, a 
volt horvát származasú, a ma-
gyart törve beszélő szomszéd. 
Az 50-es évek tsz-szervezése 
idején egy hajnalban megér-
keznek hozzá a bőrkabátosok, 
hogy tűzzel-vassal szervezzék 
a tsz-t. Az öreg csak ennyit 
mondott: „Tudunk mi maguk 
nélkü! is gazdálkodni. Kifelél" 

És a negyven év utáni igaz-
ság? Karmazin József műszaki 

osztályvezető így fogalmaz: 
„Annak, hogy külterület vagy 
belterület szerepel a szerző-
désben, nincs különösebb je-
lentősége." Nincs mit hozzáfűz-
ni. 

Azt azonban változatlanul 
nem értem, hogy ha a tsz-nek 
nem volt szükségé a szabad-
hegyi termőterületre, miért nem 
kaphatták vissza a jogos tulaj-
donosok azon az aron, ame-
lyen 1960-ban a helyi Alkot-
mány TSZ betagosítotfa? Ha a 
kérdeses időpontban zárt terü-
let volt a rész, akkor a tsz ve-
zetősége milyen alapon tagosí-
tott? Es most milyen alapon 
adja el újra földeket? Talán 
minden tulajdonos név szerint 
lemondott a területérő), mint a 
tsz-szervezések idején? Alig hi-
szem! 

Még nem késő! Meg kell ál-
lítani a szabadhegyi folyamatot, 
mert a ma elkeseredése a hol-
nap visszavágását szülheti. 
Van rá történelmi példa. Az 
okos ember viszont más kárán 
tanul.... 

- Cserny -

Június 7-én délután fülsüke-
títő dallamok szólították de-
monstrációra a Szabadság tér 
csellengőit. A rendező a Fidesz 
városi szervezete volt, amely a 
még mindig sorsára váró szov-
jet hősi emlékmű elé sátrat vert 
fel, jelezve, hiányzó irodájukat. 

Az még helyénvaló lett volna, 
hogy az MDF által kölcsönadott 
sátor egyik oldalán az „Olyan 
államot akarunk, ahol a törvény 
nemcsak a colát védi!" szöve-
get hirdették, a járókelők azon-
ban sűrűn csóválták a fejüket, 
amikor megpillantották, hogy a 
kanizsai fiatal demokraták a 
szovjet katonai szobornál a 
harcos nyakába egy narancsot 
helyeztek el, bal kezébe egy 
függő narancs emblémát, jobb 
karjára pedig sárga szalagot ki-
egészítve egy szál piros szeg-
fűvel, az „iroda" bejáratánál lé-
vő íróasztal mellett pedig egy 
WC-kagyló is ülőalkalmatossá-
gul szolgált, blaszfémia és íz-
léstelenség. 

A zene csak szólt, de a 
publikum valahogy nem állt 
össze. A tér sátor előtti terüle-
tén csak egyenruhás rendőrök, 
civil nyomozók, újságírók, távol-
sági buszra váró kíváncsiskodó 
diákok álltak vagy ültek, a kö-
zönséget pedig a sátor környé-
kén elhelyezkedő néhány Fi-
desz-es és SZDSZ-es tette ki. 

Félórás késéssel aztán jött 
az igazi cirkusz. A Hercz Gábor 
választmányi tag egy létra se-
gítségével felmászott az emlék-
műre, és - többek között - gú-
nyosan a következőket mondta: 
- Hölgyeim és Uraim, tisztelt 

Fidesz demonstráció 

Iván! A Fidesz városi szerveze-
te köszönetet mond Zsoldos 
Ferenc tanácselnöknek és Kar-
mazin József főépítésznek, 
amiért felállíthattuk irodánkat a 
téren. Mi hónapokon át nem er-
re, hanem egy jogosan elvárt 
rendes irodára vágytunk. Azt is 
kifogásoljuk, hogy a pártoknak 
időben megküldött tanácsi in-
formációkat,  anyagokat mi szin-
te mindig az utolsó napon kap-
tuk meg... Ezért Zsoldos ta-
nácselnök úrnak a Fanyar Na-
rancs Díjat szerettük volna sze-
mélyesen átadni, de mivel nem 
tisztelt meg bennünket, küldött-
ségünk hamarosah helyettesé-
nek nyújtja majd át. 

A szónok ezután felkérte 
Neuhauser Zoltánt a sátor-iroda 
átvételére, aki a sátor bejáratá-
nál kifeszített sárga szalagot ol-
lóval jelképesen átvágta. De ez-
zel még nem volt vége... 

A beígért küldöttség - Ko-
vács Noémi és Stamler Lajos 
Fidesz-tag - csakhamar a kö-
zeli tanácsházára vonult és át-
adta a bordó színű párnára he-
lyezett Fanyar Narancs Díjat -
egy citromot - a városi tanács 
titkárságvezetőjének, dr. Faze-
kas Istvánnak. 

A cirkuszi jelleget öltő de-
monstráció a végére aztán 
megkomolyodott, ugyanis Hercz 
Gábor a Fidesz városi szeve-

zetének akcióprogramját ismer-
tette, amely főleg természet-
és környezetvédelmi követelé-
seket, valamint oktatásügyi kí-
vánalmakat tartalmazott, és til-
takozott azért, mert szerinte a 
Kanizsa című városi hetilap (a 
tanács jóvoltából) néhány sze-
mély játékszerévé lett. 

A tüntetés záróakkordja volt, 
hogy a mindössze néhány órán 
át nyitvatartó sátor-irodának a 
helyi SZDSZ-szervezet a sötét-
ség beálltára négy gyertyát 
ajándékozott. 

Tény, hogy demokratikus jog-
államunkban most már - enge-
déllyel - lehet tüntetni, de-
monstrálni, azonban ezeknek 
az előre bejelentett, lehetővé 
tett - jogos, vagy vélt sérel-
mekre alapozott - megmozdu-
lásoknak is vannak írott és 
íratlan szabályai! 

A város lakossága úgy gon-
doljuk a fiatal demokratáktól a 
jövőben minden cselekedetük-
ben a június 7-én tapasz-
taltaknál korrektebb, érettebb 
magatartást, megnyilvánulást 
vár... A Fidesz-ben rengeteg 
érték van, valóban a jövő párt-
ja. Hiba lenne átengedni né-
hány feltűnési viszketegségben 
szenvedő ifjoncnak. Ez minden-
képpen árt a Fidesz helyi elis-
mertetésének, ós a kibontako-
zó rokonszenvnek. 

(lih-l) 

Szöveg: Tihanyi István 
Kép: Tóth Ferenc 

y 

Ujabb pofon a demokráciának >• Tévedés vagy 
tévesztés: azé a föld, aki megműveli!? 

Ml az igazság? Csak annyi, hogy nincs nyugalom a Sza-
badhegyen. Szóbeszéd, pletyka, hivatalos levelek, és marad 
minden a régiben. Tulajdonosok gyerekei és unokái köve-
telik jussukat. 
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Hogyan szervez az igazgató önmagának vállalati tanácsot? Avagy 

Különös Dolgozói Tanács a DKG-ban 
Lapunk egyik korábbi szama-

ban már hírt adtunk arról, hogy 
a Dunántúli Kőolaj ipari Gép-
gyárban 15 fővel megalakul t a 
Dolgozói Tanács. 

A DT egyik tagjával - Hor-
váth József fe l ,  a gyego esz-
tergályosával - beszelget tünk a 
megalakulás körülményeiró l , az 
első tapasztalatairól , benyomá-
sairól. 

- A Dolgozói Tanács 14 tag-
ját a különböző üzemek, üzem-
részek választot ták meg, úgy 
gondolom, demokrat ikusan. A 
15. tag a vezér igazgató lett. 
aki egyben ki is nevezte magát 
a D T elnökének! Minden ilyen 
szervezetnek b izonnyal van 
egy alakuló ülése, s ott kell az 
elnököt megválasztani . Nálunk 
is volt alakuló ülés, de az el-
nök személyéről szó sem esett , 
mert akkorra már bennünket 
kész tények elé ál l í tottak: a ve-
zérigazgató a Tanács elnöke -
mondja Horváth József . 

- A Dolgozói Tanács feladat-
körét ki jelölték? 

- Döntési jogkörrel nem ren-

delkezik, csupán ve lemenyeze-
si ós döntést e lőkészí tő szere-
pe van. A DKG-t mint tröszti 
vál la latot, érintő kérdésekben 
nem helyben szület ik a döntés, 
hanem a tröszt központ jában, 
ahol bennünket , az igazgatóta-
nács tagjakónt a vezér igazgató 
képviseL Ez persze erdékes 
kérdés. Pár évvel ezelőtt azt 
mondták, hogy mi a tröszttől 
független vállalat lettünk. A 
gyakor latban pedig a vál lalat 
működését befolyásoló dolgok-
ban Budapesten döntenek. 

- A szakszervezet hogyan fo-
gadta a DT megalakulásat? 

— Az eredeti javaslatot (14 
dolgozó, 8 fő a vezér igazgató 
ál tá l delegálva) nem fogadták 
el. En szakszervezet i bizalmi is 
vagyok, de nem tudom megítél-
ni a szakszervezet működését 
- mondja Horváth József . 

— Szakértő-e a Dolgozó Ta-
nács? Ugy értem, egy-egy dön-
tés meghozata lához a tagok 
rendelkeznek-e megfelelő isme-
retekkel? 

- Ezt az első két ülés utan 

nehéz megitelni. Nem tudok az 
összetételről véleményt monda-
ni, mert noha - nyolc éve dol-
gozom a DKG-ban - nem isme-
rem a DT „hozzáértés" szerinti 
összetételét. A működési sza-
bályzatban kikötés, hogy a DT 
tagja vezető beosztású dolgozó 
nem lehet. De hát ugye a ve-
zérigazgató tag. Ügy tudtam vol-
na elkepzelni, hogy a vezér-
igazgatót a demokrat ikusan vá-
lasztott DT meghívja az üléseire 
ez lenne az előfeítétele annak, 
hogy a gyári kollektívát érintő 
legfontosabb kérdések eldönté-
sében a DT valóban aktív sze-
repet játsszon. Ilyen például, 
hogy a DKG is szervezeti átala-
kítasok előtt áll. Szó van arról, 
hogy kft-k alakulnak. (Az átala-
kulás megtörtént - a szerk.) Fél-
tem a dolgozókat attól, hogy 
csak a növekvő bért látják eD-
ben mást nem. Hiszen nem a 
DKG dolgozói lesznek a kft-é, 
és nem tudni, hogy részesed-
nek-e az eddigi ju t ta tásokbó l -
gondolok az üdülési lehetőseg-
re, az étkezési hozzájárulásra. 

BcT árukészlet és választék 
a Magyar  utcai  Tüzép-telepen 

Itt a nyár! Az épí tkezések, 
tatarozások javában fo lynak, s 
ilyentájt illő beszerezni a tél i tü-
zelőanyagot is. 

A Nyugat-dunántúl i Tüzép 
Vállalat Magyar utcai 11. sz. 
telepén arra vol tunk kíváncsiak, 
hogy miként elégít i ki a foko-
zódó lakossági és közület i igé-
nyeket Nagykanizsa legna-
gyobb tüzelő- és épí tőanyag ér-
tékesítő kereskedelmi egysége. 

- Csak jó hírekkel szolgálná-
tok. Ritkán fordult  elő, hogy te-
lepünkön szinte minden igényt 
ki tudunk elégíteni. Épí tőanya-

gokból - cementből , csempé-
ől, padlólapból, deszka- és fű-

részarukból, nyí lászárókból -
bő készlettel rendelkezünk. 
Csupán téglából van átmenet i 
zavar a helyi gyárakban, de 
egy-két héten belül ezen a té-
ren sem lesz probléma - tájé-
koztatott Tegzes Lászlóné te-
lepvezető-helyettes. 

- És mi a helyzet a tüzelő-
anyagokkal? - kérdeztük. 

- A szén és tűzi faféleségek 
forgalmazására  is jól fe lkészül-
tünk, és ezen a téren is bő 
készletekkel rendelkezünk -
hangzott a válasz. 

A te lepvezető-helyet tessel 
azon tűnődtünk, hogy mi lehet 
ennek a ritka áruboséanek az 
oka azon a te lepen, ahol i v e -
ken át a h iánygazdálkodás volt 
a „divat". Visszaesett a lakos-
ság építési kedve? Ta lán túl 
drágák az építő- és tüze lőanya-
gok? Miután az „ is- is"-ben meg-
ál lapodtunk, azt is „k ihámoz-
tuk , hogy a te lep szombathely i 
központjából és a gyáraktó l az 
utóbbi időben szinte menet -
rendszerűen érkeznek a meg-

rendelt áruk, s az sem közöm-
bös, hogy a városban és annak 
környéken magánvál la lkozás-
ban egyre több építő- ós tüze-
lőanyagtelep létesült - van te-
hát ösztökélő konkurencia! 

A te lepen egyébként a körül-
ményekhez képest rend ós t isz-
taság uralkodik, s szervezett-
ség tapaszta lható. Mindez a 14 
fős vezető i , f izikai és ügyvitel i 
dolgozói létszám érdeme. A 
műszaki felszereltség kielégítő, 
itt azonban bőven lenne fejlesz-

teni való. De hát az anyagiak 
hiánya fékező erő... 

- Május 1-jétől ú jdonságnak 
számít , hogy az adófelügyelő-
ségtől hozott igazolás alapján 
a helyszínen visszaf izet jük, he-
lyesebben levonjuk az építő-
anyagok árába beépített általá-
nos forga lmi adót. Ezzel sok 
utánjárástól mentesí t jük vásár-
lóinkat - mondta végezetül 
Tegzes Lászlóné. 

(tihanyi) 

- A munkások hogyan vé-
lekednek az átalakulásról? 

- A vélemények megoszla-
nak. Tény, hogy a mostani fel-
ál lásban nem fartható fenn a 
vál lalat. A vezérigazgató ígére-
tet tett arra, hogy a tárgyalások 
konkrét tá valnak, akkor az érin-
tett kol lektívát összehívja, s is-
merteti velük az elképzelése-
ket. Én úgy gondolom, j ó len-
ne, ha tárgyaíasokba a DT tag-
jait is bevonnák. 

- Hány kft-ben gondolkod-
nak? 
, - Jelenleg 3-4-ről van szó. 
Érdekes elkepzelés, hogy a kft-
ket egy koordinációs szerv fog-
ja össze, amely gyakorlati lag 
azonos lenne a mostani válla-
lati felső irányítással. 

- Ezt a hatalom átmentésé-
nek gondol ja? 

- Nem, a hatalom megtartá-
sának! - mondja Horváth Jó-
zsef. - A DT meg konkrét mun-
kát nem végzett . Az majd ak-
kor kezdődik, ha valamiben ki-
kérik a javaslatunkat, vélemé-
nyünket. Az eddigi két ülésen 
csak tájékoztatók hangzottak 
el. 

- Mi lenne az első javaslata? 
- Nem is javaslatról lenne 

szó, hanem arról, hogy elfo-
gadjuk-e a különböző átalaku-
lási formákat.  Erről még bő-
vebb tá jékoztatás nem volt -
mondja Horváth József. 

Itt tartunk tehát júniusban a 
DKG-ban. Létrejött egy dolgo-
zói tanács, melynek felállásá-
val, feladatkörével nem min-
denki ért egyet. A DKG, mint 
egyik legrégibb hagyomanyok-
kal bíró vál lalat, mindig megha-
tározó volt a város eletében. 
Akkor sem volt közömbös, mi-
kor még csak a „Vasvazas" 
volt, s most sem az, amikor át-
alakulás előtt _ áll. Jó volna 
ezért a kérdőjelekre választ 
kapni. 

Marton Györgyi 

Az ABC-ben 
szokásos délutá-
ni csúcsforga-
lom. Mindenki 
kétszer is meg-
nézi az óhajtott 
árut, aztán mély 
sóhaj tással teszi a ko-
sarába, vagy vissza a 
polcra. 

A f iatalember nem 
sokat válogat . Fél liter 
tej, három kifli, egy 
májkrém és egy doboz 
cigaretta. 

A pénztár előtt 
hosszú sor, ő türelme-
sen araszolgat. A 
pénztárosnő - ötvenöt 
év körüli, jó l szi tuált 
hölgy pi l lanatok alatt 
átnézi a kosár tartal-
mát , és beüti a gépbe 
az összeget. 

A f iatalember fizet, 
a pénztárosnő v issza-
ad. A f iatalember meg-
számol ja a v isszaka-
pott pénzt, aztán ud-

„Hol az igazság?" 
variasan megszólal : 

- Efnézést asszo-
nyom, rosszul tetszett 
v isszaadni. 

A pénztárosnő arca 
hirtelen majdnem 
olyan vörös lett, mint 
aznap reggel festett 
haja. 

- Nem vagyok az 
asszonya, és különben 
is kikérem magamnak! 
- mondta nem éppen 
halkan. 

- De kérem! - men-
tegetőzött vo lna a f ia-
talember, azonban 
nem kapott szót. 

- Nincs „De kérem"! 
Amit venni akart, meg-
kapta. Különben is a 
f iam lehetne! Hála is-
tennek nem az, mert 

én i l lemre taní tot tam 
volna! Vegye tudomá-
sul, hogy több mint 
huszonöt éve dolgo-
zom a szakmában, és 
eddig csak dicséretet 
meg ki tüntetést kap-
tam! 

- Elnézést, de.. . 
- A szemtelen f iatal-

jai ! Ott ál lnak mögöt te 
a sorban a szerencsét-
len nyugdí jasok, akik-
nek alig tel ik harminc 
deka parizerre, egy li-
ter tejre, meg fél kiló 
kenyérre! Nem szé-
gyell i magát , hogy itt 
várakoztat ja őket?! 

A f iatalember arca 
lassan olyan vörös 
lett, mint a pénztáros-
nő haja. Zavarában 

egyik lábáról a 
másikra állt, mi-
közben riadtan 
nézett körül. Az 
ABC-ben zsongás 
volt , mint egy raj-
zás előtti méhkas-

ban. A visszakapott 
pénzből kilencszáz fo-
rintot visszatolt a 
pénztárosnő elé. 

- Ez meg mi?! - sá-
padt el a hölgy. 

- Bocsánatát ké-
rem. Én csak százas-
sal f izettem, és ezer 
forintból tetszett visz-
szaadni. 

Ekkor lett teljes a 
csönd. 

A f iatalember rek-
lámszatyrába rakta kis 
vacsoráját , és elmen-
tében csak magában 
motyogta: 

- Ok is voltak fiata-
lok, mi is leszünk öre-
gek. De i lyenek...?! 

Zámbő Árpád 
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Műemlék-sors 

A Szabadság tér északi végé-
ben áll a forök-kiít, barokk 
vízköpővel, tetején klasszicis-
ta oszloppal. A műemlék a 
közhit szerint a kanizsai vár 
török korszakából származik. 
Védettsége különösen fontos. 

Nagykanizsa építészeti kultú-
ráját a szakemberek közepesre 
rangsorolják. A törökdúlás után 
fenfmaraat  néhány középkori 
épület mellett - a tehetősebb 
iparos és kereskedő polgári ré-
teg jóvoltából - főleg a múlt 
szazad utolsó harmadában épül-
tek remekbeszabott házak, me-
lyek jelentős része ma is fellel-
hető a belvárosban. 

A műemlékek védettségéről 
Kunics Zsuzsától, a Thury 
György Múzeum muzeológusától 
kértünk tájékoztatást. 

- Ha összehasonlítjuk a Tóth 
János féle 1952. évi felmérést 
a mai állapotokkal akkor lénye-
ges eltérés állapítható meg: a 

műemlékek száma 10-ről 9-r?, 
a műemlék jellegű épületek sza-
ma 18-ról 8-ra, a városképi je-
lentőségű épületek száma pedig 
31-ről 7-re csökkent. Ez a ve-
dettség tekintetében közel 40 év 
viszonylatában 60 százalékos 
csökkenést jelent. Igaz a régi 
felmérésben sok tér és utca is 
szerepelt - mondta a fiatal tör-
ténész. 

A kilenc műemlék: az alsóvá-
rosi katolikus templom, annak 
rendháza (a jelenlegi városi 
könyvtár), a lazsnakpusztai In-
key sírkapolna, a moziparkban 
lévő Inkay-urna, a vasemberház, 
a Lenin úti és Szabadság téri 
Thury György Múzeum épületei, 
a Kossuth "téri Szentháromság-
szobor és a miklosfai katolikus 
templom. 

A nyolc műemlék jellegű épü-
let: a felsővárosi  katolikus temp-
lom, a förhénchegyi római kato-
likus kápolna, a Lenin út 6. sz. 
alatti zsinagóga, az ugyanitt lé-
vő lakóház, a ma erdőgazdasági 
étteremnek használt Sneff  teri 
uradalmi istálló és magtár, a 
Szabadság téren általános isko-
lává átalakított uradalmi vendég-
lő, a Szabadság tér 15. sz. alat-
ti lakóház (volt magtár) és a 
Szabadság téri török-kűt. 

- Nagy kár, hogy különböző 
körülmények folytán a műemlék-
védelem sem tudta elérni, az 
Ady E. u. 1. sz. alatti hajdani 
városháza megmaradását a Vö-
rös Hadsereg u. 1. sz. alatti Lo-
vák-háznak es a Somogyi B. u. 
40. sz. alatti városbírő-náznak, 
amelyek helyén áruházzal kom-
binált lakóépület, OTP-fiók és 
presszó épült - mondta. 

A műemlékek állapota felől 
Karmazin József, a városi ta-
nács műszaki osztályvezetője 
tájékoztatott. 

- Az Országos Műemlékvé-

delmi Felügyelőség es a városi 
tanács az elmúlt évtizedekben 
sokat áldozott városunk építé-
szeti kultúrájának megóvására. 
A védelem alatt álló épületek 
nagy részét, felújították. Igy pél-
dául a vasemberház fefujitasa 
után 1981-ben Hild-éremmel 
tüntették ki városunkat. A tenni-
akarás ezután sem lankadt, amit 
többek között a Lenin úti múze-
um épület, a felsővárosi  temp-
lom, a bazárudvar, a Lenin es 
Béke utak sarkán levő epületek 
rendbetétele is bizonyít. Jelen-
leg a Deák tér teljes rekonstruk-
ciója folyik - mondta. 

A város 1982. évi altalános 

rendezési terve alapján helyi ve-
delem alatt áll az egykori szín-
házépület helyén levő Apolló 
Filmcentrum, az Ady úti izraelita 
temető ravatalozója, ós a kör-
nyező zöldövezettel szegélyezett 
olajipari lakótelep. 

A város történelmi centrumá-
nak megóvása céljából 1987-
ben környezetvédelmi tanács-
rendelet készült. Ezután e,gy pá-
lyázat keretében, a főépítész 
vezetésével, a Landler Gimnázi-
um tanulói feltérképezték a vá-
rosképi értékeket. A felmérők 60 
olyan épületet tártak fel, ame-
lyek jobb sorsot, védettséget ér-
demelnének. 

Belvárosi pillanatkép a 30-as éve 
1945-ben leégett impozáns épület-; 

évekből. Jobbra a régi városháza 
része. 

Lakossági  ö s s z e f o g á s ,  t a n á c s i  gáncsos ko d á s sa 1 

Sand kis falu az egykori kanizsai járás délke-
leti csücskében. A körzetesítések óta Miháldhoz 
tartozik. Régi recept szerint itt is „a központi 
községnek mindent, a csatolt falvaknak semmit" 
volt a jelszó, és ma is az. 

Sandon azonban egy nagyszerű cél érdekében 
összefogva, iskolaépítő egyesületet hoztak létre. 
Községük jövőjének féltése késztette erre a lé-
pésre a sandiakat. Régen két iskolájuk is volt. 
Egy katolikus, melyből a posta lett, és egy evan-
gélikus, melyet az akkori falusi párttitkárnak 
adott el a miháldi tanács. Lakossági nyomásra 
1965-től 1975-ig működött egy alsó tagozatos is-
kola, ezután ezt is eladták a helyi tsz-nek. 

Most aztán aláírásgyűjtést szerveztek, hogy is-
mét legyen iskolájuk. A helyi tanács pedig úgy 
tett, mintha magáénak ismerné el a falu kíván-
ságát. Tette ezt azért, mert a falusiak olyan kö-
zéleti személyeket is megnyertek ügyüknek, mint: 
Pozsgay Imre, Gerbovits Jenő, dr. Czoma Lász-
ló, dr. Vári László és Csengey Dénes. ígéretet 
kaptak a megyei tanácstól, a galamboki tsz-től 
és a Művelődési Minisztériumtól is. 

De a megyei tanács ígérete mára csak válasz-
tási fogás maradt. A helyi tanács viszont halo-
gató taktikával annyit elért, hogy az iskolaépítő 
egyesület elképzelései már-már megvalósíthatat-
lanná váltak. Egyedül a galamboki tsz hozzáál-
lását minősíthetik Sandon pozitívnak, ám az 
anyagi oldal is bizonytalan. 

A helyhatósági választásokig már nincs sok 
idő hátra, s úgy tűnik, ezt az időt a miháldi 
tanács ki akarja használni, és megpróbálja meg-
törni a falu kezdeményezőkészségét. Adminiszt-
ratív gátakat teremt. 

De a falu kezében a kezdeményezés. Nem 
szabad feladni a harcot, hiszen a régi vezetők 
ideje leáldozóban. Agóniájuk csak, hogy még 
egyszer, utoljára megpróbálják meghiúsítani a 
sandi emberek akaratát. Csak az egyakarat lehet 
a garancia arra, hogy megvalósulhassanak az 
álmok. A régi világ hazug papjairól pedig szó 
se essék. Szeptember 23.-a után a sandiak is 
kézbevehetik végre saját életük irányítását, s ak-
kor a falusi ember teremtő ereje iskolát is épít 
majd! 

- A védett műemlékek közül 
több szorulna felújításra. Közü-
lük három minősül kritikusnak. A 
Szabadság téri török-kúttal kap-
csolatban a felkért  kőszobrász 
restaurátor szerint a faragott 
rész felújítása lehetetlen, s ezért 
a teljes műemléket konzervált 
állapotban a múzeumba kellene 
helyezni. Helyére időtálló új 
anyagból hasonmást - kópiát -
kellene felállítani. Mindez több 
millió forintot igényelne. Bár az 
Inkey-sírkápolna felújítása né-
hány évvel ezelőtt már megtör-
tént, a kupola és a kerítés ál-
lapota folyamatosan romlik. Mi-
vel a közeli vállalatok - DO-
MUS, TUNGSRAM - elzárkóz-
tak hasznosításától pénzügyi fel-
tételeket kellene teremteni egy 
kőtár kialakítására. 

A Lenin út 6. szám alatt lévő, 
évekkel ezelőtt hangverseny- és 
kiállítóterem céljábóla város tu-
lajdonába került belső zsinagóga 
felújítására háromféle programfa-
nulmány is készült, azonban a je-
lentős, mintegy 35-40 millió forin-
tot igénylő költség fedezetét a je-
lenkor pénzügyi nehézségei mel-
lett képtelenseg előteremteni -
mondta Karmazin József. 

A város főépítésze sajnálko-
zását fejezte ki, hogy a vedelem 
mellé nincs rendelve anyagi 
eszköz, s arra sincs rendelke-
zés, hogy a műemlékek védel-
mére mikor kerüljön sor. 

- Ha idővel a pénzügyi fel-
tételek megteremtődnek, az új 
helyi önkormányzat bizonnyal 
hozzáláthat a készen álló mű-
emlék felújítási tervek megva-
lósításához - mondta befejezé-
sül Karmazin József. 

Tihanyi István. 
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Fénykorát  éli a kanizsai Landler  Jen<T  Gimnázium 
Virág  Benedek  ifjúsági  férfikara 

Bártól < es Bárd los nyomdokán e u r n ?:-<••' 1 

m é r c é v e l 

„A legmelegebb hang, a 
legnagyobb lélek a kani-
zsaiak muzsikájából hang-
zott fel" - mondta ezeket 
az elismerő" szavakat if-
jabb Bartók Béla a nagy-
kanizsai Landler Jenő* 
Gimnázium Virág Benedek 
ifjúsági férfikarának 
teljesítményéről Szolno-
kon, a Fiökórusok III. 
Országos és Nemzetközi 
Kórustalálkozóján. A Mű*-
velŐ*dési Minisztérium, a 
KÓTA, az MTA- Soros Ala-
pítvány és a Jász-Nagy-
kun-Szolnok Megyei Ta-
nács által rendezett ta-
lálkozón a kórus profil-
jának megfelelően Bartók 
Béla és Bárdos Lajos mű*-
veit szólaltatták meg a 
kanizsai fiatalok, ismét 
öregbítve az alma mater, 
valamint megyénk zenekul-
túrájának hírnevét a Ti-
sza partján. Ügy is fo-
galmazhatunk, hogy a Vi-
rág Benedek Ifjúsági Fér-
fikar az utóbbi években 
fénykorát éli, hiszen a 
dalosajkű diákok hazán-
kon kívül Olaszországba 
és Ausztriába is sikerrel 
vitték Bartók zenei örök-
ségét. Dr. Stimecz János-
né pedagógus irányításá-
val európai színvonalú 
muzsikát produkálnak 
ezek a kanizsai tizenéves 
fiúk, akikből nem hiány-
zik a vidámság és élet-
kedv sem. Minderről meg-
győződhettünk azon a be-
szélgetésen, melyre a 
gimnáziumban szakítot-
tunk idŐ*t, könnyen fel-
idézve a még friss élmé-

nyeket a rangos szolnoki 
fesztiválról. 
- A kórustalálkozó szá-

momra azért is hozott 
kellemes meglepetést, 
mert hallhattuk a Mun-
kácsy Zenei Közösség Fiú-
kórusát, akik szép ukrán 
népdalokat szólaltattak 
meg, - így Stejer Sza-
bolcs az ifjúsági férfi-
kar titkára. 
- Azt meg gondolni sem 

mertem volna, hogy szak-
munkástanulók annyira a 
zene bűvöletében élhet-
nek, mint ahogy erről a 
miskolci 114-es Eötvös 
József Ipari Szakmunkás-
képző" Intézet kórusa meg-
győzött, akik borsodi 
népdalcsokorral kedves-
kedtek a közönségnek. A 
kollégiumi beszélgetésen 
megtudtuk, hogy a miskol-
ci fiúk mindannyian ön-
ként léptek be a kórusba. 
Erre mondtuk: „nem sem-
mi", hiszen nekem is van 
szakmunkásképzős bará-
tom, aki ha meghallja, 
hogy kórusmuzsika, „ha-
nyattvágódik a pad-
lón" . . . 
- Ami a kórusunkat il-

leti, ha Julika nénivel a 
színpadra lépünk, megszű*-
nik minden előzetes izga-
lom és biztonságot ad 
számunkra, hogy rendkí-
vül jól előkészítette a 
műsorunkat. A kÓrusműVek 
összehangoltan illesz-
kednek egymáshoz és talán 
a csúcs produkciónak ne-
vezhetnénk a szolnoki 
fellépésünkön Bárdos-Re-
viczky: „Szeresd hazá-

dat" című" kompozícióját. 
Reviczky Gyula e gyönyörű* 
versét amolyan ráhango-
lásként 3. dés társunk, 
Simon András mondta el, 
majd következett a szép 
kórusmű*. Ez a prózai-ze-
nei párhuzam nagy sikert 
aratott a közönség köré-
ben, - mondta lelkendezve 
Majoros Szilárd a 3. bé-
ből. 
Vajda Zsolt a zenei mű*-

veltségi vetélkedő* pilla-
natait idézte fel, melyen 
ugyan nem sikerült revan-
sot venni az ismételten 
első* helyezett pécsi Szé-
chenyi Gimnázium csapatá-
tól, de így is az előkelő* 
második helyezést érte el 
a férfikar felkészült 
„kvartettje": 
- Lukin László vezette 

a vetélkedőt, melyet a 
kórustalálkozó részeként 
Erkel Ferenc szüle-
tésének 180. és Bartók 
Béla halálának 45. évfor-
dulója tiszteletére ren-
deztek a műVelődési köz-
pontban. Sokat készül-
tünk a zenei könyvtárban 
erre a megmérettetésre, 
melyen magyar táncokat és 
Erkel-operákat kellett 
felismernünk. Kánonban 
adtuk elő* „rögtönözve" 
kotta alapján a népszerű" 
„Tisza partján mandulafa 
virágzik" kezdetű" dalt, 
majd zenetörténeti kérdé-
sek következtek. A vetél-
kedőn külön izgalom volt 
számunkra, hogy a terem-

ben jelen volt a kórusta-
lálkozó díszvendége If-
jabb Bartók Béla és min-
denképpen ki akartunk 
tenni magunkért. 
A másfél órányira kere-

kedett beszélgetés során 
megtudtuk még, hogy a 
Landler Jenő* Gimnázium-
ban virágzó kórusművé-
szet elismeréseként a ve-
gyeskar tíz éven át el-
nyerte a KŐTA által ado-
mányozott „Év kórusa" cí-
met, és jelenleg „Kiváló 
Kórus" minősítéssel büsz-
kélkedhet. A vegyeskar 
két rádiófelvételt tud 
maga mögött és meghatáro-
zó szerepe van Nagykani-
zsa kulturális életében. 
Ami pedig a Virág Bene-

dek Ifjúsági Férfikart 
illeti, jó úton haladnak 
az európai kórushagyomá-
nyok - így a lipcsei Ta-
más-templom fiúkórusa és 
az angliai hasonló profi-
lú kórusok - nyomdokán: a 
Savigliano Fesztiválon 
az olasz televízió jóvol-
tából a magyar zene 
gyöngyszemeit nézők mil-
liói csodálhatták és ha a 
megfelelő*anyagi szponzo-
rálás ismét „összejön" a 
megyei és a városi tanács 
részéről, akkor november 
1-6, között újabb megmé-
rettetés következhet a 
spanyolországi Tolosa vá-
rosában . . . 

Gelencsér Gábor 

Nemrégiben - már nagy begegen ugyan - boldogan 
á l l t a színpadon t a n í t v á n y a i körében a t i s z t e l e t é r e 
rendeze t t g á l a e s t e n . Csendes szerénységgel v e t t e át 
a k i t ü n t e t é s t , h a l l g a t t a az e l ismero szavaka t . Csak 
a k i i s m e r t e , t u d t a , m i l yen bo ldog v o l t . Az é letem 
a t á n c ! - szok ta mondani. Mindezt b i z o n y í t a n d ó , a 
r e t t e n e t e s k ó r r a l v i a s k o d v a , egyre gyengü ld szer -
v e z e t t e l i s d o l g o z o t t . P r ó b á i t , t a n í t o t t és remény-
k e d e t t . A n n y i r a s z e r e t e t t v o l n a meggyógyu ln i ! É r t -
h e t e t l e n c s o d á l k o z á s s a l , bár egyre fokozódó kese-
rűséggel t a p a s z t a l t a , hogy az a la t t omos betegség 
makacsul , m ind ig erdsebben, m ind ig nagyobb f á j d a l -
mat okozva támad, és végül k í m é l e t l e n ü l e l v e t t e t ő -
l e f ö l d i é l e t é t . 

Megrendü l ten , f á j da lmas s z í v v e l búcsúzunk t d l e 
mindanny ian , b a r á t o k , i smerősök , m indenk i , ak i i s -
mer te , s z e r e t t e , t i s z t e l t e . Egy k i v á l ó , é r tékes em-
ber ment e l . Nyugodjon békében! 

H. M. 

Fürstenfeldi fellépés 

In memóriám 
PAPP LÁSZLÓ 
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A képviselő úr kertje 
Tarnóczkt)  Attila képviselő  úr vá-

roskörnyék} hétvégi háza szerényen 
húzódili meg egy remek. szikfaf&rt  szé-
lén. A terűiét kfltlanszerű  kjalakitása 
eszményi környezetet biztosít  egy bo-
tanikuskfrt  számára, melyben a növé-
nyek. megmutatják teljes pompájúéit, 
az előnyös természeti feltételei£  mel-
lett ez a magasfokú  szakértelemnek, 
is köszönhető,  melyre a fizikfl-k£mia 
szakps tanár-képviselő  az utóbbi tíz 
évben tett szert, a rá jellemző precíz 
szorgalommal és céltudatos tanulással. 
Amióta a kft  megvan, ez vált egyet-
len hobbijává. 

Ve hogyan is vált ilyenné ez a 
fart?  (Jekpte-fehér  képeink. a.lig mu-
tatnak. valamit meg szépségeiből.) 
1981-től  évül és gyarapodikj ami nem 
sok. Mő,  hiszen ez az 'Éden ezerkét-
száz négyzetméter,  igy az ország 

Dániel Attila: 

Valamit  sejtek 
Bányai Péternek 

összementünk: csatt/f  zsugorodunk 
(csitt!!  valamit sejtek) a máj 
az agysejtek 
vonzása összpontosul: koncentrál 

a felejthetetlenre 
idegszálai még őrzik  az (frizhetdt 
kínál még reményt  a ktnhalálig? 
míg  a kadevárbuzik asztaláig  elfogyok 

ha valaki befűzné  a cipőin 
levestésztával,  öt tojással 

öntudatosan  ragyognék  a társadalomtudatlanságban 
a pusztulás eléri célját, majd kiül pipázni 
a szív jobbik pitvarára 
mint ki jól végezte  (bevégezte)  dolgát 

ha valaki megmutatná  az evolúció 
választóját,  honnan állatibbá lett  az ember 
az állatnál 

elvégezte  nagy dolgát,  a zűrzavarban 
elfelejti  lehúzni: így  fekszik  egymásra 
csontra  csont a rothadásnak  katalizátor 
egy utolsó slukkot, többet  egy kukkot se 

már semmi sem stimmel: k á o s z: a WC-n 
smirgli,  hát ez nem sliff:  lecsúszott 
a 
sliccem 

ha valaki visszavarrná  köldökzsinórom 
anyámhoz 

jó vicc!! marha jó! a rostélyos 
adni kéne még egy - „fortélyos"  -
lehetőséget 
magamnak 

igy ég az ige, cselekvést már nem jelenthet? 
történetileg  némileg azonosítható 
egy-két  szál, az is szertefoszlik 
a tudat  ténferegve  fogadja  a jelent 

magán átszűrve  leejti 
mint szerelmes lány a korsót 
történés:  összetört  korsó a söröm csurog 
mint a könny 

habzik majd aláesik 
mint öröm utáni csönd, a szerelmes lány 
táncolva teszi fejére  a tört 
cserepeket 

ha valaki 

egyik, legnagyobb magán sziklakertje, 
ha nem a Legnagyobb. Igen sok. ener-
giát emésztett fel  a harminc tonna 
fehér  dalomitkő esztétikus és szaksze-
rű elhelyezése, valamint a sorsok, 
föld  megmozgatása, a terűlet egész 
éves gyomlálása, talajkfzelése.  A ta-
nár úr mindent maga csinált, legfel-

Ezek. az Alpok, és ÜQÍrpátok  bérceire 
alakult fajok,  itt ebben a nemzetközi 
kavalkádban, a zalai kfimában  is jól 
érzik, magukat. Csodálatosan kéklenek, 
a tárnicsok, és sárgállnak, a zergebog-
[árok.  ' ' 

Ezek. a sárga csodák, a feleség  ked-
vencei. 

jebb a család segített  néha-néha. Az 
eredmény káprázatos. Hagy botanikus 
gyűjteményt hozott létre, amely a 
szakmai értékeken túl, nagy esztétikai 
értékfcl  is rendelkezik, gazdája is ez 
utóbbira a legbüszkébb. 

A látogató lebilincselve áll meg itt 
az év bármely szakában. Az avatat-
lan szemnek, csak. & káprázatos szín 
és formagazdagság  tűnik. fel,  melyet 
ezerkétszáz növényfaj  és fajta  hoz 
(étre.  'Eurázsia, 'Északés Í)él-Ame-
rikfl,  Ausztrália, Új-Zéland növényei 
köszönnek, ránfa  jól megférve  a ^ár-
pát-medence fajaival.  Szakértőbb 
szemmel nézve talán ez a botanikai 
világharmónia a legszebb és legvon-
zóbb. {Melyik,  botanikus tudna szó 
nélkfil  elmenni olyan növény mellett, 
melynek, neve Qunnera íMagellanica. 
9{em  véleltlenül hívják  így'  hiszen a 
Tűzföldön  ringott a bölcsője.  Itt szó 
szerint megvalósulhat Csokonai csodá-
latos verssora: .Mébe nektárt hint te-
rád", hiszen a kfrtben  igen szép Jíebe 
fajokat  taldlunkj Új-Zélandból. 

A képviselő  úr szívéhez  legközelebb 
a magashegyi törpe növények, állnak. 

9la az alpesi kertészetet megnéztük 
átsétálhatunk, a szubmediterráneumba, 
vagy az örökzöld cserjék, birodalmába, 
miután ilyen részekre tagolódik a va-
rázslatos gyűjtemény. A barátok, és 
szomszédok, szívesen  nézik, meg a ker-
tet, pedig kezdetben furcsán  szemlél-
ték. o gazdát, akt nem ehető növé-
nyeket termel, csak. piszmog a kövek: 
kel és a ,haszontalan" növényekkel. 
Később  rájöttekj hogy mi született itt 
és elismerték; a díszkertészet  is tud 
olyan emberpróbáló lenni, mint a sző-
lőtermesztés. 

'Tarnóczky Attila nem zárkózik, el a 
látogatók, elől,  csak. ha hívatlanok,  Az 
érdeklődőket  szívesen  k.alauzolja a rit-
kaságok. között, élvezetül és szakava-
totton magyaráz minden vendégnek. 
Kérdeztem terveiről  is. Elmondta, hogy 
folytatni  kívánja  a fajok  számának 
gyarapítását,  a kert díszértékének,  nö-
velését, csak/iát  a munka - - l Mert 
az Országgyűlés szusszanásnyi időt sem 
ad. A kprt azonban eleven varázsával 
nem enged: újabb és újabb próbákra 
szólítja  a képviselőt. 

Homonnay Szabolcs 
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L e v e l e k n y o m á b a n 

Lapunk 21. számában kö-
zöltük Csabai József nyug-
díjas levelét, melyben aggo-
dalommal írt az izraelita te-
mető halottasházának álla-
potáról. 

A múzeumban található 
adatok szerint a temető ek-
lektikus stílusú ravatalozója 
1883-ban épült. Azóta - ki-
sebb javításokat leszámítva 
- felújítva nem volt. Tető-
szerkezete tönkrement, az 
állandó beázásoktól a fö-
démtartó gerendák korhad-
tak. Körülbelül kétharmada 
életveszélyessé vált, Igy a 
szertartásokat a megma-
radt, némileg rendbehozott, 
temető felőli részben tart-
ják. Melléképületei közül a 
hintóbeállót részben, a ha-
lottmosót teljesen lebontot-
o k . A hozzá tartozó teme-
tőt 1786-tól említik, jelenle-
gi gondnoka készséggel 
mutatja meg. Amit látok el-
kápráztat és elszomorlt. Bo-
zóttal benőtt sírhelyek, 
megcsonkított síremlékek, 
földön fekvő, vagy ledőlni 
készülő márványok. Nem-
rég rendbehozott elülső sé-
tányai és környéke, a még 
épen maradt és gondozott 
néhány síremlék látványa 
csekély vigasztalás. Ahány-
szor csak rágondolok, a ra-
vatalozóról írt szöveg jut 
eszembe: „A falakon lévő 
héber nyelvű kultikus szö-
vegek az elmúlást örökítik 
meg." - mintha ez várna a 
város páratlan értékű mű-
emlékére is. Vajon mi lesz 
további sorsa? 

Katzenbach Ferencné, a 
Nagykanizsai Izraelita Hit-
község titkára: 

- Minimális /?/ költségve-
tésből gazdálkodunk. Körül-

belül 100 sírhelynek van 
ma is élő gazdája, de ezek-
ből a hozzájárulásokból le-
hetetlen megoldani gondja-
inkat. Mindössze a kerítést, 
a sétányok egy részét tud-
tuk rendbehozni. Nehéz 
helyzetünkön sokat jelent 
az a társadalmi munka 
amelyet a Cserháti Szakkö-
zépiskola diákjaitól kapunk. 

Van-e elképzelése a hit-
községnek, az értékek meg-
mentésére? 

- Több alkalommal kér-
tünk ehhez nyilvánosságot. 
Szeretnénk emlékparkká 
nyilvánlttani az izraelita te-
metőt a Városi Tanács és 
a hitközség összefogásával. 
Tudjuk, hogy ehhez sok 
millió kellene. 

- Önök ebből mit vállalnak? 
- Számítunk a Magyaror-

szágról elszakadt, külföldön 
élő zsidóság segítségére, 
anyagi támogatására. Fel-
vettük a kapcsolatot a né-
hai Dr. Winkler Ernő főrabbi 
Izraelben élő leányával, aki 
ebben a munkában talán 
mellettünk lesz. Levelezés-
ben állunk Ráday Mihály 
városvédő egyesületével, 
bízva hazai segítségben is. 
Számltunk városunk megér-
tő polgárainak, vállalatai-
nak, intézményeinek támo-
gatására. A birtokunkban 
lévő dokumetumokat a Vá-
rosi Tanács rendelkezésére 
bocsátottuk. Tudomásom 
szerint az IKKV-t kérték 
meg egy alaposabb helyzet-
felmérésre. 

Varga Béla az IKKV fő-
mérnöke: 

Apróhirdetés 
# Használt Wartburg To-

urist gépkocsit vásárolnék. 
Ajánlatokat a Kanizsa szer-
kesztőségbe kérek. Nagyka-
nizsa, Ady Endre u. 1. II. 
emelet. 

# Alkalmi Jellegű karban-
tartó munkára nyugdíjas fér-
fit keresünk. Ajánlatokat a 
Nagykanizsa Ady u. 26. hir-
detőbe kérjük. 

- A Városi Tanács mű-
szaki osztályának kérésére 
végeztük el a felmérést, 
melynek célja az volt, mek-
kora összegbe kerülne egy 
teljes felújítás. Mint köztu-
dott, az épület helyi véde-
lem alatt áll, 1967 óta meg-

szűnt műemlékjel lege. Róla 
tervrajzok nincsenek, ami 
megmaradt néhány fénykép 
csupán. A fő- és a mellék-
épületek eredeti állapotuk-
ban való helyreállítása 
munkaigényes feladat, ami-
hez természetesen részle-
tes felújítási terv szüksé-
ges. Számításaink szerint a 
ravatalozó homlokzati és 
külső részének rendbehoza-
tala a melléképületekkel 
együtt 12 millió forintba ke-
rülne. A tető, a födémtartó 
cseréje, a bádogozási és 
egyéb munkák elvégzése 
újabb 8 millió forint.  Ösz-

szesen tehát 20 millió, a 
belső restaurálási munkákat 
nem számítva. 

Műszaki becslés tehát 
már van, a felújítást az 
IKKV is vállalja, ha erre 
megbízást kap. Hogy lesz-e 
erre 20 millió forint,  már 
nehezebb kérdés. 

Egyébként ha kedves le-
vélíró olvasónknak ismét a 
temető felé visz sétaútja ta-
pasztalhatja, hogy annak 
Ady utcai környéke azóta 
rendezettebb, a Városi Ta-
nács és a Városgazdálko-
dási Vállalat közös összefo-
gásával. Sőt azt is, - a Za-
la Hírlap és lapunk is fog-
lalkozott már vele - hogy a 
temető és hozzá tartozó ra-
vatalozó sorsa most az ér-
deklődés középpontjába ke-
rült. Valami tehát elkezdő-
dött ez ügyben és bízunk 
benne, hogy nemcsak uno-
káink, még mi is látni fog-
juk eredeti szépségében 
Kanizsa város egyik legér-
tékesebb műemlékét, 

írta 
Tóth Ferenc 

MÉRNÖKI FŐVÁLLALKOZÓ ÉS SZOLGÁLTATÓ KFT. 
8801 Nagykanizsa, Széchenyi tér 4. Pf. 151 

Telefon: 93 /11 - 926 ; Telex: 012720 

Vállalkozásunk profilját 

újabb szolgai tatasokkal 
bővítette amelyekkel mind közületek, mind a lakosság 

rendelkezésére áll, rendkívül méltányos díjtételekkel: 
• Építőipari tervezési és kivitelezési munkák, szakipari 

munkákkal együtt 
• Vízgazdálkodási szolgáltatások 
• Teherfuvarozás 
• Új és használt gépjárművek, utánfutók, lakókocsik 

adásvétel; csere közvetítése, értékbecsléssel, napi pia-
ciár tájékoztatással, okiratszerkesztéssel 

• Családi ház. öröklakás, iroda-, üzlethelyiség-, üdü-
lő-, garázs, bérlakás, építési telkek adásvétel, csere 
szervezése és közvetítése, értékbecsléssel, okiratszer-
kesztéssel 

• Területfelmérési  mezsgyekitűzési, megosztási mun-
kák földhivatali eljárással, okiratszerkesztéssel 

• Kereskedelmi ügyletek szervezése 
• Iroda és üzemi epületek, lakások, ablakok, kirakatok 

takarítása, tisztítása akár eseti, akár átalánydíjas meg-
bízási szerződés alapján felépítésük vagy felújításuk be-
fejezése után 

• Adótanácsadás, könyvelés, ügyvitelszervezés 
• Oktatási és kulturális szolgáltatások szervezése 

Sok millió kellene 
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3- Pedig én reggel 
becsuktam, még-
hozzá kulcsra! -

suttogta Laura. 
- Maradj itt - mond-

ta a férfi. Előre indult. 
Tudatában volt, hogy 
neki most igen bátor-
nak, férfiasnak kellene 
lennie. Legalábbis jó, 
ha annak mutatja ma-
gát, amikor a legszíve-
sebben megfordult és 
elrohant volna. 

Laura mégis ott állt 
mögötte. „Félek egye-
dül", suttogta. Peter 
belökte az ajtót. Az 
eléjük táruló látvány 
pontosan olyan volt, 
mint a krimifllmekben. 
A lakást ismeretlen 
emberek teljesen fel-
dúlták. Minden szek-
rény és fiók nyitva 
volt. Ezenfelül a fiókok 
tartalmát a padlóra 
öntötték. A könyves-
polc üres volt; a köny-
vek mind a padlón he-
vertek. A két ágyat is 
szétdobálták, a legevő-
ben még finom, apró 
tollak szállongtak. 

- Nézd, még a teát is 
kiöntötték - nyögte La-
ura és a konyhasarok-
ba mutatott. 

- Persze, hisz a fo-
lyadékban is rejthet-
tünk volna valamit. 

- De mit...? 
Nem kellett sokat 

töprengeniük, a felelet 
ott lapult agyukban. 

- Az a levél... Apád 
furcsa végrendelete -
mondja a férj - hová 
tetted? 

- Itt van - Laura re-
tiküljére intett. 

- És te csak úgy hor-
dod magaddal? A tás-
kában? Nem félsz a 
tolvajoktól? - kiabált 

Peter. Egészen kibo-
rult, az arca vörös lett, 
ádámcsutkája fel-alá 
liftezett. Laura döb-
benten nézte. Még so-
hasem látta ilyennek. 

és felállított egy szé-
ket, hogy ráülhessen. 

„Ha megtaláljátok, mér-
hetetlenül gazdagok és 
erősek lesztek..." 

- Gazdagok! Erősek! 

Peter is észrevette ma-
gát, sohasem szokott 
ilyen lenni, hát hamar 
magához tért, két ha-
talmasat fújt még, 
mint egy elefánt, aztán 
valamelyest lecsillapo-
dott. 

- Rám kiabáltál - a 
fiatalasszony szemében 
könnyek csillogtak. Pe-
ter azonnal magához 
ölelte Laurát: 

Ne haragudj, 
olyan ideges vagyok. 
Érthető, nem? 

Kiabálással nem 
megyünk semmire 
bölcselkedett a felesé-
ge, és máris megbocsá-
tott Peternek. 

- Hát azzal bizony 
nem sokra. Nézd meg, 
nem vesztetted el? 

Laura előkereste a le-
velet: 

„Kincset hagyok rá-
tok, jól gondozzá-
tok..." 

- Kincset! - dühön-
gött Peter a szoba kö-
zepén, közben bele-
botlott a ruhacsomóba 
és kishíján elesett. 

„Erőt ad majd és rám 
emlékeztet bennete-
ket..." 

- Hát az biztos! Rád 
emlékezünk most is, 
sohasem látott apó-
som! - kiabálta a férfi, 

- Peter csaknem sírva 
fakadt dühében. - Az 
apád nem volt normá-
lis, drágám! Téged sze-
retlek, de az apád nem 
volt normális, érted? 
Méghogy mi gazdagok 
leszünk! Itt csak azok 
gazdagodhatnak meg, 
akik tudják, mit keres-
nek! És azt meg is ta-
lálják! Nem úgy, mint 
mi! Apád éppen velünk 
bánt el a legjobban! 
Vadidegen emberek 
gyilkolni képesek 
azért, amit hagyott, 
nekünk meg el sem 
árulta, mi az és hol 
van! És mi nem tud-
juk, mit keresünk! 

Laura az ágyat pró-
bálta rendbehozni. 
Hosszú haja az arcába 
hullott, semmit sem 
látott, így nem csoda, 
hogy ő is megbotlott és 
a padlóra szórt ágyne-
mükre bukott. Peter 
odaugrott, hogy felse-
gítse. Csodálkozva ta-
pasztalta, hogy az 
asszony... nevet. 

- Te nevetsz? - nem 
hitt a szemének. 

- Hát persze. Hiszen 
tiszta röhej az egész -
és Laura nevetett, ne-
vetett. Ez ragadós volt, 
egy perc sem telt' bele 
és férje is felderült. A 

végén együtt nevettek. 
Hát tényleg! Van egy 
cédula, rajta a szöveg, 
amit senki sem ért. Az 
egészet egy olyan em-
ber hagyta rájuk, akit 
sohasem láttak. Olya-
nok keresik-kutatják, 
akiket szintén nem lát-
tak. Felforgatták az 
egész lakást, és nem 
találták meg a cédulát, 
ha-ha-ha...! 

Amint Peter így neve-
tett, lassan felemelte a 
fejét. Pupillája kitágult. 
Felesége mögött, a bejá-
rati ajtó belső oldalán 
vörös krétával írott be-
tűket pillantott meg. 
Odament, Laura követte. 

Egy sietős kéz nagy 
betűkkel rótta a festett 
deszkára: 

Visszajövünk! 
Némán néztek össze. 

A rémület beléjük köl-
tözött, alulról emelke-
dett fel a jeges ár, 
szólni sem tudtak. A 
folyosóról valami zaj 
hallatszott... Peter vég-
re erőre kapott, be-
csapta az ajtót, eléje 
húzta az asztalt. 

- Szedd össze a hol-
midat - szólt kemé-
nyen - A legszüksége-
sebbet, egy bőröndbe! 
Elmegyünk a nagyné-
némhez. Ahhoz az 
őszülő hajú öreglány-
hoz, Grácia nénihez, 
aki ott volt az eskü-
vőnkön, emlékszel? Ál-
landóan a torkán 
akadt a csirkecsont, 
egyszer el is ájult... 
Nála fogunk lakni. 

- Meddig? 
- Amíg... amíg vége-

tér ez az egész cirkusz. 
Add ide a végrendele-
tet, jobb, ha mostantól 
nálam lesz. 

Vége a 3. résznek 
(Folytaljuk) 
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csebecsék - bűvész - helyet 
foglalt. 5. Véd - kisugárzás 
- bosszúálló sors. 6. Ilyen 
takarékbetét is van:...szóló 
- belga, norvég és japán 
gk. Jelzése - Buda németül 
- becézett lánynév. 7. Fül-
gyulladás - egyenlővé tesz 
- afrikai  ország. 8. Szikh fe-
lekezet vallásfóje - félig 
avul - tör - rendszertani fo-
galom - igekötő. 9. Istente-
lenség - Barbakan városa -
zavaros Maros. 10. Budd-
hista testtartások rendszere 
- osztrák pénznem. 11. Ige-
végződés - tömeges járvá-
nyos betegség - spanyol 
városka lakója - régi űrmér-
ték. 12. Irt - afrikai  telepü-
lésforma - ő, németül - zsi-
dó nagyböjt. 13. Afrikai  táj 
- Fabian...: - angol polgári 
reformista  szervezet. 

Függőleges: 

1. Műalkotások tudo-
mánya - megszólítás. 2. 
Származék - női becenév. 
3. Igekötő - szlovák nép-
csoport Nyíregyháza kör-
nyékén. 4. Francia matema-
tikus - kérdőszó. 5. Kis 
spanyol városban lakó -
1000 bar másképpen. 6. 
Komáromi község - apage... 
. 7. Betű szerinti hűségre 
figyelmeztető szó - darab -
kugllgolyó ütődése. 8. Ez 
előtt áldoznak a hivők - se-
cundum, amper, kelet rövi-
dítése idegen nyelven. 9. 
Kiütés jele - ilyen sebe volt 
Bánknak - vés közepe -
Somlyó múzsája. 10. ON-
SOC - dél-afrlkal  és kubai 
gépkocsik jelzése - öl. 11. 
Ezüstpapír - ultrarövidhul-
lám. 12. Beóciai hős az 
elején - ázsiai sivatag -
készpénz nélküli elszámo-
lás. 13. Nomen nescio -
spanyol, dél-afrikai  gk. jel-
zése - fémbetű!. 14. Ottho-
nában - bérlő. 15. Görög is-
ten - Minisztertanács - az 
első görög betű közepe -
római számok. 16. Capek 
műve - 3/4 perc - run és 
rén azonos része - 3,14. 
17. Levarrás - szere-
tet lakoma. 18. Szint játszó 

- vízadó. 19. Bernstein mu-
sicalje. 

Sajtgolyók 
Vaj 4 dkg 
Fó'tt burgonya 20 dkg 
Liszt 5 dkg 
To|ás 1 db 
Reszelt sa]t 7 dkg 
só, szerecsendió vagy bors 

A burgonyát, lisztet, sajtot, tojást, sót, szerecsendiót vagy 
borsot simára keverjük, s a masszából kis golyókat formálunK. 
Zsemlemorzsában megforgatjuk és forró  olajban kisütjük. 

Hagymás tojás 
5 adag 

Tojás 15 db 
Libazsír 0.03 kg 
Vöröshagyma 0.10 kg 
Paradicsom 0.05 kg 
Zöldpaprika 0.05 kg 
Só, pirospaprika 

A tojásokat, nagyon keményre főzzük, majd igen apró koc-
kákra vágjuk. A vöröshagymát is nagyon apróra vágjuk, a to-
jással, a libazsírral és a sóval lazán összekeverjük. 

Üvegtálra tálaljuk, paradicsom és zöldpaprika karikákkal dí-
szítjük tetejét kevés pirospaprikával megszórjuk. Friss puha ke-
nyérrel tálaljuk. Kitűnő, gyorsan elkészíthető hideg vacsora, bor-
korcsolyaként is alkalmazható. 

Stroh Péter 

Az ábra két, egymástól 
kanyargó vonallal elvá-
lasztott rejtvényt és 18 fe-
kete négyzetet tartalmaz. 
Feladat a rejtvények meg-
fejtése és a határvonal 
berajzolása. 

Beküldendő: v lzsz. 1-ből 
az olajmonopólium neve, 9-
ből a Barbakan városa, füg-
gőleges 1-ből a tudomány 
neve, 19-ből Bernstein mu-
sicalje. 

Határidő: szerda, június 
27-e. 

MEGHATÁROZÁSOK: 

Vízszintes: 
1. Japán olajmonopólium 

- Ir tartomány és székhelye 
is. 2. A gyűrűben hidrogént 
vagy fématomot tartalmazó 
szerves vegyület - Ohio ál-
lam városából való - epekő 
lehet a fordítottjában. 3. 
Sátor és goromba közös 
eleme - ficsúr - súlyarány -
Rákóczi rézpénze. 4. Cse-
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„Műveltebb" körökben legalábbis Igy mondják, nehogy a 

pórnép megértse. Pedig egyszerű dologról van szó ma-
gyarul: alapítsunk kft-t. Amúgy maga az alapítás sem túl 
bonyolult művelet, csupán kell hozzá néhány dolog. 

Hogy mi Is? Nos, erről volt szó az egyik nagykanizsai 
székhelyű vállalat lovászi üzemében. A munkások kérdez-
tek a vezetők válaszoltak. 

IAz emberek úgy tudják, 
hogy a vállalati támo-

gatással - vagy legalábbis 
„beszálással" alakuló korlá-
tolt felelősségű társaság le-
endő tagjainak ki kell lép-
niök a vállalat á l lományá-
ból, a vezetőknek viszont 
nem. Lehetséges ez? 

A kérdésre dr. Bálint Já-
nos jogász, nagykanizsai 
lakos igy válaszolt: 

- Részben. Ehhez tudni 
kell, hogy a korlátolt fel-
elősségű társaságnak lehet 
valaki tagja, s egyúttal le-
het vele munkaviszonyban 
Is állni. Lehet a kft-vel kap-
csolatot tartani más módon 
is, például úgy, hogy valaki 
csak vagyoni részesedést 
vállal és aszerint is kap -
osztalékot. De a kft önálló 
jogi személy, ha valaki ott 
főállásban dolgozik, egyút-
tal nem lehet annak a vál-
lalat(ok)nak is az ál lomá-
nyában, amely(ek) „be-
szá l l tak) " például alapító 
törzstőkével. Ez vonatkozik 
az ügyvezetőre is. Nincs 
olyan előírás, amely az 
ügyvezetőnek mintegy „mel-
lékállásként" határozná meg 
a kft-ben vállalt munkát. Itt 
a célszerűség szabályoz. 
Előfordulhat a jó l működő 
kft-nél, hogy csakis főfoglal-
kozású ügyvezetőt tart, 
mert arra van szükség. 
Amíg jól megy a társaság-
nak. 

Tulajdonképpen lehet bár-
ki a kft-ben dolgozó vagy 
tag (is). Bárki beviheti a 
pénzét, mert jövedelmező 
üzletet lát kibontakozni, vi-
szont munkát nem vál lal 
benne. Az is lehetséges, 
hogy a pénzével együtt tes-
ti vagy szellemi, i l letve testi 
és szellemi munkaerejét Is 
működteti a társaságban. 
Ilyenkor a munkájáért mun-
kabért, a pénze után osz-
talékot kap és szavazati 
joggal is bír a taggyűlésen. 
Tehát kétszer jut jövede-
lemhez, ha valóban hasznot 
hoz a kft. Egyébként a 
taggyűlés dönti el, hogy a 
társaság vezetői egyúttal 
vállalati ál lományban is ma-
radnak-e. 

Azt, persze, tudni kell, 
hogy aki üzletet szerez, 
eleve előnyben van mások-
kal szemben a részesedés-
nél is. 

2Fölmerült a kérdés: ha, 
mondjuk, egy lakatos 

hoz üzletet, vagy épp ő 
szervez - alapit - kft-t, őt 
is megil leti ez az előjog? 

A válasz: mindenkit, aki 
szervező készsége, ötletes-
sége vagy épp bevitt va-
gyona - ez lehet pénz és 
termelő eszköz - révén 
hasznos a kft eredményes, 
gazdaságos működéséhez, 
il letve akiről úgy látják a 
társaság tagjai, hogy a rá-
termettsége biztosíték. 
Egyébként a kft által előál-
lított haszonból mindenki 
törzsbetét je arányában ré-
szesedik, s ehhez képest 
van szavazati joga. 

3Kérdés: ha a munkás-
nak fölmond a vállalat, 

bizonyos feltételekkel jogo-
sult újrakezdési kölcsönre, 
s ez 400 ezer forint.  Ha, 
mondjuk, t izen összeadják 
ezt a pénzt, így övék lesz 
a meghatározó szerep? Ha 
a törzsbetét többi része 
nem haladja meg ezt az 
összeget, könnyen lesza-
vazhat ják a többi társtulaj-
donost? 

A válasz: ez is előfordul-
hat, bár a dolog kissé bo-
nyolultabb ennél. A kft 
taggyűlése a határozatait 
ál talában a jelenlévő tagok 
szavazatainak egyszerű 
többségével hozza. A törzs-
betét minden tízezer forintja 
ér egy szavazatot. A példa-
beli 400 ezer forint  40 sza-
vazatot tesz ki. 

Ami az ügyvezetőt Illeti, 
az ő felelőssége nagyobb a 
többi tagénál vagy a mun-
kaviszonyban állókénál. A 
polgári törvénykönyv általá-
nos szabályai szerint akár 
tel jes vagyonával Is felelhet 
az intézkedéseivel okozott 
kárért. Már utaltunk rá, de 
most részletezve az, aki 

kft-t szervez, mondjuk, ügy-
vezető lesz, rengeteg szel-
lemi tőkét Is bevisz: infor-
mációt, piaci Ismereteket, 
személyi kapcsolatokat, s 
ez nem kis tőke! Nálunk ezt 
sokáig nem ismerték el, 
csak a megfogható dolog 
volt - mondták - az érték. 
Ma már el kell fogadnunk, 
hogy a szellemi, tehetség-
beli többlet, s a pénz is 

osztalékot hoz(hat). At kell 
alakítanunk a tudatunkat. 

4Ez esetben a vál lalaton 
belül - vagy abból ki-

szakadva jön létre kft. 
Ilyenkor az évt izedek alatt 
meggyökeresedett szemlé-
letből fakadóan merül föl a 
kérdés: mi lesz az eddigi 
jólét i el látással: a lakás-
elosztással, a kamat teher 
nélküli vállalati kölcsönök-
kel, az üzemi étkeztetéssel, 
a munkaruhával, a sportlé-
tesítményekkel, öl tözőkkel-
fürdőkkel? 

A vá lasz : sok minden a 
kft eredményétől vagy 
gyöngeségétől függ. Ha a 
társaság úgy látja jónak, 
akkor mindenki annyival ré-
szesedik elvégzett munkája, 
tel jesítménye és bevitt tőké-
je után, amennyiből meg 
tudja vásárolni az igényei 
szerint szükséges szolgálta-
tásokat és árut, akkor példá-
ul, csak pénzt kap és maga 
gondoskodik mindenről. Az 
is elképzelhető, hogy a ter-
hek egy részét - az elvég-
zett munka arányában - ma-
gára vállalja a kft, amely bé-
relhet is a vállalattól, vagy 
más, mondjuk, a közelben 
lévő egységtől éttermet, 
sportpályát, öltözőt, vagy 
mást, s ezt ingyen vagy épp 
térítés ellenében adhatja a 
tagjainak. Minden a kft pénz-
tárcájától függ, ezért is érde-
kelt mindenki annak gyarapí-
tásában. 

Ez azt is jelenti, hogy a 
kft-k az eddigieknél na-
gyobb lehetőséget kínálnak 
az egyénekben rejlő alko-
tói-vál lalkozói hajlamok ki-
bontakoztatásához. 

Szőnyegek, 
bútorszövetek, 

takarók 

és minden, amit 
a lakástextil 

vállalat kínál, 
nálunk kapható. 

I)OMl S 

Gründoljunk káeftét 

Lakberendezési Bolt 
Nagykanizsa, Zrínyi u. 35. 
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Cigánysportnap 
A Magyaroszági Cigá-

nyok Kulturális Szövetsé-
gének Zala megyei tag-
szövetsége és a Cigány 
Ifjúsági Szövetség a kör-
nyezetében élő etnikai, 
nyelvi kisebbségek rész-
vételével egésznapos 
kulturális és sportnapot 
rendez, 1990. június 23-
án (szombaton), melyre 
minden érdeklődőt vár-
nak. 

Nevelőszülők 
találkozója 

A kanizsai Gyermek-
és Ifjúságvédő Intézet 
értekezletet tartott Nagy-
kanizsa és Letenye vá-
ros, valamint vonzáskör-
zete nevelőszülői számá-
ra. A szép számmal 
megjelent nevelőszülők 
meghallgatták Fenyvesi-
né Degré Piroska peda-
gógiai - nevelésről szóló 
- előadását. 

Zöld csoport 
A nagykanizsai sza-

bad demokraták megala-
kították „ZÖLD" csopot-
jukat. Első feladatuknak 
tekintik felhívni a lakos-
ság figyelmét a környe-
zetszennyező tevékeny-
ségekre. Érdeklődni le-
het az SZDSZ irodájá-
ban munkanapokon 
8.30-16.30-ig. Telefon: 
14-373 

M ű s o r a j á n l a t 
Hevesi Sándor 

Művelődési Központ 
Június 22-től júl ius 1-ig: 

XXII. Életünk Országos Fo-
tókiállítás. Megtekinthető 
naponta 10-13 és 14-18 
óráig. 

Fabik Károly 
Úttörőház: 

Június 28-án, 14 órakor: 
Szabadtéri malom- és teke-
verseny. 

Június 23-án, 10 órakor: 
KRESZ-vetélkedő. 

Thúry György 
Múzeum (Lenin u. 5.): 

Az „Erdő és ember Zalá-
ban" című állandó kiállítás 
hétfő és kedd kivételével na-
ponta 10-18 óráig tekinthető 
meg. 

Városi Képtár 
(Vasemberházban): 

A „Nagykanizsa története" 
kiállítás megtekinthető szer-
dán és csütörtökön 10-14 
óráig; péntek, szombat, va-
sárnap 14-18 ó r á i g . 

Apolló Filmszínház 
Előadások kezdete: 
16, 18 és 20 óra. 

Június 22-24: Rocky IV. 
(amerikai). 

Június 25-27: Nem va-
gyunk mi angyalok (ameri-
kai). 

Június 28: Halálos fegy-
ver 2. (amerikai). 

Stúdiómozi: 
Elóadások kezdete: 

17 és 19 óra. 
Naponta 21 órától: 

Erotikus filmek (kizárólag 
18 éven felül). 

Június 22-27: Szakaszve-
zető (videó, amerikai). 

Június 28: Danton (fran-
cia-lengyel). 

Kert Filmszínház: 
Június 22: Haparás (olasz, 

16 év). 
Június 23-24: Shirley Va-

•antine (amerikai). 
Június 25-26: A fehér fé-

reg búvóhelye (angol). 
Június 27: Vámpírok Ve 

lencében (olasz, 16 év). 
Június 28: A Sárkány éve 

Orvosi ügyeletek 
Hétköznap: 

felnőttek részére 17 órától 
másnap reggel 7 óráig a ren-
delőintézet földszintjén (telefon: 
13-274) 

gyermekek részére 17 ora(ól 
másnap reggel 7 óráig a kor-
ház gyermekosztályán (telefon: 
11-500/375-ös mellék) 

Hétvégi ügyelet: 
felnőtteknek: szombaton 7 

órátói hétfőn reggel (vagy a 
hétvégét követő első munka-
nap) 7 óráig a rendelőintézet 
földszintjén (tel.: 13-274) 

gyermekeknek: szombaton 7 
óratói hétfőn (vagy a hétvégét 
követő első nap) reggel 7 oraig 
a korház gyermekosztályán (te-
lefon: 11-500/375-ös mellék) 

A városkörnyéki betegeknek 
szombaton 7 óratói hétfon reg-
gel 7 óráig a rendelointezet 
földszintjén (telefon: 11-500) 

Gyógyszertári ügyelet 
Szabadság férj  gyógyszertár 
naponta 20 oratöl masnap 7 oraig 
hétvégén: szombaton 14 órá-

tól hétfon reggel 7 óráig. Tele-
fon: 11-531 

Hét végére ajánljuk: 

a szuloki pihenopark 
Lapunk egy korábbi számá-

ban a galamboki halastavat és 

1TR1 It t a ( )07! 
A felelőtlenség következményei 
A jó idő beköszöntével és 

a tanítási év végeztével ug-
rásszerűen megnőtt a fiata-
lok a forgalomban való 
részvétele, motorkerékpárral 
és segédmotorkerékpárral. 
Sajnos ezzel együtt a köz-
lekedési balesetek száma is 
érzékelhetően emelkedett. 
Június 7-én például tragikus 
baleset történt. 

Miháld községben a kora 
délelőtti órában a Dózsa 
György utcában, az erősen 
balra ívelő kanyarban, - a 
sebesség helytelen megvá-
lasztása miatt - áttért a 
menetirány szerinti bal ol-

dalra Tóth Barnabás 17 
éves szakmunkástanuló és 
egy szemben jövő személy-
gépkocsi bal oldalának üt-
között. Az ütközést követő-
en visszatért a menetirány 
szerinti jobb oldalra, maid 
az út melletti beton kerék-
vetőkőnek hajtott. Az ütkö-
zés következtében a motor-
ral együtt a vízelvezető 
árok belső szélére esett, és 
olyan súlyos sérüléseket 
szenvedett, hogy a helyszí-
nen életét vesztette. 

Orsós Tibor letenyei lakos 
a tulajdonát képező MZ 250 
típusú motorkerékpár veze-

tését átengedte a vezetői 
engedéllyel nem rendelkező 
19 éves Orsós Imre, ugyan-
csak letenyei lakosnak, és 
így indult motorozni. 

A Szabadság téren a bal-
ra ívelő kanyarban - a ve-
zetői gyakorlattal nem ren-
delkező Orsós Imre -
rosszul választotta meg a 
sebességet és az útsze-
gélynek ütközött - majd a 
parkosított területen folytat-
ta útját. Ott egy beton vi-
rágtartónak csapódott és a 
motorral felborult.  Orsós Ti-
bort, a motorkerékpár uta-
sát, súlyos, életveszélyes 
sérülésekkel szállították a 
mentők kórházba. Június 9-
én sérüléseibe - darabos 
csigolyatörés - belehalt. 24 
éves volt! 

Két fiatalember értelmet-
len halála legyen figyelmez-
tető valamennyiünk részére! 

- tih -

vadregényes környékét mutat-
tuk be Kedves olvasóinknak. 
Hasonlóan kellemes hétvégi 
program lehet egy újabb autós 
kirándulás a Nagykanizsától kb. 
15 km-re található szuloki pihe-
nőparkhoz. 

A Letenye felé vezető 7-es 
úton a rigyáci elágazót pár ki-
lométerrel elhagyva, jobbra ve-
zet az Erdőgazdaság betonútja. 
Ezen végighaladva juthatunk el 
úticélunknoz. A völgybe érve 
baloldalt pillantjuk meg a tó tü-
körsima vizét. A csendes vize-
ket kedvelő horgászok és a tel-
jes kikapcsolódásra vágyók 
kedvelt kirándulóhelye. 

A tó jobboldalán vezető köves 
úton néhány száz métert tovább-
haladva egy baloldalt található 
lépcsősoron juthatunk le a forrás-
hoz. (Tábla jelzi!) A szép bükkös 
környezetben pihenő és szalon-
nasütésre kijelölt hely várja a ki-
rándulókat. A csend, a gyógyító 
erdei levegő, a forrás  üdítően 
friss vize, némi gyalogtúra feled-
teti a hétköznapok agyonhajszolt 
óráit. (Közben azért ne feled-
kezzünk meg arról: a természet 
úgy szép, anogy van!) 

Ttftli Ferenc 
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Visszapillantó -^visszapillantó -^visszapillantó 
MÁV NTE -

„BETKA" MÁV DAC 
2:0 (1:0) 

NB ll l-as labdarúgó-mér-
kőzés a Bakony-csoport-
ban. Kanizsai Gólszerző: 
Kém (2). 

A labdarúgás harmadik 
vonalában június 17-én fe-
jeződött be a pontvadászat, 
végetért az 1989-90-es baj-
noki küzdelemsorozat a Ba-
kony-csoportban is, ahol . a 
kanizsai színeket a MÁV 
NTE csapata képviselte. 

A vasutasok hazai kör-
nyezetben vívták az évad-
zárót a győri „testvérekkel", 
akik a mérkőzés előtt 48 
ponttal álltak a bajnoki ta-
bellán az 5. helyen, mlg a 
kanizsai fiúk a 7. helyet 
foglalták el az eddig meg-
szerzett 37 ponttal. Tehát 
ún. tétnélkuli találkozót 
ígért a 90 perc, ám ebből 
nem lett semmi, mert végig 
változatos, küzdelmes mér-
kőzést vívott a két rivális: 

- Presztizsmérkőzés volt 
ez a másfél órás csata, va-
gyis nekünk volt mit törlesz-
fenünk a jóképességű győ-
riekkel szemben. Ugyanis 
ősszel 3:0-ra kikaptunk. A 
másik ami motivált bennün-
ket, hogy az őszi jó hajrát 
mindenképpen győzelemmel 
akartuk zárni. Nos, a fiúk 
ezúttal küzdőképességből, 
akarategységből jól vizs-
gáztak és ami fontos, hogy 
a gólkirály Kém megtalálta 
azt a bizonyos góllövőcipőt. 
A fiúk nyugodtan, felszaba-
dultan játszottak, helyen-
ként látványos akciókkal 
gyakran megzavarták a 
vendégek védelmét. Tulaj-
donképpen az történt a pá-
lyán, amit mi elterveztünk. 
Megérdemelt, biztos sikert 
értünk el, s ebben a csa-
pategységen belül is külön 
rászolgál a névszerinti ki-
emelésre a nagyszerű tel-
jestíményt nyújtó Visnovics 
és Kém - értékelt a talál-
kozó után Németh Lajos, a 
kanizsaiak szakosztályveze-
tője. 

A Dráva-csoportban sze-
replő Volán-Dózsa búcsú-
mérkőzését Kaposvárot t 
játszotta, ahol a K. Tán-
csics nyert 6:0-ra az utol-
só helyen végzett kanizsai 
l i la-fehérek ellen. A már 
korábban kiesett kanizsai -
ak egyúttal azzal is nega-
tív szenzációt szál l í tot tak, 
hogy a tavaszi idény 15 
találkozóján pontnélkül inek 
bizonyult a szerény képes-
ségű határőr f iata lok. 

Olajbányász - Debrecen Közúti 
Építők 29:18 (14:9) 

NB I B-s női kézilabda-mér-
kőzés. Az olajosok legjobb do-
bói: Mátyás 12, Juhász 8, Siti 

A bajnokság utolsó előtti for-
dulójában hazai évadzárón kö-
szönt el az NB I B-től és a 
lelkes közönségtől a kanizsai 
csapat, amely az előző fordu-
lóban elért győzelemmel beju-
tott az NB l-be. 

Az immár élvonalbeli együt-
tes a debreceniek ellen bizony 
gyengén kezdett, a játékosok 
sok-sok hibával játszottak. A 
20. perctől aztán beindult az 
olajosgépezet és végül fölé-
nyes győzelmet arattak. Szé-
pen búcsúztak! 

A 2x30 perces összecsapás-
ról Szloboda József, az olajo-
sok technikai vezetője igy 
összegezett: 

- A találkozó elején a lá-
nyok ünnepi hangulatban vol-
tak, s ellenünk a debreceniek 

Óriási becsvággyal küzdöttek. 
Úgy ahogy egy kis csapat hajt 
a „nagy" ellen. Az eredménye 
az lett, hogy a 12. percben 
9:5-re elhúztak a vendégek. 
Ezt követően a csapat aztán 
hosszú hajrát nyitott. Szinte 
percről percre jött fel a csa-
pat, majd a félidő hajrájában 
parádés játékkal már biztos 
vezetést szereztek. Szünet 
után tovább folytatódott a len-
dületes és erdményes játé-
kunk, s tulajdonképpen egyre 
magabiztosabbak voltak lánya-
ink. Néha ugyan akadozott a 
gépezet, de végül is simán 
nyertünk. A győzelemért 
Skrach, Juhász és Mátyás tet-
te a legtöbbet. 

A hazai közönségtől búcsúzó 
Olajbányász csapata: Skrach-
Gombor, Siti, Pető, Juhász, 
Mátyás, Búza. Csere: Böjti (ka-
pus)j Ivanics, Szőkéné-Pintér. 
Edző: Jéki Zoltán. (bg) 

Nemzetközi sakkfesztivál 
a Hevesi kultúr-központban 

- Nemzetközi nyílt sakkverseny 
kezdődik június 30-án, amelyet 9 
fordulós svájci rendszerben bonyo-
lítanak le. A iúligs 8-ig tartandó 
viadal nemzetközi értékszám és 
címszerzo verseny amelyen az 1 -
15. helyezettek díjazására közel 
110 ezer forintot fordítanak. 

- Július 9-e és 23-a között két 
versenyt rendeznek. A FIDE IV. 
katagóriájú és a FIDE III. kategó-
riájú ver§enyen 16-16 élversenyző 
körmérkőzéses rendszerben mér-
kőzik a nemzetközi címszerzo ver-
senysorozaton. A legjobban sze-
replő sakkozók anyagi ösztönzé-
sere 33-33 ezer forintot fordítanak 
a rendezők. 

- A napokban lezárultak a ne-
vezések s így teljes mértékben 

Móricz-kupa 
Ha július, akkor Móricz-kupa. 

Legalábbis Kiskanizsán, ahol ti-
zenhét évvel ezelőtt indult út-
jára az az akció, amely ma is 
töretlen népszerűségnek ör-
vend. 

Kiskanizsa utcák-terek kispá-
lyás labdarúgó-bajnokságát ez 
évben június 30. július 7, 8, 
14, 15-en rendezik meg a Kis-
kanizsai Sportkert páíyáin. A 
felnőtt, ifjúsági és serdülő kor-
csoportban lebonyolítandó baj-
nokságban azok indulhatnak, 
akik hovatartozásukat személyi 

tazolványukkal bizonyítani tud-
k. vagyis kiskanizsai lakosok. 

Az elmúlt évek tapasztalatai 
alapján mindhárom korcsoport-
ban számos utca indítja majd 
csapatát, lesz olyan is, ahon-
nan serdülő és ifjú csapaton kí-
vül, két felnőtt csapat is indul 
majd. 

A Móricz-kupán indulni szán-
dékozó csapatok 1990. június 
28-án adhatják le nevezésüket. 
A Hunyadi téri Sportház klub-
jában ezen a napon lesz a nyil-
vános sorsolás, amelynek idő-
pontja este fél 7 óra. 

- k -

készen állunk a kiemelkedő za-
lai-nagykanizsai fesztivál lebo-
nyolítására. Ez a versenysoro-
zat beépült a nemzetközi nap-
tárba, rendkívül vonzó a külföl-
diek körében is. A több mint 
110 (i) induló fele külföldi ver-
senyző, akik 13 (!) országból 
érkeznek a sakkfesztivalra, 
köptük itt lesznek a tavalyi 
győztesek élcsoportban vég-
zett kiváló sakkozók, de terme-
szetesen több új versenyző is 
bekapcsolódik a kanizsai verse-
nyekbe. Nagy versenyre van ki-
látás, ameíyet mintegy 20 
szponzor pénze tesz lehetővé. 
Ennek óriási szerepe van a 
fesztivál folytatásaban - han-
goztatta Nádasi Tamás, a vá-
rosi sakkszövetség vezetője. 

A versenysorozat feltételei-
nek biztosításában eddig a vá-
rosi tanács, a Tungsram mellejt 
döntő szerepet vállalt a Vizmu, 
a Dédász, az ÁB, az IBUSZ, 
az Autóklub, a Voíán, a Bútor-
gyár, POMUS^ Költségvetési 
üzem, AFEMSi, Hevesi MK, 
Zefag, Szolgáltató Szövetkezet, 
MSZv, MNB, Kögáz, am§lyek 
igazi részesei a kiemelkedő vá-
rosi rendezvénynek, a nemzet-
közi versenyeknek. 

Zenefűszeres 
foci show 

Nem mindennapi ese-
mény színhelye lesz szom-
baton (23-án) az Olajbá-
nyász sporttelepe. Több 
mint tíz év után ismét 
Nagykanizsán lép pályára a 
színész-újságíró közös vá-
logatott, ellenfele a város 
öregfiúk csapata lesz. 

Az Olajbányász rendezé-
sében lebonyolítandó show-
műsor szombaton délelőtt 
10 órakor kezdődik a piros-
kékek Stromfeld úti pályá-
ján. amikor Komár László, 
Koos János és Solymos 
Antal, a népszerű táncdal-
énekesek adnak műsort. 

A mérkőzés 10,30 órakor 
kezdődik, amelyen több je-
les és népszerű színész és 
újságíró lep pályára, ezúttal 
közös csapattal.. Kik alkot-
ják a keretet? Ime a név-
sor: Komlós  András,  Juhász 
Jácint,  Bubik  István,  Nem-
csák  Károly,  Cseke  Péter, 
Szerednyei  Béla, Mikó  Ist-
ván,  Eperjes  Károly.  Vikidál 
Gyula,  Komár  László,  Koós 
János, Solymos  Antal,  Lip-
pai László,  Szőke  Pál,  Lak-
lót  Aladár  Rudolf  Péter, 
Gáspár  Tibor,  Rácz Tibor, 
Makrai  Pál,  Mihály  Győző 
és mások. 

A kanizsai öregfiúk válo-
gatott jában helyet kapnak 
mindazok, akik az elmúlt 
években fejezték be az ak-
tív játékot, Igy többek kö-
zött Vlaszák, Simon, dr. 
Füle, Doszpoth, Balogh, 
Söjtör és a többiek. 

A szervezők azt ígérték, 
hogy a szünetben sem 
unatkoznak majd a nézők, 
a 10 órai műsor akkor 
folytatódik. Belépők a 
helyszínen és közvetlen a 
műsor előtt 100.- forintos 
egységáron válthatók. Ab-
ban az esetben, ha rossz 
idő van (esik az eső), a 
megváltott jegy ellenértékét 
az egyesület a helyszínen 
visszatéríti. 

- kázé -

Sportöltözóí avatnak Paton 
Régóta várt eseményre készülnek Paton. A kisközség sport-

egyesülete öltözőt avat, amelynek ünnepségét június 24-én vasár-
nap rendezik. A városkörnyéki bajnokságban szereplő labdarúgó-
csapat mcst már kulturált körülmenyek Között fogadhatja a ven-
dégcsapatokat, hisz a helyi igényeknek maximálisan megfelelő 
sportöltözőt sikerült megépíteniük. A közös tanács pénzügyi tá-
mogatása valamint a helyiek önzetlen társadalmi munkája ered-
ményezte azt a létesítményt, amely két öltözőből, fürdőből,  szer-
tárból, bírói öltözőből és mellékhelyiségekből áll. 

A helyiek gazdag programmal várják az érdeklődőket. 14 órakor 
kezdődik az ünnepség, amikoris Pintér Lajos elöljáró felavatja az 
új létesítményt. Ezt Követően a Miháldi Altalános Iskola diákjai 
tornabemutatót tartanak, majd délután 3 órakor a jugoszláv Nk. 
Macinec öregfiúk gárdája mérkőzik meg a helyiek hasonló korú 
csapatával. A városkörnyéki bajnokság II. osztályának bajnoka 
16,30 órakor találkozik az NK. Macinec jugoszláv csapattal. 

- kz -
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Kajak 

Varga két aranya a vidék-bajnokságon 

Nemzetközi 
sportakrobatika 

verseny 

selték Héder István szakvezető irá-
nyításával. 

A kanizsai versenyzők remekül 
szerepeltek, akik újabb sikerekkel 
igazolták a szakosztályban végzett 

munkát. A jól felkészített bútorosok 
közül ragyogó sikert ért el Varga Gá-
bor, aki a serdülő 500 méteren és 
1000 méteren egyaránt vidék-bajnok 
lett. 

A sportág igazi 
propagandája volt 

A Zalaerdő-Hevesi DSE nem 
kevés feladatot vállalt, amikor 
elhatározta, hogy nemzetközi 
versenyt rendez. A sikeres 
munkát jelzi, hogy meghívásuk-
ra 6 ország küldte el verseny-
zőit, illetve megfigyelőit. 

Szombaton reggel zászló-
díszbe öltöztetett tornaterem-
ben köszöntötték a felsorakoz-
tott csapatokat majd 120 ver-
senyzővel kezdetét vette a vi-
adal. Ot versenyszámban (női-
férfi  páros, női hármas férfi 
négyes, vegyes páros) hirdet-
ték meg a versenyt, előbb a 
statikus gyakorlatokat mutatták 
be a zömmel ifjúsági korú ver-
senyzők, majd délután a dina-
mikussal folytatták. Másnap va-
sárnap a kombinált gyakorla-
tokkal folytatódott a vetélkedő, 
majd a déli órákban már az 
eredmény hirdetés következett. 

Farkas Zoltán, a Zalaerdő-
Hevesi DSE elnöke a két nap 
tapasztalatait így összegezte: 

- Kisebb zökkenőkkel, de 
végeredményben sikeres nem-
zetközi versenyt sikerült meg-
rendeznünk. Az igazsághoz 
persze hozzátartozik hogy ha-
sonló torna lebonyolítása ese-
tén már több mindent másképp 
csinálnák, például a feladatokat 
jobban pontosítanánk és több 
személyre osztanánk el. Nehe-
zítette a dolgunkat az is, hogy 
az egyes országok nem jelez-
tek pontos létszamot, így a várt 
80 versenyző helyett 120 érke-
zezett Nagykanizsára. A plusz 
40 fő elhelyezése, étkeztetése 
mondanom sem kell, mekkora 
gondot okozott. Ennek ellenére 
megítélésem szerint ez a két 
napos viadal nagy propagandá-
ja lesz ennek a sportagnak, 
ennyi néző még akrobatika ver-
senyt Nagykanizsán nem látott. 

A többnyire ifjúsági akroba-

Zalaerdő-Hevesi DSE párosa a 
negyedik lett. 

A nemzetközi verseny küz-
delmeit végignézte Pfeifer  Fe-
renc, a Magyar Torna Szövet-
ség Sportakrobatikai szakágá-
nak vezetője is, aki így nyirat-
kozott: 

- Ez a verseny is bizo-
nyítottaj hogy a sportág fényes 
jövő előtt áll. Jó uton haladunk 
afelé, hogy sportágunk rövid 
időn belül felkerüljön a NOB 
programjába. Ezérf  is fontos, 
hogy Nagykanizsán, ahol már 
hagyományai vannak az akro-
batiKának, most nemzetközi 
versenyt rendezhettek. Dicséret 
illeti a DSE-ét, hogy mert vál-
lalkozni egy olyan versenyre, 
amelyen közel féltucat ország 
képviseltette magát. A közelgő 
világbajnokság előtt jó felmérés 
volt ez a magyar versenyzők-
nek is. Ami a szereplésüket il-
leti, a ceglédi Sajgál-Boros ket-
tős ezüstermes lett, akárcsak a 
VB-n, itt is a lengyel páros 
előzte meg őket. Nagyon jó be-
nyomást keltettek a kanizsaiak 
is, így mindkét női, illetve a 
férfi  páros. Én csak gratulálni 
tudok a kanizsai szervezőknek, 
úgy érzem sikeres két napos 
viadalt tudhatunk magunk mö-
g ö t t ' A 

- A verseny magas színvo-
nalú volt, hisz több világbajnoki 
helyezett páros is indult. Na-
gyon nehéz volt a rendezés 
nisz minden tapasztalat nélkül 

.Vlaszák Géza lett az Olajbányász edzője 
A napokban megegyezés szü-

letett az Olajbányász vezetése 
és Vlaszák Géza között, amely-
nek értelmében az elkövetke-
zendő két szezonban, 1992. jú-
nius 30-ig a kanizsai szakember 
lesz az Olajbányász NB ll-es 
labdarúgó csapatának edzője. 

Vlaszák Géza az Olajbá-
nyász volt labdarúgója az el-

ták nemzetközi versenyén szá-
mos olyan versenyző is indult, 
aki már letette névjegyzét más 
rangos nemzetközi versenyen 
is. Igy például a lengyelek vi-
lágbajnoki női párosa, EB he-
lyezettje is indult, és most is 
nagyszerűen szerepeltek, mind-
két páros első helyezést ért el. 
Összességében a lengyelek 
szerepelték a legjobban, vala-
mint a szovjetek, ők szerezték 
meg a legtöbb első helyet. A 
magyarok a várakozásnak meg-
felelőt nyújtottak, női párosban 
a ceglédiek ezüst, míg a kani-
zsaiak bronzérmet szereztek. 
Ebben a versenyszámban még 
egy negyedik hely jutott a ka-
nizsaiaknak. A férfi  párosban a 
ceglédiek harmadikok, míg a 

vágtunk bele. Több nehézséget 
kellett megoldanunk, de végül 
sikerült a Jelentkező problémá-
kat áthidalnunk. Azt gondolom 
óriási dolog, hogy például 
Franciaországból vagy Skóciá-
ból ismeretlenül, is eljöjjenek 
Nagykanizsára. Úgy érzem, si-
került tovább népszerűsítenünk 
ezt a nagyon nehéz, de szép 
sportágat. Köszönet érte mind-
azoknak, akik segítették verse-
nyünket. - mondta befejezésül 
Gajcsi József, a torna főszer-
vezője. 

Eredmények: Női páros 1. 
Plonka - Sukowska (Lengyelor-
szág) 2. Sajgál - Boros (Ceg-
léd), 3. Gajcsi - Ramocsa (Za-
laerdő-Hevesi DSE) 4. Gergely 
- Kiss (Zalaerdő-Hevesi DSE) 
Női hármas: 1. Galka-Swierc-
zek-Hadaka 2. Penaz-Gylevna-
Mitrohina (Szovjetunió) 3. Cun-
ning-Mc. Goldtick-Muir (Skócia) 
Férfi  páros: 1. Godz-Piechota 
(Lengyelország) 2. Orsjnikov-
Dobrowolski (Szovjetunió) 3. 
Tóth-Cigony (Cegléd) 4. Ara-
nyos-Ramocsa (Zalaerdő-Heve-
si DSE) Férfi  négyes: 1. Po-
lischyk-Óhay-Grin-Zaharenko 
(Szovjetunio) 2. Gutszmit-
Szczebak-Szczygiel-Kalisz 
(Lengyelország) Vegyes páros: 
1. Walentyka-Sokoloxski (Len-
gyelország és Fedotova-Kilu-
cnik (Szovjetunió) 3. Chraszov-
Wakak (Lengyelország) 

- ksfpolnsis -

múlt években is a piros-kékek-
nél dolgozott az országos ifjú-
sági csapat edzőjeként. Több 
eltelt év után O az első szak-
ember, aki kanizsaiként próbál-
ja majd megoldani a csapat 
előtt álló feladatokat. 

Vlaszák Géza; gratulálunk és 
sok sikert kívánunk a várható-
an nem könnyű munkához. 

A hétvége sportja 
Szombaton (23-án) reggel 9 órakor a Mindenki Sport-

pályáján kezdődik az a program, amelyet a kanizsai Ci-
gányok Ifjúsági Szövetsége szervez a dunántúli cigány-
szövetségek bevonásával kispályás labdarúgás és sakk 
sportágban. Ugyancsak szombaton kezdődik és vasárnap 
fejeződik be a Kanizsa-kupa tenisz verseny, amelynek 
színhelye az olajosok Vár uti pályája. 

A kézilabda NB I B-ben a zárófordulót  rendezik meg 
a hétvégén, melynek során a Tungsram férfi  gárdája szom-
baton délután 4 órakor a Győri AEV ellen lép pályára az 
Olajbányász munkacsarnokban. 

vasárnap (24-én) a város vonzáskörzetébe tartozó köz-
ségek sportnapját tartják a Mindenki Sportpályáján. A reg-
ge l 9 órakor induló programban a községi sportegyesületek 
vetélkednek, több sportágban mérik majd össze tudásukat 
az egész napos viadalon 
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A kajak-kenu országos vidék-baj-
nokságot ezúttal Szegeden bonyolí-
tották le, amelyen színeinket a Bú-
torgyár tehetséges kajakosai képvi-



A képviselő 
dicsérete: 

Nem pályaszéli druk-
kerekre, te t tekre van 
szükség! 

(Levél a 10. oldalon) 

Hitetlenek  megtérése 
A parafenomén jött, látták és győzött - A bőrlátás trükkjei -
Emberi akaratra kisüt a Nap? - Ignatyenko Kanizsán 

(Cikkünk a 13. oldalon) 
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Az izraeli 
nagykövet 
Kanizsán 

A tragikus  zsidó sorsra, 
másfél  ezer deportáltra  em-
lékeztek Zalaegerszegen.  A 
zsinagógában  tartott  áhítat 
után az izraelita  temetőben 
ökumenikus tiszteletadás-
sal adóztak az elhurcoltak 
emlékének. A felállított 
nagyméretű  márvanytáblá-
nál SLOMO MAROM. Izrael 
állam budapesti nagyköve-
te is lerótta  a kegyéletét.  A 
nagykanizsai közösséget 
Kelemen Z. Pál (Képünkön 
balra) képviselte. 

Fotó: Szakony AtUIa 

választ kap-
tuk. hogy lét-
számhiány 
miatt nem 
tudják megol-
dani a hittan 
oktatását az 
iskolákban. 
Tehát maradt 
a hagyományos forma: hitok-
tatás az egyes plébániákon 
folyt. Kivételez alól a palini 
iskola, ahol az újudvari pap 
tartotta a hittanórákat. Idén 
még nem váltottunk szót 
ezügyben az egyházak képvi-
selőivel. s nem tudom, hogy 
egy év alatt sikerült-e megte-
lelő számú hitoktatót felkészí-
teniük. Véleményem szerint a 
hitoktatók óradíjának fizeté-
sét az iskolák - szűkös anya-
gi lehetőségeik miatt - nehezen 
tudják maja megoldani, ehhez 
állami támogatás kellene. 

- emgyé -

Akit félholtra vertek 
a határörörsön - A ké-
pe még ma sem te t -
szik mindenkinek. 

(CikkUnk a 2. oldalon.) 

A hónap embere: 
J é k i Zoltán 

A 47 éves pécsi szárma-
zású sportember 1989. ja-
nuárjában a Nagyatádi 
VSE NB II-es férfi kézilab-
da csapatától került Nagy-
kanizsára. Irányításával 
az 1989 évi tavaszi ráját-
szás küzdelmei után az 
olajos gárda az előkelő 4. 
helyen végzett, az 
1989/90.  évi bajnokság-
ban pedig már több fordu-
lóval a befejezés előtt az 
NB I-et jelentő 2. helyet 
megszerezve behozhatatat-
lan előnyhöz futott a rivá-
lisokkal szemben. 

Jéki. Zoltán, a fellángolt 
viszályok ellenére is kitű-

nő kormányosnak bizo-
nyult. Szakmai munkáját 
a szép szó, a meggyőzés, 
a pszichológiai érzék és a 
taktika helyes alkalmazá-
sa jellemezte. 

Bevallotta azonban, 
hogy az ezüstéremnek, a 
legmagasabb osztályba ke-
rülésnek nem tud igazán 
örülni, mert további sorsa 
bizonytalan Kanizsán: né-
hány nappal ezelőtt még 
nem tudta, hogy a június 
30-án lejáró edzői szerző-
dését meghosszabbítják-e 
az olajos egyesület veze-
tői... 

(tih - i) 
Dusnoki Ágnes, a Művelődé-

sűgyi Osztály főelőadója. 
Altalános beszedtéma, 

hogy szeptembertől az isko-
lákban ismét lesz hittanokta-
tás. Mit kell erről tudni? 

- A hittanoktatás tervezett 
bevezetéséről csak a parla-
ment vitáiból értesültünk, il-
letve a hétvégi újságokból, me-
lyek közölték a Közoktatásügyi 
Minisztérium és az egyházak 
megállapodásának teljes szö-
veget. A Művelődési Közlöny 
Június 19-én kézhezvett sza-
mában olvasható, hogy az 
igazgatók az egyházzal egyez-
tetve írják ki a hittanbeíratás 
időpontját. A tényleges rende-
let később jelenik meg. Mi 
azonban már az elmúlt tanév 
indításakor felvettük a kapcso-
latot Szabó Bakos Szilárd fő-
esperessel az ügyben, hogy az 
Iskolákban klvánnak-e élm ez-
zel a lehetőséggel. Akkor azt a 

T e l e f o n v é g e n 

Úrnapi körmenet ' Fotó: Szakony Attila 
(Összeállításunk  a 7. oldalon) 



A történelem  sodrában 

Akinek nem tetszet a képe, azt kitelepítették - Fél-holtra vertek 
a határorörsön - Az újrakezdés nehézségei 

Előzmények Félholtan Ausztriában 

( KANIZSAT 1990. június 29. 

Az 1945 nyarán megkötött 
potsdami egyezményhez kap-
csolódóan megkezdődött a há-
borús bűnösök felelősségre vo-
nása, Kelet és Kelet-Közép-Eu-
rópából pedig a kitelepítés. A 
magyar népbíróság 1946 áprili-
sában halálra ítélte és kivégez-
tette a Volksbund vezért, 
Basch Ferencet, de már janu-
árban megkezdődött a hazai 
németek „átköltöztetése" Né-
metország amerikai övezetébe. 
Ennek leállítása és az egyen-
jogúság visszaállítása csak az 
1950 március 25-i kormányren-
delettel történt meg. 

A tragédia kezdete: 
Erről a politikai népvándor-

lásról beszélgetünk, a magyar 
származású Franz Johannes 
Hoffmann  úrral. 

- Apám mindig azt mondta: 
„Fiam, a politika olyan, mintha 
az ördöggel kötnél barátságot". 
Neki volt igaza! Tehetős gazda 
volt, de soha nem lépett be 
semmilyen pártba, pedig a 
volksbundisták először szép-
szóval, majd fenyegetőzéssel 
próbálták jobb belátásra bfrni. 
Az éhség nagy úr. A családot 
anyám tartotta össze. Tudja, 
azt a háború utáni első évet, 
amíg, élek nem feledem. Két-
szeresen emlékezetes. Május 
12-én este anyám szüle-
tésnapját ünnepeltük. Semmi 
nótázás, semmi hangoskodás, 
az ablakokat besötétítettük. 
Úgy tíz körül járt az idő, ami-
kor rugdossák, verik az ajtót. 
Apám kiszól és megkérdezi, 
hogy ki az. Nyisd ki az ajtót, 

te rohadt, mert rádtörjük! Eb-
ben a pillanatban reccsenés. 
Négy ember állított be, nem is-
mertük őket. Az állam nevében 
mindent lefoglalunk - ordította 
a négyük közül a legkisebb. Az 
egész ember akkora volt, mint 
a kutya ülve. Berontott a kony-
hába, felfordította  az asztalt. 
Rohadt gyilkosok! Még a ma-
gyarok éheznek, ti zabáltok! -
üvöltötte 

- Nem kérdezték, hogy mi-
nek köszönhetik a látogatást, 
miért jöttek? 

- Akkor már tudtuk, ki le-
szünk telepítve. Anyám sírt, 
apám, gondolom, magában ká-
romkodott. Soha nem tudtam 
meg. Erről kint nem volt sza-
bad beszélni. A papa megtiltot-
ta. De nem sokáig bírta, 1950 
januárjában meghalt. 

- Talán térjünk vissza arra 
az estére! Mi történt? 

- A legfontosabb holmijainkat 
szedjük össze, mondták, aztán 
mars ki a házból, mert itt van-
nak az új lakók akik megér-
demlik, hogy végre a jussukat 
megkapják. Adtak egy félórát. 
Ékszert kerestek, nagyon, de 
nem találtak, nem is volt. Cif-
raságra apám soha nem adott 
pénzt. Kizavartak bennünket az 
udvarra. Ott álltunk, míg az új 
gazdák beköltöztek. Embersé-
gesen bántak velünk, mert 
csak egy hét múlva vagoníroz-
tak be, addig lakhattunk az is-
tálóban. Enni adtak s, csak azt 
hajtogatták, ők nem tehetnek 
róla. 

- Tudták, hová mennek? 
- Akkor úgy tudtuk, Német-

országba. Itt, Nagykanizsán át 
ment a vonat, ha jól emlék-
szem, egy fél napot töltöttünk 
itt. Tudja, úgy szállítottak ben-
nünket, mint az állatokat. Ka-
tonák vigyáztak ránk ők, kísér-
tek még vécére is. Nem tudtuk 
soha, hol vagyunk, nagyon vi-
gyáztak arra, hogy a vonat kö-
zelébe ne kerüljön senki. Nem 
is érdemes róla beszélni. El-
múlt. Sok ártatlan németet za-
vartak el az országból. 

- Hol lépték át a magyar ha-
tárt? 

- Hegyeshalomnál. Amikor 
mi oda érkeztünk, már álltak 
bent vagonok, németekkel. Újra 
mindenkit átmotoztak, hogy ki 
mit visz ki az országból. Apám-
tól még az óráját is elvették. 
Talán annyi maradt, ami raj-
tunk volt. Evvel kezdtünk új 
életet. Azaz kezdtek apámék. 

- Hogyhogy kezdtek? Önnel 
mi történt? 

- Ha jól emlékszem, két nap 
telt el Hegyeshalomnál, amíg 
várakoztunk. Akkor már elhatá-
toztam, hogy megszököm. Egy-
szercsak meglódult a vonat, el-
indult. Hegyeshalom és Bécs 
között döcögött. Ott már sza-
badabbak voltunk, kinyithattuk 
a vagon ajtót. Megszűnt a bűz, 
tudtuk is, nem is hol járunk. 
Mindenhol német feliratok. Ha 
megállt a vonat, nyugodtan el-
mehettünk vízért. Egy ilyen al-
kalommal léptem le. Elindultam 
Magyarországra. 

- Mennyi idő alatt ért haza? 
- Soha nem értem haza. A 

vasúti sínek mellett bujkálva 
körülbelül másfél hét alatt ér-

tem el a határt. Bár soha ne 
értem volna el. Elkaptak. Ro-
hadtul megvertek. Azt mondták, 
másnap kivégeznek bennünket, 
mert kém vagyok. Tizennyolc 
éves suttyó voltam, falusi pa-
rasztgyerek, azt sem tudtam mi 
az, hogy kém. Éjjel tizenegy 
körül jöttek értem. Újabb kihall-
gatás, újabb verés. Majd kocsi-
ba ültettek, elvittek a határra. 
Ott újra félholtra vertek, és 
egyszerúen átlöktek. Azóta 
sántítok. 

- A szülőket hogy találták 
meg? 

- A szerencse hozott össze 
egy földimmel, ő mondta meg, 
hogy apámék hova kerültek. 
Igaz, a szerencse sokszor át-
segített a bajon. Mivel paraszt 
gyerek voltam, hát értettem, a 
földhöz az állatokhoz. Míg má-
sok az iparba mentek dolgozni, 
én a gazdánál maradtam, 
apámmal ott szolgáltunk. O 
adott szállást, enni, és a ké-
sőbbiek folyamán bért. Aprán-
ként összejött. Tudja, nagyon 
keményen meg kellett dolgozni 
mindenért. Nem adtak ingyen 
semmit. 

- Mikor járt először itthon? 
- Most! Én akkor megfogad-

tam, amikor annyira megvertek, 
hogy soha nem teszem be a 
lábam ebbe az országban. De 
lebontották a kerítést. A kíván-
csiság haza hozott. 

- Mi a véleménye a magyar-
országi változásokról, a politi-
káról? 

Munka nélkül nincs 
semmi 

- Vallom azt, amit apám 
mondott, az ördöggel cimborál, 
aki politikával cimborál. Egy-
szerűen tudomásul kell venni: 
munka nélkül nincs semmi. 
Mindig pontosan tudni kell, 
hogy mit kell az embernek el-
végezni. Nézze a Kelet-néme-
teket! Azt hitték, hogy a szom-
széd kertje zöldebb. A fenéket, 
csak attól, hogy tudták mikor 
kell öntözni. Feje tetejére állt 
az egész világ. No! Isten áldja! 
Ahogy felénk mondták régen -
ós szedelőzködik. 

Isten áldja, Herr Hoffmann! 
Jó utat, jó pihenést! 

(De higgye el, a szülőföldön 
is van még tennivaló. Mondják, 
hogy a képe még ma sem tet-
szik mindenkinek) 

Cs.J. 

Megnyílt a 
csónakázó-tavi 

zöldtábor 
A korábban tisztasá-

gi gondokkal küszkö-
dő csónakázótó-parti 
tábor ismét 194 álta-
lános iskolás zsivajá-
tól hangos. A vidám 
gyerekhad két peda-
gógus felügyeletével 
sport- és kulturális 
programokkal, kirán-
dulásokkal múlatja az 
időt. A tó és környé-
ke igazi gyermekbiro-
dalommá vált. 

Fotó: Szakony Attila 



Kiss Endre (Kazanlak 
krt. 12/C): 

- Parlamenti  hozzászólá-
sában Ön foglalkozott  az-
zal,  hogy  az előző  rendszer 
vezetői  közül  - sokan ér-
demtelenül  hivatalban  ma-
radtak.  Hogyan  és mennyi 
idő  alatt  lehetne  az embe-
reket  lecserélni,  esetleg 
számonkérni?  Kik  fogják  a 
lecserélést  elindítani? 

* Az állami vállalatok, in-
tézmények igazgatóinak 
megmérettetésére és a 
szükséges személycserék 
elvégzésére pályázatok új-
bóli kiírása a lehetséges el-
járás. Ezzel megadnánk a 
lehetőséget az alkalmasak-
nak a beosztásukban mara-
dásra ugyanakkor az alkal-
matlanok megkapnák a visz-
szavonulás lehetőségét. 

A folyamatot a kormány-
nak kell elindítani. Különö-
sen nagy és fontos vállala-
toknál miniszteri biztosok is 
képviselhetnék a kormányt. 
A beérkező pályázatok elbí-
rálására a vállalat, intéz-
mény választott dolgozói-
ból, a helyi önkormányzat 
és a pártok képviselőiből 
álló bizottságokat kellene 
létrehozni. Külső résztvevők 
véleményem szerint szüksé-
gesek (esetleg más körből 
is), mert fennáll a vállalati 
képviselők manipulálásának 
veszélye. 

Az igazgatók esetében 
még idén lebonyolítható a 
pályáztatás. Az alsóbb szin-
teken szükségessé váló 
személycseréket már az új 
vagy újra kinevezett igazga-
tó vezetésével egy második 
ütemben kellene végrehaj-
tani. 

Amennyiben a bizottság 
törvénytelenség alapos gya-
núját állapltná meg, kezde-
ményezhetné a büntetőjogi 
eljárást. 

* 

- Köztudott,  hogy  az elő-
ző rendszer  az ún. 45-ös ge-
nerációt  nyomta  el legin-
kább.  Egy  45 éves  ember 
mit  tehet  ezután,  ha eddig 
nem az adottságainak  meg-
felelő  pályán  dolgozott  (nem 
is rosszul),  és vagyont  sem 
gyűjtött?  Milyen  lehetősége-
ket  kaphat?  Önben van-e  ke-
serűség?  (Kiss  Endre) 

* Személyes keserűség 

nincs bennem. A munka, 
amit eddig végezhettem (a 
tanítás) megfelelt érdeklő-
dési körömnek, és örömet 
leltem benne. Az, hogy pél-
dául igazgató nem lesz be-
lőlem, nem izgatott, mert 
nem voltak ilyen ambícióim. 
A fizika, kémia és technika 
ráadásul olyan tantárgyak, 
ahol nem kényszerltett a 
tanterv megalkuvásokra. 

Ami elkeserített, az az or-
szág, a társadalom, a város 
sorsa volt. A hazugság, az 
álszentség légköre, az álta-
lam semmire sem tartott 
karrieristák, sokszor nyil-
vánvalóan erkölcstelen és 
tehetségtelen káderek pöf-
feszkedése és feudális jel-
legű uralkodása volt az, 
ami mérhetetlenül irritált. 

Épp ezért kény-
szerpályának inkább azt ér-
zem, ahogy becsületből fel 
kellett vál lalnom egy ügyet, 
és mindent, ami ebből kö-
vetkezett. 

Vagyont tényleg nem 
gyűjtöttem, és erre jelenleg 
sincs ki látásom, de ez nem 
zavar, nincsenek nehezen 
kielégíthető igényeim. 

Kocsis Péter (Zemplén 
Győző" u.): 

- Miért  támogatja  a kor-
mánya a cigányügyet  ere-
jén felül,  hiszen  a jelenlegi 
nehéz gazdasági  helyzet-
ben sok becsületes  ember 
(nem  cigány)  a létminimum 
határán  él? 

* A „cigánykérdést" meg-
győződésem szerint csak 
az észszerű támogatások 
rendszerével lehet megol-
dani. Mindaddig, amíg a ci-
gányság eddig be nem il-
leszkedett része nem találja 
meg helyét a társada-
lomban, ez a kérdés élni 

fog, és egyere súlyosabb 
gondokat fog okozni. 

Azzal azonban egyetér-
tek, hogy az eseteket diffe-
renciáltan kell kezelni. Re-
mélem, a megalakuló új ön-
kormányzatok abba a hely-
zetbe kerülnek, hogy képe-
sek lesznek létrehozni az 
indokolt támogatások és a 
visszaélések megakadályo-
zásának egységes rend-
szerét. 

Természetesen a problé-
mát teljes körben kell meg-
oldani: más hátrányos hely-
zetű rétegek, egyének tá-
mogatásának körén belül. 
Horváth Jenő" (Sormás): 
- A tulajdonviszonyokkal 

kapcsolatos  kérdések  meg-
oldását  miért  halogatják? 

* Halogatásról nincs szó! 
A szükséges törvényeket 
azonban a kormánynak ki 
kell dolgozni, a parlament-
nek pedig jóváhagyni. Ami 
pedig ezután elkezdődik, az 
egy folyamat lesz, amely-
ben fokozatosan csökken 
az állami tulajdon részese-
dése, és nő a hazai és kül-
földi magántulajdonosok és 
az alkalmazottak, munkások 
tulajdon-aránya. 

Leggyorsabban a földek 
tulajdonjoga t isztázható, 
ami még idén - az új föld-
törvény megalkotásával -
meg fog történni. 

Szász Géza 
(Bajcsy-Zsiliszky u.): 

- A választásokon  azt 
ígérték,  hogy  csökkentik  az 
adóterheket.  Mikorra  várha-
tó ez? Ugyanezt  kérdezem 

a vállalkozásokat  segítő  tör-
vény  megszületéséről  is. 

* Mindazok a gazdasági 
intézkedések, amelyek a 
költségvetést befolyásolják, 
csak a jövő évre várhatók. 
Az örökölt idei költségve-
tésben a kormánynak nincs 
mozgástere. Jövőre már le-
het csökkenteni a költség-
vetési bevételeket, persze 
akkor a kiadásokat is le 
kell faragni. 
Özv. Gerencsér Lajosné 
(I. Bolgár Hadsereg u. 

9/A.): 
- Arra  szeretnék  választ 

kapni,  mikor  rendezik  a ta-
nácsi  bérlakásban  lakók 
vízdíját.  A bérházban  min-
denki  egyformán  fizet,  füg-
getlenül  attól,  hogy  a laká-
sokban hány  személy  lakik, 
illetve  fogyaszt  vizet.  Özve-
gyi  nyugdijamból  kellene 
havonta  218 Ft-ot  fizetnem, 
de nem vagyok  képes rá,  s 
ezért  remegve  várom  a 
végrehajtót.  Megjegyzem, 
hogy  az OTP-házaknál 
nincs  ilyen  vita  a vízdíj  fi-
zetésnél,  mert  az szemé-
lyekre  van arányosan  fel-
osztva  ? 

* Remélem, hogy kérdé-
sével az új önkormányzat 
foglalkozni fog. Saját véle-
ményem szerint igazán 
igazságos rendszer csak 
úgy működhetne, ha külön 
mérhetővé tennék az egyes 
lakások vízfogyasztását. Ez 
azonban nagyon költséges 
megoldás, bár megtérülne, 
mert a vízzel való takaré-
koskodásra ösztönözne. 

Sajnos, az Ön által java-
solt megoldás sem egyértel-
műen méltányos. Nem igaz 
ugyanis, hogy két személy 
feltétlenül kétszer annyi vizet 
fogyaszt, mint egy. 

Gondok egyébként a nem 
tanácsi lakásoknál is van-
nak. Én OTP-lakásban la-
kom. Ugyanolyan rend-
szerben fizetjük a vízdíjat, 
mint Ön, sőt garázsom után 
külön is fizetek, bár autóm 
nincs, és a garázsba a viz 
nincs bevezetve. 

Választóim keideseit köszönöm, s varom a 
Nyílt tér újabb kérdéseit. 
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A kerti törpe 
A Kögáz Ismét több mű-

szaki újdonsággal je lentke-
zett az Idei tavaszi BNV-n, 
amelyeket részben a kiállí-
táson, mélyebben egy szlm-
pozion keretében Ismerhet-
tek meg a szakemberek. 

Mint ahogy György Pál a 
vállalat vezérigazgatója el-
mondta, a Kögáz 1979. óta 
vesz részt a nemzetközi vá-
sáron. Az első időszakban 
különösen látványos sikere-
ket aratott a vállalat a ter-
mékeivel: a gáznyomássza-
bályozó ál lomások, a házi 
illetve egyedi gáznyomász-
szabályozók - amelyeket 
már-már az egész ország 
területén ismertek - BN\/-
dljat nyertek. 

A gazenergiaprogram ál-
tal gerjesztett fejlődés 
ugyan napjainkban kissé 
lanyhult, és látványos gáz-
felhasználás-növekedésre a 
jövőben sem lehet számíta-
ni. A műszaki fejlesztésnek 
azonban alkalmazkodnia 
kell a körülményekhez, igé-
nyekhez. 

A gáziparnak, mint min-
den más iparágnak is, 
szüksége van pontos, meg-
bízható, mindenkor hozzá-
férhető, és főleg naprakész 

információkra.  Ez különö-
sen fontos a szolgáltatás 
területén, ahol a fogyasz-
tókkal kialakított korrekt 
kapcsolatnak nagy jelentő-
sége van. Ezt a szempontot 
f igyelembe véve fejlesztette 
ki a Kögáz számítástechni-
kai osztálya a „Gázszolgál-
tatás információs rend-
szere" számítógépes prog-
ramot, amely tel jesen de-

gesen és sok tapasztalattal 
zárta. Az elmúlt évi tavaszi 
BNV-n beszélgetek először 
terveikről, a gyártani kívánt 
mérőkről. Azóta a mérő 
gyártott valósággá vált: a 
tavalyi törtévben 12.275 db-
ot értékesítettek belőle. Az 
Idei BNV-re Is jutott azon-
ban újdonság: olyan gáz-
mérőt fognak a második fél-
évtől gyártani, amely ösz-

A Kögáz a BNV-n 
centralizált kisgépes rend-
szerre épült úgy, hogy 
üzemigazgatósági, kiren-
deltségi szinten alklamaznl 
lehessen. A rendszer két 
részre oszlik: a műszaki 
nyilvántartásra, és az ehhez 
szorosan kapcsolódó gázdíj-
számlázásra. A műszaki nyil-
vántartó rendszer „tudja" a 
fogyasztó összes adatát, be-
leértve a nyomásszabályozót 
és a gázmérőt Is. A gazdíj-
számlázás ez alapján dolgo-
zik. A rendszer kitűnőre vizs-
gázott a Kögáz üzemigazga-
tóságainál. 

A Kögáz és a nyugatné-
met Südrohrbau/GMT által 
alapított vegyes vállalat, az 
MGMT Kft tavaly alakult, az 
első töredékévet nyeresé-

szeszerelés szempontjából 
is, szerkezetét és anyagát 
tekintve is hihetetlenül egy-
szerű és könnyű: műanyag 
alkatrészekből áll, pattintva 
szerelhető és nagyon rövid 
idő alatt. Az előző gázmérő 
33 csavarjábój ebben csak 
3 (I) db van. Élettartama az 
alkalmazott műanyag minő-
sége miatt nagyobb a ha-
gyományos mérőkénél. 

Több technológiai szere-
lési újdonságot is hoztt a 
Kögáz a BNV-re. Ilyen ter-
mék a 20-as, illetve 32-es 
méretben készült KPE-acél 
összekötő. 

Nagy érdeklődést váltott 
ki a „kerti törpe" is. A név 
találó, ugyanis a házi nyo-
másszabályozó szerelését 

teszi lehetővé, ott ahol nincs 
építmény. A Kögáz egység-
dobozban szállítja ezt a ter-
méket a megrendelőnek. 

A nyomásszabályozó csa-
lád legsikeresebb darabjai 
voltak a Kögáz 200-as és 
később a KrlS-26 típusok. 
Ezeknek a továbbfejlesztett 
változatát mutátta be a 
BNV-n a vállalat. 

A szabályozók fejlődését 
számokkal lehetne illusztrál-
ni. 10 évvel ezelőtt a KHS-
1-26 típusú szabályozó ára 
26.590 Ft volt, 1988. óta 
pedig 23.900 Ft + áfa. Lé-
nyeges a két ár közötti kü-
lönbség, s ez a fejlesztési 
munka eredménye. 

György Pál vezérigazgató 
az idei BNV-n való részvé-
telt sikeresnek értékelte, s 
úgy látta, hogy a gázszol-
gáltató vállalatok bizonyos 
mértékig versenytársakként 
szerepeltek a kiállításon, 
ami abból adódik, hogy a 
fejlesztések célja azonos: a 
gázszolgáltatói feladatok 
megoldasa, a piaci igények 
szem előtt tartasával. A ve-
zérigazgató úgy véli, hogy 
a további fejlesztési es 
gyártási munkakat a gáz-
szolgáltató társvállalatokkal 
együttesen célszerű végez-
ni, azért, hogy a gázipar-
ban, az ország különböző 
területein valódi egységet 
lehessen megvalósítani. 

Béda Ferencné 

Sorsok, emberek 
Rohamosan emelkedik a 

szegények száma Magyar-
országon, az idős emberek 
között gyorsabb ütemben. 
Az állam próbál segíteni, 
de a léthatár alatt egyre 
több nyugdíjas tengeti éle-
tét. 

A Városi Tanács szociális 
osztályának vezetője, Ta-
kács Ferencné közlése sze-
rint ma 4300 Ft a létmini-
mum összege. Annak jár-
tam utána, az öregek nap-
közi otthonában, hogyan le-
het ebből megélni. 

Cz. F-né 80 éves. Kéré-
sére nem írom le nevét, 
mert egyetlen leánya él, de 
látni sem kívánja, fél tőle, 
s ha panaszkodni hallaná, 
biztosan kapna tőle. Pedig 
a leánynak megadott min-
dent, erején felül is. 

- Amikor féjhez ment, 
párjával odaköltöztek hoz-
zám - mondja az idős 
asszony. - Egy idő múlva 
már csak albérlő voltam, 
végül el kellett költöznöm, 
mert útban voltam a fiata-
loknak. Közel az ötvenhez, 

Ismét próbálkoztam házas-
sággal. Nem sikerült. Máso-
dik férjem Is meghalt, és én 
egy messzi faluban, egy 
omladozó házban maradtam 
egyedül, melynek csak a 
haszonélvezeti joga az 
enyém. Le is mondtam róla, 

költségeit, szűkösen élünk, 
de nem panaszkodom. Mi 
kell már nekem? Bizony a 
következő nyugdijat mindig 
várni kell, és el sem tudom 
képzelni, hogy a mai fiata-
lok miből élnek. Hát Igy te-
lik, Igy morzsolgatjuk éle-
tünket - törli meg szemét, 
mert a sírás fojtogatja, de 
nem sír. Ő elsírta könnyeit. 

A léthatár alatt 
hisz abban az időben sem-' 
mi értéke nem volt a falusi 
házaknak. Vissza szerettem 
volna költözni a lányomék-
hoz, de nem fogadtak be. 
Az utcán maradtam. A ta-
nács szociális osztálya se-
gítségével bejutottam az 
öregek napközi otthonába. 
Mivel még nem vagyok 
olyan, aki mindenben segít-
ségre szorul, csak beszél-
getni járok ide, mert kapunk 
meleg ételt, nézhetünk tele-
víziót és kézimunkázgatok 
is. Ezer forintért  albérletben 
lakom egy hasonló sorsú 
özvegyasszonnyal, akivel 
szinte testvérekként élünk. 
Közösen fizetjük a lakás 

-s:VoTi-e életében valaha 
is üdülni? - kérdezem. 

- Igen - csillan fel a sze-
me. - Jó pár évvel ezelőtt 
sikerült egy mozgássérültek-
kel szervezett kétnapos ki-
rándulás a Dunakanyarban. 
Ez volt életem első és utolsó 
kirándulása. Már fáradt va-
gyok az ilyen utazáshoz, de 
azért szép élmény volt. Soha 
nem felejtem el, olyan jó visz-
szaemlékezni rá, de már ké-
ső - legyint, és 80 év kese-
rűsége ismét könnyeket csal 
a szemébe. 

- Ha újra kezdhetné az 
életét, másképp irányítaná 
a sorsát? 

- Másképp, de nekem 

nem az én életem fáj, ked-
ves fiam. Én belenyugod-
tam a sorsomba, s csak a 
fiatalokat sajnálam. Nem 
tudnak élni. Az utca neveli 
őket. Az életük, kevés kivé-
teltől eltekintve, ugyanolyan 
szerencsétlen lesz, amilyen 
az enyém lett. Borzasztó jö-
vő áll a fiatalok előtt. 

- Hisz Istenben? 
- Katolikus vagyok. Hi-

szek a Szűzanyában. Ál-
matlan éjszakáimon végig-
gondolva életem mégiscsak 
hiszek Istenben, és bízok 
abban, hogy segít. A ke-
gyelem idejét élem. Nem 
bánok már semmit, nem is 
kívánok semmit. 

Mikor megköszönöm, hogy 
elmondta élete történetét, az 
arcán látom, hogy boldog. 
Kiönthette a szivét megtöltő 
keserűséget és bánatát. Lát-
szik az arcán, hogy még bí-
zik az életben, s hogy min-
ket, fiatalokat, a jövő nem-
zedékét félti. Csupán ember-
séget és szeretet kíván. 

Búcsúzóul csak annyit 
kér: - Jöjjön el máskor is 
hozzánk! S vajon: ez csak 
az én kötelességem? Seglt-
het-e többet a világ? 

V. J. 
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A Nagykanizsai Állami Gaz-

daság 1947-ben öt állami gaz-
daságból alakult: a palini, sze-
petneki, kápolnapusztai, jánkai 
és a sávolyi gazdaságokból. 
Megalakulása óta jó és rosz-
szabb időszakai is voltak, de 
az utóbbi két évben feltűnően 
jó eredményeket ért el. 

- Hogyan sikerült ilyen gyor-
san kimagasló eredményeket 
elérni? Kérdeztem Mika József-
től, az Állami Gazdaság igaz-
gatójától. 

- Gazdaságunk fő jövedelmi 
forrásai  a körtetermesztés és a_ 

nyos idő után a bérlőké lehet-
nek. Meg lehet nézni: vigyáz-
nak a gépekre! Nem utolsó 
szempont az sem, hogy feltű-
nően javultak a teljesítmények, 
és az elvégzett munka minősé-
ge is. Dolgozóink a sajátjukra 
vigyáznak. 

Módszerünk iránt országosan 
máris nagy érdeklődés nyilvá-
nul meg. Az pedig természetes, 
hogy ezek az eredmények a 
bérekben is megmutatkoznak. 

A gyümölcsszerüretet sem 
diákokkal és katonákkal végez-
tetjük akik nam árriakaltfik  a 

Példamutató utakon 
sertéstenyésztés. E két verti-
kum és a kapcsolódó feldolgo-
zó üzemágak adják igazi profi-
lunkat. 

Európa legnagyobb összefüg-
gő körtése a gazdaságunké. 
Nagyon fontos tehát, hogy az 
itt megtermelt gyümölcs a leg-
jobb minőségben kerüljön a fo-
gyasztó asztalára, belföldön és 
külföldön egyaránt. Termé-
szetesen a többi sem veszhet 
kárba, ezért fejlesztettük kon-
zervüzemünket. 

Régen a rossz minőségű 
gyümölcsöt csak cefrének lehe-
tett eladni olcsón, manapság 
ez az alapanyag a nagyon ke-
resett és kedvelt Kanizsa nek-
tárnak. 

A sertéstartásnak szintén ré-
gi hagyományai vannak nálunk. 
Ebben a munkában számítunk 
a kisvállalkozókra, akikkel igen 
gyümölcsöző a kapcsolatunk. 
Anyokoca, malackihelyezés, 
bérhizlalás mindenben partne-
rek vagyunk. Azt kell monda-
nom, hogy ellentétben a sok 
helyen tapasztalható nehézsé-
gekkel, nálunk most is jó a 
gazdaság és a vállalkozók kö-
zötti viszony. 

Az ország 16 azon Állami 
Gazdasága között vagyunk, 
amely meg tudta duplázni nye-
reségét az utóbbi évben is -
említi Mika József. - De mód-
szerek eladásával is foglako-
zunk. Anyagi érdekeltséget ve-
zettünk be. Az eszközök jobb 
kihasználása és megóvása vé-
gett névre szólóan adtuk ki a 
termelőeszközöket. Igy például 
a traktorokat is, melyek bizo-

jó minőségű munka elvégzésé-
ben, ezért minőségileg sem a 
legjobban dolgoznak. 

Bevezettük a részes szedést 
saját dolgozóinknak, akik a 
családtagok segítségével zö-
mében el is végzik a gyü-
mölcsszedés legnagyobb ré-
szét. 

Az export minőségű munkát 
kiemelten díjazzuk. Az ered-
mény magáért beszól. Feltűnő-
en megnőtt az Igy leszüretelt 
gyümölcs mennyisége. 

Mindezek azt bizonyítják, 
hogy az általunk kikísérletezett 
új út járható, és biztosítja a to-
vábblépés, a fejlődés lehetősé-
gét. 

- Az országban ma érzékeny 
kérdés üzemekben, gyárakban 
az elbocsátások ténye. Az Ál-
lami Gazdaságban vajon kell-e 
félniük a dolgozóknak ettől? 

- Erre a kérdésre megnyug-
tató választ tudok adni - mon-
dotta Mika József - . Nálunk 
nem lesz elbocsátás! Minden fi-
zikai dolgozónkra, aki becsü-
letesen látja el a munkáját, 
szükségünk van. Műszaki és 
adminisztratív munkakörökben 
lesz látszámcsökkentés, de 
nem elbocsátással, hanem úgy, 
hogy a nyugdíjbavonultak he-
lyett nem veszünk fel új embe-
reket. 

- Sokat beszélnek manapság 
a földek visszaadásáról. Befo-
lyásolhatja-e a Gazdaság jövő-
beni munkáját ez a kérdés? Kí-
váncsi lennék az ön vélemé-
nyére is a földkérdéssel kap-
csolatban. 

- Bizonyos fokig érintheti a 

földvisszaadás a Nagykanizsai 
Állami Gazdaságot is, de biztos 
vagyok benne, hogy eleget tu-
dunk tenni az ..ilyen irányú kí-
vánságoknak. Összefüggő gyü-
mölcsöseink azonban semmifé-
leképpen sem károsodhatnak. 

Az ügy igazságtartalmával 
egyetértek, de a demagógiával 
nem! A földkérdéssel nem sza-
bad felelőtlenül visszaélni. Ne-
vesíteni kell a tulajdont! A ma-
gam részéről a legmesszebb-
menőkig egyetértek az új föld-
törvény koncepcióval, s azzal, 
jjggjkJggjj^.kell, de minél előbb! 

- - A mezőgaz-
daságot az „ag-
rárolló" és az 
adók sújtják. Új 
kormányunk van, 
de késik a mező-

gazdaságot béklyóban tartó ed-
digi rendelkezések felül-
vizsgálata. Mit tartana ön a 
legsürgősebb elintéznivalónak 
az új kormány részéről? 

- Az „agrárolló" a legna-
gyobb hátráltatója a mezőgaz-
daság fejlődésének. Ezt tarta-
nám az egyik legfontosabb újra 
gondolandó kérdésnek. A jelen-
legi formában nem tartható 
fenn tovább, mert bénítólag hat 
a mezőgazdaságra. Azonnali 
változtatást tartok szükséges-
nek, hisz az adóterhek mára 
messze meghaladják a mező-
gazdasági nyereségrátát. Az új-
ragondolás nélkül nem lesz fel-
virágzás. 

- Önt a Zala Megyei Agrár 
Kamara elnökévé választották. 
Nálunk új, de nyugaton régóta 
ismert szervezeti forma ez. Mi 
lesz a feladata ennek a szer-
vezetnek? 

- Sok feladata közül szeret-
ném kiemelni az érdekegyezte-
tést. E nélkül a termelő, felvá-
sárló, fogyasztó forma felborul. 
Az utóbbi egy-két évtizedben 
rossz példák sokaságával le-
hetne bizonyítani ezt. 

A Kamara majd át kívánja 
venni a Megyei Tanácstól a ha-
tósági jogköröket. A kamara kí-
ván dönteni a támogatások és 
egyéb mezőgazdasági jellegű 
kérdésekben. Ezekben nem le-
het politika. Ez gazdasági fe-
ladat, amelyben szakem-
bereknek kell dönteni, nem po-
litikusoknak. 

- Köszönöm, a beszélgetést. 

Vízvári József 

TILOSBAN 
Nem kedves autóstársaim, nem a jobbra 

kanyarodni szándézkozó gépkocsik kerül-
tek lencsevégre. Ezúttal éppen azok, me-
lyek nap mint nap akadalyozzák a jobbra 
kanyarodást a Béke út és a Zrínyi utca 
kereszteződésében (1 kép), vagy például 
a Hevesi Sándor Művelődési Központ előtti 
parkoló kijáratánál (2. kép). 

Úgy látszik, vannak, akik e táblák előtti 
kötelező megállást, vagy lassítást órákra 
értelmezik. 

Tóth Kcrcnc 

A 
demokráciáról 
Változó világunk leg-

nehezebben megta-
nulható tantáraya a de-
mokrácia. Évszázadok 
óta ismerjük a fogalmát, 
mégsem sikerült alkal-
mazni az élet egyetlen 
területén sem pedig tör-
tént próbálkozás alkot-
mányszintű bevezetésére 
is. 

Reformnapjainkban újra 
felszínre tört, Országos 
vezetőinktől a kisüze-
mek, iskolák irányító sze-
mélyzetéig bezárólag „ta-
nuljak" a felettesek a fo-
galom újszerű használa-
tát. Sajnos, amint ta-
pasztalhatjuk az elsajátí-
tási mód eléggé döcög! 
S talán nem meglepő, 
hogy a nehezen tanulók 
valahogy mindenütt a tár-
sadalom vezető rétegé-
hez tartoznak! 

Ok azok, akik fórumo-
kon ékesszólóan beszél-
nek a demokratikus jo-
gokról és lehetőségekről, 
a változás „örömteli" fo-
lyamatáról, de az egy-
szerű haladó egyre in-
kább úgy látja, hogy szá-
mukra nézőpont kérdése 
a demokrácia értelmezé-
se és gyakorlása. 

Nézzük például a veze-
tők oldaláról. Bármikor 
alkalmazható a beosztot-
takkal szemben, hiszen 
nem jár megtorlással. A 
demokratikus centraliz-
mus elve tovább él. 

Ugyanez a „proli" ol-
daláról:. Ha használ-

ja, bánja! 0 gyengébb! 
Még most is. Pedig elég 
gyakran kell élnie ezzel 
a joggal, mert nagyon 
nehezen értik meg veze-
tőink, hogy az egészet 
miként lehet igazságosan 
kétfelé osztani: erkölcsi 
és anyagi érdemre. Miért 
„provokálják" ki egyes ve-
zetők a kritikát? Miért kell 
összeütközni nap mint 
nap beosztottnak és fő-
nöknek, ahelyett, hogy 
mindegyik hasznos, egész 
embert kívánó munkájá-
nak adhatná tudását, szel-
lemi és fizikai erejét? 

A demokratizmus kény-
szerű alkalmazása 

miatt a gazdasági előre-
lépés szenved csorbát. 
Az ütköző felek közül va-
lakinek (valakiknek majd 
elfogy a türelme/türel-
mük), és az ütközések 
színtere könnyen meg-
változhat. A tömeg len-
dülhet mozgásba. 

Remélik, vezetőink 
mihátnarabb észre-

veszik a zsákutcát és 
visszafordulnak a behaj-
tás előtt. A demokrácia 
utcája ugyanis kétirányú. 

Kiss Endre 
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„En veletek maradok 
mindennap a világ, végé-
ig" (Máté 28, 20) -
mondta Jézus a tanítvá-
nyainak. Az ígéretét 
többféle módon teljesí-
tette. Jelen van az Egy-
házban és jelen van ti-
tokzatos módon az oltá-
riszentségben. A katoli-

a kehely az új szövetség 
az én véremben." „Ezt 
cselekedjétek az én em-
lékezetemre!" A katolikus 
hit szerint az utolsó va-
csorán már a feláldozott 
átlényegített teste és 
vére volt jelen. Ezt az 
örömet azonban az 
Anyaszentegyház nem 

az oltáron volt elhelyez-
ve a szentségházban, 
vagy tabernákulumban. 
Ma díszes oltárszekrény-
ben őrzik, közelében 
folyton ég egy kis mé-
cses, melyet örökmé-
csesnek neveznek. Erről 
lehet megtudni, melyjk 
oltárnál van jelen az Ur 

Jézus az oltáriszentség-
bep. 

Űrnapján a hagyomá-
nyoknak megfelelően 
körmenetet tartanak, he-
lyenként az utat virág-
szőnyeggel díszítik, vi-
rággal borított sátrakat 
készítenek. A Jézus Szí-
ve Plébánián a tíz órai 
szentmise után tartottak 
a körmenetet. A hívek a 
templom körül vonultak, 
dicsőítve a lelkük táplá-
lékát és erősttőjét jelen-
tő oltáriszentséget. Az 
útvonalon négy oltárt épí-
tettek, a négy égtájat jel-
képezve, melyeknél Sza-
bó Bakos Szilárd főespe-
res megáldotta a jelenlé-
vőket. Ezzel egy szép 
bensőséges hagyomány 
éledt újjá, jelezve a meg-
békélés nemes szándé-
kát. 

H. M. 

kus anyaszentegyház az 
oltáriszentséget ünnepli 
a pünkösd utáni második 
vasárnapon, úrnapján. 

Az oltáriszentséget az 
Irás szerint Jézus nagy-
csütörtökön, az utolsó 
vacsorán adta tanítvá-
nyainak. Megáldotta, át-
változtatta a kenyeret, 
„mely értetek adatik", a 
bort, „mely sokakért ki-
ontatik a bűnök bocsána-
tára", majd Igy szólt: „Ez 

tudta külsőleg is megün-
nepelni, mert már előre-
vetette árnyékát Jézus 
kínszenvedése. Az ün-
neplést úrnapján pótol-
ják. 

Az úrnapja tehát az ol-
táriszentség ünnepe. 
Azért nevezzük oltári-
szentségnek, mert régen 
a szentmisén átváltozta-
tott, áldozókehelyben lé-
vő ostya - szebb nevén 
oltáriszentség - mindig 



Az ember megy az utcán: fá-
radt vagy közömbös, tele hét-
köznapi gondokkal, bajokkal. 
Nem vonzó az utca képe, nem 
vidám az emberek arca, még 
az időjárás is egyhangú. S ak-
kor megfog egy kirakat, felráz 
egy felirat.  Fehér kartonon há-
rom óriás, vakítóan vörös betű: 
S.O.S. Lelki Segélyszolgálat, 
telefonon, minden szombaton 
este, hirdeti a plakát. 

íme, modern életünk újabb 
vívmánya - gondolom - . Tes-
tünk bajainak gyógyítása mel-
lett lelkünk is segélyezésre 
szorulhat. Felébred a kíváncsi-
ságom, s már másnap riportút-
ra indulok. 

A Néphadsereg út 3. szám 
alatt találom meg a városi ta-
nács egészségügyi osztálya ál-
tal működtetett családsegítő 
központot. Dr. Kaszás Gizella 
vezetőnő örömmel vállalkozik a 
beszélgetésre. 

- Mióta működnek rend-
szeresen? - kérdezem. 

- Kanizsán már több mint 
egy éve megteremtődött a le-
hetőség, s telefonon választ le-
hetett kérni ügyes-bajos dol-
gokra, de rendszeres, szerve-
zett, szakszerű tanácsadásra 
csak a múlt év októbere óta 
kerülhet sor. Minden szomba-
ton 18 és 21 óra között hívható 
a 12-214-es telefonszámon. 

- Szakszerű tanácsadás ez? 
- Igen, igyekszünk, lelki se-

gítséget adni a hozzánk fordu-
lóknak. 14 szakemberből áll a 
csapatunk. Van közöttük orvos, 
pszichológus, pedagógus. Vala-
mennyien önzetlenül vállaltuk 
ezt a munkát azért, hogy min-
den hétvégén legyen az embe-
reknek Kanizsán is ventillációs 
lehetőségük. A telefonkagyló 
felemelése, a várakozáson s a 
reménykedésen túl - ha nem 
megoldást - valamiféle meg-
nyugvást ez is hozhat. 

- Az a tapasztalatunk, hogy 
az embereket elsősorban csa-
ládi életük zűrzavara, kilátásta-
lansága indítja arra, hogy egy 
kívülállótól kérjenek tanácsot. 

Olyan valakitől, aki előtt arc 
nélküli, név nélküli személyisé-
gek maradhatnak. Az alkoholis-
ta, agresszív családtag, az el-
hidegült házastárs, a tudatlan 
és örömtelen szexuális élet, 
mind ösztönzője lehet a vágy-
nak, hogy az ember segítséget 
várjon. Gyakran fiatalok is fel-
emelik a kagylót, a serdülőkor 

problémáinak megoldására kér-
dezve. 

Beszélgetésünket ezután a 
bizalomra felelő titoktartás kér-
dése, motiválja. Hiszen az 
esendő, lelkileg szorongatott 
ember kitárulkozása, segítség 
után áhítozása lenne megcsa-
latva, ha csorba esne a titok-
tartáson. Hogy ki mikor és mi-
ért kerül krízishelyzetbe, az 
előre meg nem jósolható; hogy 
kinek mekkora a lelki ereje, s 
kinek a kezét kéri vagy fogja 
át, az nem szabályozható. 
Csak legyen egy ember -
egyetlen egy - aki meghallhat, 
megért, aki tudása, emberi ta-
pasztalatai vagy szeretete ré-
vén akar ós tud is segíteni. 

Mindnyájan erre vágyunk! 
Az S.O.S „Lelki Segélyszol-

gálat" ezt a vágyat szolgálhatja 
önzetlenül, csendesen, igaz ba-
rátként. 

- Bükintf -

1990. május 26-27-én 
az MSZP II. kongresszu-
sa fontos állomása volt 
a szocialistáknak. S mert 
megígértük, hogy a té-
mára visszatérünk a 
Szocialista Párt nagyka-
nizsai elnökségi tagját, 
Böröcz Zoltánt kértük, 
összegezze a kong-
resszus eredményeit. 

- Amivel a tagjaink 
megbíztak bennünket, 
becsülettel elvégeztük. 
Elmondhatom, hogy ki-
alakult a párt igazi arca. 
Szociáldemokrata értéke-
ket hordozó baloldali 
párttá váltunk. „Egyarcú" 
elnökséget választottunk. 
Olyan emberek lettek a 
párt eszmei és ideológiai 
vezetői, mint Horn Gyu-
la, Vitányi Róbert, Pozs-
gay • Imre, akik bizo-

nyították, értékeiket, 
ezért remélhető, hogy a 
Szocialista Párt irányítá-
sukkal meg fog birkózni 
azokkal a feladatokkal, 
amelyek révén az új eu-
rópai politikai keretekbe 
szervesen fog és tud is 
illeszkedni. 

Vállaltuk a parlament-
ben a szociáldemokrata 
pártok képviseletét. 
Konstruktív ellenzéki 
szerepet fogunk képvi-
selni. 

A köztársasági elnök 
személyére vonatkozóan 
pedig az MSZP támogat-
ja az aláírásgyűjtést, 
mert úgy látjuk, hogy a 
lakosság egyöntetű véle-
ményét, képviseljük: az 
elnököt a nép válassza, 
és ne a parlament. 

v. j . 

ARADON JARTAM 
ARAD, MÁJUSI ÉJSZAKA: 

Ekkor érkezem újra a Maros-
partjára. Igazi nagyvárosi éj-
szaka: taxik sürgölődnek-forgo-
lódnak az állomás előtt. Már 
jobban világítottak az utcák, 
mint a múlt év októberében, 
hasonló napszakban. De igy is 
botorkálni kell. 

A város lakói szinte nyugod-
tan járkálnak az éjszakában, 
de igen-igen gyakran pillanta-
nak hátra: vajon ki jön utánuk. 
Na, nem a szekusoktól félnek, 
inkább a csavargóktól. 

Letérek a legnagyobb panel-
telepre vezető főútról.  Előttem 
csak egy idősebb asszony ci-
peli táskáját. O is az éjszakai 
mentesítő vonattal érkezhetett: 
lassan megy. Az út túlsó része 
felbontva: nem tudom kikerülni. 
Gyorsítok tehát, arra gondolva, 
hogyan is fogom felkölteni hét-
alvó barátomat. Gyorsabb lép-
teim hallatára azonban a néni-
ke is gyorsít: lassítok, nehogy 
azt higgye Ot akarom utolérni. 

Sikerül felköltenem baráto-
mat, miután jó fél óráig apró 
kövekkel „kopogtatok" ablakán. 

...Dél felé a Belvárosba „uta-
zom": a ritkán járó villamosokon 
az ajtókban lógva is utasok. A 
sugárúton nyüzsgő járókelő-tö-
meg és autóforgalom. 

A VÁROSHÁZA ELŐTT ki-
sebb-nagyobb csoportok: egye-
sek végleges kiutazási engedé-
lyért, mások lakásért, vagy Ili-
escu elnökjelöltsége és a Front 
párttá válása miatt éhség-
sztrájkolnak. 

A fő sugárúton tizenhat kol-
dust számolok össze. Az élel-
miszerüzletek előtt sorok: állí-
tólag valami húsféle van kilá-
tásban. Hajnal óta várják. 

Az élelmiszer-zöldség piacot 
teljesen ellepték a fekete-pia-
colók, egyébként a városban 
szinte minden lépésre üzérke-
dőkbe lehet botlani: egy cso-
mag Sopianae (átszámítva) 70-
80 Ft-ba, egy liter Coca-Cola 
200 Ft-ba kerül. 

Az utcákon járva felfigyelek  a 
falfeliratokra  is: ezek többsége 
a Nemzetmentő Frontot szidja, 
több helyen egyenlőségjellel 
párhuzamba állítva az R. K. P.-
val (KOMMUNISTA PÁRT) 

Az egyetlen újdonság, ami 
reménykeltő gesztus a zömé-
ben románlakta várostól: a vár-
hoz vezető Maros-híd melletti 
utcát átkeresztelték Purice Ap-
ród-ról a hódmezővásárhelyi 
kamionos, az elsők között se-
gélyszállítmányt fuvarozó áldo-
zathozó Tóth Sándor nevére. 
Ez az utcatábla az egyetlen, 
mely Aradon két nyelven tudat-
ja: „str. Tóth Sándor utca" mel-
lette háromnyelvű tábla (ro-
mán-magyar-német), mely az 
áldozattá vált gépkocsivezető 
nevét, állampolgárságát és ha-
lálának körülményeit ismerteti. 
A Maros-parti sétányon az 
Arad Város lakói által emelte-
tett, faragott  kopjafa, lábánál 
égő gyertyák. 
' Egyébként az emberi kap-
csolatok jók, nincsenek ma-
gyar-román torzsalkodások, 
mindenki nyugodtan beszélheti 
a saját nyelvét. 

Arad tehát példaképként 
szolgálhat az erdélyi nemzeti-
ségi nehézségek megoldásá-
ban. Ez az amire gondolok, 
visszatérve a nagyobb hazába. 

Szabó Attila Levente 

S.O.S. LELKI 
SEGÉLYSZOLGÁLAT 

Párt, egységben 
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Kutatók Kanizsán 

,Az amatőr színjátszásnak volna jövője 
A PAB nagykanizsai Munka-

bizottságának kutatói a legkü-
lönfélébb témakörökben dolgoz-
nak. Van, akit a történelem és 
a régészet, van, akit a néprajz 
vagy éppen városunk múltja 
foglalkoztat. Dr. Dobó László, 
a Péterfy Általános Iskola taná-
ra a színháznak kötelezte el 
magát. 

- Az akadémiai bizottságnak 
alapító tagja voltam - kezdi a 
beszélgetest Dobó tanár úr - . 
Az én kutatási területem első-
sorban városomhoz, megyém-
hez kötődik. Hosszú éveken 
keresztül színháztörténettel 
foglalkoztam. Sok öröm kísérte 
munkámat, mert a város polgá-
rai szerettei emlékeztek a régi 
élményekre, nagy segítséget 
nyújtottak emlékekkel, doku-
mentumokkal. Ennek ellenére 
sok gondot okozott a kutatás, 
hiszen északi-sarki területre 
léptem; városunk színházi múlt-
jával még nem foglalkozott 
senki. Nyolc éves munka után 
elkészült a könyv, nyomdában 
van, és várhatóan őszre kerül 

a könyvesboltokba „Nagykani-
zsa színházi élete (1784-1950)" 
címmel. 

- Milyen érdekességet nyújt-
hat az olvasó számára? 

- A könyv a hivatásos szín-
ház vonulatának leírásán kívül 
az öntevékeny, amatőr színját-
szó körök munkáját is bemutat-
ja. Ezen kívül betekintést nyújt 
a diákszínjátszásba. Az olvasó 
sok ismerős névre bukkanhat a 
sorok között. 

- Milyen fontosabb esemé-
nyei voltak a kanizsai színházi 
életnek? 

- Mint minden történelmi fo-
lyamatnak, ennek is megnevez-
hetők a lényeges pontjai. 1784-
ből származik az első diákszín-
játszási adat, az első vándor-
színészek pedig az 1820-as 
években jelentek meg a város-
ban. Külön figyelmet érdemel 
Egressy Gábor vendégszerep-
lése 1850 körül. A Városi Szín-
ház, amely a mai Apolló Film-
centrum épületében volt, 1927-
ben nyílt meg. 

- Ha összehasonlítjuk a mai 

Beszélgetés Dobó Lászlóval 
kanizsai színházi életet a szá-
zad első felében zajlóval, mit 
lehet megállapítani? 

- Régen rövidebb volt a 
színházi szezon, de jobban iga-
zodott a közönség igényéhez; 
változatosabb volt a műfaj. 
Több zenés darab, vígjáték, 
operett szerepelt műsoron. Lé-
nyegesen több országos hírű 
vendégművészt hívtak meg, ösz-
szessegében véve: érdeke-
sebb, emlékezetesebb előadá-
sokat láthatott a kanizsai kö-
zönség, mint ma. 

- Mivel lehetne emelni a vá-
ros színházi életének színvona-
lát? 

- Az öntevékenység napja-
inkra teljesen elsorvadt, szaka-
dozóban van a diákszínjátszás, 
amelyekkel sajnos értékes fo-
lyamat indult bomlásnak. Véle-
ményem szerint az amatőr 
színjátszásnak volna jövője. Jó 
témaválasztással, megfelelő 
színvonallal vissza lehetne sze-

rezni a megcsappant közönség-
igényt, s kulturális életünk ér-
tekes részévé válhatna az ef-
fajta színház. 

- Ennek megvalósításában 
Ön is részt vesz... 

- 1977 óta vezetek színját-
szócsoportot, szép előadások, 
sikerek vannak mögöttünk. Sze-
rencsére a gyerek lelkesedése 
és a közönsegigény találkozik. 

- Mit tervez a jövőre? 
- Sokfelé próbálok tájéko-

zódni. Készül egy drámapeda-
gógiai tanulmányom a tanítási 
oran végzett drámai játékok ta-
pasztalatairól. Tanítasom első 
három évének emlékére pedig 
egy néprajzi történelmi dolgo-
zatot írok Hahótról. 

Reméljük, Dobó tanár úr el-
méleti ismereteit továbbra is 
kamatoztatja a gyakorlatban, 
és vezetésével a Péterfy Iskola 
diákjai még sok sikert ernek el 
a színpadon. 

Horváth Ilona 

Egy kísérlet margójára 
Az utolsó tanítási héten 

nagy volt az izgalom a 
Nagyrác utcai Általános Is-
kolában. Vizsgáztak a 6. és 
a 8. osztályosok. Régi idők 
jutottak eszembe, amikor a 
tanév végén minden nebuló 
számot adott a tudásáról 
a szülők, és a nagyszülők 
előtt is. 

- Tán csak nem a most 
oly divatos nosztalgia miatt 
hívták újra életre a vizsgáz-
tatást? - kérdezem Dömö-
tör Miklósnét, az iskola 
igazgatóját. 

- Szó sincs erről - mond-
ja mosolyogva - . Az elmúlt 
évben a Megyei Pedagógiai 
Intézet rendelkezésünkre 
bocsátotta azt az anyagot, 
mely pedagógiai elméleti 
megközelítésben tárgyalja a 
„diagnosztikai mérés" fon-
tosságát. Ezt áttanulmá-
nyozva, a tanévnyitó érte-
kezleten ajánlottam a kollé-
gáknak, akik önként vállal-
ták, és az utolsó héten 
megvalósították. Ez még 
nem elfogadott dolog, kísér-
letről van szó. A diagnosz-
tikai mérésről - nevezzük a 
továbbiakban vizsgának. 

- Két fokozatát munkálták 
ki a 6. és 8. osztályokban 
- kapcsolódik a beszélge-
tésbe Nagy Gáborné Igaz-

gatóhelyettes - . Szaktanár-
ként is izgalmas feladatnak 
éreztem. A biológia és a 

Ugy gondolom, hogy a pe-
dagógusoknak az eddigiek-
nél jobban kell vál lalkozniuk 
arra, hogy ilyen megméret-
tetésben vegyenek részt. 
Bármilyen furcsán hangzik, 
de nemcsak a gyerek tudá-

Vizsga a Nagyrácban 
földrajz tantárgyakhoz kap-
tunk központi feladatsort, 
melyet Szegeden állítottak 
össze. Igy a „mérés" objek-
tív volt, a tananyag össze-
függéseire, a tényleges tu-
dásra volt kíváncsi. 

- De, - és ezt szeretném 
hangsúlyozni - , mondja 
Szollra Ibolya magyar tanár 
- , hogy ez a mi vizsgánk, 
és nem minősíthető! Tehát 
a gyerek nem azt a jegyet 
kapja a bizonyítványába, 
mint a tesztlapra. Gyakorla-
tilag feleltetésről  van szó, 
igaz, az anyag jóval na-
gyobb, melynek az értéke 
kétségtelenül része az év-
végi zárójegynek. Az egész 
lényegét én abban látom, 
hogy az elsajátítandó Isme-
retanyag birtokában a gye-
rek megtanuljon gondolkod-
ni. 

- Minden tantárgyból volt 
v izsgáztatás? 

- Nem, mert nem min-
degyik kolléga vál lalta -
mondja Nagy Gáborné - . 

sa kerül megmérettetésre, a 
pedagógusé is, és ettől egy 
kicsit félnek... 

- Köztudott, hogy a 8. 
osztály második félévében 
már nem nagyon tanulnak 
a gyerekek, lustává válnak, 
hiszen ha rendben a felvé-
teli, úgy gondolják, hogy la-
zítani lehet. Ez a módszer 
viszont jó az aktivizálódá-
sukra - veszi át a szót 
Szolira Ibolya. - A vizsgára 
való felkészülést már az 
ősszel kezdtük, átismételve 
a négy év anyagát, tétele-
ket dolgoztunk ki, termé-
szetesen nem a tantervi 
órák rovására, hanem nul-
ladik vagy hatodik órában, 
esetleg délután. Ilyen meg-
közelítésben is nagyon sok 
plusz munkát követelt a pe-
dagógustól. 

- En úgy készültem, ké-
szítettem fel a gyerekeket 
erre, hogy a Pécsi Géza 
pedagógus által összeállí-
tott zene- és irodalom tör-
ténetre épülő sorozatot 

használtam. Igy lehetőség 
nyílott arra, hogy egy-egy 
művészeti kort komplexen 
tudjunk bemutatni, s felis-
mertessük a művészeti je-
gyeket - mondja Kupóné 
Gasztonyi Edit magyar-
ének-zene szakos tanár. 

- Matematikánál más 
módszert alkalmaztam. A 
négy év anyagát tematiku-
sán csoportosítottam, ami 
nem kis munka volt, s erre 
építettem a feladatsorokat -
jegyzi meg Rácz Károlyné 
matematika tanár. - Termé-
szetesen idősebb kollégá-
kat is megkérdeztem a régi 
vizsgákról, s tapasz-
talataikra is alapozva dön-
töttem úgy, hogy a matema-
tika vizsgát, természetesen 
az írásbelin kívül, egy nyílt 
tanítási órához kapcsolom, 
melyre eljöhetnek a szü-
lők,és minden érdeklődő. 

- A tapasztalatokat ter-
mészetesen értékeljük a 
nevelőtestülettel, és a hiá-
nyosságokat javítva jövőre 
is folytatjuk a munkát bú-
csúzik Dömötör Miklósné 
igazgató. 

S hogy megéri, azt a gye-
rekek érdeklődése mutatja. 
A kísérlet érdekes, ígérjük 
tehát, hogy a „második for-
dulóban" a Kanizsa is részt 
vesz. 

Marton Györgyi 
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nyánk, vörösgyűrűs so-
munk. 

- A 33 cserjéből a legfi-
gyelemreméltóbbak a havas 
szépének becézett azáleák 
és a hanga rózsának becé-
zett rhododendronok. Nyolc-
féle kúszócserjénk, 19 f$le 
telepített évelőnk van. Ér-
dekesség ez a minden Izé-
ben mérges farkasboroszló, 
és a japán árnyliliom is. 

- Végül szenteljünk még 
egy kis figyelmet a termé-
szetes talajjelző, talajfedő 
növényeknek, amelyekből 
30 honosodott meg, válta-
kozó tömegben. Egész év-
ben díszlenek. A kora tava-
szi nyitány a hóvirágé, tő-
zikéé. Aztán jön a saláta-
boglárka, az illatosibolya, a 
gyöngyvirág, a ciklámen. 
Egész évben virul az ön-
szaporltó kankalin. 

- A telepítésben segítő-
társaim is vannak - mondja 
sejtelmesen vendéglátóm. -
Rengeteg madár fészkel itt. 
magot hoznak, amiből sokat 
lehullajtanak. Ezek a talaj-
ban gyökeret eresztenek, 
és nőni kezdenek. Madarak 
hozták a szagos mügét is. 

- Vannak más lakóink is! 
- mosolyodik el. - Két sün, 
és egy nyestcsalád. A sü-
nök a lucfenyők alatt, a 
nyestek a kerti házikó pad-
lásán laknak 12 éve. Jó he-
lyük van Itt, senki nem há-
borgatja őket. 

A nappali szoba hatal-
mas, kertre néző ablakából 
mégegyszer végignézünk a 
mesebeli birodalmon. Cso-
dálom, hogy a földgolyó 
minden csücskéből ideke-
rült növények sokasága mi-
lyen békés harmóniában 
megfér egymás mellett. He-
lyet adnak új társaiknak, és 
gazdájuk segítségével 
lombjukkal óvják, amíg 
megerősödnek. 

- Ez a kert a mi kis oxi-
géngyárunk - mondja bú-
csúzóul Francsits Ferenc. -
1987-ben természetvédelmi 
területté nyilvánították. 

Csepergős ez a kora 
nyár, bujkál a Nap. de 
Francsits Ferenc varázsla-
tos birodalma már teljes 
pompájában fogad. A Nép-
hadsereg út 36/A-ban meg-
búvó kert a halvány - vö-
röses - haragos - namvas 
- és kékeszöldek számlái-
hatatlan árnyalatával bűvöl. 
Feledem az esőt, és fele-
dem, hogy Kanizsán va-
gyok... 

Ez a 800 négyzetméternyi 
terület valóságos csoda. A 
nyugdíjas jogász-gyógysze-
rész házaspár 32 esztendő 
alatt mikroerdőt teremtett, te-
le növényritkaságokkal. 
Ahogy a zegzugos kerti ös-
vényen végigsétálunk, vala-
mennyi földrész megjelenik 
egy-egy küldöncével. Mind-
egyiknek saját története van. 

- Huszonhétféle örökzöld 
díszfánk van - kezdi a 
gyűjtemény bemutatását a 
házigazda. Legféltettebb 
kincsünk a hatalmas lomb-
hullató mamutfenyő, amely 
Darmstadton, Sopronon ke-
resztül került hozzánk. Tu-
domásom szerint ez az 
egyetlen példány Magyaror-
szágon. Mellette a két örök-
zö ld amerikai mamutfenyő. 
Huszonöt évükkel igencsak 
fiatalnak számítanak. Ősha-
zájukban háromezer éves 
példányok is találhatók. Ez 
a karcsú, finom levelű 
szépség japán fenyő, az a 
másik Kínából származik. 
Szúrós, nem barátságos faj-
ta. 

- Aztán van itt kaukázusi, 
Coloradó-völgyi és görög 

versei 
Kapaszkodóm 

Folyondárkarú kapaszkodóm, 
asszonyanyám, tiszta folyóm. 
Sziklát törő', szép vízesés, 
anyaságra fgérkezés. 
Asszonyanyam, sebzett lábú, 
gsszonyanyám, vérző' vállú. 
Ágtól tópett sötét ruhád. 
Anyám, anyám, hol a hazád? 
Asszonyanyám, tépett lelkű, 
rég nem csengő' kis csöngettyú'. 
Keresd, keresd nyugalmadat, 
magadban az országodat. 

Későn érkeztél 
Földre térdeltek a falak 
leges-fehér csont-romok, 
kesó'n érkeztél meg hozzám, 
nagyon régen hallgatok... 
Hajam sötét sátorába 
burkolózva élek én, 
Látod? Itt állok előtted, 
s mégis másik féltekén. 

jegenyefenyő, Afrikából,  az 
Atlasz-hegysegből szárma-
zó atlanti cédrus, európai 
és szibériai vörösfenyő. Er-
dély emlékét idézi ez a dús 
növésű tiszafa, és aranyló 
levelű változata. 

- Az örökzöldek egy má-
sik nagy családját alkotják 
a tuják és hamisciprusok. 
Az életfának is nevezett tu-
jákat egy aranytuja, egy 
oszlopos aranytuja és meg 
két zöld lombozatú család 
képviseli. A hamis ciprusok 
között vannak aranysárga, 
enyhén aranyló levernek és 
üdezöldek. 

- A tízféle lombos díszfa 
közül melyiket is mutassam? 
- töpreng a gazda. - Van 
japán cseresznyénk, kétféle 
magnóliánk, dlszgalago-
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A 
senki földje 

Szinte kezdettől fogva 
ojvasója vagyok lapjuk-

nak. Őszintén örülök, hogy 
írásaikban egyre többet fog-
lalkoznak városunk műemlé-
keinek védelmével, t isztasá-
gával, szépítésével. Talán 
senki sem veszi tőlem 
rossz néven, ha most eb-
ben a témában saját lakó-
területemről, környékének 
állapotáról Irok. 

A keleti városrész legke-
letibb részét a Péterfai  utca 
zárja le a már be nem épí-
tett területektől. A közelben 
művelt kiskertek és az utca 
közötti terület amolyan sen-
ki földje. Egyre magasabbra 
nő a gaz, könnyen elrejti a 
szemetet, ottfelejtett építé-
si anyagokat. A lakóházak 
előtti területeket a lakók 
szépítgetik virágokkal, kis 
fákkal. A házak közötti 
zöldövezet viszont éppúgy 
elhanyagolt, mint a már em-
lített út melletti terület. Az 
idén még le nem kaszált 
derékig érő fű, elhanyagolt 
bozótos terület - egészen a 
hetes útig - elrontja egy 
szépen tervezett lakótelep 
látványát. 

A lakóházak között meg-
hagyott zöldterület csak úgy 
szép, ha az gondozott is. 
Ebben reménykedünk mi 
ottlakók, már hónapok óta. 

Ha levelem Önökön ke-
resztül meghallgatásra talál, 
lakótársaim nevében előre 
is köszönöm. 

Tisztelettel: 

Simán Lászlőné 

Egy „lehurrogott" 
hozzászólás 

Tanácselnök úr! Hölgyeim és Uraim! 

Nyilvános tanácsülésen vettem részt, 
1990. június 14-én, mint állampolgár. 

Szerettem volna választ kapni a rendelőin-
tézet bérbeadásáról és annak pénzügyi ki-
hatásáról. Sajnálattal vettem tudomásul, 
hogy nem értették meg kérdesem lényegét. 
„Lehurrogtak", belém fojtották kérdésem foly-
tatását. Még arra sem méltattak, hogy kér-
désem elejére választ kapjak. Vegyék végre 
tudomásul azok, akiknek nem tetszik az, 
hogy ma már az állampolgárnak is vannak 
„jogai"! Hiányzik Önökből a felismerés, hogy 
szavukat hallatják azok, akik eddig nem be-
szélhettek, mert félsz volt a joguk. 

Remélem, akik Önök közül egyetértenek 
fenti soraimmal, igazat adnak. De akik nem 
értenek egyet velem, nekik Torgyán úr par-
lamenti szavait idézem: hogy az a Munkás 
hiányzik a Parlamentből, aki ezért az orszá-
gért nem tett mást, csak dolgozott. A fen-
tiekhez még annyit: Sajnálattal vettem tudo-
másul, hogy a Fidesz nevében felszólaló ifjú 
hölgy végszavait is gúnyosan nevették. Én 
úgy gondolom, hogy ez az ifjúság szüzén 
került a politika színpadára. Most tanulja a 
nagy politikát, ha megtanulja, lehiggad. 

Sérelmei miatt nem az én fejem fog fájni. 
Tóth Árpád János 

A tanácsülés 
hordaléka 

Személyeskedünk és kiteregetjük 
a szennyesünket? 

A sajtó feladata utánajárni mindan-
nak, mi másoknak kényes, és fel-

vetni olyan kérdéseket, amelyekre az 
emberek választ várnak. Ha a válasz 
elmarad, az nem az újságíró bűne, s 
ha a kérdésért feljelentik, még kevésbé. 

A gondolatszabadság nem bírósági 
megítélés dolga. Vagy már kérdéseket 
sem lehet feltenni egyes tanácsi osz-
tályvezetőknek? 

Ha a tanácsülésen az újságíró nevé-
nek emlegetése a legfontosabb, akkor 
ott nem folyik fontos munka. 

Eladták vagy nem adták? 
Molnár László a vtv. vezetője üzletet 

kötött. Hogy kinek lesz jó, még nem 
eldöntött. A vélemények pro és kontra 
hangzottak el a tanácsülésen. Szerin-
tem felesleges volt azon vitázni, hogy 
vajon mekkora is lesz a lakosság hasz-
na ebből. Egy ember döntött, ós ez 
mindenképpen magában hordozza a té-
vedés lehetőségét. Mi a biztosíték arra, 
hogy Molnár László jól üzletel? 

v. j. 

A képviselő' dicsérete 
Közel 30 éves közéleti 

munkával a hátam mögött, 
mi sem nyilvánvalóbb, mint a 
rendszerváltás - általam is he-
lyesnek tartott - menetének fi-
gyelemmel kísérése. A szemlé-
lés azonban kevés, a sikeres 
végrehajtásért cselekedni is 
ken. Szólni, tenni, de nem az 
újkeletű hősök nyomdokain ha-
ladva, hanem nyíltan, alkotóan, 
a közérdeket szem előtt tartva. 
Bevallom, némi csalódottság is 
vezetett a fogadóórára.  Csalód-
tam az országgyűlés, a kor-
mány munkatempójában és stí-
lusában. A parlamenti üléseken 
számtalan felszólalás ugyanis a 
napirendhez nem tartozó, tar-
talmában általános, nem népi, 
hanem pártérdektől vezérelt, 
személyeskedésektől tarkított, 
alkalmanként teátriális produk-
ció (Darvas Iváné, dr. Torgyán 
Józsefé, Oláh Sándoré). Vajon 
hová jutnának a Tisztelt Hona-
tyák, na alkalmanként a Fidesz 
képviselői nem figyelmeztetnék 
őket a mindenkori napirend té-
máiára? De a NÉP látja ezt! A 
NÉP elhiszi, hogy képviselője 
minden napirendi témához ért-
ve - bármi legyen is az - to-
vábbra is vélemények kikérése 
nélkül nyilatkozhat és szavaz-
hat. A sok polihisztor hol „szu-
nyókált" eddig, mert a szunyó-
kálás tény és az újságolvasás 

munkaülés ideién szintén (lásd. 
Csurka Istvánt!), s mindezt tisz-
tességes fizetésért! 

Gyakran hallani képviselők 
szájából - szinte már védekező 
érvként - , hogy őket a NÉP vá-
lasztotta. Igen ám, de valami-
lyen tettre. Nem általában, ha-
nem konkrétan a népakarat 
képviseletére. Nem a pártaka-
rat és érdek küldte őket hanem 
a NÉP! 

Meggyőződésem, hogy fontos 
kérdésekben a képviselők több-
sége választói véleményét nem 
ismeri. A fogadóórás rendszerű 
munkamódszer alkalmatlan a 
pontos tájékozódásra. No, azért 
mentem én is a fogadóórára, 
hogy igazoljam önmagam előtt 
a rendszer „minőségét". Tar-
nóczky Attila képviselőről el-
őzetes információim meanyuga-
tóak voltak. Megfontolt, hig-
gadt, becsületes, jó pedagógus 
jelzőkkel illették. Találkozásunk 
aztán kellemes beszélgetést, 
információcserét  jelentett. Az 
együttlét percei alatt folyton az 
agyamban zakatolt: a várost 
kepviselő emberrel beszélge-
tek. Úgy vélem, Tarnóczky úr 
minden felvetésemre kellő nyi-
tottsággal reagált. A határőrség 
jövőjéről alkotott véleményem 
mellett több, a képviselői mun-
kával kapcsolatos problémát is 
felvetettem. Szóba hoztam egy 

nem elhanyagolható kérdést: a 
parlamentben választóit, vagy a 
pártját (MDF) képviseli? A vá-
laszt úgy foglalhatnám össze, 
hogy valasztóit, de pártos elkö-
telezettséggel. Elfogadtam, bár 
nem értem, hogy az MDF ál-
láspontja milyen arányban azo-
nos a város polgárainak szán-
dékával. Van erre mérce? 

Tudakoltam azt is, hogy a nép 
képviselője mi módon ismeri 
meg azok véleményét egy-egy 
napirendi kérdésről, akiknek vok-
saiért harcolt. Kiderült; valójában 
sehogy. Jól van ez így? Szerin-
tem a képviselői munkarend te-
rületi munkára jutó heti egy nap-
ja teljen el a soronkövetkező na-
pirendekről való tájékoztatással, 
a vélemények kikérésével, az 
egyéni problémák meghallgatá-
saval. A képviselő képvisele-
tünkre vállalkozott, de nem nél-
külünk. Közérdekű munkájában 
ezért segíteni kell tanácsokkal, 
szakmai észrevételekkel. Ne le-
gyünk pályaszéli drukkerek! Ma-
gunk lépjünk a pályára. Képvi-
selőnkkel való első találkozásom 
konklúziója: Tarnóczky Attila vár-
ja munkájának segitoit. Munka-
stílusa kialakításához türelmet 
kérek a tisztelt Olvasóktól, hi-
szen személyében jól választót-
tunk. 

Szabd Vince 
Nagykanizsa, Zrínyi M. u. 8. 
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4 Negyedóra múl-
va, egy-egy kisebb 

• bőrönddel óvato-
san lementek az 
utcára. Már sötéte-

dett. Felgyúltak a kiraka-
tok fényei, az utcai lám-
pák. Laura most megint 
reszketni kezdett. Peter-
nek az a rengeteg krimi-
film jutott eszébe, amit 
kora ifjúságától eddig lá-
tott. Nem véletlenül. El-
határozata, felhasználja 
összes ott „szerzett" ta-
pasztalatát. 

- Hová megyünk? -
kérdezte Laura. 

- Sehová. Itt még biz-
tonságban vagyunk. Ad-
dig állunk, míg jön egy 
szabad taxi, és majd fi-
gyelünk, nem követ-e va-
laki. 

Egészen olyan, mint 
egy filmben, gondolta 
Laura is rémülten. Em-
berek jártak-keltek körü-
löttük. Az asszony félve 
tapadt férjéhez. De alig 
öt perces várakozás 
után feltűnt egy taxi, in-
tettek neki. Mikor beül-
tek. Laura azonnal meg-
fordult,  hogy lássa, elin-
dul-e mögöttük egy má-
sik autó is? 

Hát bizony... elindult 
mögöttük egy fekete ko-
csi, vagy az csak vélet-
len volt. Laura némán 
mutatta Peternek. A férfi 
bemondta a címet a so-
főrnek és maga is hátra-
nézett. Észrevette: nem 
is egy, hanem két autó 
jár a nyomukba! 

- Ez már kicsit sok -
mormolta. Taxijuk több-
ször kanyarodott jobbra, 
balra, de a két reflektor-
pár mögöttük maradt. 
Aztán a hátsó kocsi egy 
sarkon lemaradt. A kö-
vetkező sarkon egy má-
sik autó csatlakozott a 
menethez. Laura meg-
könnyebbülten felléleg-
zett. Persze, túl korai 
volt az öröme. Hiszen az 
üldözők nem maradtak el 
mögülük. 
• A férfi  magához vonta 

feleségét és a fülébe 
súgta: 

- Cselezni fogunk. A 
bőrönd nálam marad. 
Megállunk a nagynéni ut-
cája sarkán, te gyorsan 
kiugrasz és eltűnsz a 
nagyáruházban. Ott várj 
rám, jó? 

sal döbbenten nézett 
utána: 

- De Peter, micsoda 
viselkedés ez...? 

A fiatalember máris az 
utcán volt. Az áruház 
felé sietett. Bármennyire 
is óvatos volt, nem vette 
észre azt a nyurga, szé-

- És te hová mégy? 
- Ne kérdezz semmit. 
A taxi fékezett a sar-

kon, megtorpant egy pil-
lanatra, Laura kilépett. 

- Egyenesen tovább! -
mondta Peter. A taxis 
gázt adott. 

- A hölgy férje üldöz 
bennünket? - érdeklő-
dött jókedvűen. Hosszas 
magyarázkodás helyett 
Peter inkább ráhagyta a 
dolgot. A sofőr a bajusza 
alatt somolygott. Peter-
nek viszont egy csöppet 
sem volt jó kedve. Látta, 
ahogy az üldözők autója 
lemaradt egy piros lám-
pánál. Peter az előkészí-
tett pénzt gyorsan a ta-
xisnak adta: 

- Most álljon meg egy 
pillanatra, am(g kiugróm, 
aztán hajtson gyorsan 
tovább! 

Peter kiugrott a bő-
rönddel és beszaladt a 
kapu alá. Nem nézett 
hátra, hallotta, hogy a 
taxi elszáguldott. A férfi 
felrohant a nagynéni aj-
tajához, csöngetett. Az 
ősz hajú idős hölgy bi-
zalmatlanul, lassan nyi-
totta ki: 

- Te vagy az Peter? -
csivitelte madárhagon -
Gyere! 

- Hamarosan jövök La-
urával. Fogd ezt! - és a 
bőröndöt a küszöbre té-
ve, lerohant a lépcsőn. A 
nagynéni békapislogás-

les vállú, fiatal férfit,  aki 
hanyag testtartással, de 
jobb kezét állandóan a 
zsebében tartva követte 
őt, kitartóan. 

3. Az üldözöttek 
Aznap este Peternek 

sikerült félrvezetnie üldö-
zőit - legalábbis azt hit-
te - és Laurával baj nél-
kül érkezett vissza a 
nagynénihez. 

Grácia néni kezdetben 
semmit sem értett a do-
logból. Miért költöztek be 
hozzá a „gyerekek"? A 
késői időpontra hivatkoz-
va Peter másnapra ha-
lasztotta a magyarázatot. 

De mire Grácia néni 
felébredt,  a fiatalok el-
mentek dolgozni. A néni 
töprengve nézte a másik 
szoba bevetett ágyait, 
majd elment bevásárolni. 
Nem vette észre, hogy 
egész úton - még az 
áruház női konfekciós 
részlegében is - követi 
egy alacsony, jelentékte-
len külsejű bőrzakós fér-
fi. Az asszony csak a 
„gyerekekre" gondolt 
egész idő alatt. „Majd 
délután beszélek a fejük-
kel!" - fogadkozott Grá-
cia hazatérve. Hatvan 
éve minden fürgeségével 
tett-vett a lakásban. De 
tervét nem valósíthatta 
meg, mert ebédszünet-
ben Peter hirtelen ötlet-
tel felhívta a feleségét: 

- Figyelj rám, drágám. 

Tudod, mit találtam ki? 
Elintézem a főnökömmel, 
hogy elengedjen egy 
órával előbb. A jó öreg 
Mark biztosan megteszi 
ezt a szívességet ne-
kem. Bérelek egy kocsit, 
hogy szabadon mozog-
hassunk a városban, ne 
legyünk kénytelenek taxi-
ra várni bizonyos... hm... 
kellemetlen és zavaros 
helyzetekben. Mire vég-
zel a hivatalban, érted 
megyek, és elviszlek a 
közjegyzőhöz. 

- Gondolod, hogy tud 
valamit, amit nem mon-
dott el nekünk? 

- Azt hiszem, igen. 
Legalábbis feltehetek ne-
ki néhány jól célzott kér-
dést. 

- Rendben van, Peter. 
* 

Peter egy csöppet sem 
feltűnő sötétzöld kisautó-
val érkezett Laura hiva-
tala elé. A felesége alig 
ült be a kocsiba, a férfi 
azonnal indított. Laura is 
úgy viselkedett, mint egy 
vérbeli összeesküvő, le-
galábbis ezt hitte magá-
ról - útközben gyakran 
nézegetett hátra és ol-
dalt, gyanús autókat ke-
resve. De senki sem kö-
vette őket. 

A közjegyző háza előtt 
szerencsére találtak par-
kolóhelyet. A lépcsőn 
Laura Peterhez bújt: 

- Félek. 
- Itt is? Nincs mitől. 

Ez egy hivatal. 
A közjegyző már is-

mert irodájának előszo-
bájában, a faborításos 
falak között a vénlány-tit-
kárnő furcsa arckifeje-
zéssel fogadta őket. 

- A közjegyző úrral 
szeretnénk beszélni. 

- Hát nem tudják, mi 
történt? - nézett rájuk 
amaz szigorú, ugyanak-
kor kétségbeesett pillan-
tással. 

- Nem tudjuk - Laura 
torkát már-már ismerős 
rettegés szorította el. 

Vége a 4. résznek 
(folytatjuk) 
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OLASZ MÓDRA volt - áruhoz tartozik - a 
Hóvihar festője. 

Függóieges: 
1. Az út hossza - az Ál-

talános állattenyésztés c. 
könyv írója. 2. Hiteles mér-
ték - női név. 3. Egy ideig 
Einstein munkatársa volt, 
de dolgozott repüléstechni-
kai intézetben is. 4. Becé-
zett női név - svájci hír-
szolgálati iroda - tulium 
vegyjele és libanoni gk. jel-
zése. 5. Felső...: magyar 
falu - anyagok, melyek 
össze-vissza kuszáitan lá-
gyak! . 6. Lengyel újságban 
híradó - rangjelző. 7. A 
megszokottól nagyon eltérő. 
8. Igekötő az ENSZ 
Atomenergia Ügynökségé-
nek szerve - népiesen itt. 
9. Kain áldozata - spanyol 
női név - első osztályú -
kettőzve gyerekjáték. 10. 
Becézett női név - kötőszó 
is, kérdőszó is - félig argo. 
11. Kettőzve egzotikus fa, 
told-ot-tan maláj néptörzs 
volt - rimes próza - lantán. 
12. Kiskanizsán gyakori 
családnév - párizsi metró. 
13. Római aprópénz - sze-
mélyes névmás - néma La-
ci. 14. Lop elöl és hátul -
római számok - férfinév. 
15. USA hírügynökség -
nem ékes szamárhang -
csúnyaság. 16. Megfelelő -
örökbe fogad - a dorong 
keveredik. 17. Fordítva: ál-
lóvíz - A fejlődő országok 
és a gazdasági dekolonizá-
ció c. mű szerzője. 18. Vég 
nélküli segélykérés - Gá-
bor...: botrányhős színésznő 
- ha Olga libériai néptörzs 
közé keveredik. 

burgonya 1 kg 
füstölt szalonna 15 dkg 
kolbász 15 dkg 
zsir, só, bors, mustár, köménymag 

Egy tepsit kibélelünk fóliával. A vékonyan zsírozott fóliára 
bevagdosott szalonnát teszünk, valamint vékony szeletekre 
vágott burgonyát és karikára vágott kolbászt. Az egészet 
megsózzuk, törött borssal fűszerezzük, szépen elosztva ke-
vés mustárt és köménymagot is tehetünk bele. A fóliát -
mert szélesre kell hagyni - ráborítjuk a tepsire, egyszóval 
befedjük az anyagokat. Igy tesszük a sütőbe, ahol kb. 25 
perc alatt megsül. Hét vegén, hegyi munka során, pará-
zson vagy gril lsütőben is kiválóan megsül, ugyanígy fóliába 
csomagolva. 

Stroh Péter 

- Ezek biztosan a Kovácsék lesznek... 
Vízvári József rajza 

A rejtvény két, egymástól 
kanyargós vonallal elválasz-
tott részből áll, 20 fekete 
négyzetet tartalmaz. Fe-
ladat a rejtvények megfejté-
se és az elválasztóvonal 
berajzolása. 

Beküldendő": vízszintes 
1., függőleges 1., 3. és 17. 
sorokban elrejtett négy tu-
dós neve - júl ius 4-éig 
szerdáig. 

Vízszintes: 
1. Protonok egyféle effek-

tusát vizsgáló fizikus. 2. A 
kereskedő teszi árrendezés-
kor - hercegnő egy Verdi-
operában - előtagként füllel 
kapcsolatosat jelent. 3. Fű-
szerként használatos trópu-
si kúszónövény - híres sze-

relmesek fejetlen városa -
Jáván honos fa. 4. Loco ol-
tató - nagyon érdekesen ad 
elő - szóösszetételekben 
ellentétet jelöl. 5. Dicsőség 
- régi mértékegység-rend-
szer - nyelvi sajátosság. 6. 
Híres országgyűlés helye -
bibliai bárkás - árkus - dél-
amerikai főváros. 7. Súly-
arány - Ir fegyveres testü-
let - spanyol, máltai és 
osztrák gk. jelzése - gyilkol 
- t i tán és kén vegyjele. 8. 
Részesrag települése - a 
hol land légitársaság zavar-
ban van! - Szeged környéki 
nyelvjárásban beszél - ke-
ret. 9. Hegyes szarvú vad-
tulok Celebeszen - római 
számok - ige Is, erődít-

mény is - ...piros. 10. Vul-
káni kőzeten a trópusokon 
képződő talaj hangtalan vál-
tozata - német vendég -
felirat  lépcsőházakban - hi-
gany. 11. Megpróbál - Ver-
di műve. 12. Egyházi jogtu-
dós - híres olasz szoprán 
utóneve kezdőbetűjével -
szemközti csúcsokat össze-
kötő vonal. 13. Autós csil-
lagtúra - Japán fővárosa 
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Hihetetlenül mentem el az 
estre. Csak azt néztem, hol 
lehet svindli, hol manipulál-
nak a közönséggel. Össze-
beszélést, a nézők kijátszá-
sát kerestem mindenben. 
Persze más is. Akadt, aki 
előre meghajlított fémhuza-
lokat hozott magával, hogy 
azt egyeneslttesse ki a pa-
rafenoménnel.  Kézről kézre 
jártak a hatalmas látcsövek 
is, követve Ignatyenko min-
den mozdulatát. Ezen az 
esten mindenki leleplezni 
akart. Csak Ignatyenko tet-
te a dolgát. S ha be is csa-
pott bennünket, mindenki 
jól szórakozott. 

Az előadás előtt szeret-
tem volna vele beszélni. 
Nem lehetett. Koncentrált. 
Magára zárta az öltöző aj-
taját, s csodálatos képessé-
gét bűvölte agyába, kezé-
be. Ekkor még úgy tűnt, va-
lóban más, mint a többi 
ember. A műsor után, ami-
kor pár percre az öltözői fo-
lyosón megállt autogrammo-
kat adni, valóban más volt. 
Hétköznapi. Tréfált,  s ha a 
kérdés olyan volt, ironizált. 
Sőt politizált, a Fidesz-
esektől jelvényt kért, érdek-
lődött a változások után. Ig-
natyenko jött, műsort adott 
és győzött. Megnyerte a ka-
nizsaiak szivét. 

A huncutság ördöge 
azonban bennem maradt, 
mert ha az ötször öt négy-
zetbe beirt számokat átló-
san, hátulról előre emléke-
zetből fölmodnó emberrel 
nem is találkoztam, az 
utóbbi negyven évben sok 
olyat láttam, aki mások -
nem kisemberek - gondola-
tát kérés nélkül is teljesítet-
te. Igaz, az egy rendszer 
terméke volt. Most el kellett 
ismernem: Albert Ignatyen-

ko valóban parafenomén. 
Engem is befolyásolt. 

Hogy hogyan vette észre 
magán, hogy többre képes 
mint mások, arra így emlé-
kezted: 

Még iskolás volt, mikor Ad-
lerov előadását látta. Ő ek-
kor egy tizenhat számjegybőt 
összeállított négyzetet „mon-
dott fel". Ignatyenko ennek 
hatására kezdett mindent 
megjegyezni. Számokat, ne-
veket, utcákat. S iám, sike-
rült. Az emberi agy egyes 
kutatók szerint három-négy 
százalékos kihasználtsággal 
működik. Ignatyenko ezt sró-
folta fel. Ki tudja, meddig! 
Ma már bármit képes meg-
jegyezni. Bőrlátása csak rá-
adás. Ugyanis képes a te-
nyere alá tlz centiméterre 
helyezett korongok színét is 
megmondani. Ura testének, 
minden porcikájának. Képes 
lassítani pulzusát, növelni 
testhőmérsékletét, vérnyomá-
sát. De a fő szám, hogy má-
sok akaratát is legyőzi. No, 
nem mindenkiét, de akit egy-

szer megroggyant, az nem 
képes mást mondani és 
cselekedni, mint amit Igna-
tyenko akar. És Ignatyenko 
szórakoztatni akar. Ezért 
azután van, akiből Marado-
na lesz, s valóban rúgja a 
képzeletbeli labdát; máso-
kat olyannyira elgyengít, 
hogy nem csak egy széket, 
de saját lábukat sem tudják 
felemelni. Még két kézzel 
sem. De Ignatyenko képes 
láttatni is. Égig érő rózsát. 
Pirosló almafát, távoli rokon 
lakását. S nem hipnózissal. 
A kísérleti alanyok minden-
ről tudnak, látják és hallják 
környezetüket, csak éppen 

ellenállni nem tudnak. Pe-
dig akarnak. Be'nnük van, 
hogy nem cselekszenek, de 
a lábak, a kezek Ignatyen-
ko parancsait követik. Miért 
ne? Ignetyenko történetei 
közt más is szerepel. A fel-
hők is engedelmeskednek 
neki. 

1981-ben Litvániában dol-
gozott az evezősök edzőtá-
borában, mint pszichológus. 

Az edzés azonban nem 
folyt a szakadó eső miatt. 
Ignatyenkonak cselekednie 
kellett, s meg is tette. Te-
nyeréből energianyalábot 
bocsájtott az égnek arra a 
pontjára, ahol a napot sej-
tette, s tizenöt napon ke-
resztül az edzőtábor öt-hat 
kilométeres körzetében 
napfényes időt teremtett. 
Bizony, Ignatyenkonál már 
csak így megy ez. 

Szerettem volna kipróbál-
ni, velem mire megy. Nem 
adódott alkalom. Csak utó-
lag jöttem rá, hogy mégis 
hatott rám a parafenomén. 
Azért toporogtam az öltöző-

je folyosóján, hogy interjút 
készítsek vele, de nem si-
került. De Gömöri Gabinál 
azonban - ki tolmácsa volt 
- egy maréknyi gépírásos 
papír segítségével megis-
mertette őt. Sőt írtam is ró-
la, hiába tiltakoztam, hiába 
vontak volna el fontosabb 
teendők. Hiszen ezt akarta 
a parafenomén. 

- dóró -

AQUA SERVICE 

NÉMETH ZOLTÁN 
IONCSERÉLŐK TERVEZÉSE 

GYÁRTÁSA 
TELEPHELY: 

8 8 0 0 NAGYKANIZSA 

TAVASZ UT 4 
TEL 93-14-129 

Akár családi idill is tehetne. 
A kéz, a láb csak 
Ignatyenkőnak engedelmeskedik. 

Ignatyenko... a parafenomén 

Az almafa mindenkit rabul ejtett a színpadon. Szedi, ki 
mennyire szereti, s van, aki már majszolja is. 

Erdei András fotói 
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Üzlet - egészségünkért 

Halandóalc va-
gyunk. Ránk 
fér hát az 
egészséges 
táplálkozás 
lisztérzéke-
nyekre, diabé-
tesekre, vege-
táriánusokra. 
Az adventis-
ták tanács-
csal. a képen 
látlutó Ri-
zsa utcai üz-
let pedig min-
denféle jóval 
sesíti a beté-
rőket. 

Műsorajánlat 
Hevesi Sándor 

Művelődési Központ: 
# Június 29-től július 1-

ig: XXII. „Eletünk" or-
szágos fotókiállítás 
(naponta 10-13 és 
14-18 óra között). 

# Lakótelepi nyár (a 
Kazanlak krt. 14. sz. 
ház mögötti szabad 
téren): 

# Június 29-én, pénte-
ken. 18 órától az Ig-
ricek énekegyüttes 
műsora. 

# Július 6-án, pénteken, 
18 órától: Dinnyés Jó-
zsef dalénekes műsora. 

Bazár udvari zenei 
esték: 

# Július 2-án, hétfőn, 
21 órakor: Kabaré-
koktél (Aradszky 
László, Ihos József, 
Verebely Iván, Besse-
nyei Emma, Fehérvári 
Márta és Bárányi 
László fellépésével) 

Városi Strandfürdó": 
# Július 5-én, csütörtö-

kön, 14 órától: Gyer-
mek kulturális és 
sportprogram. 

Fabik Károly 
Úttörőház: 

# Június 30-án, szom-
baton, 10 órától: Já-
tékos pingpong party. 

tődött Pór Sándor kisrécsei 
lakos neve. A forró  nyomon 
üldöző csoport meghallgatta 
Pór Sándort. Ő azonban el-
lentmondásba keveredett, 
viselkedése zavart volt, a 
feltett kérdésekre adott vá-
laszai könnyen cáfolhatók 
voltak. Ezután házkutatást 
tartottak a lakásán. Az ott 
talált tárgyak halmaza azon-
nal magyarázatot adott zava-
ros viselkedésére, annak el-
lenére, hogy a törvénnyel 
nem első alkalommal kerül 
összeütközésbe. A bűnjelek 
elszállításához most a teher-
autónak kétszer kellett for-
dulnia. 

A lefoglalt tárgyak között 
a nyomozók megtalálták az 
ellopott két autó fődarabjait 
- egy részét Pór saját 
Wartburg gépkocsijába be-
építve, - és a különböző 
betörésekből származó tár-
gyakat is. 

A gyanúsított kihallgatása 
során a bűncselekmények 

Apolló Filmszínház: 
* Előadások kezdete: 

június hóban 16, 18 
és 20 óra; július hó-
ban 18 és 20 órakor. 

* Június 29 július 1: 
Halálos fegyver 2. 
(amerikai). 

* Július 2-4: Higyj neki, 
hisz zsaru (amerikai). 

* Július 5: Az istenek a 
fejükre estek II. (bots-
wanai). 

Stúdiómozi: 
* Előadások kezdete: 

17 és 19 órakor. 
* Június 29-július 4: A 

szökés (GOR 2) vi-
deó (amerikai). 

* Július 5-én 17 órakor: 
Dühöngő majom 
(amerikai horror). 

* Július 5-én 19 órakor: 
Napló apámnak, 
anyámnak (magyar). 

* Naponta 21 órától: 
Erotikus filmek (csak 
18 éven felülieknek). 

Kert Filmszínház: 
* Előadások kezdete: 

21 órakor. 
* Június 29: A Sárkány 

évé (amerikai). 
* Június 30-július 1: 

Leszámolás (Bosszú-
vágy IV., amerikai). 

* Július 2-3: Rendőr 
akadémia IV. (ameri-
kai). 

* Július 4: Piszkos tánc 
(amerikai). 

* Július 5: Véres játék. 

elkövetését elismerte. Vallo-
másában elmondta, hogy a 
módszerekben nem váloga-
tott. Számára teljesen mind-
egy volt, hogy tetőbontás 
módszerével, vagy ablakfe-
szltéssel illetve ajtóbetörés-
sel hatol be a kiszemelt 
épületbe. 

A gépkocsikat a vezeté-
kek rövidre zárásával indí-
totta el, majd elhagyott 
helyre vitte, ahová a későb-
bi időpontban visszatért és 
a kocsit szétszerelte. Volt 
olyan is, hogy fejszével ver-
te szét a gépkocsit. 

Akcióit nem egyedül haj-
totta végre. Társként test-
vérét, Pór Csaba nagykani-
zsai lakost is bevonta. 

Pór Sándor és társa ellen 
a rendőrségi vizsgálat, -
előzetes letartóztatásuk 
mellett, - szakértők bevo-
násával folytatódik. Az ed-
dig becsült és a szakértők 
által megállapított kár ösz-
szege 400 ezer forint  körüli. 

Horváth Balázs 

Halló! 

—7 

E p ü l e t - t o r z ó 

Elfogyott a 
vállalkozó vál-
lalkozási ked-
ve? Foghíj a 
Hevesi isko-
la melletti pa-
vilonsorban. 
Vajh' milyen 
üzlet lenne 
benne? 
Vagy ez a 
végleges 
megoldás? 

(Szakony 
Attila fotója') 

1990. február  12-e óta 
nyomozott a kapitányság is-
meretlen tettes ellen, aki a 
„Fabik Károly" Úttörőházba 
betört, és 60 ezer forint  ér-
tékben különböző használa-
ti tárgyakat vitt el. A cso-
magoláskor nem válogatott: 
magnó- és videomagnó ka-
zetták, villanyfúrógép, mik-
rofon, diavetítő volt a zsák-
mánya. A betöréssel oko-
zott kár 20 ezer forint.  Az 
elkövető az épületen belül 
olyan mértékű rongálást, 
mondhatni rombolást vég-
zett, amelyre magyarázatot 
találni nem lehet. 

Aztán március és április 
hónapban két Wartburg 

gépkocsi eltulajdonítása mi-
att tettek feljelentést Isme-
retlen tettes ellen a kapi-
tányságon. Az okozott kár 
összesen 200 ezer forintot 
tett ki. 

Április hónapban pincebe-
törések miatt kellett a Bűn-
ügyi Osztálynak nyomozást 
elrendelni ismeretlen tettes 
ellen. Az elkövetés helyei a 
kisrécsei és nagybakónaki 
hegyen lévő hétvégi házak 
voltak. 

Május 26-án az Ádámhe-
gyen lévő pincebetörésnél 
helyszínelő csoport adat-
gyűjtés során olyan infor-
máció birtokába jutott, 
amely eredményeként felve-
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Befejeződtek a küzdelmek az 
1989/90. évi I. osztályú ülőröp-
labda-bajnokságban, amelyben 
ismét remekül képviselte a za-
lai-kanizsai sportot a Hambur-
ger SK együttese: a kanizsaiak 
a Magyar Kupában elért ezüs-
térem után az országos bajnok-
ságban is megszerezték az elő-
kelő második helyet! 

- A zárófordulóra  a főváros-
ban került sor, ahol tulajdon-
képpen már nyugodtan játsz-
hattunk, hiszen meg volt már 
az ezüst. A bajnok nyírségiek-
kel remek mérkőzést vívtunk, 
elvettünk tőlük egy szettet is, 
de a hajrában a szabolcsiak 
jobban összpontosítottak és vé-
gül 3:1 arányban nyertek, tel-
jesen megérdemelten. Nekünk 
az évadzárón dobobóra igyek-
vő' Pécsi Lendület volt, ám el-
lenük folytattuk a jó szereplést 
és 3:0 arányban nyertünk, ma-
gabiztos játékkal - számolt be 
a befejező versenynapról Földi 
József, a csapat egyik erőssé-
ge-

A bajnoki küzdelemben re-
mekelt a Nyíregyházi Piremon, 
amely veretlenül és sorrendben 
immár harmadszor nyerte a 
bajnoki aranyat Nagykanizsa ós 
Vásárosnamény előtt. 

- A korábbi évekhez képest 
javult a bajnokság színvonala. 
A mezőnyt ugyan két osztályra 

osztották, így kiegyensúlyozot-
tabb, és izgalmasabb lett a baj-
noki sorozat. A Nyíregyháza 
minden tekintetben kiemelke-
dett, nekik nagyszerű az anya-
'gi bázis, a Piremon teljes bi-
zalmát élvezik. Mi ugyan a baj-
nokság előtt még arra készül-
tünk, hogy igazi riválissá lé-
pünk elő, ám a mi feltételrend-

szerünk elmaradt a tervezettől. 
A gondok ellenére mégis nagy-
ra értékelem, hogy újból sike-
rült megszereznünk az ezüstöt, 
amelyért tulajdonképpen a Vá-
sárosnamény és Pécs csapatá-
val folytattunk versenyt - érté-
kelt a bajnokságról Czvetkó Ta-
más edző. 

A kupa- és bajnoki ezüsté-

Az 1989/90-es  Magyar Kupában és országos bajnokságban 
ezüst érmet szerzett Nk. Hamburger SK csapata. 

Soproni Tibor felvétele 

Visszapillantó * Visszapillantó * Visszapillantó 
Tungsram-Győri ÁÉV 27:21 (13:10) 

NB I B-s férfi  kézilabdamér-
kőzés. A kanizsaiak legjobb do-
bói: Tiba 9, Grőber 6, "Radovics 
5. 

Az 1989/90. évi bajnokság 
zárófordulóján  szép hazai győ-
zelemmel búcsúztak a lámpa-
gyáriak, akik ezúttal végre azt 
nyújtották, amire valójában ké-
pesek. Az első 10 perc kivé-
telével végig a kanizsai fiúk 
irányították a játékot és végül 
meggyőző fölennyel verték el-
lenfelüket. 

A mérkőzés végén Pintér 
István, a Tungsram szakágve-
zetője a következőként össze-
gezett: 

- A bajnokság átszervezése 
következtében továbbra is az 
NB I B-ben szerepelünk. Saj-
nos. ebben a bajnoki évben 
csak az alsóházban végez-
tünk, de abban az esetben, ha 
úgy játszanak a fiúk, mint 
most tették, akkor könnyen vé-
gezhettünk volna a középme-
zőnyben. Ugyanis ezúttal a 
csapat végig remek teljesít-
ményt nyújtott, óriási igyeke-
zet és lendület, no és ered-
ményesség jellemezte a játé-
kukat. Hajtottak, küzdöttek a fiúk, nem adták meg magukat 

a kemény mérkőzésen. Ez 
utóbbit jelzi az is, hogy 14 két 
perces kiállításra került sor a 
2x30 perc alatt, s ebből a mi-
eink kilencszer (pihentek). A 
lelkes közönséget győzelem-
mel köszöntöttük a befejező 

mérkőzésen, amelyért a csapa-
ton belül a legtöbbet Tiba, Ra-
dovics, Grőber és Sebestyén 
tette. 

Az évadzárón a következők 
szerepeltek: Kálóczy - Rado-
vics Tiba, Rodek, Grőber, Oj-
tó, Kurusta. Csere: Bilicz (ka-
pus), Takács, Sebestyén, 
Hungler, Balogh. 

Alföldi Porcelán-Olajbányász 21:24 (10:11) 
NB I B-s női kézilabdamérkő-

zés. Az olajosok legjobb dobói: 
Mátyás 8, Búza 5, Siti 4. 

A bajnoki évadzárón a már 
NB l-be jutott két csapat kimon-
dottan presztizsmérkőzést ví-
vott, hiszen a találkozó eredmé-
nyétől függetlenül a hódmező-
vásárhelyi csapat nyerte az ara-
nyat és a kanizsaiak az ezüst-
érmet. Az immár két NB l-es 
úionc összecsapásán aztán az 
olajosok folytatták kitűnő tava-
szi menetelésüket, akik szoros 
első félidő után magukhoz ra-
gadták a kezdeményezést és 
vásárhelyen is nyerni tudtak: 

- Meglepő, de teljesen meg-
érdemelt győzelmet arattunk a 
mintegy félezer néző előtt sorra 
került falálkozón. Mi nyerni men-
tünk a bajnokhoz meg akartuk 
mutatni, hogy az NB l-ért mi is 

tettünk „valamit". No, meg volt 
bőven törleszteni valónk is. Az 
egységes csapat aztán nem 
ijedt meg a mérkőzés elején, 
amikor a hazaiak elmentek két 
góllal, majd 5:5-ös állás után 
már mi vezettünk 1-2 góllal. 
Sőt, a II. félidő közepén 5 gó-
los előnyre tettünk szert. A haj-
rában az előny fogyott, ám ve-

Eülis biztos sikert ertünk el. A 
efejezés előtt 5 perccel azon-

ban Mátyás súlyos sérülést 
szenvedett: a gólkirálynő boká-
ja eltörött, s ez érthetően egy 
kissé visszavetette a csapatot. 
A biztos győzelemből mindenki 
kivette részét, ám külön is rá-
szolgál a névszerinti kiemelésre 
Skrach kapus, aki a mezőny 
legjobbjának bizonyult - érté-
kelt Szloboda József, az olajo-
sok technikai vezetője. (bg) 

rem megszerzésében a váloga-
tott Czimmermann, Balogh, 
Pölcz mellett részt vett Földi J., 
Földi B., Perneczki, Pőcze, 
Varga, Szomjasné, Kardos. A 
csapat a bajnoki helytállás mel-
lett nagyszerűen képviselte a 
magyar színeket a Tallinban 
rendezett nemzetközi tornán, 
ahol ugyancsak ezüstérmes 
lett. A siker értékét növeli, 
hogy a döntőben egészséges 
csapat ellen vesztettek nagy 
küzdelemben, így aztán a moz-
gássérült mezőnyben a kani-
zsaiak vitték el a pálmát. 

- Az idei bajnokságban a 
csapat kettős feladatra készült. 
Ugyanis, ebben az évben a 
BEK döntőt hazánk, pontosab-
ban Nyíregyháza rendezi, ami 
azzal jár, hogy hazánkat a baj-
nok mellett a második helyen 
végzett együttes is képviselhe-
ti. Igy aztán számunkra a baj-
noki eredmény és a BEK sze-
replés lehetősége egybeesett, 
tehát mindenképpen a 2. hely 
elérését határoztuk el. No, ez 
kevés lett volna, de a csapat-
tagok ezért valójában tettek is, 
hiszen a terv realizálódott. En-
nek örülni kellene, de az öröm-
be üröm került - hangoztatta 
Cser György a hallatlan lelkes 
csapatvezető, majd így folytat-
ta: 

- A csapat többsége moz-
gássérült, akiknek a sport, a 
mozgás, a bizonyítás élet-
eleme. Sokkal több törődést, 
megértést, támogatást érdemel-
nének. Most odajutottunk, hogy 
inkább sajnálkozást kapunk, 
holott Zalának, Nagykanizsának 
a Magyar Kupában és a ma-
gyar bajnokságban is ezüstér-
met „szállítottunk". Nemzetközi-
leg öregbítjük szűkebb hazánk 
ülőröplabdasportját, válogatot-
takkal rendelkezünk. Szinte hi-
hetetlen, hogy ilyen eredmé-
nyesség ellenére sem kapunk 
kellő elismerést, pedig anyagi 
támogatás nélkül ezt a sportot, 
egészségmegőrzést sem lehet 
végezni. Most mehetnénk a 
BEK—döntőre, de ha nem jön 
anyagi segítség, a városi vál-
lalatok, üzemek, intézmények, 
vállalkozók nem segítenek ben-
nünket, akkor kilátástalan lesz 
a helyzetünk, kétséges a BEK-
szereplés. A Kanizsa újságon 
keresztül is kérjük a segítsé-
get, hogy segíthessünk moz-
gássérült embertársainkon, hi-
szen válságban vagyunk. 

Balogh Antal 

Ülőröplabda fények és árnyak 

Kanizsai ezüstérmek a kupában és a bajnokságban 
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Községi fiatalok  seregszemléjén 

Miháld volt a legjobb 
# Tavaly a központi sport-

főhatóság ugy döntött , hogy az 
elmúlt évt izedek egyet len köz-
ségi szintű fe lmenőrendszerű 
sportvetélkedőjét is megszünte-
ti. Ez a döntés nem okozot t 
osztatlan örömet az ér intettek 
körében, mert úgy érezték, a 
sok óv el lenére is hasznosak 
voltak ezek a találkozók. 

Igy gondolkodtak Nagykani-
zsa városkörnyék sport-
egyesületei és a városi sport-
osztály is, így aztán ez évben 
is megrendezésre került a ha-
gyományos és mégis új vetél-
kedő. A bajnoki rendszerek be-
fejezte után a hét végén tar-
tották seregszemléjüket a vá-
roskörnyéki községek, akik a 
Mindenki Sportpályáján rande-
vúztak. 

A szomba t reggel i ü n n e p é -
lyes megny i tón 16 község f ia-
tal jai sorakoz tak fel, ma jd 
kezdetét vet te a küzde lem. A 
legtöbben Mihá ld ró l , Szepet -
neKről. Beleznáró l , Gelserő l , 
Miklósfáról és Pö löskefőrő l ér-
keztek, az ő csapa tuk s z á m a 
éltalábaQ 30-50 fő közöt t 
mozgot t . 

Az atlétikai versenyen szor-
goskodva találtuk Györkös 
Lászlót, a pölöskefői dr. Mező 
Ferenc Sportegyesület elnökét: 

- 1954-től vagyok a spor t -
kör e lnöke, így van öszeha-
sonl i tás i a lapom. Ké tség te len , 
hogy va lamikor n a g y o b b rang-
ja volt az i lyen rendezvények -
nek, de azér t a mos tan i ra 
sem panaszkodha tunk . Fe l té t -
len kel l ez a ve rseny , hisz a 
nyári ho l t idényben is szükség 
van a spor to lasra , a községek 
között i spor tve té lkedőre . Kér-
dezem en mi lyen központ i 
döntésse l lehet szabá lyozn i 
ennek a ve rseny fo rmának a 
jövőjét , akkor amikor most is 
több százan v a n n a k it t . Gyö-
nyörű a környezet szép az idő 
és még el látást is kapunk . Igy 
nekünk csak sze rveznünk kel l 
és ve rsenyezn i . Hadd legyen 
a f ia ta loknak mód ja a szerep-
lésre. Községünkbő l több mint 
30-an jö t tünk el, és a t lé t iká-
ban. kéz i labdában , k ispá lyás 
labdarúgásban és tekében in-
d í to t tunk csapa to t . Sz í vesen 
vagyunk itt. 

* A központilag „halálra 
ítélt" spartakiád tehát tovább 
él. Olyannyira, hogy az elmúlt 
évek tapasztalatai alapján talán 
a leghangulatosabbat sikerült 
lebonyolítani. A vártnál is töb-
ben jöttek el, a versenyen in-
dulók száma megközel í tet te a 
400-at, így a kísérőkkel , szur-
kolókkal együtt több mint félez-
ren vettek részt az egész na-
pos seregszemlén. A községi 
sportkörök szűkös anyagi lehe-
tőségeit szem előtt tartva, a 
szervező városi sportosztály a 
községi t á g u l á s köl tségvetésé-

ből el látást is biztosított az in-
dulóknak. 

- Megí té lésem szerint fontos 
ennek a rendezvénynek az 
évenként i megrendezese. Na-
gyon jónak tar tom, hogy szakí-
tot tunk a hagyományokkal ós 
ezúttal nem Zalakaroson, ha-
nem itt Kanizsán találkozhat-
tunk. Ez a környezet, a létesít-
ményel látot tság minden igényt 
kielégít és az utazás is sokkal 
egyszerűbb. A mi tanácsunk 
messzemenően támogat ja ezt a 
versenyformát, Igy csak Sze-
petnekről 48-an jöt tünk -
mondta Meggyesi Miklós, a 
szepetneki Tanács dolgozója, 
aki „hivatalból" kísérte el a csa-
patot. 

A községi sportnapon olyan 
csapatok is megjelentek, akik-
nek ez évben ez volt az első 
nyi lvános szereplésük. Ilyen 
tarsaság volt az alakulófélben 
lévő miklósfai gárda, akik atlé-
t ikában, kézi labdában, kispá-
lyás fociban és teniszben álltak 
rajthoz. 

Két éves szünet után je lent-
kezett já tékra az ez évtő l önál-
ló községgé vált Belezna. Okét 
maga a tanácselnök kísérte el, 
akit a pá lya szélén kértünk egy 
rövid értékelésre. 

Pécs i József tanácselnök: 
- Január 1-től lett önál ló a 

községünk. Ezt megelőzően 
nagyon komoly bírálatot kapott 
a közős tanács a sportélet 
v isszafej lődésével kapcsolato-
san. Az önál ló tanács vb fontos 
fe ladatának tekintette a sport-

élet ú j jászervezését. Ismét 
funkcionál a sportkörünk, így 
nagyon jó alkalom számunkra 
a mostani rendezvény. Több 
sportágban is indul tunk, ami 
azt is bizonyí t ja, hogy a falusi 
f iatalok igénylik az i lyen je l legű 
programokat . A községi sport-
élet szép megnyi lvánulása ez a 
mai nap, melynek szervezését 
a jövőben is igényel jük a városi 
sportosztálytól . 

# Az egész napos veté lke-
dőn résztvevő községek össze-
sített pontversenyét Miháld nyer-
te, így ők vehették át a győz-
tesnek felajánlott díszes trófeát. 
Második helyen Gelse végzett , 
míg a harmadik Belezna község 
lett. Feltétlen említést érdemei, 
hogy az újoncnak számító Mik-
lósra a pontversenyben az elő-
kelő 4. helyen végzett. 

Eredmények: 
At lét ika Ffi 100 m: 1. Kardos 

József (Miháld) 2. Bencze Jó-
zsef (Fi ízvöly) 3. Bognár Zsolt 
(Nagyrada) noi 100 m: 1. Cvet-
kó T ímea (Miklósfa) 2. Gátvöl-
gyi T ímea (Bmagyaród) 3. Ta-
kács Katalin (Miháld) Ffi 200 
m: 1. Kardos József (Miháld) 
2. Andrasek József (Belezna) 
3. Musztács Károly (Belezna) 
Női 200 m: 1. Halász Judi t (Mi-
háld) 2. Magyar Mel inda (Gel-
se) 3. Rácz Szi lv ia (Miháld) 
Ffi 400 m: 1. Kardos Zoltán 
(Miháld) 2. Málék István (Sze-
petneki 3. Csizmadia András 
(Gelse) Női 400 m: 1. Magyar 
Mel inda (Gelse) 2. Dómján Edit 
(Belezna) 3. Könczöl Ágnes 

(Miháld) Ffi 800 m: 1 Bogdán 
János (Bmagyaród) 2. Kardos 
Zol tán (Miháld) 3. Varga Csaba 
(Bmagyaród) Férfi távolugrás: 
1. Kardos Zoltán (Miháld) 2. 
Molnár Tamás (Bmagyaród) 3. 
Málék István (Szepetnek) Női 
távolugrás: 1. Czvetkó Elvira 
(Miklósfa) 2. Bakonyi Edina 
(Felsőrajk) 3. Magyar Mónika 
(Felsőraik) Férfi magasugrás: 
1. Köteles Attila (Miklósfa) 2. 
Balla László (Fűzvölgy) 3. Má-
lék István (Szepetnek) Női ma-
gasug íás : 1. Bakonyi Edina 
(Felsorajk) 2. Molnár Ibolya 
(Gelse) Férfi súlylökés: 1. Kö-
teles Attila (Miklósfa) 2. Rusz-
ka Kálmán (Miháld) 3. Magyar 
Győző (Gelse) Női súlylökés: 1. 
Molnár Ibolya (Gelsej 2. Ba-
kos Zsuzsanna (Felsorajk) 3. 
Mátyás Már ia (Felsőrajk) Ffi 
kézi labda: 1. Nagyrada 2. Pa-
lin 3. Szepetnek Női kézilabda: 
1. Miklósfa 2. Miháld 3. Sze-
petnek Női kispályás labdarú-
gás: 1. Miháld 2. Belezna 3. 
Szepetnek Ffi kispályás labda-
rúgás: 1. Palin 2. Murake!esz-
túr 3. Gelse Ffi röplabda: 1. 
Miháld 2. Belezna Női töplab-
da: 1. Belezna 2. Felsőrajk Ffi 
teke: 1. Pölöskefő 2. Gelse 3. 
Bmagyaród Ffi tenisz: 1. Gyar-
mati Tibor (Miklósfa) 2. Ma-
gyar Győző (Gelse) 3. Jakabfi 
Imre (Miháld) Az összesített 
pontverseny végeredménye: 1. 
Miháld 2. Gelse 3. Belezna 4. 
Miklósfa 5. Szepetnek 6. Bala-
tonmagyaród 

- kstpolnsis -

Kanizsai sikerek 

Jól sikerült cigánysportnap 
A Magyarországi Cigányok Kulturális Szövet-

sége és a Cigány Ifjúsági Szövetség Zala megyei 
tagszervezete a hét végén egész napos kulturális 
és sportnapot szervezett . A programban három 
sportágban mérték össze erejüket a c igány fia-
talok, akik kispályás labdarúgásban, sakkban és 
lövészetben versenyeztek. A tornára Nagykani-
zsán kívül Barcs, Garabonc, Zákány és Zalaege-
szeg áll ított ki csapatokat , Igy több mint 200 
c igány sportoló vett részt a küzdelemben. Mind-
három sportágban kanizsai siker született , így 
kispályás labdarúgásban a kiskanizsai cigányfia-
talok nyertek, sakkban Orsós János győzött , míg 
lövészetben Teleki Márton végzett az élen. 

Fátyol Mihály, a Cigány Ifjúsági Szövetség 
ügyvezető igazgatója igy összegezte vé leményét : 

- Amikor tavaly meghirdettük ezt az akciót, 
országos programként indult kezdeményezésünk. 
Nagykanizsa a rendezvénysorozat második akci-
ója, mely úgy érzem elérte célját. A cigányf iata-
lokban fantaszt ikusan él a szerepelni vágyás, az 
összetartó erő és számukra kur iózum, hogy ilyen 
szervezett programban részt vehetnek. Akciónk-

hoz próbáltunk támogató t találni, így több cég 
is mel lénk állt. Legközelebb Makó és térsége 
részére szervezünk hasonló akciót. 

- A program szervezésekor nem számítottunk 
ilyen nagy é ídek lődésre - kapcsolódott a beszél-
getésbe Váradi Istvánné, a Cigány Ifjúsági Szö-
vetség kanizsai e lnöke, majd Igy folytatta: - A 
program létrejöt tében nagy segí tségünkre volt a 
megyei és városi sportosztály, akik anyagilag és 
szakmai lag egyaránt segítet tek bennünket. Re-
mél jük a sikeres spor tprogramunkat délután ha-
sonlóan jó kul túrprogram követi majd így az a 
több mint 200 c igány, aki eljött a találkozóra, 
kel lemes é lményekkel térhet haza. 

Eredmények: Sakk: 1. Orsós János (Nagyka-
nizsa) 2. Nemes János (Nagykanizsa) 3. Teleki 
Lajos (Nagykanizsa) Kispályás labdarúgás: 1. 
Citromsziget (Nagykanizsa) 2. Barcs I. 3. Bajza 
Nevelőot thon (Nagykanizsa) Lövészet : 1. Teleki 
Márton (Nagykanizsa) 2. Bodgán József (Gaía-
bonc) 3. Orsós Árpád (Zákány). 

(kz) 
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